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Prvním miminkem narozeným letošního roku v České republice, je Šárka 

Malíková z Huštěnovic. Děvčátko se narodilo v nemocnici v Uherském Hradišti dvě 

minuty po silvestrovské půlnoci. Vážilo 2,9 kg a měřilo 49 cm. O minutu později přišla 

na svět Karolina Havelková z Brna, která 

vážila 3,2 kg a měřila 48 cm. První letošní 

pražské dítě se narodilo ve Fakultní nemocnici 

v Motole osm minut po půlnoci. Byl to 

chlapeček, který dostal jméno Jaroslav. Vážil 

3,17 kg a měřil 52 cm. Ve středních Čechách se první dítě narodilo 13 minut po půlnoci 

v Brandýse nad Labem. Chlapeček se jmenuje Chasan, jeho matka je cizinka, která má v 

České republice trvalý pobyt. 

Rok 2010 začíná některými nepříjemnými, ale nepochybně nutnými věcmi, 

které se dotknou velkého množství občanů České republiky. V rámci úsporných 

opatření vlády a vlekoucí se reformy důchodového pojištění, vstupují od 1. ledna 2010 

v platnost některé změny. Od uvedeného data se trvale 

nebudou do let odpracovaných na důchod počítat roky 

studia. Budoucím invalidním důchodcům se však doba 

studia pro přiznání důchodu započítávat bude. Mění se 

také podmínky pro přiznání starobního důchodu. Dosud 

také platilo, že pojištěnec musí dosáhnout důchodového 

věku a alespoň doby 25 let pojištění. Tato doba se však bude postupně zvyšovat na 35 

let. Znamená to, že člověk, který dosáhne v roce 2010 důchodového věku, musí k tomu 

mít za sebou 26 let pojištění, v roce 2011 o další rok více a tak dále až do roku 2018.

Od 1. ledna nabyl také účinnosti nový trestní zákoník č. 40/2009 Sb., který na 

jedné straně zvyšuje trestní sazbu u závažných zločinů, jako je např. vražda. Na druhé 

straně umožňuje postihovat pachatele měně závažné kriminální činnosti alternativními 
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tresty, např. domácím vězením. Vraždu bude ode dneška možné trestat až 18 lety 

vězení. Novou přitěžující okolností pak je rozmysl nebo předchozí uvážení, které zvedá 

horní hranici trestní sazby až na 20 let. Naopak snížení trestní sazby se týká např. 

krádeže nebo podvodu, při kterých pachatel způsobí škodu velkého rozsahu, tedy více 

než pět milionů. Zatímco dosavadní právní úprava umožňovala potrestat takovéto 

zločince až dvanáctiletým vězením, podle nového trestního zákoníku je horní hranice 

trestu deset let. Všeobecně pak zákoník dělí kriminalitu na zločiny a přečiny. Za přečiny 

považuje veškeré nedbalostní trestné 

činy a úmyslné trestné činy, které lze 

potrestat maximálně pěti lety vězení. 

Za přečin, na rozdíl od zločinu, může 

soud udělit pachateli i obecně 

prospěšné práce nebo domácí vězení, 

které je novým alternativním trestem. 

Nově bude možné potrestat člověka také tím, že mu soud zakáže chodit na sportovní, 

kulturní a společenské akce. Takový trest se bude týkat případů, kdy se pachatel 

dopustil úmyslného trestného činu v souvislosti s návštěvou takovéto akce. Zákoník 

zavádí i nové kriminální činy, jako například zabití, ublížení na zdraví z omluvitelné 

pohnutky nebo nebezpečné pronásledování. Některé trestné činy, mimo jiné řízení 

motorového vozidla bez řidičského oprávnění, naopak zanikly. Protože trestní zákoník 

ruší i další trestné činy, byly 1. ledna propuštěny z věznic stovky odsouzených.   

Novoroční ohňostroj v Praze viděly letos desetitisíce lidí. Zábavná 

pyrotechnika byla vystřelována z lodi plující na Vltavě mezi Čechovým a 

Štefánikovým mostem. Ohňostroj doprovázela hudba. Lidé 

zaplnili oba mosty, břehy a náplavku. Mnoho lidí bylo i na 

cestách do letenského parku. Pyrotechnické představení dostalo 

název Květinový duet podle ústřední skladby převzaté z opery 

Lakmé francouzského autora Léa Delibese. Tvůrci představení 

využili také motivy ze skladeb, které složili Giuseppe Verdi, 

Sergej Prokofjev, George Gershwin a Jules Massenet. Hudba 

zněla nejen z reproduktorů, lidé si ji mohli naladit také z rozhlasových přijímačů.

Pražský kardinál Miroslav Vlk, který již brzy odejde na odpočinek, v bilančním 

rozhovoru z 5. ledna upozornil na hrozbu islamizace Evropy. Starý kontinent podle něj
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zapřel své křesťanské kořeny a hrozí, že bude dobyt Muslimy, kteří mají 

perspektivu vyplnit uprázdněný prostor svými duchovními zbraněmi. Podle kardinála 

nahrává budoucí možné islamizaci odchýlení se od pevných duchovních základů i 

jednostranná absolutizace lidských práv ze strany evropské civilizace. Evropa může být 

podle jeho slov ohrožena v případě, pokud opět nepozvedne své tradiční duchovní 

zbraně, které zdejší civilizaci konstituovaly. 

„Válečnými zbraněmi islám Evropu na konci 

středověku a začátkem novověku nedobyl. Tehdy 

je křesťané přemohli. Dnes, kdy se bojuje 

zbraněmi „duchovními“, které Evropa nemá, a 

muslimové jsou jimi dokonale vyzbrojeni, je pád 

Evropy hrozící,“ řekl kardinál s tím, že 

populační matematika je v řadě zemí neúprosná. „Pokud se křesťané neprobudí, bude 

docházet k islamizaci života, před kterou křesťanství nebude mít sílu vtiskovat životu lidí

svoje myšlenky nebo společnosti  charakter,“ uzavřel kardinál s tím, že individualismus 

a duchovní prázdnota stávajícího životního stylu se tak Evropanům může vymstít.    

Ve středu 6. ledna zemřel v Praze bývalý kancléř prezidenta Václava Havla, 

novinář a muzikolog Ivan Medek. Bylo mu 84 let. Podle vyjádření jeho manželky, 

Heleny Medkové, zemřel na nemoci a stáří. Ivan Medek byl synem brigádního generála, 

legionáře a spisovatele Rudolfa Medka. Jeho bratrem byl 

významný malíř Mikuláš Medek. Původní profesí byl Ivan 

Medek muzikolog, člen Talichova Českého komorního 

orchestru a spolupracovník České filharmonie. Po roce 

1969 měl zakázanou veřejnou činnost a po podpisu 

Charty 77 pracoval pouze v dělnických profesích. Byl 

jedním z prvních, kdo Chartu podepsali. V roce 1978 po 

nátlaku Stb emigroval do Rakouska, kde spolupracoval 

mimo jiné se Svobodnou Evropou, Hlasem Ameriky a 

dalšími rozhlasovými stanicemi. Právě věta „Ivan Medek, Hlas Ameriky, Vídeň“, kterou 

končíval své rozhlasové relace se stala jedním ze symbolů zahraničního vysílání do 

tehdejšího Československa. Medek se netajil tím, že na základě životních zkušeností 

bylo jedním z jeho kréd „nevěřit komunistům nikdy nic“. Po roce 1989 pracoval mimo 

jiné i na Pražském hradě, kde zastával post kancléře tehdejšího prezidenta Václava 
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Havla. Za svoji práci i postoje získal řadu vyznamenání, např. Řád T. G. 

Masaryka III. třídy, čestnou plaketu předsedy vlády ČR či novinářskou cenu 

Ferdinanda Peroutky. Názor kronikáře: Před jeho památkou a tím, co v životě Ivan 

Medek dokázal, obrazně smekám klobouk, nicméně s jednou výjimkou. Ivan Medek totiž 

neuznával protikomunistický odboj bratří Mašínů, ač např. jeho vrstevník, břevnovský 

opat Anastáz Opasek, kterého Medek vystřídal v čele organizace Opus bonum, byl 

naopak zastáncem této kapitoly protikomunistického odboje. Medkovo stanovisko 

k Mašínům bylo takové, že v době jejich odboje nebyla naše republika ve válce. 

Kronikář, stejně jako mnoho dalších lidí je však toho názoru, že v 50. letech 20. století 

rozpoutali komunisté v naší zemi občanskou válku a tak boj bratří Mašínů a dalších lidí, 

bojujících s komunisty se zbraní v ruce, měl svoje oprávnění.       

9. ledna uplynulo 120 let od narození jednoho z největších a světově 

nejznámějších českých spisovatelů, Karla Čapka. Narodil se v Malých Svatoňovicích, 

brzy se však s rodiči přestěhoval do Úpice. Pokřtěn byl 13. ledna 1890 v úpickém 

kostele. Studoval na gymnáziu v Hradci Králové, odkud musel po odhalení jím 

organizovaného protirakouského spolku přestoupit do Brna. Roku 1915 ukončil studium 

na Filozofické fakultě Univerzity Karlovy v Praze, pak ještě dále studoval filosofii 

v Berlíně a Paříži. Pro svou nemoc nebyl odveden do armády a nemusel se tak účastnit 

bojů v první světové válce, přesto byl touto 

válkou velmi ovlivněn. Po ukončení studia 

krátce působil jako vychovatel v šlechtické 

rodině, brzy však přešel k novinařině. 

Působil jako redaktor v několika časopisech: 

Národních listech (1917–1921), Nebojsa 

(1918–1920), Lidových novinách (od roku 

1921). Z Národních listů odešel v roce 1921 

na protest proti vyloučení svého bratra z redakce. V letech 1921–1923 byl současně 

dramaturgem i režisérem Vinohradského divadla. V letech 1925 – 1933 byl prvním 

předsedou Československého PEN klubu. Ke konci života se oženil se svou dlouholetou 

přítelkyní Olgou Scheinpflugovou (26. srpna 1935). Po Mnichovské dohodě a poté, když 

prezident Beneš opustil v říjnu 1938 republiku, se stal se tento zásadní odpůrce a 

bojovník proti nacismu a diktátorským režimům obecně, terčem politických útoků,

převážně ze strany Čechů. Poslední tři roky svého života prožil ve Staré Huti u Dobříše. 
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Dnes je zde jeho památník. Zemřel o vánočních svátcích, 26. prosince 1938, na 

zápal plic, několik měsíců před plánovaným zatčením nacistickým gestapem. Je pohřben 

na vyšehradském Slavíně v Praze. Karel Čapek je autorem světově proslulých románů a 

dramat: Krakatit, Továrna na absolutno, Válka s mloky, RUR (Rossum´s Univerzal 

Robots), Ze života hmyzu, Věc Makropulos, Bílá nemoc, Matka a dalších.

V úterý 12. ledna lze spolu s meteorology konstatovat, že opakování sněhové 

nadílky, která trvala čtyři dny, se již nemusíme obávat. Podle meteorologů to nejhorší 

odeznělo a čekat se mohou, spolu se silnými nočními mrazy až do – 15°C, jen sněhové 

přeháňky. A co se stalo v atmosféře, že 

napadlo tolik sněhu, který způsobil tolik 

problémů a v Praze ho prý tolik nenapadlo 

již sedmnáct let? Nic, je přeci naprosto 

běžné, že v lednu sněží. Jenom jsme si tomu 

tak trochu odvykli. Letošní zima by také 

neměla být kvalifikována jako výjimečná a nelze podle ní usuzovat na nějaké okamžité 

klimatické změny. Sněžení v lednu bychom neměli považovat za nic mimořádného, stejně 

tak jako silné mrazy. Vždyť leden je nejchladnější měsíc v roce.        

26. ledna uplynulo sto let od narození jednoho z klasiků české poválečné 

kinematografie, režiséra, scenáristy a filmového teoretika Elmara Klose, který svým 

životem a částečně i tvorbou obsáhl takřka celé její dějiny. V ojedinělé tvůrčí dvojici 

s Janem Kadárem natočili několik snímků, které při vší spjatosti s dobou vzniku působí i 

dnes jako výjimečná filmová díla. Tvůrčím triumfem 

dvojice Klos – Kadár se stal film Obchod na Korze 

z roku 1965, natočený podle stejnojmenné novely 

slovenského spisovatele Ladislava Grosmana, což 

v souvislosti s tímto filmem bývá často opomíjeno. 

Obchod na korze přinesl československému filmu 

prvního Oscara. Snímek, který byl oceněný 

v kategorii pro nejlepší neanglicky mluvený film, 

zaujal diváky i kritiky nejenom excelentními hereckými výkony Jozefa Kronera a polské 

herečky Idy Kaminské, ale i díky výbornému scénáři. Burcující tragický příběh na téma 

holocaustu je i po letech strhující evokací „obyčejného fašismu,“ jenž se může 

projevovat třeba i jen prostým ustrašeným přitakáním moci ------ V roce 1935 nastoupil
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Elmar Klos do služeb Tomáše Bati, který ve Zlíně zřídil filmové oddělení ke 

tvorbě reklam a dokumentů. Klos zde vytvořil nový reklamní styl, plný dynamiky, vtipu, 

stručnosti, jasnosti a nápaditosti. V roce 1945 odešel Elmar Klos do Prahy, kde se stal 

ředitelem Krátkého filmu. Zde nabídl místo slovenskému režisérovi Jánu Kadárovi, 

který byl ze slovenského filmu vyhozen. Kromě několika dalších společně vytvořených 

filmech, se jejich velkým úspěchem stala adaptace románu Ladislava Mňačka Smrt si 

říká Engelchen z roku 1963. V době 

husákovské normalizace Kadár odešel do 

exilu v USA, kde zemřel v roce 1979 a 

Klosovi normalizace zabránila v další 

režijní práci na velkolepém projektu na 

zfilmování Čapkovy divadelní hry Válka

s mloky. Při normalizačních čistkách byl 

šedesátiletý Elmar Klos vyhozen jak

z Filmového studia Barrandov, tak i z katedry režie FAMU, kde učil. Později, v roce 

1990, napsal jedno z mála skript o filmové dramaturgii. Ve svém životě tento velký 

filmař pomáhal systému, který jej nakonec také přirazil ke zdi. Ale i v tomto systému 

dokázal realizovat díla, jež ve druhé polovině 60. let 20. století spoluvytvářela velkou 

epochu české kinematografie, v její dosavadní historii dosud nepřekonanou. Chystané 

vzpomínky už napsat nestihl. Elmar Klos zemřel 19. července 1993 ve věku nedožitých 

čtyřiaosmdesáti let. Foto: hrob Elmara Klose na vyšehradském Slavíně.

Podle průzkumu agentury STEM, který se uskutečnil v době od 2. do 11. ledna 

se celkem 1.297 lidí vyjadřovalo k morálce a odborným vlastnostem českých politiků.

Důvěra v poctivost a odbornost politiků klesla v očích veřejnosti nejhlouběji za 

posledních 17 let. Současní přední politici jsou podle výsledků průzkumu zvyklí na 

stejné výhody a privilegia jako v době před dvaceti lety, tedy za neslavné éry socialismu. 

Přesvědčeno je o tom 84 % Čechů. Více než čtyři pětiny obyvatel tvrdí, že politici při 

svém rozhodování ignorují veřejnost. Nelichotivě nahlížejí lidé i na odborné kvality 

představitelů současné politické moci. Skoro polovina lidí si myslí, že nemají vyšší 

odbornost než měli komunističtí funkcionář …… Ovšem dnešním politikům je to zcela a 

naprosto jedno …… 

Hra Dostihy a sázky slaví narozeniny. Před 25 lety ji vymyslel Ladislav Mareš. 

Popularitu mu zajistilo Rudé právo, které hru odsoudilo s poukazem na kapitalistické
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praktiky. Účinek to však mělo přesně opačný, prodej šel strmě nahoru. Dnes už 

je Mareš v důchodu. Kupovat ty nejlepší koně, tvořit stáje a sázet na jednotlivé dostihy, 

herní strategie, která se v roce 1984 zrodila v hlavě Ladislava Mareše. Na přelomu 60. 

a 70. let si prý založil malou tiskárnu v Jablonci nad Nisou. Tiskl třeba vizitky a parte a 

brzy začal přemýšlet, jak by provoz rozšířil. Nakonec sehnal staré stroje, pořídil si k 

tiskárně kartonážku a začal vyrábět hry. V té době existovaly jen jednoduché hry jako 

například Člověče, nezlob se a byly i nekvalitně zpracované. Pak, jak Ladislav Mareš 

říká, spolu s kamarády zjistili, že existuje hra Monopoly, ideologicky však pro 

komunisty nepřijatelná. Nepopírá tedy, 

že se hrou, která simuluje mechanismy 

trhu s nemovitostmi, inspiroval. Podle 

něho jsou ale dostihy lepší. Kronikář 

dodává, že pan, dříve možná soudruh 

Mareš hru Dostihy a sázky okopíroval a 

to nikoli podle Monopolů, nýbrž podle 

hry Business. Na tuto hru si pamatuji ještě z dob mého klukovství, tedy ze začátku 50. let 

minulého století, kdy se mezi lidmi některé zachovaly ještě od amerických vojáků nebo 

z materiální pomoci UNRRA. Vím, že můj starší bratr jí doma určitě měl. Znovu se její 

hrací plán i nákresy herního tabla, pamatuji si to velmi přesně, objevily v roce 1968 

v tehdejším časopise Mladý svět. Pan Mareš tvrdí, že Dostihy a sázky proto, že za 

bolševika bylo legální sázet na koně. To je sice pravda, ale sázet se mohlo i na fotbal, 

hokej, házenou apod. Přelomový okamžik v prodeji této hry podle Mareše nastal až po 

otisknutí kritického článku v deníku Rudé právo, kterým autor hru, s poukazem na 

kapitalistické praktiky a nerespektování socialistické morálky, odsoudil. To se určitě 

mohlo stát, ale nemít tehdy pan Mareš zastání někde poměrně vysoko v komunistickém 

aparátu, případně v Stb (Státní tajná bezpečnost), tak by ho soudruzi velmi rychle 

spláchli jako špínu ze schodů.

V pátek 29. ledna zakončil prezident evropské sedmadvacítky Herman Van 

Rompuy  návštěvou Prahy své turné po evropských metropolích. S premiérem Janem 

Fischerem projednal hospodářskou strategii EU do roku 2020 a další témata zahraniční 

politiky. Prezident Václav Klaus se k setkání s hlavou EU ještě před jeho uskutečněním 

vyjadřoval lakonicky. Schůzka na Hradě podle Klause nemohla na jeho kritických 

názorech na EU nic změnit, tyto otázky prý neměla ani řešit. Český prezident patří mezi
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mezi nejzatvrzelejší odpůrce Lisabonské smlouvy, která úřad prezidenta EU 

vytvořila. Fischer k připravované hospodářské strategii řekl, že si v ní EU musí stanovit 

jen několik konkrétních cílů, které budou měřitelné. Strategie podle něj zároveň musí 

být srozumitelná pro obyčejné lidi, a ne jen 

pro ekonomické analytiky. Premiér také 

varoval před opakováním chyb, kterých se 

Evropská unie dopustila při zavádění 

takzvané Lisabonské strategie. Byla přijata 

v roce 2000 a unie se podle ní měla do 

letoška stát nejvíce konkurenceschopnou ekonomikou světa. Van Rompuy uvedl, že o 

strategii bude unie jednat na mimořádném summitu 11. února. Evropský prezident 

zdůraznil potřebu většího hospodářského růstu a vytvoření více pracovních míst, 

zároveň se vyslovil pro zachování evropského sociálního modelu.

Přesně před dvaceti lety, 31. ledna 1990, vydal tehdejší ministr vnitra Richard 

Sacher rozkaz, kterým zrušil obávanou komunistickou státní bezpečnost. V té době 

pracovalo u tajné policie téměř třináct tisíc zaměstnanců a informace jí dodávalo 75 

tisíc tajných spolupracovníků. Zrušení StB v praxi znamenalo, že policista přišel o svou 

služební i soukromou zbraň, služební průkaz a celý den musel být k zastižení na 

telefonu. Ministr Sacher i vedení Občanského fóra se totiž báli, aby se estébáci tajně 

nescházeli a nepřipravovali odvetu 

svým novým nadřízeným. Těsně před 

pádem režimu se na poradách v StB 

hovořilo o přípravě na práci v nových 

politických podmínkách nebo o 

obchodních společnostech. První 

rozkaz oklešťující tajnou policii vydal 

ministr už 12. ledna, kdy zastavil 

činnost vnitřního zpravodajství, tedy všechny aktivity namířené proti občanům 

Československa. Za další tři dny útvary StB s touto náplní práce zrušil úplně. Současně 

zastavil nasazování odposlechů a další operativní techniky. Poslední lednový den pak 

zrušil celou StB a její příslušníky převedl do zálohy. Oficiálně krok v rozkaze odůvodnil 

bouřlivými politickými změnami, dotýkajícími se též Sboru národní bezpečnosti. Richard 

Sacher i po letech přiznává, že se tohoto kroku bál a do poslední chvíle ho před StB
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tajil. Další osud hrobníka StB však téměř přesně vystihl komplikovaný vztah celé 

společnosti ke své minulosti. V květnu 2007 totiž oznámilo Vojenské zpravodajství, že 

Sacher byl tajným spolupracovníkem Vojenské kontrarozvědky. Jako spolupracovní 

Richard byl totiž evidován v roce 1958, tedy ve svých šestnácti letech. Další svazek na 

Sachera vznikl v roce 1978. Pod krycím jménem Rigo tehdy StB prověřovala jeho 

podezřelé aktivity --------- Historici a lidé z okruhu bezpečnostních složek zazlívají 

dlouholetému politikovi za Československou stranu lidovou a později KDU-ČSL hlavně 

to, že toleroval vykrádání archivu StB. Jednalo se především o takzvané 

osmašedesátníky, tedy lidi ve vysokých funkcích v době pražského jara. Ti se po revoluci 

dostávali na posty především u policie, tajných 

služeb a diplomacie. Tehdejší vedení 

ministerstva vnitra s čele se Sachrem, 

nepřítelem otevření tajných archivů, jim prý 

umožnilo, aby si upravovali nebo ničili 

dokumenty, které na ně StB vedla. A co se 

stalo s bývalými estébáky? Některé aféry

ukazují, že část z nich zůstala u policie nebo 

bezpečnostních složek. Tzv. malý lustrační zákon umožnil těm, kteří se nijak zásadně 

nepodíleli na šikaně československých občanů, zůstat i nadále u policie. Další si díky 

svým známostem a schopnostem našli práci v soukromí, nebo odešli do civilu i s 

výsluhovou rentou, ač zničili tisícům lidí životy. Jim se však zpravidla daří dobře. 

Zatímco političtí vězni, které Stb pomáhala dostat za mříže, jen paběrkují, renty 

bývalých estébáků začínají na deseti tisících korunách. Výjimkou nejsou i částky nad 

padesát tisíc, alespoň takové částky u konkrétních lidí uvádí někteří pracovníci Ústavu 

pro studium totalitních režimů. Politický vězeň Vojtěch Klečka, jenž si v komunistických 

lágrech odseděl patnáct let, hořce dodává: „Ti, co mě dostali za mříže, jsou na tom 

dnes s důchody lépe než já. Dříve ti gauneři žili z neštěstí druhých a teď jsou na tom 

opět dobře díky blbosti politiků, kteří jim ty renty po pádu totality odmávli. Je to 

výsměch všem, kteří kriminály a mučení nepřežili.“

Sněmovna dala v pátek 29. ledna šanci zákonu o uznání protikomunistického 

odboje poté, co návrh senátorů podpořili i sociální demokraté. Komunističtí poslanci 

usilovali o zamítnutí normy. Podle předlohy sice nedostanou účastníci třetího odboje 

finanční odměnu, ale získají především morální ocenění válečných veteránů stavějící je 
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na roveň s bojovníky proti nacismu. Kvůli uzákonění protikomunistického odboje 

se v pátek mezi poslanci strhly prudké verbální boje. Prosazení tohoto bodu na pořad 

jednání je jedním z mála úspěchů občanských demokratů na probíhající schůzi

Sněmovny. Zákon má podle místopředsedy Senátu Jiřího Lišky (ODS) alespoň po 

dvaceti letech od pádu komunismu především morálně ocenit ty, kteří bojovali za 

obnovu svobody a demokracie a byli za to připraveni položit život nebo být uvězněni. 

Účastníci odboje by neměli zákonem získat odškodnění nebo nějaké významné 

materiální výhody, měli by ale statut válečného veterána, podobně jako účastníci 

protinacistického odboje. Předloha podle něj také pokládá ozbrojený odpor proti 

komunismu za prioritní. Nepřímo poukázal na činnost bratří Mašínů, které si vzal jako 

odsouzeníhodný příklad bývalý předseda KSČM Miroslav 

Grebeníček. „Nemám zájem na přijetí tohoto zákona, nemám zájem 

zákonem nařizovat, co si lidé mají myslet o minulosti, a nemám 

zájem povyšovat některé činy, které kolidují se základními principy 

lidského života, na činy hrdinské,“ přidal se předseda KSČM 

Vojtěch Filip. Poslanec ODS Zbyněk Novotný označil komunismus 

za bezprávný zločinný režim a postavil jej na úroveň nacismu, 

neboť společným nepřítelem obou ideologií byli demokraté. „Nic, co vzešlo z politiky 

Komunistické strany Československa, není ospravedlnitelné, a to po celou dobu 

existence tohoto režimu,“ prohlásil ……… Skutečně je třeba,aby v tom zákoně bylo 

ustaveno, PLATÍ POUZE PRO TY,KTEŘÍ NIKDY NEBYLI ČLENY KSČ, protože ti kteří 

museli po roce 68 a později ze strany odejít v mnoha případech v padesátých letech 

svou podporou procesům s Miladou Horákovou, Heliodorem Pikou a dalšími škodili víc 

než spousta komunistů v době kdy tito již byli vyhozeni ……… Co také v Poslanecké 

sněmovně zaznělo: …… Nemohu s Vámi souhlasit, vážená soudružko. Na minulost se 

zapomenout nesmí, neboť právě v ní jsou kořeny všech našich dnešních potíží! Kde bylo 

např. Rakousko v roce 1948, a kde jsme tehdy byli my! Vozili jsme hladovějícím 

Rakušanům potraviny ...... Pak se u nás ujala vlády KSČ, v Rakousku se komunistický 

puč nezdařil, a karta se obrátila. 1968 nám naši spojenci z Varšavského paktu bratrsky 

pomohli – a bylo po naději, že bychom se z toho marastu mohli kdy dostat.

V sobotu 30. ledna vyhrál český reprezentant Tomáš Paprstka ze Scott Scania 

Teamu Kolín na cyklokrosovém mistrovství světa v Táboře závod juniorů. Ve spurtu 

porazil Francouze Juliana Alaphilippa, další domácí jezdec Matěj Lasák skončil čtvrtý. 
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Paprstka ujel soupeřům v třetím kole. Belgičan Vermeersch se jej sice snažil 

udržet, jenže přitom spadl a zbrzdil i další jezdce. Český junior tak rychle získal náskok, 

avšak hlavně jezdci z Nizozemska se s tím 

nehodlali smířit. Trojice mladíků v oranžových 

dresech však českého lídra stíhala marně. 

V posledním kole se na Tomáše Paprstku 

dotáhl francouzský cyklokrosař Alaphilippe, 

držel se za ním a čekal na šanci ve spurtu. Do 

cílové rovinky vjeli těsně za sebou, domácí 

reprezentant však ve finiši vedoucí pozici udržel. Výsledky závodu juniorů: 1. Tomáš 

Paprstka (ČR) 40:30, 2. Julian Alaphilippe (Francie), 3. Emiel Dolfsma (Nizozemsko), 

4. Matěj Lasák (ČR), 5. Gianni Vermeersch (Belgie), 6. Gert-Jan Bosman (Niz.), 

Český cyklokrosař Zdeněk Štybar završil v neděli 31. ledna úspěšnou sezonu 

ziskem titulu mistra světa v elitní kategorii. Vítěz seriálu Světového poháru využil 

v Táboře dokonale výhodu domácího prostředí a přestože měl hned v úvodu defekt, 

nedal v dalším průběhu soupeřům sebemenší šanci. Druhého Belgičana Klaase 

Vantournouta porazil o 21 vteřin. Třetí 

skončil další belgický reprezentant Sven 

Nijs, který ve spurtu o bronz zdolal Čecha

Martina Bínu. Čtyřiadvacetiletý Štybar se 

dočkal zlaté medaile při třetím startu mezi 

elitou poté, co v předchozích dvou letech 

získal stříbro. Rozhodující nástup předvedl 

ve čtvrtém z devíti okruhů, nikdo se ho 

neudržel a sólovou jízdou mířil za titulem, který přidal k dvěma zlatým z kategorie do 23 

let. Česká republika se zlaté medaile v elitní kategorii dočkalo po dlouhých 19 letech. 

Naposledy se z něj radoval Radomír Šimůnek starší v roce 1991 v nizozemském 

Gietenu.

Výsledky závodu Elite: 1. Zdeněk Štybar (ČR), 2. Klaas Vantornout, 3. Sven Nijs 

(oba Belgie), 4. Martin Bína (ČR), 5. Francis Mourey (Francie), 6. Martin Zlámalík 

(ČR), 7. Christian Heule (Švýcarsko), 8. Radomír Šimůnek (ČR). 

Pořadí zemí: 1. ČR 11 bodů, 2. Belgie 15, 3. Francie 30, 4. Švýcarsko 45, 5. 

Itálie 56, 6. Nizozemsko 58.
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Dánští vědci mohou otevřít hrob světoznámého astronoma Tycha de Brahe a 

exhumovat jeho ostatky. S konečnou platností o tom 5. února rozhodl pražský 

magistrát. Vědcovo tělo bude vyjmuto z hrobu zřejmě na podzim. Potvrdil to Vladimír 

Kelnar, farář staroměstského chrámu Matky boží před Týnem, v němž Brahe spočinul.

O povolení už dlouho usiloval archeolog Jens Vellev z Aarhuské univerzity. Braheho 

ostatky by měl prozkoumat společný česko–dánský tým expertů. Průzkum může objasnit 

příčinu vědcovy smrti. Jens Vellev předpokládá, že průzkum ostatků bude zahájen v 

listopadu. Archeolog očekává, že po více než 400 letech pomocí analýz kostí, vlasů a 

zbytků textilií umožní osvětlit příčinu Braheho 

smrti. Okolnosti smrti Tycha de Brahe (1546 –

1601), astronoma působícího na sklonku 16. 

století na pražském dvoře císaře Rudolfa II., 

zahaluje rouška tajemství. Vědci jeho skon 

nejčastěji přičítají ledvinovým kamenům, ale 

existuje řada teorií, podle nichž byl 

světoznámý vědec otráven. Tomu nasvědčuje i nedávná analýza dánského toxikologa 

Benta Kaempeho, který v Braheho vousu, jenž byl z hrobu vyjmut při jeho otevření v 

roce 1901, odhalil neobvykle vysoké množství rtuti. Podle Kaempeho si však astronom 

otravu zapříčinil sám, když na sobě testoval různé „léčivé“ elixíry. S nejnovější teorií o 

Braheho úmrtí vystoupil dánský historik Peter Christensen. Ten se domnívá, že 

renesančního učence otrávil jeho vzdálený příbuzný, švédský šlechtic Erik Brahe, a to 

na pokyn dánského krále Kristiána IV. Podle legendy zemřel Brahe na protržení 

močového měchýře při pozorování, když ze společenských důvodů nemohl vstát od 

hostiny dříve než císař Rudolf II.

Úřednická vláda premiéra Jana Fischera schválila v pondělí 8. února verzi 

konvergenčního programu, který by měl přivést ČR do eurozóny. Plněním jednotlivých
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návrhů by mohlo Česko dospět ke snížení schodku státního rozpočtu na tři 

procenta HDP v roce 2013 nebo 2014, nejdříve by pak mohlo být euro zavedeno v ČR 

v roce 2016. Konkrétní kroky ke snižování deficitu bude muset podle dřívějšího 

vyjádření ministra financí Eduarda Janoty určit a uplatnit až vláda, která vzejde

z jarních parlamentních voleb. Hlavní politické strany se v posledních dnech 

předháněly v prohlášeních, kdo dříve sníží deficit veřejných financí a příjme euro. 

Občanští demokraté chtějí dosáhnout tříprocentního podílu deficitu veřejných rozpočtů 

na hrubém domácím produktu, potřebného k budoucímu vstupu země do eurozóny, 

v roce 2012. Česká republika by tak teoreticky mohla přijmout euro k 1. lednu 2015.

Loni podíl deficitu veřejných financí na HDP kvůli rekordnímu schodku rozpočtu stoupl 

podle ministerstva financí na 6,6. Předloni byl deficit veřejných financí 2,1 procenta.

Konvergenční program je základním dokumentem země pro přijetí eura, který se 

každoročně zasílá k hodnocení Evropské komisi.

Teploty v České republice klesly v noci na úterý 8. února na některých místech 

hluboko pod dvacet stupňů. Horská Kvilda hlásila ráno minus 27,4 stupně Celsia, a 

byla tak nejchladnějším místem v zemi. Na Jizerce pak bylo minus 27 stupňů, 

v Bedřichově minus 23,4 stupně, v Adršpachu minus 20,7 stupně. V Jizerských horách 

se dostaly dnes brzy ráno teploty pod minus 20 stupňů také v Bedřichově nebo u 

přehrady Souš. Ve stanici Českého hydrometeorologického ústavu na letišti v Liberci 

klesla teplota ve dvou metrech nad zemí skoro na 19 stupňů pod nulou a pět centimetrů 

nad zemí bylo necelých 22 stupňů pod nulou. Na některých místech lidí naměřili ještě 

nižší teploty než meteorologové. „Digitální teploměr u rekreační chaty Stará Pila

v Jizerských horách, která stojí v dolíku u potoka, ukázal minus 29 stupňů,“ řekl 

správce chaty.

V sobotu 13. února bylo oficiálně oznámeno, že svatý otec Benedikt XVI. 

jmenoval novým arcibiskupem pražským a primasem českým královéhradeckého 

biskupa Dominika Duku. „Přeji mu věrnost celého 

Božího lidu, věřících i kněží, plodné navazování 

nových kontaktů, získávání spolupracovníků a radost 

z úspěšné práce v království Božím pražské 

arcidiecéze,“ popřál svému nástupci nyní již emeritní 

arcibiskup pražský Miloslav Vlk, který i nadále zůstává kardinálem. Duka se funkce 

ujme nejpozději do dvou měsíců, a to při bohoslužbě v katedrále svatého Víta. Nový 
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arcibiskup se chce nejdřív seznámit s prací svého předchůdce. Na otázky 

majetkového vyrovnání vztahu církví a státu je však podle nové hlavy římskokatolické 

církve v Čechách ještě brzy. Litoměřický biskup Jan Baxant, který patřil mezi kandidáty 

na pražského arcibiskupa, považuje volbu Svatého otce za šťastnou. „Mám z ní 

upřímnou radost. Monsignora Dominika Duku dobře znám z našeho společného studia 

v litoměřickém kněžském semináři, a proto mě těší, že novým pražským arcibiskupem je 

právě on. Ze srdce mu blahopřeji“ oznámil Jan Baxant.

Dominik Duka se narodil 26. dubna 1943 v Hradci Králové. Po maturitě na gymnáziu pracoval ve 

strojírenském podniku ZVÚ v Hradci Králové, kde se vyučil zámečníkem a po dvouleté vojenské službě 

byl v roce 1965 přijat na Cyrilometodějskou bohosloveckou fakultu v Litoměřicích. Na kněze byl vysvěcen 

22. června 1970, v roce 1979 získal ve Varšavě licenciát teologie. Začátkem roku 1968 vstoupil do 

tajného noviciátu řádu dominikánů; po vysvěcení působil pět let jako farář v Chlumu nad Ohří, 

Jáchymově a Nových Mitrovicích, v roce 1975 mu ale byl odebrán státní souhlas k duchovní činnosti. 

Následně působil v dělnických profesích, i nadále se ale věnoval duchovní činnosti. V letech 1981-1982 

byl za svou činnost vězněn. V roce 1986 se stal provinciálem řádu dominikánů v Československu a 

později v ČR, byl jím až do roku 1998, v letech 1990-1999 také vyučoval biblistiku na Teologické fakultě 

Univerzity Palackého v Olomouci. Od června 1998 je sídelním biskupem královéhradecké diecéze, od 

jara do podzimu 2008 vedl jako dočasný správce i litoměřickou diecézi.

Lékaři ve Zlíně vrátili zrak sedmdesátiletému Karlu Pavelovi z Teplic nad 

Bečvou, který byl 53 let slepý. Muž oslepl v 17 letech po výbuchu ve slévárně, kde 

pracoval. Jako nevidomý se oženil, svou manželku tak nikdy neviděl, stejně jako své děti 

a vnuky. Komplikovaná operace uskutečnila před čtyřmi měsíci. Její výsledky nebyly  

zpočátku podle primáře zlínské oční 

kliniky Gemini Pavla Stodůlky, příliš 

zřejmé. „Týden od týdne se ale vidění 

pana Pavely lepší. Je to i díky tomu, 

že je velký bojovník,“ podotkl 

Stodůlka. Zároveň upozornil, že lidé, 

kteří jsou slepí déle než 20 let, často 

ani po podobné operaci už nikdy nedokážou vidět. Primář to vysvětluje tím, že mozek po 

tak dlouhé době ztrácí schopnost zpracovat obraz, který do něj vysílá oko. A je velice 

obtížné získat tuto dovednost zpátky. Dnes už Karel Pavela čte sám bez problémů. 

Začínal s elektronickou lupou, pak četl pomocí běžné lupy a teď zvládá text 

s obyčejnými brýlemi nebo třeba i bez nich. Komplikovaněji ale zatím rozpoznává lidské 

zatím rozpoznává lidské obličeje. „Když se přede mne postaví má žena, už vidím její oči

-  14  -



a náušnice, i když ještě nepoznám, jestli je má šedé, nebo modré,“ popsal 

pacient. Karel Pavela je po Haně Charvátové, kterou zlínští lékaři operovali předloni 

v listopadu, teprve druhým člověkem v Česku, který dostal umělé rohovky vyvinuté vědci 

v americkém Bostonu. Podle serveru zákrok zatím může provádět jen zlínská klinika 

Gemini. Léčbu si pacienti musí zaplatit sami. Operace obou očí vyjde na 200.000 Kč.

Kontroverzní ražba jižního tubusu komplexu Blanka v Praze byla v úterý 16. 

února dokončena. Raziči postupující směrem od Letné se pod zemí setkali s kolegy 

razícími ve směru od Pelc-Tyrolky. Tato část ambiciózního projektu pražského 

magistrátu na sebe upoutala pozornost kvůli propadům půdy či otřesům přilehlých 

historických budov. Délka jižní tunelové trouby je celkem 2,22 km. S její ražbou se 

začalo v září 2007 v Troji. V srpnu 2009 se začalo i z letenské strany. Raziči se v úterý 

spojili asi 35 metrů hluboko pod ulicí Korunovační, přibližně uprostřed mezi 

křižovatkami s ulicemi Jana Zajíce a 

Sládkova. Tunelování v oblasti budilo 

nepříznivé ohlasy. V místním parku 

Stromovka se dvakrát nad tunelem 

propadla země. V květnu roku 2008 se 

v důsledku práce razícího stroje 

v parku Stromovka otevřela jáma o 

průměru deseti metrů. Navzdory 

ujišťování pražského primátora Pavla Béma, že podobným případům předejde, se 

v říjnu téhož roku nedaleko od první jámy země znovu propadla. Uprostřed trávníku zel 

kráter o rozměrech zhruba dvacetkrát dvacet metrů. Tunel Blanka je součástí 

severozápadní části vnitřního automobilového obchvatu metropole. Investorem 

městského okruhu je magistrát. Většina silnice povede v tunelech, náklady na stavební 

práce by měly dosáhnout 21,2 miliardy korun, technologie budou stát další 4,5 miliardy 

korun. Tunelový komplex Blanka má být hotov v roce 2011. Tunel má doplnit už 

provozovanou 17 kilometrů dlouhou část okruhu se Zlíchovským tunelem, tunelem 

Mrázovka a Strahovským tunelem. Podle magistrátu tu bude signál pro mobilní 

telefony, nouzové východy, SOS výklenky a tunelový rozhlas. Nad bezpečností budou 

bdít kamery, vzduchotechnika prý zajistí odvod zplodin a přívod čistého vzduchu.

Sněhová pokrývka v České republice proti předchozímu týdnu znovu narostla. 

K pondělí 15. února spočítali meteorologové množství sněhu na 5,66 miliardy metrů
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krychlových. V průměru tak je na jednom metru čtverečním téměř 72 litrů vody. 

Uvedl to Český hydrometeorologický ústav. Množství vody ve sněhové pokrývce od 

počátku roku neustále narůstá. V minulém týdnu jej meteorologové odhadli na 5,2 

miliardy metrů krychlových. Stávající množství by po svém roztátí naplnilo bezmála osm 

Orlických přehrad. Sníh se v ČR drží od počátku roku ve všech nadmořských výškách. 

Umožňuje to chladné počasí, průměrné teploty se po celou dobu drží pod dlouhodobými 

průměry. Nejvíce sněhu leží pochopitelně v polohách nad 1000 metrů nad mořem, ale i 

v polohách do 300 metrů je ve sněhu ukryto v průměru 50,9 litrů na metr čtvereční.

V rámci krajů leží největší množství sněhu v jižních (715 miliónů metrů krychlových) a 

středních Čechách (670), nejméně v Praze (29) a na Zlínsku (241).

Archeologové v úterý 16. února odpoledne zahájili průzkum v pražském 

kostele sv. Haštala, kde by se údajně mohly nacházet ostatky sv. Anežky České.

Traduje se pověst, která praví, že až se tato relikvie najde, nastane v Čechách doba 

štěstí, vzájemné lásky a blahobytu. Někteří odborníci už předem vyjádřili skepsi 

k výsledku průzkumu, k Haštalu údajně nevedou žádné historicky ověřitelné materiály. 

Po hrobě sv. Anežky se pátrá celá staletí. Neexistence Anežčiných ostatků dlouho 

bránila i její kanonizaci, protože až do 20. století bez nich tento proces nebyl možný. Ke 

svatořečení Anežce pomohla až 

údajná část její čelisti přechovávaná 

ve španělském klášteře v Escorialu. 

Část této relikvie získala i 

svatovítská kapitula. Právě tyto 

ostatky, pokud jsou pravé, by podle 

některých mohly pomoci identifikovat 

případný pražský nález. Příslušnost k Přemyslovcům by zase mohla potvrdit shoda 

s genetickým materiálem blízkého příbuzného; zkoumat příslušníky přemyslovského 

rodu z genetického hlediska odborníci plánují bez ohledu na případný nález Anežčiných 

ostatků ……… V kostele sv. Haštala byla odkryta dvě vytypovaná místa. V jednom 

odhalili dvě hrobky pravděpodobně z barokní doby, do nichž ve středu spustili sondu 

s minikamerou. Druhé místo průzkumu se nachází přímo před oltářem. Po úterním 

odkrytí kamene archeologové novinářům oznámili, že na tomto místě pravděpodobně 

není nic, co by nasvědčovalo hrobu.

-  16  -



Nejvyšší správní soud rozhodl ve středu 17. února o rozpuštění Dělnické strany 

(DS), která je spojována s ultrapravicovými extremistickými hnutími. Subjekt z domácí 

politické scény chtěla odstranit vláda, jelikož podle ní spolupracuje s neonacisty a jejím 

cílem je totalita. Předseda DS Tomáš Vandas se ale s verdiktem nesmiřuje a nedlouho 

po jeho vyřčení prohlásil, že jeho strana do letošních sněmovních voleb půjde. Zatím 

není jasné, zda pod původním názvem a nebo pod názvem novým. Vandas zdůraznil, že 

proti verdiktu bude podána stížnost Ústavnímu soudu. Pokud to DS stihne do 30 dnů, 

pozbude rozpuštění dočasně závaznost. Strana pak smí dále působit až do verdiktu ÚS.

Podle soudu se podařilo prokázat spolupráci Národního odporu s DS. Přestože se 

Tomáš Vandas při jednání dožadoval předložení nějaké písemné smlouvy o spolupráci 

mezi neonacisty a jeho partají, podle předsedy senátu Vojtěcha Šimíčka bohatě 

postačily důkazy o personálním propojení či přebírání 

textů na webových stránkách. Navíc aktivní členové 

Národního odporu byli na kandidátkách partaje do 

voleb, a to i na čelních místech. „Označení DS jako 

subjektu nepřátelského demokratickému právnímu 

státu může přinést úlevu veřejnému svědomí. 

Společnost si ovšem musí být vědoma toho, že příčina 

existence DS leží uvnitř jí samotné. Strana není vnější 

nepřítel, je to jedna z tváří této společnosti. Problémy této společnosti, na které DS v 

některých případech legitimně poukazovala a kterých využila či zneužila, samozřejmě 

rozpuštěním této strany nezmizí,“ upozornili také soudci na fakt, že pravicový 

radikalismus se po tomto verdiktu nerozptýlí jako mávnutím kouzelného proutku.

Předseda DS Tomáš Vandas vytrvale odmítal argumenty vlády upozorňující na 

extremistické sklony subjektu a několikrát během líčení zopakoval, že se jedná o 

politický proces, který se snaží účelově vymazat z politické scény konkurenci. Vládu 

zastupoval věhlasný advokát Tomáš Sokol, který soudu předložil celou řadu důkazního 

materiálu svědčícího například i o napojení členů DS na ruské neonacisty nebo o 

nepříznivém vlivu působení DS na mladé lidi. U soudu vystoupil i odborník, který 

poukázal na to, že symboly i slovní projevy navazují na hitlerovský nacionální 

socialismus. Mimo to zhlédl zvláštní sedmičlenný senát videozáznam z pouličních bitek 

v Litvínově – Janově a vyslechl policisty, kteří se zabývají extremismem.Rozhodnutí 

zaznělo ve středu v 10,30 hodin. Když předseda volebního senátu NSS Vojtěch Šimíček 
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vyhlásil verdikt, kterým Dělnickou stranu rozpustil, rozhostilo se v soudní síni 

překvapené ticho, do kterého zaznělo jen několik vzdechů. Žádné oslavné transparenty, 

žádný jásot jako při posledním jednání, kdy ještě DS svou existenci uhájila.

Novým ředitelem Ústavu pro studium totalitních režimů bude jednašedesátiletý 

historik Jiří Pernes. Ten je i člen vědecké rady ústavu a působí též v Ústavu pro 

soudobé dějiny Akademie věd. Nahradí dosavadního ředitele Pavla Žáčka. Ve středu 

17. února o tom rozhodla o tom rada ústavu. Jeden ze sedmi hlasujících radních Michal 

Stehlík zatím netuší, co bude s Žáčkem dál, rada se má znovu sejít 2. března. Sám Žáček 

nevyloučil, že v ústavu bude i nadále pracovat. „Do konce března jsem ředitelem, pak 

se uvidí. Pracovní poměr tam mám na dobu 

neurčitou,“ podotkl Žáček, který nechtěl 

rozhodnutí rady vůbec komentovat, pouze 

poblahopřál svému nástupci Pernesovi. O vypsání 

konkurzu rada rozhodla v lednu. Zdůraznila tehdy, 

že rozhodnutí není vyjádřením nespokojenosti s Žáčkovou prací, ale pouze důsledkem 

toho, že ředitel podobné instituce má vzejít z výběrového řízení. Žáček se do čela ústavu 

dostal bez konkurzu, instituci vede od jejího vzniku v roce 2008. Rada obdržela 

přihlášek celkem sedm, dva zájemce ale nepustila do druhého kola výběrového řízení. 

Kromě Pernese a Žáčka se o místo ucházeli ještě Vladimír Čermák, Antonín Kostlán a 

Adam Kretschmer. Ústav za Žáčkova vedení opakovaně čelil z různých míst kritice kvůli 

postupu ÚSTR při zveřejňování některých údajů. Nejvíce se v této souvislosti hovořilo o 

kauze spisovatele Milana Kundery nebo bratrů Mašínů.

Obvodní soud pro Prahu 6 rozvedl v pondělí ráno 22. února manželství 

předsedy ODS Mirka Topolánka a jeho ženy Pavly. Manželé se podle právních 

zástupců dohodli na nesporném rozvodu. 

Advokáti odmítli pondělní stání na přání 

klientů jakkoli komentovat. Podle vyjádření 

šéfa ODS se však dokázali s manželkou na 

všem dohodnout. „Rozvod proběhl klidně a 

slušně. Neskrývá se za ním nic podivného 

ani podezřelého. Žádná nadace, žádné spekulace s pozemky, žádné spory o byty či péči 

o děti. Dokázali jsme se dohodnout na všem, co rozvod provází a vyžaduje,“ uvedl 

Topolánek v tiskovém prohlášení. Poděkoval též bývalé ženě Pavle „za její podíl na 
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důstojném průběhu rozvodového řízení“. Podle Topolánkova právníka Milana 

Jebavého nabídl politik manželce, že jí přenechá veškerý movitý i nemovitý majetek. 

Mirek Topolánek s manželkou vlastnili chatu a byt na pražských Hradčanech, na který 

stále splácí hypotéku. Předseda ODS má s nyní již bývalou manželkou sedmnáctiletého 

syna Tomáše a dvě dospělé dcery, třicetiletou Petru a šestadvacetiletou Janu. Nezletilý 

syn zůstane ve společné péči bývalých manželů. Ti svůj sňatek uzavřeli v roce 1979 

v Brně. Bývalý premiér žije oficiálně od roku 2007 s místopředsedkyní Poslanecké 

sněmovny Lucií Talmanovou, s níž má syna Nicolase. Na fotografii jsou zleva: Lucie 

Talmanové, Mirek Topolánek a Pavla Topolánková.

Krize nekrize, na cestovatelském úsilí vrcholných činitelů se nedostatek 

financí ve státní kase nijak neprojevil. Částečně za tím byla i aktivita při českém 

předsednictví EU. Prezident, premiér a ministři zahraničí a pro evropské záležitosti 

absolvovali loni 118 zahraničních misí, na které bylo vyčleněno 74 miliónů korun. To je 

skoro dvojnásobek sumy, kterou mají k dispozici dvě stovky poslanců a 81 senátorů 

dohromady. Proti předcházejícím letům přibylo cest, jejichž náklady převýšily milión 

korun. Loni bylo takových akcí 29. Nejdražšími cestovateli z tohoto pohledu byli 

premiér Jan Fischer, jehož týdenní pobyt v Mongolsku, Hongkongu, Macau a na 

Filipínách vyšel na 7,5 miliónu korun, a 

prezident Václav Klaus, jehož listopadová 

desetidenní cesta do Peru a Brazílie 

spolykala o tři sta tisíc korun méně. Jde 

přitom o plánované náklady, neboť účty 

budou chodit ještě během letoška, a je tedy 

možné, že náklady na obě cesty budou ještě 

vyšší anebo se podaří něco ušetřit. Loni došlo takových faktur za téměř třináct miliónů: 

Byly mezi nimi třeba i účty za cestu Topolánkova vicepremiéra a ministra pro evropské 

záležitosti Alexandra Vondry do Číny, která se uskutečnila v říjnu 2008. Dodatečně 

došlé účty za jeho čínskou misi představují sumu 1,7 miliónu korun, což je více, než se 

původně plánovalo. Prezident Klaus loni absolvoval i třetí nejdražší cestu loňského 

roku, když na pouhé dva dny jeho pobytu ve Štrasburku a Kehlu na oslavách 60. výročí 

NATO byly vyčleněny čtyři milióny korun. Dosud došly faktury pouze za 516 tisíc korun.

Mimo evropské státy nejčastěji zamířil šéf české diplomacie Karel Schwarzenberg, který 

loni navštívil Egypt, Palestinu, Izrael, Jordánsko, JAR, USA či Omán.
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Porážka svobody, ne nepodobná té, k níž došlo v únoru 1948, hrozí podle 

předsedy ODS Mirka Topolánka české společnosti i nyní. Tento názor prezentoval 24. 

února na konferenci o zločinech komunistických režimů, která začala v předvečer výročí 

komunistického převratu v bývalém Československu. „Opět vše závisí na tom, jestli 

uneseme odpovědnost za vlastní život. Nebo jestli svěříme svůj osud do rukou těch, kteří 

tvrdí, že štěstí se dá odhlasovat,“ uvedl Topolánek. Hybnou silou demagogie a nenávisti 

již nejsou v jeho očích komunisté, ale populisté, pro něž stojí veřejný zájem a kolektivní 

práva nad zájmem osobním a nad individuální svobodou jednotlivce. Novodobí 

demagogové podle předsedy ODS tvrdí, že většina může všechno a že co je 

demokratické, je také správné. „Tvrdí, že veřejný zájem a kolektivní práva stojí nad 

zájmem osobním a nad individuální svobodou,“

dodal Topolánek. Předseda ODS připomněl, že 

v poválečné éře komunisté tvrdili, že za bídu mohou 

šmelináři a kulaci, zatímco současní populisté 

z nynější hospodářské krize viní liberály a trh.

„Tehdy mělo být spásou znárodnění výrobních 

prostředků. Dnes ji přátelé nesvobody a neodpovědnosti vidí ve vyrábění dluhů. Chceme 

jim opět naletět a vyměnit svobodu za kus žvance,“ tázal se předseda ODS. Varoval 

přitom před návratem formální demokracie, „prázdné skořápky sloužící tyranii 

většiny“. Totalita podle Topolánka nepotřebuje zničit demokracii, ale svobodu, a to 

třeba i zneužitím formálních demokratických institucí. Může stejně dobře vítězit tvrdou 

silou obušků jako měkkou silou slibů, může se stejně dobře prosadit přímou revolucí, 

kvaziústavním pučem nebo plíživým postátňováním individuálních svobod 

prostřednictvím parlamentní většiny, poznamenal předseda ODS. Zradou svobody a 

službou tyranii podle něj byl v období po druhé světové válce zákaz pravicových stran a 

vznik Národní fronty, omezení svobodného podnikání, vlastnictví a svobody slova.

„Zradili jsme svobodu a posloužili tyranii, když jsme po válce zatočili nejprve s právy 

Němců, pak s právy kapitalistů a nakonec se všemi našimi individuálními svobodami, 

které se příčily nově nastupujícímu kolektivismu.“
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OBSAH: 1) Kontroly českých motoristů v Německu, 2) Anders Fogh Rasmussen v Praze, 3) Ustavující 
sjezd Strany práv občanů, 4) Zemřel nejstarší Čech, 5) Výročí vypuštění termínu socialistická z názvu 

republiky, 6) Závislost Čechů na alkoholu, 7) 160. výročí narození T. G. Masaryka, 8) Sjezd 
Komunistického svazu mládeže, 9) Britský princ Charles s chotí Camillou na návštěvě ČR, 10) 60. výročí 
smrti faráře Josefa Toufara, 11) Omluva Mirka Topolánka za urážlivá slova, 12) Předseda Senátu proti 

Mirku Topolánkovi, 13) Mirek Topolánek z funkce předsedy ODS neodstoupí, 14) Mirek Topolánek 
odstoupil z jihomoravské kandidátky pro volby do PS, 15) 90. let od schválení státních symbolů ČSR

Předseda ODS Mirek Topolánek vyjádřil v úterý 2. března nespokojenost s 

pokračujícími kontrolami českých motoristů v německých příhraničních oblastech.

Kontroly, na něž si čeští řidiči stěžují od vstupu země do Schengenského prostoru, 

označil za šikanu a vyzval vládu, aby zakročila. „Pokládám postup německé vlády i 

německé policie, ať už zemské, nebo centrální, za bezprecedentní porušení schengenské 

dohody,“řekl předseda ODS, jejíž 

europoslanci kvůli tomu prý budou

interpelovat Evropskou komisi. „Myslím 

si, že v tomto případě se jedná o šikanu,“

poznamenal Topolánek. „Neumím si 

představit, že bychom my na české 

hranici prohlíželi řidiče rychlých 

německých vozů, jestli nemají pohlavní choroby, protože sexuální turistika ze strany 

německých turistů je prostě více rozšířena než u jiných zemí,“ doplnil Mirek 

Topolánek. Němci poslední dva měsíce zpřísnili pohraniční kontroly českých řidičů. 

Zjišťují, zda neřídí pod vlivem drog. Součástí takových kontrol nezřídka bývá i test 

vzorku moči. Jeden český řidič musel např. močit do kelímku u silnice.

V pátek 5. března zavítal do České republiky generální tajemník 

Severoatlantické aliance (NATO) Anders Fogh Rasmussen. Vedle setkání s premiérem 

Janem Fischerem se setká i s předsedy dvou 

nejsilnějších stran Mirkem Topolánkem (ODS) 

a Jiřím Paroubkem (ČSSD). Pana Rasmussena 

zajímá zejména to, jak se naše země postaví ke 

strategii NATO v Afghánistánu. Vlády schválila

navýšení počtu českých vojáků v této misi o 

dalších 55 lidí, bude však záležet na tom, jak se k rozšíření kontingentu postaví poslanci
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Celkem může být v Afghánistánu nasazeno 535 Čechů. Zatímco ČSSD 

dlouhodobě posilování české účasti odmítá, ODS záměry kabinetu podporuje. Patrně i 

proto se generální tajemník NATO setká i s předsedy obou stran. Posilování jednotek 

alianční mise ISAF v Afghánistánu je totiž součástí strategie USA a Severoatlantické 

aliance na vyřešení složité bezpečnostní situace v zemi. Předpokládá se, že se do mise 

vedle USA více zapojí i ostatní spojenci. Anders Rasmussen se také setkal s českým 

ministrem zahraničí Janem Kohoutem, s nímž jednal zejména o strategické koncepci 

NATO a vztazích s Ruskem.

V sobotu 6. března byl podle očekávání na ustavujícím sjezdu Strany práv 

občanů – zemanovci (SPOZ), zvolen jejím předsedou expremiér Miloš Zeman. Ten na 

sjezdu vyjádřil přesvědčení, že se jeho nový politický subjekt dostane v květnových 

volbách do Sněmovny. Sám sebe v bonmotu přirovnal k vyřazené tramvaji. Zeman v 

bonmotu připomněl jednu z povídek autorské dvojice Šimek a Grosmann, která mimo 

jiné vypráví  o lidech, kteří bydleli v pražských 

Záběhlicích ve vyřazené tramvaji. V roce 1951 ale tato 

vyřazená tramvaj musela opět vyjet na trať. „Připadám 

si tak trochu jako vyřazená tramvaj ze Záběhlic,“ uvedl 

na svůj účet Zeman. Vedle záběhlické tramvaje ale podle 

něj „vyjedou na trať i mladší, energičtější vozy“. Pro 

Zemana hlasovalo 245 delegátů, proti jeden. Dalších 23 

z celkového počtu 269 odevzdaných lístků bylo 

neplatných. „Vážení přátelé, dovolte mi abych vám 

poděkoval, od jisté doby neříkám upřímně, ale srdečně poděkoval za důvěru,“ řekl 

Zeman po zvolení předsedou SPOZ. Doufá, že jeho jméno z názvu strany brzy zmizí. 

Přiznal, že to u něj zpočátku vyvolávalo rozpaky. „Zdá se mi poněkud nepatřičné 

spojovat název se jménem žijící osoby,“ řekl Zeman. Na druhé straně ale návrh chápe. 

Název Strana práv občanů podle něj ještě na veřejnosti dostatečně nezdomácněl, plete 

se lidem s názvy jiných stran. Přízvisko zemanovci je podle Zemana třeba odpárat, až se 

strana plně etabluje. 

Nejstarší Čech Josef Flandera zemřel v sobotu 6. března ve věku 107 let. 

Potvrdila to jeho vnučka Dana Nohelová, která s dědečkem poslední léta žila. Veterán 

druhé světové války prožil převážnou část života v Habarticích u Hanušovic. Narodil se 

ve Volyni, která je nyní součástí severozápadní Ukrajiny a kde tehdy žilo na 45 tisíc 
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Čechů. Za druhé světové války sloužil v brigádě generála Svobody, byl 

několikrát zraněn. Od Ludvíka Svobody po válce dostal pět vyznamenání. V roce 1947 

se usadil na Šumpersku, kde pak zůstal celý život. Poslední rozloučení bylo nevojenské a 

konalo se v pravoslavném kostele na Gorazdově náměstí v Olomouci. Mezi smutečními 

hosty byly mimo jiné i zástupci Krajského vojenského velitelství v Olomouci a 

Československé obce legionářské. Pomyslné žezlo nejstaršího Čecha po Josefu 

Flanderovi převzala Julie Vašíčková z jihomoravských Prušánek, narozená v roce 1903.

Přesně před dvaceti lety, 6. března 1990, vypustila Česká národní rada termín 

socialistická z názvu českého státu. Slovenská národní rada učinila stejný krok na 

Slovensku již o šest dní dříve. Následně se rozhořel spor o název společné republiky, 

který dva roky nato vedl k rozpadu Československa. Česká socialistická republika byl 

oficiální politický název pro území dnešní České republiky od 1. ledna 1969. Socialismu 

v názvu tehdejšího Československa se chtěl první zbavit již v lednu 1990 Václav Havel 

jako nově zvolený prezident. Zavítal do tehdejšího Federálního shromáždění a 

poslancům mimo jiné předestřel i tento návrh. K hlasování o Havlově návrhu však ten 

den nedošlo. Ve vzduchu naopak zůstal viset velký otazník, jakže by měl nový název 

společného státu znít. O možných variantách se v následujících dnech rozhořela vášnivá 

diskuze, ukázalo se ale, že najít 

shodu půjde jen velmi obtížně.

Havel svou iniciativou otevřel 

problém, který vešel do historie 

jako pomlčková válka. Do sporu 

obě strany vstupovaly se 

stanovisky zcela rozdílnými. 

V Bratislavě v té době nabíraly 

na síle hlasy za národní suverenitu a rovnoprávnost, s nimiž název Československo 

příliš neladil. V českých zemích v té době naopak jen málokomu přišlo na mysl jméno 

jiné. Mezi prvními padl návrh na Federaci České a Slovenské republiky, ten byl však 

rychle smeten ze stolu. Následovaly další nápady jako třeba Československá federativní 

republika či Republika česko – slovenská. Do centra pozornosti se tak dostala dnes již 

legendární pomlčka či podle jazykovědců spojovník. Čárka rozdělující obě půlky 

federace se na české straně nesetkala s pochopením, navíc u pamětníků vyvolávala 

neblahé asociace na její používání v časech takzvané druhé republiky od září 1938 do 
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března 1939. Federálnímu shromáždění se nakonec 29. března podařilo 

odhlasovat změnu názvu státu na Československá federativní republika v češtině, 

slovenská verze zněla Česko-slovenská federatívná republika. Hned druhý den bylo 

jasné, že snaha poslanců vyšla na prázdno. Zejména ze Slovenska byly slyšet protesty, a 

tak poslanci zasedli 20. dubna znovu. Tentokrát byla výsledkem hlasování Česká a 

Slovenská federativní republika. Název sice odporoval pravopisu obou jazyků, podle 

kterých by se v tomto případě „Slovenská“ mělo psát s malým s, kompromis byl ale asi 

nezbytný. Ani poslední schválená varianta však jednotu státu nezachovala. Název platil 

jen 20 měsíců, do konce roku 1992 ……… Diskuse kolem názvu státu ale neutichly na 

dlouho. Již brzy po vzniku samostatné České republiky začali mnozí volat po praktičtější 

formě názvu, po jednoslovném tvaru. A jako už několikrát v minulosti, pozornost se 

obrátila na nepopulární Česko. Jazykovědci a geografové Česko hájili, podle nich byl 

název správný a tak ho také zanesli do Slovníku spisovné češtiny. Podle statistik však 

byla většina národa proti. Odpůrcům se Česko zdálo nepřirozené a pejorativní. Boj o 

název Česko byl v historii sveden už několikrát. Asi nejznámější je ten, který probíhal ve 

20. letech minulého století. Tehdy k jeho odpůrcům patřil například Karel Čapek …… 

Kronikář se řadí k zavilým odpůrcům tohoto přiblblého názvu a zatvrzele prosazuje, že 

jsme Českou republikou.

Až 700 tisíc dospělých je v ČR podle nejnovějšího kvalifikovaného odhadu ze 

středy 10. března, závislých na alkoholu. Je to dvakrát víc, než se dosud uvádělo.

„Dříve jsme měli zhruba 300 tisíc lidí závislých na alkoholu. Dnes je jich 600 až 700 

tisíc. Přitom mužů je dvakrát víc než žen, ale ženy je rychle dohánějí,“ řekl Právu Petr 

Popov, primář oddělení pro léčbu závislostí Všeobecné fakultní nemocnice v Praze.

Naproti tomu počet lidí závislých na 

nelegálních drogách je už nejméně sedm 

let stejný – jde zhruba o 30 tisíc lidí.

Primář Popov soudí, že zatímco pro 

uživatele drog se po roce 1989 začala 

budovat oddělení pro léčbu závislostí, 

pro lidi závislé na alkoholu se naopak tato pracoviště rušila. „Přitom pokud se člověk 

závislý na alkoholu začne léčit včas, jeho léčba je mnohem lacinější než v okamžiku, kdy 

již alkoholu zcela propadl a má i další zdravotní problémy,“ dodal. Oddělení pro léčbu 

závislosti v Praze U Apolináře, které primář Popov vede, přijalo minulý měsíc v pořadí 
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už pětitisícího pacienta, který zde podstoupil odvykací léčbu. Ta stojí zhruba 40 

tisíc korun a pacient hradí pouze hospitalizační poplatek 60 korun za den. Vše ostatní 

platí jeho zdravotní pojišťovna. Věk pacientů je kolem 35 až 40 let, ale i mnohem nižší. 

V neděli 7. března letošního roku uplynulo již 160 let od narození Tomáše 

Masaryka, prvního prezidenta svobodné Československé republiky, člověka, který se 

mírou nejvyšší, po téměř třísetletém období v područí Habsburské monarchie, zasloužil 

o obnovení české a vznik československé státnosti. O prezidentu osvoboditeli nebo 

tatíčkovi Masarykovi, což byly tituly, které on sám snášel jen s těžko utajovanou 

nelibostí, bylo již mnohokrát napsáno všechno. Nic dnes již nemůže být objevným 

zjištěním, ale právě přesto bude správným činěním, když si při tomto jubileu prezidenta 

Masaryka připomeneme některá fakta z jeho života. Po obecné škole se mladý Masaryk 

krátce učil kovářem, ale již od roku 1865 začal gymnazijní studie v Brně a pak ve Vídni. 

Potom následovala vídeňská univerzitní studia, zakončená disertační prácí „Podstata 

duše u Platóna“ a titulem doktora filozofie. Za několik let poté se Masaryk v Lipsku 

seznámil s Američankou Charlottou Garrigue, s kterou se 

v roce 1878 oženil a její příjmení připojil ke svému. Od 

této chvíle byl Tomášem Garrigue Masarykem. V roce 

1879 získal Masaryk na vídeňské univerzitě titul docenta 

zásluhou své habilitační práce „Sebevražda jako 

hromadný společenský jev moderní civilizace“. V době po 

únoru 1882, tedy po rozdělení pražské Univerzity Karlo –

Ferdinandovy na českou a německou část, dostal Masaryk 

místo mimořádného profesora na nově založené české 

univerzitě a tak v roce 1882 přesídlil i s rodinou do Prahy. 

V roce 1886 Masaryk spolu se skupinou pražských 

vzdělanců odhalil a veřejně publikoval, že údajné staré rukopisy, známé jako rukopisy 

zelenohorský a královédvorský, mající dokládat ranou vyspělost středověké české 

kultury, jsou jen novodobými padělky. V roce 1887 navštívil Masaryk Rusko, kde se 

setkal s Lvem Nikolajevičem Tolstým. Ve společných diskuzích však odmítl jeho učení 

o neodporování zlu. V posledních letech 19. století publikoval Masaryk postupně 

několik spisů, zabývajících se problematikou českých dějin a českým politickým 

programem. Nejznámějším z nich je pravděpodobně publikace z roku 1895 s názvem 

„Česká otázka“. Na úplném konci století, při tzv. hilsneriádě, což bylo období, kdy po 
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dvou soudních procesech s židovským mladíkem Leopoldem Hilsnerem, 

obžalovaným z vraždy křesťanské dívky v Polné u Jihlavy, zavládla v českých zemích 

antisemitská hysterie, vedl Masaryk ostrou kampaň proti rasovým předsudkům, zvláště 

pak proti pověrám o židovské rituální vraždě. Prohlašoval a měl téměř jako vždy 

pravdu: „Národ, který věří pověrám, se nikdy nemůže osamostatnit“ ……… Po zahájení 

bojů první světové války se Masaryk rozhodl pro politickou podporu Spojenců a jejich 

boje proti Rakousku – Uhersku a Německu. Spolu s Edvardem Benešem a Milanem

Rastislavem Štefánikem založil Československou národní radu. Dne 6. července 1915

pronesl svůj slavný projev k pětistému výročí Husova upálení, v kterém vyhlásil boj 

habsburské nadvládě slovy: „Odsuzujeme násilí, nechceme a nebudeme ho užívat. 

Avšak proti násilí budeme se hájit třeba železem.“ Jsou to stále platná slova. Je možné 

konstatovat, že kdyby nebylo Masarykovy činnosti, nevzniklo by pravděpodobně ani 

samostatné Československo. Masarykem promyšlené a vedené zahraniční akce během 

první světové války, spolu s jejich zakončením ve Spojených státech v říjnu roku 1918 

„Prohlášením československé nezávislosti“, byly rozhodujícími činy pro to, aby

americký prezident Woodrow Wilson odmítl rakouské snahy o separátní mírové 

vyjednávání a stanovil, že Rakousko – Uhersko musí respektovat vůli jím utlačovaných 

národů svobodně si zvolit politickou budoucnost. Teprve poté, co 28. října 1918 

Rakousko – Uhersko podmínky prezidenta Wilsona přijalo, vzniklo samostatné 

Československo. Za své nepřítomnosti byl pak Masaryk 14. listopadu 1918 zvolen 

revolučním Národním shromážděním prvním prezidentem Československé republiky.

Dne 27. května 1920 byl Masaryk zvolen prezidentem podle nové československé ústavy. 

Do funkce prezidenta byl pak zvolen ještě dvakrát a to v letech 1927 a 1934 ……… 

14. 12. 1935 Tomáš Garrigue 

Masaryk abdikoval ze zdravotních 

důvodů z funkce prezidenta. 14. září 

1937 pak zakladatel svobodného 

Československa a jeho první prezident, 

zemřel na zámku Lánech, kde je na 

místním hřbitově spolu se svojí 

manželkou a dětmi pohřben. Viz foto.
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V sobotu 13.března se v Praze uskutečnil obnovující sjezd Komunistického 

svazu mládeže (KSM). Ministerstvo vnitra v říjnu 2006 občanské sdružení rozpustilo, 

pražský městský soud ale letos v lednu rozhodnutí zrušil ……Věta z programu KSM, 

která vedla k rozpuštění sdružení: KSM stojí na straně úsilí o revoluční překonání 

kapitalismu a o nastolení ekonomických (odstranění soukromého vlastnictví výrobních 

prostředků a jeho nahrazení vlastnictvím společenským) a společenských (zavedení 

socialistické demokracie) podmínek pro budování socialismu jako 

prvního stupně k vytvoření společnosti komunistické, jejíž vybudování 

je konečným cílem. Ministerstvo vnitra ve správním řízení občanské 

sdružení rozpustilo především kvůli obsahu jeho programu 

uveřejněného na internetových stránkách. Podle úřadu program 

propagoval myšlenky směřující k odstranění soukromého vlastnictví 

výrobních prostředků a jeho nahrazení společenským vlastnictvím. Podle KSM však 

ministerstvo postupovalo v rozporu s ústavně zaručenou svobodou projevu a s jeho 

právem vyhledávat a šířit informace a svobodně se sdružovat. V tiskové zprávě KSM 

uvedl, že obnovení činnosti svazu chápou jako „veliké vítězství nejen komunistického 

hnutí, ale i všech demokratických a pokrokových sil v České republice“. 

Následník britského trůnu princ Charles se svou chotí Camillou přiletěli 

v sobotu 20. března na čtyřdenní návštěvu České republiky. Charlese s Camillou přijal 

prezident Václav Klaus s manželkou Livií. Charles je v Česku oficiálně popáté, Camilla 

poprvé, několikrát zde však byla soukromě. Spolu s prezidentským párem se návštěva 

nejprve prošla v zahradách Pražského 

hradu a pak zavítala do kostela svatého 

Cyrila a Metoděje, kde si prohlédla 

památník hrdinů heydrichiády. Následně 

se britský pár potkal s válečnými veterány.

Večer na Hradě povečeřel s prezidentem 

Klausem a sedmi desítkami pozvaných 

hostů. Členové královské rodiny ochutnali 

česká jídla. V neděli se princ a vévodkyně zúčastnili mše v angličtině v evangelickém 

kostele svatého Klimenta v Praze. Na závěr návštěvy mají schůzku s exprezidentem 

Václavem Havlem a Dagmar Havlovou. Princ Charles má podle svých spolupracovníků 

Českou republiku v oblibě a rád jí navštěvuje.
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Nejen věřící lidé si v sobotu 20. března připomněli 60. výročí takzvaného 

číhošťského zázraku a smrti faráře Josefa Toufara. V kostele v Číhošti na 

Havlíčkobrodsku se jako připomínka této události sloužila mše, kterou vedl již

jmenovaný arcibiskup pražský a primas český, Dominik Duka. Ve svém kázání naléhavě 

varoval před návratem komunistických myšlenek. „Číhošť není jen úzce církevní 

záležitost, otázkou tohoto kraje, ale skutečným místem, které vypráví o tom, co znamená 

diktatura,“ řekl v kázání …… V prosinci 1949 se při mši 

v místním katolickém kostele o třetí adventní neděli během 

kázání faráře Toufara údajně několikrát pohnul kříž 

umístěný na hlavním oltáři. Dodnes neobjasněný úkaz se 

měl později ještě opakovat. Tato událost posloužila 

totalitní moci k perzekuci církve. Farář Toufar byl zatčen a 

nelidsky mučen. 25. února 1950 zemřel utýraný 

sedmačtyřicetiletý kněz na následky prasklého žaludečního 

vředu. Duka ve svém vystoupení doporučil všem, kdo chtějí 

o naší minulosti vědět víc, aby si přečetli Černou knihu komunismu, aby si uvědomili, 

jaké mělo 20. století dějiny. „Není možné mluvit o temném středověku, temném baroku, 

ale o temném 20. století. Jen militantní ateismus v hnědé či rudé barvě poslal na věčnost 

stamilióny lidí,“ zdůraznil. Dnešní mší lidé podle něj děkovali faráři Toufarovi za jeho 

oběť, měli by prý děkovat ale všem, kteří měli odvahu říct své ne …… Číhošťský zázrak 

je i pro arcibiskupa záhadou. „Ale i malá věc má velký dopad. Nikdo vám neodpoví, zda 

to byl, či nebyl zázrak,“ řekl Duka. Odpověď není ani v dokumentech, které se k této 

události vztahují. Plyne z nich, že zařízení na pohybování kříži v kostele nebylo. 

Předseda ODS Mirek Topolánek se v sobotu 20. března omluvil za svá urážlivá 

slova o premiérovi Janu Fischerovi a ministrovi dopravy Gustavu Slamečkovi.

Zároveň se ostře ohradil proti zveřejněným výrokům, které pronesl o církvi při 

fotografování pro magazín pro homosexuály. Během neformálního rozhovoru 

s redaktorem časopisu LUI na dotaz, jak by popsal gaye řekl, že „Slamečka, když jde do 

tuhého, uhne“ a „Fischer, protože je Žid, uhne ještě dříve – to souvisí s jeho 

charakterem“. Navíc prohlásil, že „prvotní křesťanství bylo bez církve, církev se 

chopila díky různým liturgickým ……, díky oblbování mas, díky totálnímu 

brainwashingu (vymývání mozků) se zmocnili lidí a jejich mozků“. Mrzí mě, že se 

špatná interpretace mých výroků v médiích mohla dotknout mnoha lidí. Přeji si, aby 
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média v tomto případě uvedla výroky na pravou míru a zasadila je do kontextu, 

řekl Mirek Topolánek. Informace a video zveřejnil server Blesk. Topolánek se nejprve 

ostře ohradil proti zveřejnění výroků o církvi. Rozhovor byl podle něj neformální a on

se nechtěl dotknout a ani nedotkl současných českých církví a už 

vůbec ne věřících. Později Topolánek vydal prohlášení, v němž si 

sypal popel na hlavu za výroky o Fischerovi a Slamečkovi: 

„Premiérovi Janu Fischerovi i ministrovi Gustavu Slamečkovi jsem 

vše osobně vysvětlil. Svými výroky jsem je rozhodně nechtěl urazit“.

Topolánek se fotografoval pro časopis LUI, když mu poskytoval 

rozhovor. O interview podle Martina Kupky z mediální sekce ODS požádal časopis a 

Topolánek prý vyhověl proto, že v otázce postavení homosexuálů vždy zastával liberální 

postoje.

Rozhovor Mirka Topolánka s redaktory:
LUI: Pane předsedo, zkuste pěti slovy popsat klasického homosexuála, jak ho vidíte vy? 
Normální člověk, který bojuje za svá práva. (...) 
LUI: Zkusme přídavná jména. 
Přídavná jména? Tak já to neřeším, když ten problém mám vyřešený, tak nemám 
potřebu vymýšlet nějaká přídavná jména. 
LUI: Tak něčím jsme specifičtí a dají se najít nějaké vlastnosti, dá se najít něco, co je 
společný. 
Po mě chceš něco, co já neřeším. (...) Ty po mě chceš to klišé a jestli nechci něco 
přehrávat a kdybys mě neřekl, tak já bych to neřešil sám od sebe. Takže já neumím dát 
dohromady specifická adjektiva pro ty negaye. 
LUI: Mě zajímá vaše představa... 
To neumím říct, sice mám představu, že Češi jsou nějací... více rovnostářští, více 
závistiví, malost, připo…, ale tohle neumím... 
LUI: OK, tak jo, děkuji za odpovědi. (...) Ale já bych chtěl nějakou tu jinakost, vymezit 
jinakost ženský nebo chlapa... 
(...) To ale o tom člověku nevypovídá vůbec nic. (...) Já to nehledám, já to necítím jako 
problém. Já vím, co chceš slyšet. 
LUI: Já jsem chtěl slyšel pět adjektiv? 
Co ti mám říct? Gustav Slamečka, když jde opravdu do tuhého, opravdu do tuhého, tak 
jako ministr mám pocit, že uhne. A to ten Fischer prostě je Žid není to gay, a ten uhne 
ještě dřív. To přeci nesouvisí, s tím, že je gay, to souvisí s jeho charakterem, to nesouvisí 
s tím, že je gay.

Otevřený dopis Mirka Topolánka z neděle 21. března

Gayům, křesťanům, Židům, občanům

Omlouvám se. Omlouvám se gayům – svým přátelům i všem ostatním. Omlouvám se 

členům církví – těm, které znám i těm, které neznám. Omlouvám se Židům – těm v politice i 

mimo ni. Omlouvám se občanům. Omlouvám se za důsledky svých slov. Za důsledky, které jsem 

nezavinil a které jsem nemohl předvídat, protože má slova byla neuvěřitelně vytržena z kontextu
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a překroucena zcela proti smyslu, v němž byla vyslovena. Ale je mi jasné, že ti, kteří to 

provedli, se nikdy neomluví. Přitom všichni, kteří byli jejich zlovolným jednáním poškozeni, si 

omluvu nepochybně zaslouží. A protože ti, kteří všem uvedeným ublížili, k tomu zneužili můj 

soukromý rozhovor, pokládám za svou povinnost, abych se jako chlap omluvil já. Nechci se 

vůbec přít o to, co jsem řekl a jak jsem to myslel. Nebudu se také rozčilovat nad neuvěřitelnou 

nekorektností, když se neplánovaný soukromý rozhovor pořízený během mého focení pro 

časopis Lui najednou ocitl zcela jinde, a to v Blesku. To je spíše problém šéfredaktora Lui, aby 

si udělal mezi svými lidmi pořádek. Nebudu se přít a rozčilovat. Nebudu, se vymlouvat na to, že 

šlo o provokaci. Z prostého důvodu. Jakkoli jsem přesvědčen, že by v této polemice byla síla 

argumentů na mé straně, jejím důsledkem by zcela jistě bylo, že by se mediální pozornost 

posunula od skutečných obětí útoku jiným směrem. To hlavní, o co mi jde, je skutečně ona 

chlapská omluva všem, kteří se mohou cítit poškozeni, a nikoli obrana mé osoby. Mně je 

opravdu velice líto, co se stalo. Je mi 

líto, že ti, kteří si libují v rozdmýchávání 

nenávisti, k tomu zneužili právě můj 

rozhovor. Rozhovor, v němž jsem – tak 

jak to odpovídá mým dlouhodobým 

názorům – zcela jednoznačně hájil právo 

na jinakost, na náboženskou svobodu a 

posuzování lidí podle charakteru. Nikoli 

podle sexuální orientace či příslušnosti k církvi, ať už křesťanské, nebo židovské. O to je celá 

záležitost absurdnější a smutnější. Ostatně právě proto, abych demonstroval svůj odpor 

k výpadům vůči homosexuálům, jsem svolil k fotografování pro časopis Lui. A je vrcholem 

cynismu, že mě kvůli tomu nazývají „hošánkem“ ti samí lidé, kteří mě zároveň jedním dechem 

pasují do role homofoba …… Jak jsem řekl, chlap se musí někdy umět omluvit i za to, co vůbec 

nechtěl, co opravdu nezamýšlel, za co ve skutečnosti nemůže. Těm, kteří jsou mými přáteli, či 

politickými partnery, jsem se již omluvil osobně. Všem vám ostatním, kterým ta ošklivá 

záležitost ublížila, se tímto omlouvám zprostředkovaně. Omlouvám se vám za autory tohoto 

zlého útoku i za svoji známou prostořekost – nikoli za to, co jsem řekl, ale jak jsem to řekl a co 

hrubě zkresleno a vytrženo z kontextu může působit bolest. A jsem vám k dispozici pro slušnou 

debatu o homosexualitě, křesťanství, židovství, či politice. Věřím a doufám, že moji vážně 

míněnou omluvu přijmete. (Foto: Gustav Slámečka a Jan Fischer)

S úctou Mirek Topolánek

V pondělí 22. března vystoupil předseda Senátu Přemysl Sobotka (ODS) proti 

předsedovi své strany Mirkovi Topolánkovi a vyzval ho, aby odstoupil z kandidátky pro 

nadcházející volby. Topolánek by měl podle Sobotky pomýšlet i na odstoupení z čela
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strany, což by měl udělat i podle názoru místopředsedkyně Sněmovny Miroslavy

Němcové. K razantnímu kroku dva měsíce před volbami dohnaly Přemysla Sobotku 

Topolánkovy výroky na adresu homosexuálů a církve. „Po podrobném seznámení s 

obsahem rozhovoru jsem velmi rozhořčen. Výroky poškozují ODS a nahrávají sílícímu 

populismu sociální demokracie. Žádám proto, aby odstoupil z kandidátky a zvážil své 

další působení ve funkci předsedy strany," uvedl na tiskové konferenci předseda Senátu.

Večer Topolánka k odstoupení vyzvala i místopředsedkyně Poslanecké sněmovny za 

ODS Miroslava Němcová. „Měl by kvůli svým výrokům vyvodit osobní odpovědnost a 

odstoupit,“ řekla. 

Mirek Topolánek se v úterý 23. března po celodenním jednání nejužšího 

vedení ODS rozhodl, že z funkce předsedy strany neodstoupí a občanské demokraty 

povede do voleb. Topolánek to sdělil na tiskové konferenci po jednání grémia strany.

„Zůstávám nadále předsedou Občanské demokratické strany a povedu ODS do voleb. 

Toto mé rozhodnutí mí kolegové respektují,“ řekl Topolánek na tiskové konferenci.

Topolánek se sice za své výroky omluvil, ale zdůraznil, že je média vytrhla z kontextu. 

Doufá také, že budou jeho výroky správně pochopeny. Nikdy nebudu nakašírovaným 

politikem, který bude své názory posouvat podle doporučení marketingových poradců. 

Nebudu používat ploché věty a 

vyjadřovat se oklikou a nekonkrétně. 

Říkám ale také, že si budu dávat pozor 

na pusu, aby se moje vyjadřování 

nestávalo zbytečně předmětem veřejné 

debaty. Vím, že toto je můj největší 

nedostatek, ale ujišťuji vás všechny, že 

na rozdíl od svého soupeře možná někdy neslušně mluvím, ale nikdy neslušně 

nekonám," řekl Topolánek. Chování předsedy ODS v úterý kritizoval prezident Václav 

Klaus, který je znám nepříliš lichotivým hodnocením svého nástupce v čele strany. „V 

každém případě se památným rozhovorem pana Topolánka pro časopis Lui něco událo 

a já si myslím, že se to nedá odestát,“ řekl Klaus. Prezident je přesvědčen, že se 

Topolánkův počin odrazí na politické scéně. 

Předseda ODS Mirek Topolánek ve čtvrtek 25. března odstoupil z 

jihomoravské kandidátky pro volby do Sněmovny, kterou vedl. Jako stranického 

volebního lídra za sebe navrhl místopředsedu strany Petra Nečase. K rezignaci ho 
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vyzvala výkonná rada ODS, která mu též doporučila, aby zvážil setrvání v čele 

strany. Nečas poté řekl, že je připraven v případě vítězství ODS ve volbách ujmout se 

funkce premiéra. „Nebylo to z důvodu nějakých překroucených výroků, ale hlavně 

proto, aby ODS vyhrála sněmovní volby a zabránila Paroubkovi a komunistům vrátit 

nás někam před listopad 89,“ řekl Topolánek večer na brífinku po čtvrtečním jednání 

výkonné rady ODS ke svému odstoupení z pozice volebního lídra. „Současně jsem 

doporučil výkonné radě jako volebního lídra Petra Nečase a výkonná rada můj návrh 

podpořila 43 ze 44 hlasů, jeden se zdržel.“ Dále uvedl, že mu výkonná rada doporučila 

zvážit setrvání v pozici předsedy ODS, což podle svých slov udělá s ohledem na stabilitu 

fungování a kontinuitu strany. Petr Nečas prohlásil, že je připraven tvrdě pracovat až 

do voleb pro to, aby ODS „zařadila vyšší rychlostní stupeň“ a plně se koncentrovala na 

sněmovní volby. Zatím neví, zda se bude ucházet o funkci předsedy ODS, nejdůležitější 

jsou podle něj nyní květnové sněmovní volby.

Přesně před 90 roky, 30. března 1920, schválilo tehdejší Národní shromáždění 

nové státní symboly Československé republiky. Vedle státního znaku, pečeti,  

prezidentské standarty, šlo i o státní vlajku, která na rozdíl od předchozích však 

vydržela v nezměněné podobě dosud. Od roku 1993 je i vlajkou České republiky. Jejím 

autorem je pozapomenutý úředník Jaroslav Kursa. Ještě začátkem 90. let přitom nebylo 

známé, kdo vlastně vlajku s klínem, která nakonec byla v roce 1920 vybrána, navrhl.

Původní historická česká vlajka byla bíločervená a měla dva stejně velké pruhy – vrchní 

bílý, spodní červený. Vzhledem k tomu, že se podobala vlajce polské i rakouské, byla po 

vzniku samostatného Československa společenská poptávka po vlajce nové. Přípravou 

nových státních symbolů byla pověřena 

komise, v níž byli zástupci ministerstev, 

politiků i odborné veřejnosti. Po delší 

diskusi se její členové shodli na tom, že 

vlajka bude obsahovat slovanské barvy 

(bílou, červenou a modrou), a uložili 

pracovníkovi archivu ministerstva vnitra Jaroslavovi Kursovi, aby zadání zpracoval. 

Ten namaloval řadu návrhů s různě širokými pruhy i s jinými heraldickými figurami 

včetně varianty s modrým klínem sahajícím do jedné třetiny délky bíločervené vlajky a 

předložil je členům komise v červenci 1919. Komise vybrala vlajku s modrým klínem, 

ale po kritice veřejnosti a některých poslanců byl v lednu 1920 klín protažen až do 
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poloviny délky vlajky. Státní znaky se podle okolností využívají v několika 

verzích, jejichž základem je takzvaný malý státní znak. Ten byl v roce 1920 tvořen 

červeným štítem se stříbrným dvouocasým lvem ve skoku a s korunkou, na jehož prsou 

byl štítek zobrazující znak Slovenska – dvojramenný kříž vyrůstající z modrého trojvrší. 

Stříbrný dvouocasý lev byl znakem Českého království přibližně již od druhé poloviny 

12. století. Během dalších desetiletí doznal malý znak několika změn, například v roce 

1960 přišel lev o korunku, kterou nahradila pěticípá hvězda. Po rozpadu 

Československa se původní český lev dostal do znaku České republiky. Prezidentská 

vlajka je od roku 1920 čtvercového tvaru. Na bílém podkladu, olemovaným okrajem 

z bílých, červených a modrých plaménků byl umístěn velký státní znak s nápisem Pravda 

vítězí. 
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OBSAH: 1) Mirek Topolánek odstoupil z funkce předsedy ODS, 2) Konec poštovních telegramů, 3) 
Motorkářské jaro, 4) Prezidenti USA a Ruska podepsali v Praze novou smlouvu START, 5) Pražský 

arcibiskup Dominik Duka se oficiálně ujal funkce, 6) Katastrofa polského vládního letounu u Smolenska, 
7) Ladův Kocour Mikeš v ohrožení, 8) Sebevraždy v Čechách, 9) Zemřel kardinál Tomáš Špidlík, 10) 

Úmrtí na kolejích v ČR, 11) ÚS zrušil část zákona o důchodovém pojištění. 12) Miroslav Vlček rezignoval 
na funkci předsedy Sněmovny, 13) Vztahy mladí vs. senioři, 14) První samolepící poštovní známky v ČR.

Mirek Topolánek ve čtvrtek 1. dubna oznámil, že odejde z funkce předsedy 

ODS. Stranu do voleb povede místopředseda a volební lídr ODS Petr Nečas.

Topolánek to sdělil novinářům po ranním jednání grémia strany. „12. dubna se sejde

výkonná rada strany, která rozhodne o tom, že stranu povede do voleb Nečas. Vzápětí 

nato rezignuji. Výkonná rada to musí učinit, je to velmi korektní řešení,“ řekl

Topolánek. Z jednání grémia i z tiskové konference však odešel velmi rozladěn. "Na 

žádné dotazy odpovídat nemíním," uzavřel svůj výstup.

Projev Mirka Topolánka ke své rezignaci
Dobrý den, já jsem dnes seznámil grémium se svým rozhodnutím a to, že vystupuji po 

výkonné radě až dnes, tak nebylo mým přáním, ale vyhověl jsem Petrovi Nečasovi, který mě 
požádal, aby k tomuto došlo až ve čtvrtek, takže se nikde neschovávám a nejsem člověk, který by 
nějakým způsobem tu situaci nechtěl řešit. Ubezpečuji vás i veřejnost, že po vyškrtnutí z 
kandidátní listiny jsem nemínil pokračovat ve funkci předsedy ani vteřinu, pokud by nebylo 
nezbytně nutné udělat některé kroky. Stanovy ODS jsou poměrně nedokonalým materiálem a 
neřeší situaci, ke které došlo právě na této výkonné radě a která vlastně nám připravila nějakou 
těžce řešitelnou situaci …… Topolánek neodchází proto, že by bylo riziko prohry z důvodu 
klesajících preferencí, to je snad každému jasné, protože preference naopak stoupaly, a ten můj 
odchod je motivován spíše tím, že bych mohl ty následující volby nakonec vyhrát. Za poslední 
čtyři roky, a to je jediná politická poznámka, které se dnes dopustím, si ODS čtyřikrát připravila 
situaci, kdy v době, kdy stoupaly preference, si vstřelila vlastní gól. Poprvé to byla „tlustá 

vířivka“ a situace kolem Tlustého 
a Moravy, která samozřejmě se 
připočetla ke špatné regionální 
kampani a k těm symbolům 
krajských a senátních voleb, 
například poplatky, a způsobila 
nám velmi těžkou prohru. Podruhé 
to bylo během předsednictví, pád 
vlády,což bylo něco neskutečného, 
v době kdy jsme samozřejmě byli 
na vrcholu a kdy bychom byli 
těžce porazitelní. Potřetí to bylo 
loni, když se sbližovaly a protnuly 
preference ČSSD a ODS, a v ten 

den Petr Gandalovič oznámil svoji kandidaturu na předsedu strany. A po čtvrté teď, chci říct, že
zřejmě jsou síly, a já je nebudu specifikovat, které měly zájem na tom, aby tomu tak bylo. Nyní k 
tomu řešení, fakticky existovaly tři možnosti. Ta první možnost byla svolat okamžitě volební 
kongres a nechat vygenerovat nové vedení ODS, kdy bych jako odstupující předseda předal 
stranu novému předsedovi. Z důvodu blízkosti voleb jsem nakonec tuto variantu nepreferoval,  

-  34  -



i když pořád zůstává určitou hrozbou pro to, aby to dopadlo, jak chci já. Ta druhá 
varianta byla, že bych pověřil Petra Nečase podle stanov výkonem fakticky všech pravomocí 
předsedy a zůstal bych formálním předsedou jenom proto, že jsem nechtěl připustit tu 
dvojkolejnost. Našel jsem třetí řešení, které mně připadá nejlepší, nazval bych to podmíněnou 
rezignací. Na 12. dubna tohoto roku jsem svolal výkonnou radu, která rozhodne o tom, že Petr 
Nečas – jako jediný orgán, statutární orgán ODS, který to může rozhodnout, o tom, že stranu 
povede až do volebního kongresu Petr Nečas, a vzápětí poté rezignuji. Tzn., že v této chvíli 
předávám veškeré své kompetence Petru Nečasovi až do konání výkonné rady a výkonná rada 
bude muset toto rozhodnutí učinit, protože to je jediná možnost z našich stanov. Myslím si, že to 
je řešení velmi korektní, které dává Petru Nečasovi to, co mít musí, to je jednoznačnost, která 
mu dává pravomoci jako předsedovi, jako volebními lídrovi. V tomto smyslu má moji absolutní 
podporu a já žádám všechny mé případné podporovatele, aby Petra Nečase podpořili, aby volili 
ODS ve volbách. Já si ponechávám samozřejmě na nějaké své osobní vyjádření k té situaci čas 
po volbách, žádné rozhovory dělat nemíním, na vaše dotazy odpovídat nemíním, tzn. 
nepřipouštím dotaz ani na této tiskové konferenci. Kdybych měl hodnotit tu Topolánkovu éru 
v ODS, tak bych řekl, že řada věcí se mi podařila, jestli jsem měl někde nešťastnou ruku, bylo to 
v personálních otázkách, což se nakonec potvrdilo. Tímto se s vámi rozloučím, protože si 
nemyslím, že bych nadále na takové tiskové konferenci vystupoval. Pěkný den.

Historie telegramu, který dnes, 1. dubna 2010, ve službách České pošty končí, 

je pevně spjatá s telegrafem. Jeho podstaty využívalo lidstvo už od nepaměti. Elektřinu 

tehdy zastoupil oheň, kouř či signální bubny. Lidstvo po rychlé komunikaci na delší 

vzdálenosti toužilo i v dobách před Kristem. Právě to je také podstatou telegramu, 

s jehož provozem Česká pošta kvůli ztrátovosti oficiálně končí. Bude je sice možné 

posílat dál, ale jen přes telefon nebo e-mail. Historie telegrafické komunikace přitom 

sahá mnohem dál, něž si kdo vůbec dokáže představit. Při 

obléhání Tróje přivolali Řekové své krajany ohňovým 

signálem a po jejím dobytí stejným způsobem poslali zprávu 

do Řecka vzdáleného přes 500 km. Číňané si zase zprávy na 

dlouhé vzdálenosti předávali pomocí signálních bubnů. 

Největšího rozšíření však zaznamenala právě optická 

signalizace. Tedy kouřem, ohněm, břevny či později za 

pomocí praporů a ráhen. Primitivní formy dálkové 

komunikace nahradilo důmyslné řešení až o víc než dvě 

tisícovky let později. Stál za ní Francouz Claude Chappe, 

jehož optický telegraf sestavený z pět metrů vysokého sloupu, ráhna a dvou ramen získal 

přes původní posměšky velkou popularitu. Princip byl původně jednoduchý: každá 

vzájemná pozice sloupu, ráhna a ramen měla svůj význam. Celkem šlo vytvořit 196 

různých vzájemných pozic; ráhno mělo 4 pozice a každé z ramen sedm. Kvůli jasné 

identifikaci ale Chappe zvolil zhruba polovinu nejčitelnějších znamení, kterým přiřadil 
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písmena či číslice. Později Chappe celou komunikaci zdokonalil, když vytvořil 

slovník o 92 stranách. Ten každé sekvenci čtyř znamení na telegrafu ovládaného pomocí 

táhel přiřazoval číslo, pod kterým bylo možné najít slovo, heslo či dokonce celé souvislé 

věty. To vše jen proto, že se chtěl na dálku dorozumívat se svými čtyřmi bratry, z nichž 

každý žil jinde. Chappeúv vynález se později rozšířil po celé Francii. Za pomoci jeho 

optického telegrafu se vytvořilo pět linek s centrem v Paříži. Později se linky dostaly 

například až do italských Benátek. Telegrafní věže přitom byly od sebe vzdáleny jen 

kolem 11 kilometrů. Na základě Chappeova optického telegrafu později vznikla celá 

řada velmi podobných systémů. Svůj optický telegraf se třemi nad sebou umístěnými 

dvojicemi ramen měli Prusové, v Anglii se naopak uchytil Murrayův systém s šesti 

sklopnými tabulemi. U těchto telegrafních systémů bylo možné přenést jedno znamení o 

50 až 80 km za minutu. Nejen ve světě se ale stavěly optické telegrafy. Podle dostupných 

materiálů byl podobný systém i na území 

dnešní České republiky. Sloužil k vojenské 

signalizaci a za jeho návrhem stál Josef 

Ressel. Mohl zaujmout až 64 různých pozic. 

První trasa vedla přes 23 předávacích stanic 

z Prahy do Litomyšle. Tyto systémy však byly 

velice závislé na rozmarech počasí. Stačilo, 

aby mezi dvěma předávacími stanicemi 

pršelo nebo padla mlha a signál se nepřenesl

…… Tečka, čárka, tečka, čárka. Klíčový byl 

pro telegraf, jak ho ve své hlavě nosí většina z nás, rok 1837. Tehdy se světu představil 

dodnes nejznámější morseův telegraf. Ihned poté se začal vynález Samuela Morsea šířit 

po celém světě. Vynález nebyl ani tolik zajímavý po technické stránce, přišel ale 

s geniální myšlenkou přenosu zpráv pomocí kombinace teček a čárek. Po klíčovém 

nápadu mělo už všechno rychlý spád. Morseovka se začala rozšiřovat i po Evropě a na 

přetřes přišla otázka historicky prvního rychlého komunikačního spojení kontinentů. Na 

to došlo už v roce 1858, kdy se po několika marných pokusech podařilo pomocí 

podmořského telegrafního kabelu propojit Ameriku s Evropou. Telegram přes tuto trasu 

putoval jen 16 hodin, což byla na tu dobu obrovská revoluce. Telegrafy tak zcela 

proměnily způsob komunikace velkých společností i jednotlivců. Telegraf byl ale i přes 

svůj nedocenitelný přínos stále něčím svazován. Omezovala ho nutnost kabelového 
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spojení. Svého plného významu tak nabyl až koncem 19. století, kdy Marconi na 

základě poznatků Nikola Tesly vynalezl rádiový přenos. V tu chvíli radiotelegrafie zcela 

změnila svět. V době největšího rozmachu telegrafu ale již poprvé zaznělo nové slovo. 

Tím slovem byl TELEFON, který Bell prvně představil na světové výstavě ve Filadelfii v 

roce 1876. A právě tento vynález později telegrafní komunikaci téměř zcela vytlačil i 

přesto, že se telegraf zdokonaloval až na úroveň dálnopisů. S příchodem elektronických 

komunikací a internetu pak telegrafie zcela ztratila význam. Telegramy ale přežívají i 

nadále. Avšak ne ve formě, v jaké je známe snad všichni. Nově se budou diktovat přes 

telefon, nebo posílat e-mailem. Adresát je ale stále najde ve své poštovní schránce.

Praha se od středy 7. dubna stala na několik desítek hodin centrem 

mezinárodní politiky. Večer přiletěl ruský prezident Dmitrij Medvěděv a ve čtvrtek 

dopoledne se čeká šéf Bílého domu Barack Obama. Ve Španělském sále Pražského 

hradu podepíší odzbrojovací dohodu START. Medvěděvův speciál přistál v Ruzyni ve 

20:05 po letu z Bratislavy s téměř hodinovým zpožděním způsobeným skluzem v 

celodenním programu. Po krátkém uvítání prošel prezident špalírem čestné jednotky 

Hradní stráže, pak nasedl do svého šestimetrového mercedesu a s doprovodem zamířil 

po Evropské třídě na Hrad, kde hosta uvítal jeho český protějšek Václav Klaus.“Jsem 
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velmi rád, že si prezidenti Ruska a USA vybrali k podpisu smlouvy START právě 

Českou republiku, Prahu a Pražský hrad,“ řekl český prezident. „Tato smlouva má 

mimo jiné přispět ke snížení mezinárodního napětí, které se projevuje růstem 

terorismu,“ upozornil Klaus a znovu vyjádřil hlavě Ruska soustrast k nedávnému 

krveprolití v moskevském metru. Po zmínce o těchto útocích Medvěděv, který se dosud 

usmíval, zvážněl. „Příjezd na Pražský hrad mě velmi těší, těší mě, že můžeme navázat 

tady v Praze na naše předchozí setkání,“ odpověděl ruský prezident. „Chtěl bych 

poděkovat za možnost podepsat zde odzbrojovací rusko – americký dokument právě u 

vás v Česku. Je to velmi závažný dokument, s nímž souvisí bezpečnostní situace ve světě. 

Děkuji vám i za podporu této naší iniciativy. Podobné události se neodehrávají často a 

to, co proběhne v Praze, bude velice důležitým krokem v procesu odzbrojení a nešíření 

zbraní hromadného ničení pro státy celého světa“, dodal. Oba prezidenti i český 

předseda vlády si pak společně prohlédli katedrálu svatého Víta. Kulisou večerní 

prohlídky byl i sborový zpěv.

Prezidenti USA a Ruska podepsali ve čtvrtek 8. dubna v Praze novou smlouvu, 

která obě země zavazuje snížit počty svých strategických jaderných hlavic. Barack 

Obama a Dmitrij Medvěděv na Pražském hradě také jednali o případném zpřísnění 

sankcí proti Íránu. Zahraniční politici vesměs podpis dohody přivítali. Kriticky se na 

adresu USA naopak vyslovil Írán. Smlouva označovaná jako „New START“ nahrazuje 

původní dohodu START z roku 1991, jež v prosinci vypršela. Podle podepsaného 

dokumentu mají USA a Rusko do 

sedmi let snížit počty 

strategických jaderných hlavic na 

1.550 z 2.200 domluvených 

v moskevské smlouvě o omezení 

strategických útočných zbraní, 

kterou v roce 2002 podepsali 

tehdejší prezidenti Vladimír 

Putin a George Bush. Počet 

rozmístěných nosičů, tedy těžkých bombardérů, raket a ponorek, má klesnout na 700, 

státy mohou disponovat dalšími sto nerozmístěnými kusy této techniky. Smlouvu musí 

ještě ratifikovat parlamenty obou zemí. Obama a Medvěděv na tiskové konferenci 

prohlásili, že k ratifikaci by mohlo dojít již letos. „Zde opravdu došlo k dějinné události. 
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Není nikdo, kdo by vyhrál nebo prohrál. Obě strany zvítězily“, řekl americký 

prezident. „Naprosto souhlasím s hodnocením pana Obamy, zde opravdu došlo 

k dějinné události. Není nikdo, kdo by vyhrál nebo prohrál. Obě strany zvítězily, 

zvítězila tak všechna světová společenství,“ potvrdil Medvěděv. Oba prezidenti si 

vzájemně poděkovali za spolupráci a úsilí, s nímž se do sestavení dohody pustili. Podle 

Medvěděva byla realizace smlouvy ještě před pár měsíci prakticky nemožná. Shodli se 

na tom, že nový START je začátkem dalšího celosvětového a dlouhodobého vývoje 

v otázce jaderného zbrojení. Významný je však signál, který je nyní z Prahy vysílán 

celému světu, že mezi mocnostmi je důvěra. Spolupráce by se měla rozvíjet mezi zeměmi 

i v dalších oblastech. Medvěděv dokonce prohlásil, že oba prezidenti mají mezi sebou 

velmi dobré osobní vztahy. „Říká se tomu osobní chemie,“ řekl doslova Medvěděv.

Obama poděkoval svým hostitelům a vyjádřil poctu, že se mohl vrátit do překrásného 

města Prahy. Stejně tak i Medvěděv 

v úvodu svého proslovu poděkoval vedení 

České republiky za pozvání. „Děkuji 

vedení České republiky a panu 

prezidentovi, že nás pozval, že se to 

mohlo stát v nádherném městě a za 

nádherného počasí,“ děkoval Medvěděv.

Podle expertů ale nové limity v praxi 

nepřinesou dramatické změny v ruském ani americkém arzenálu. Podle webových 

stránek BBC odborníci na jaderné zbraně odhadují počet ruských nosičů asi na 560, 

tedy méně než požaduje dnes podepsaná smlouva. USA podle nich limit 700 nosičů 

překračují jen asi o 12 procent. Nový způsob počítání jaderných hlavic prý oběma 

velmocím umožní poměrně snadno splnit smlouvu i v tomto ohledu. Kreml už dal 

najevo, že si vyhrazuje právo odstoupit od smlouvy, pokud by americká protiraketová 

obrana ohrožovala ruské strategické síly. Americko – ruský summit, který ve čtvrtek 

kolem desáté hodiny odstartoval v prostorách Pražského hradu, se ale netýkal jen 

dohody o jaderném odzbrojení. Představitelé Bílého domu a Kremlu spolu jednali také 

o sankcích proti Íránu a probrali i kritickou situaci v Kyrgyzstánu. Prezidenti spolu 

hovořili také o podobě budoucího protiraketového štítu. Obama údajně Medvěděva 

ujišťoval, že projekt má zajišťovat ochranu, nemá však dráždit Rusko. I na tomto 

projektu budou země spolupracovat. Medvěděv k tomu uvedl, že podrobnosti společné 
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protiraketové obrany se zapojením svých partnerů budou realizační týmy obou 

mocností dále slaďovat. Íránský prezident Mahmúd Ahmadínežád se nevyjádřil k rusko

americké smlouvě, komentoval ale Obamovy a Medveděvovy výroky o možném uvalení 

dalších sankcí na Teherán. Írán podle něj nebude obhajovat před jinými státy svůj 

jaderný program.

Pražský arcibiskup Dominik Duka převzal v sobotu 10. dubna z rukou svého 

předchůdce Miloslava Vlka biskupskou berlu, ujal se tím oficiálně úřadu. Papež Duku 

jmenoval letos v únoru. Obřad v katedrále sledují stovky lidí. Možná i kvůli počasí, 

které aktu moc nepřálo, zůstalo třetí hradní nádvoří s připravenou velkoplošnou 

obrazovkou prázdné. Katedrála se 

lidem otevřela v osm hodin ráno. Duka 

vstoupil do katedrály před desátou 

hodinou za zvuků kostelních zvonů 

v celé diecézi. K chrámu dorazil 

v průvodu duchovních, který vyšel 

z Arcibiskupského paláce na 

Hradčanském náměstí. Biskupskou berlu Dukovi předal jeho předchůdce emeritní 

arcibiskup kardinál Miloslav Vlk. Zdravici pronesl prezident republiky Václav Klaus. 

Dominik Duka byl jmenován papežem Benediktem XVI. v pořadí již 36. pražským 

arcibiskupem dne 13. února 2010. K témuž datu přijal papež rezignaci kardinála Vlka.

Při katastrofě polského vládního letounu u ruského města Smolensk, zemřelo 

v sobotu 10. dubna 96 lidí, včetně prezidenta Lecha Kaczyńského, jeho ženy a 

významných osobností státu. Byli členy delegace, která jela uctít památku katyňského 

masakru. Příčinou nehody byla 

pravděpodobně chyba pilota, který se 

v husté mlze pokoušel přistát, ačkoliv se 

dispečeři snažili letadlo odklonit do 

Minsku. Černé skříňky se analyzují. Dny 

státního smutku budou v ČR 17. a 18. 

dubna, rozhodla vláda. Občany vyzvala, 

aby památku obětí havárie polského letadla uctili minutou ticha v sobotu v poledne. 

Vlajky budou staženy na půl žerdi. Vláda nežádá organizátory sportovních a kulturních 

akcí, aby je zrušili, ale doporučuje, aby vhodným způsobem uctili památku obětí tohoto
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neštěstí. Improvizované pietní místo k uctění památky obětí sobotního leteckého 

neštěstí u ruského města Smolensk je v těchto dnech zřízeno u plotu zahrady polského 

velvyslanectví v Praze. Po oba víkendové dny budou vlajky na půl žerdi vlát na všech 

veřejných a úředních budovách. Staženy budou i na budovách jednotlivých ministerstev. 

Vláda postup doporučila také hejtmanům, primátorům i starostům měst a obcí a 

vedoucím ostatních orgánů veřejné správy. Na pohřeb polského prezidenta pojede česká 

delegace vedená prezidentem Václavem Klausem. Ten svou cestu do Polska v úterý 

rovněž novinářům potvrdil. V sobotu v poledne bude v centru Varšavy veřejný smuteční 

obřad. Pohřeb polského prezidentského páru, který v sobotu zemřel při letecké 

katastrofě, se uskuteční v neděli 18. dubna.

Na 70 tisíc lidí na sociální síti Facebook se stmelilo ve snaze zachránit knihu 

Josefa Lady Kocour Mikeš v původním znění. Přiměl je k tomu článek v Novinkách o 

tom, že si některé romské iniciativy chtějí vynutit změnu textu Ladova příběhu, v němž 

se mluví o „cikánech“ jako o násilnících a zlodějích koček. Některé romské iniciativy 

požádaly ministerstvo školství, ombudsmana a předsedu ČSSD Jiřího Paroubka, aby se 

zasadili o vytlačení Kocoura Mikeše ze školní výuky. Vadila jim pasáž, v níž je Mikeš na 

svých potulkách přepaden, svázán a unesen, kterou 

autor zakončuje slovy: „Milé děti, ti lidé byli cikáni!“.

Podle předsedy Občanského sdružení Roma Realia 

Václava Mika výrok kriminalizuje všechny Romy. Na 

adresu Lady uvedl, že je rasista. Proti Mikovi se ale 

další sdružení, konkrétně ROMEA, ohradila. V obavě, 

že by skutečně mohl někdo z vyšších pater zasáhnout a 

například změnit text knihy, vznikla na sociální síti 

Facebook sdružující většinou mladé lidi celá řada 

skupin. Ty měly ve čtvrtek po poledni celkem 70 tisíc 

členů a jejich počet dále rostl. Se svojí troškou do 

mlýna přispěl i náměstek pražského primátora Rudolf Blažek, který založil skupinu 

„Řád Bílého lva pro kocourka Mikeše!“. Označit Ladu za rasistu pokládá za stejně 

absurdní myšlenku jako tvrdit o autorovi Broučků Janu Karafiátovi, že byl náboženským 

fanatikem. „Pokud chceme bojovat proti rasismu, musíme budovat porozumění a 

toleranci. Je potřeba mocně reagovat a s ještě větší silou zvolat: Zachraňme kocourka 

Mikeše! Stop rasismu! Řád Bílého lva pro našeho malého černého kamaráda! Za 
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příkladný způsob života! Za snahu neustále pomáhat lidem i zvířatům! Za 

nenahraditelnou pomoc při výchově našich dětí!“ vysvětluje vznik své nepříliš početné 

skupiny Rudolf Blažek. Kromě toho je zřejmě Václav Miko ve své aktivitě pouze jedním 

z mála, komu politická nekorektnost ve starších textech vadí. „Josef Lada, stejně jako 

spousta jiných autorů, užíval ve své tvorbě termín, který i samotní Romové považovali 

v dané chvíli za neutrální. Nejde o to teď přepisovat všechny tituly, které obsahují 

termín cikán, ale diskutovat o kontextu, v němž vznikají díla nová,“ vysvětluje ve svém 

prohlášení ROMEA.

V pátek 16. dubna večer, zemřel v Římě ve věku 90 let český kardinál Tomáš 

Špidlík. Informovaly o tom české církevní zdroje ve Vatikánu. Špidlík byl uznávaným 

teologem, filozofem a spisovatelem.V poslední době byl vážně nemocný. V církevních 

kruzích byl Špidlík znám jako znalec 

východokřesťanské spirituality, který 

připravoval duchovní cvičení i pro papeže 

Jana Pavla II. V Říme žil od počátku 50. let a 

téměř čtyři desítky let tam působil na české 

papežské koleji Nepomucenum ……… Několik 
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tisíc lidí se v pátek 30. dubna ve velehradské bazilice Nanebevzetí Panny Marie 

a sv. Cyrila a Metoděje rozloučilo se zesnulým kardinálem Tomášem Špidlíkem. 

Zádušní mši svatou vedl olomoucký arcibiskup Jan Graubner. Tělo kardinála Špidlíka, 

jenž zemřel v pátek 16. dubna v Římě ve věku 90 let, bude později pochováno v hrobce 

ve velehradské bazilice. Se Špidlíkem se 

kromě rodiny a církevních hodnostářů či 

prostých kněží přišli rozloučit i představitelé 

státu, kardinálovi bývalí žáci i davy věřících. 

Velehradská bazilika byla zaplněná do 

posledního místa, řada lidí tak sledovala 

poslední rozloučení před katedrálou díky rozhlasovému přenosu. „Byl to báječný 

člověk, použil bych i výraz génius lidské soudržnosti. Dokázal sjednocovat lidi různé 

mentality, vyznání i myšlenkových směrů,“ řekl Michal Altrichter, představený jezuitské 

komunity Centra Aletti v Olomouci, pedagog tamní teologické fakulty a také někdejší 

Špidlíkův žák. Dodal, že zesnulý kardinál dělal dobré jméno republice i české kultuře.

- 43  -



Ústavní soud (ÚS) zrušil v pátek 16. dubna část zákona o důchodovém 

pojištění týkající se snižování důchodů. Část zákona je zrušena ke třicátému září 2011. 

Soud tak rozhodl po stížnosti invalidy, který nebyl spokojený s výší důchodu. Přes 

poměrně vysoký plat pobíral malý důchod. Výpočet procentní výměry důchodu je podle 

ÚS protiústavní, protože staví solidaritu nad zásluhovost a v kombinaci s ostatními 

parametry důchodového systému negarantuje dostatečně právo na přiměřené hmotné 

zabezpečení. „Vede k neakceptovatelné nerovnosti mezi různými skupinami 

důchodových pojištěnců,“ řekl generální sekretář soudu Tomáš Langášek. Dosud 

v důchodovém systému podle Ústavního soudu převažovaly sociální a ekonomické 

pohledy, nyní je nutné zohlednit i ústavní právo na přiměřené hmotné zabezpečení ve 

stáří a při invaliditě a právo na rovnost. Nález se může v důsledku projevit v penzích až 

95 procent lidí. Důchody se v České republice skládají ze dvou složek, a to z pevně 

stanovené základní výměry a procentní výměry, která závisí na příjmech člověka 

v rozhodném období pro výpočet důchodu. Ústavní soud řeší druhou z těchto složek.

Podstatou problému je to, že pokud má člověk v produktivním věku vysoké příjmy, tak 

při výpočtu důchodu dochází k takzvaným redukcím. Do určité hranice se osobní 

vyměřovací základ, tedy průměrný měsíční příjem člověka v rozhodném období, 

započítává do důchodu v plné výši, po překročení hranice se výrazně krátí ……… 

Ostravský krajský soud se původně zabýval konkrétním případem muže, jemuž Česká 

správa sociálního zabezpečení vyměřila od 1. února 2006 plný invalidní důchod 13.346 

korun. Úředníci předtím zjistili, že invalida v letech 1986 až 2005 vydělával průměrně 

68.635 korun. Invalida napadl výši důchodu žalobou. Poukázal na to, že celková výše 

důchodu činí pouze 19 procent z jeho příjmu, což nepovažuje za přiměřené hmotné 

zabezpečení. Své tvrzení doložil zprávami ministerstva práce a sociálních věcí, podle 

nichž v roce 2004 průměrná výše důchodu v ČR činila 44 procent hrubého průměrného 

příjmu. Penzista se proto cítil v nerovném postavení oproti ostatním příjemcům 

důchodu. Ostravský soud řízení přerušil a předložil problém Ústavnímu soudu.

Předseda Sněmovny Miloslav Vlček (ČSSD) ve čtvrtek 22. dubna rezignoval na 

svoji funkci předsedy dolní komory parlamentu, složil poslanecký mandát a vzdal se i 

místa na olomoucké kandidátce. Informoval o tom předseda strany Jiří Paroubek. O 

vyškrtnutí Vlčka z pozice jedničky na Olomoucku rozhodlo na svém mimořádném 

zasedání grémium strany v Ostravě, kde ČSSD startuje svou kampaň. Podle Paroubka 

nabídl šéf Sněmovny svou rezignaci z vlastní iniciativy, byť se ničeho nedopustil. Ani na
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této tiskové konferenci stejně jako na poslední, nebyl Vlček puštěn ke slovu. Na 

výzvu novinářů, aby se přece jen vyjádřil, se k Vlčkovi přitočil Paroubek a tiše se s ním 

poradil, načež Vlček upřesnil, že se funkcí vzdá k datu 30. dubnu. Po tiskové konferenci 

Vlček odmítl cokoli komentovat, poděkoval za účast a zabouchl za sebou dveře. O 

Vlčkově chystané rezignaci existovaly informace už během odpoledne. Po Vlčkově 

odchodu by se vedení Sněmovny ujala její první místopředsedkyně Miroslava Němcová 

(ODS). Ta by řídila dolní komoru až do 

voleb, pokud by někdo nechtěl volit na 

měsíc nového šéfa. Předsednické křeslo by 

se tak obsadilo až během ustavující schůze 

nové Sněmovny. Tu by podle jednacího 

řádu za normálních okolností svolal bývalý 

předseda Sněmovny, pokud bude poslancem. Jestli ne, pak by poslance k jednání svolal 

nejstarší bývalý místopředseda Sněmovny, devětapadesátiletý Jan Kasal (KDU-ČSL). A 

pokud by ani on nebyl zvolen, pak by tuto roli sehrál nejstarší poslanec nově zvolené 

Sněmovny. Vlček ve středu přiznal, že porušil zákon, když vracel miliónovou půjčku 

svému asistentovi v hotovosti. Zároveň se přiznal, že lhal o svém exporadci Petru 

Vrtalovi, když tvrdil, že jej nezná. Proti Vlčkovi se ve čtvrtek postavil i jeho stranický šéf

Jiří Paroubek, když prohlásil, že se předseda Sněmovny zesměšnil.

Praha 30. dubna – Prohlášení Miloslava Vlčka, který dnes odstoupil z funkce předsedy sněmovny a vzdal 

se také poslaneckého mandátu.

K dnešnímu dni jsem rezignoval na funkci předsedy Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR a 

vzdal se svého poslaneckého mandátu. Rád bych přitom zdůraznil, že důvodem mojí rezignace není to, že 

bych vědomě přispěl ke zneužití nějaké dotace či že bych vědomě porušil zákon. Odcházím z vlastní vůle, 

abych očistil své jméno, pověst Poslanecké sněmovny, ale také pověst České strany sociálně 

demokratické. Věřím, že v případě obou mediálních kauz dojde k vysvětlení a všechny případné 

nepravosti budou náležitě napraveny a bez výjimky potrestány. Děkuji všem, kteří ve mně stále vidí 

slušného člověka, který se jen pod tlakem a z neobratnosti zachytil do sítí utkaných některými médii. 

Děkuji také všem novinářům, kteří z toho nedělali senzaci a snažili se veřejnosti poskytovat objektivní 

informace založené na ověřených faktech. Již dne 15. srpna 2006 jsem první místopředsedkyní 

Poslanecké sněmovny stanovil paní Miroslavu Němcovou, na kterou dnešním dnem přecházejí příslušné 

pravomoci související s funkcí předsedy Poslanecké sněmovny.

Čtvrtina mladých lidí ve věku 15–29 let si myslí, že senioři žijí na úkor mladší 

generace. Pro řadu mladých lidí představují senioři spíše ekonomickou zátěž a zdroj 

-  45  -



problémů, který jim odčerpává peníze, které jim podle jejich názoru patří. 

Vyplývá to z některých výzkumů, např. Věková diskriminace – ageismus (diskriminace 

starých lidí). Na facebooku se více než čtvrt miliónu mladých lidí podílí na vzniku 

skupiny Jejich revírem je Kaufland, jejich tempo je vražedné – důchodci. I když řada 

účastníků tvrdí, že jde o legraci, z řady poměrně nevraživých příspěvků spíše běhá mráz 

po zádech. Podle sociologů jde spíše o to, že část mladých lidí si svoji životní frustraci 

vybíjí na seniorech, na které má vztek. Za seniory přitom považuje mladá generace už 

lidi po čtyřicítce. Příčin toho, že řada expertů začíná na určitou mezigenerační 

nevraživost poukazovat jako na závažný problém České republiky, je řada. Bez viny 

nejsou ani politici, kteří ve snaze prosadit důchodovou reformu hovoří o stáří a stárnutí 

společnosti jako o ekonomické zátěži. Zdůrazňují, že mladí budou muset platit vysoké 

daně na starší spoluobčany atd. I 

v předvolebních kampaních hrají 

senioři nikoli aktivní roli spoluobčanů, 

tvůrce hodnot společnosti, ale pouze 

roli pouhých uživatelů sociálních 

dávek, kterým ti ostatní nabízejí, že za 

jejich hlasy získají spokojenost a jistoty. 

To pro řadu lidí v aktivním věku působí jako dráždidlo. O starých lidech se nepíše, a 

když, tak hanlivě. V reklamě hrají roli spíše diskriminační, nebo zesměšňující, než 

plnohodnotné postavení v životě (únik moči, lepení zubů). Stále více mladých lidí se 

odmítá identifikovat se staršími osobami jako lidskými bytostmi. Symbolem je mládí, 

úspěch a – bezohlednost. To, že řada mladých lidí nemá hned auto, vilu a vynikající 

pracovní postavení bez vlastního přičinění, je pak přičítáno těm, kteří jim v tom údajně 

brání – starší generaci. Mimochodem hlavní výtky vůči starším zaměstnancům mají 

podle průzkumu ti, co jsou sami v práci nejistí, neschopní, bojí se ztráty zaměstnání.

Obraz starší generace, zejména té, která odchází do penze v současnosti nebo 

v nejbližších letech, je ale zcela jiný. Jedná se o lidi s vysokým zastoupením 

vysokoškoláků, kteří uspěli v tvrdých podmínkách tržní ekonomiky, ovládají výpočetní 

techniku. K nelichotivému vnímání obrazu starší generace přispívá i to, že čeští senioři 

jsou málo reprezentováni vlastními organizacemi, nejsou na volitelných místech 

kandidátek všech stupňů, i když zastupují početnou skupinu občanů. I to je podle 

sociologů výsledek nelichotivého přístupu společnosti k seniorům – nikdo se k věku či 
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seniorským zájmovým skupinám nehlásí proto, že by se tím sám identifikoval 

jako senior, tedy v České republice podle některých jako problémový občan druhé 

kategorie.

Ve středu 28. dubna vydala Česká pošta (ČP) ve své historii vůbec první 

samolepicí známku, navíc označenou písmenem A místo dosud uváděné nominální 

hodnoty v korunách. Zobrazena na známce je Fifinka, postava z dětského komiksu 

Čtyřlístek. Známku s písmenem A lze používat jen pro vnitrostátní obyčejná psaní o 

hmotnosti do padesáti gramů, za něž odesilatel platí 10 korun. Další dvě písmenové 

známky E a Z budou určeny pro zásilky do zahraničí. E pro Evropu a Z do 

mimoevropských zemí. „Tyto dvě známky se budou prodávat v sešitcích po šesti kusech. 

Na všech poštách je bude možné koupit od 26. května. Jejich námětem je zvěrokruh a 

Gismonda od malíře Alfonse Muchy,“ oznámila Česká pošta s tím, že letos vydá 

nejméně 340.000 kusů nových samolepicích známek.

Česká pošta se při zavedení písmenových známek 

inspirovala v zahraničí, kde mají již dlouholetou 

tradici. Nejprve se začaly používat v USA a dnes jsou 

rozšířeny po celé Evropě. Česká pošta ročně prodává 

kolem 110 miliónů poštovních známek. V budoucnu by 

ráda vydávala i tzv. personalizované známky s portréty 

žijících osob. To bylo dosud vyhrazeno téměř výhradně prezidentům republiky. Několik 

dalších osobností se ale na tuzemských známkách v minulosti přece jen objevilo –

kosmonaut Vladimír Remek, Emil Zátopek a Věra Čáslavská …… Kolik stály známky: 

1992: pohled 2 Kčs, dopis 3 Kč, 1997: pohled 4 Kč, dopis 4,60 Kč, 2000: pohled 5 Kč, 

dopis 5,40 Kč,  2003: pohled i dopis 6,40 Kč, od listopadu 6,50 Kč (konec desetníků),

2005: známka stojí 7,50 Kč,  2008: známka zdražuje na 10 Kč
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OBSAH: 1) Oslavy 65 let od osvobození Plzně, 2) Hospodaření českých domácností v roce 2010, 3) Jan 
Fischer viceprezidentem EBRD, 4) Ostatky neznámého vojína uloženy na Vítkově, 5) Zemřel Otakar 

Motejl, 6) Bankovní poplatky v ČR, 7) Jiří Pernes odvolán z funkce ředitele Ústavu pro studium 
totalitních režimů, 8) AC Sparta Praha mistrem ČR ve fotbale, 9) Start lékařské kampaně „Děkujeme, 

odcházíme“, 10) Změna zákona o cestovních dokladech, 11) ČR vyhrála mistrovství světa v ledním hokeji, 
12) Konec sporu o katedrálu sv. Víta, 13) Povodně na severu Moravy a v jižních Čechách, 14) Dluhy 

českých domácností, 15) Půl metru sněhu na Lysé hoře, 16) Volby do Poslanecké sněmovny.

Tisíce lidí obstoupily v neděli 2. května dopoledne v Plzni Klatovskou třídu a 

vlaječkami i květinami děkovaly Američanům, kteří před 65 lety osvobodili Plzeň.

Američtí a belgičtí veteráni, kterým je nyní mezi 80 až 90 lety, jim mávali ze starých 

džípů jedoucích v čele tradiční kolony nazvané Convoy of Liberty. Kolonu tvořilo více 

než 230 historických vojenských vozů. Přesně v 11:21 nad ní proletěly i dva bojové 

letouny české armády Jas-39 Gripen. Do Plzně přijel například devadesátiletý Erik 

Petersen, jenž je pravidelným vzácným hostem slavností. Před 65 lety patřil do 16. 

obrněné divize a jako tankista zamířil tehdy přímo k radnici. Tam Američané reagovali 

na střelbu Němců, kteří byli ukryti v kostele svatého Bartoloměje. Konvoj, jenž se 

každoročně zvětšuje, uzavřely 

moderní vozy české a americké 

armády. Lidé se shodovali, že 

přehlídka byla jedna z 

největších, srovnatelná s rokem 

1990. Stovky lidí si už také v 

centru prohlédly dobové 

vojenské tábory. Nadšenci 

různých military klubů je připravili na několika místech. K největším patří kemp 16. 

obrněné divize U.S. Army ve Štruncových sadech s ukázkou autentické činnosti tábora 

americké armády v Plzni v květnu 1945. Nechybí obrněná technika, vojáci, polní 

nemocnice, kuchyně, autodílna a podobně. Hned vedle se prezentuje Kombinovaný 

oddíl Československého vojska ze západu pod velením U.S. Army v západních Čechách 

……… Šestidenní maratón oslav osvobození Plzně vojáky 3. americké armády generála 

Pattona vyvrcholil ve čtvrtek 6. května vzpomínkovým aktem u pomníku Díky, Ameriko! 

Slavnost, které se zúčastnil i prezident Václav Klaus, sledovaly stovky lidí. Čestné místo 

patřilo těm, kteří před pětašedesáti lety přinesli svobodu – americkým a belgickým 
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veteránům z druhé světové války. „Spojené státy jsou naším nejbližším 

spojencem,“ prohlásil prezident Václav Klaus, podle něhož nacismus představoval pro 

civilizaci nejvyšší možné nebezpečí. „Nesmíme ale rezignovat na obranu svobody před 

novými nebezpečími,“ varoval Klaus, který poděkoval jak přítomným veteránům, tak 

jejich následovníkům. „Bojují za svobodu v nejrůznějších místech světa,“ upozornil 

prezident. Plzeňský primátor Pavel Rödl (ODS)) připomněl čtyřicetileté socialistické 

zamlčování pravdy, kdy bylo osvobození města Američany tabu. „Děti měly zapomenout 

na historickou pravdu, pamětníci měli být umlčeni. Pokus přemalovat dějiny se však 

nezdařil,“ podotkl primátor.

České domácnosti budou muset letos hospodařit velmi obezřetně, aby se 

nedostaly do finančních potíží. Na průměrnou hrubou měsíční mzdu, která loni činila 

23,598 korun, v Česku nedosáhnou už dvě třetiny zaměstnanců. V některých čtvrtletích 

se podíl lidí pohybujících se pod průměrnou mzdou zvyšuje až na 68 procent. Vyplývá to 

ze zprávy o příjmech českých domácností, kterou zpracovalo ministerstvo práce a 

sociálních věcí …… Další nepříznivou zprávu vydala Česká národní banka. Roste podíl 

domácností, které nesplácejí svoje půjčky – podíl úvěrů nesplácených déle než 90 dnů se 

v březnu zvýšil na 43 miliard korun. Nejvíce lidé nesplácejí spotřebitelské úvěry, 

problémy ale rostou i se splácením hypoték, kdy po době pravidelných splátek jsou 

hypoteční úvěry už za 16 miliard korun. Důvodů finančních potíží českých domácností 

je několik. Určitě to je i odraz vývoje na trhu práce a růstu nezaměstnanosti. Změna ve 

schopnosti splácet dluhy se tedy může tedy očekávat až s časovým odstupem. Firmy v 

důsledku krize rovněž nezvyšují části zaměstnanců mzdy, spíše je snižují …… Český

statistický úřad současně upozorňuje, že se mění struktura výdajů domácností. Podle 

tohoto úřadu totiž největší podíl z příjmů rodin ukousnou výdaje spojené z bydlením –
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nájem, údržba, voda, elektřina a topení. V žebříčků výdajů tak nahradily roky 

kralující potraviny. Podle analytiků rozdíl spočívá v tom, že pokud rostou ceny potravin, 

můžete je buď nahradit levnějšími druhy jídel, nebo prostě omezit spotřebu. U většinou 

fixních poplatků za bydlení není manévrovací prostor příliš velký. Složenky se musí 

zaplatit, jediná možnost, jak snížit výdaje za bydlení, je výměna bytu, která ale není 

jednoduchá, navíc stěhování přijde na desítky tisíc mimořádných výdajů …… Podle 

průzkumu Poštovní spořitelny 47 procent lidí nespoří, hlavně kvůli nedostatečné výši 

příjmů. Dluhy českých domácností u bank a finančních institucí se během března proti 

konci února zvýšily o 4,87 miliardy korun na 993,3 miliardy korun. Za poslední rok 

domácnosti zvýšily své zadlužení o 86,9 miliardy korun …… Zvýšený nárůst problémů 

s financováním rodin potvrzuje i Asociace občanských poraden. Počet klientů, kteří 

potřebují poradit s finančními problémy, se rok od roku zdvojnásobuje, loni poradny 

řešily již 8.335 problémů s rodinnými financemi.

Rada ředitelů Evropské banky pro obnovu a rozvoj (EBRD) potvrdila 

v Londýně, ve čtvrtek 6. května, že se český premiér Jan Fischer stane od 1. září 

letošního roku viceprezidentem banky.  Do funkce viceprezidenta Fischera navrhl 21. 

dubna prezident EBRD Thomas Mirow. Správní rada banky, Rada ředitelů, Fischerovu 

nominaci jednomyslně schválila, řekl 

mluvčí EBRD. Fischer nahradí 

bývalou slovenskou ministryni 

financí Brigitu Schmögnerovou, jejíž 

funkční období končí 31. srpna.

Thomas Mirow při Fischerově 

nominaci v dubnu zdůraznil, že je 

„úspěšným a populárním premiérem země, která má dlouhodobé vazby na EBRD“. 

Připomněl také jeho podíl na evropských záležitostech v rámci summitů Evropské unie.

EBRD vznikla v roce 1991, aby pomohla bývalým komunistickým zemím v Evropě přejít 

od centrálně plánovaného na tržní hospodářství. 

Za účasti prezidenta Václava Klause byly v sobotu 8. května dopoledne uloženy 

do Národního památníku na pražském Vítkově ostatky neznámého vojína. Připomíná 

se tak konec druhé světové války. Na Vítkov spolu s prezidentem přišel premiér Jan 

Fischer a další vysocí političtí představitelé země včetně ministra obrany Martina
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Bartáka. Nechyběli ani veteráni, přijelo jich několik stovek nejen z České 

republiky, ale také z Izraele, Ruska a Velké Británie. Klaus připomněl v projevu 

hrdinství našich letců, vojáků z Buzuluku i příslušníků domácího odboje. „Bez těchto 

lidí bychom naši samostatnost nikdy nezískali a neobnovili,“ řekl prezident. „Naši úctu 

a vzpomínku si zaslouží všichni vojáci spojeneckých armád, ti z východu i ti ze západu, 

protože to byli oni, kdo zásadním způsobem přispěli k našemu osvobození od nacistické 

okupace,“ dodal s tím že hlavní  podíl na osvobození Československa měly jiné armády, 

přičemž zdůraznil, že to není nic defétistického …… Do kolumbária Národního 

památníku na pražském Vítkově byly poté uloženy ostatky neznámého vojína z bitvy u 

Zborova a účastníka dukelské 

operace. „Dnešním pietním aktem 

se beze zbytku naplňuje idea z éry 

Masarykových moderních dějin 

naší státnosti. Pietní akt 

reprezentuje zcela výjimečný 

moment v životě naší společnosti,“

uvedl na shromáždění ministr 

obrany Martin Barták …… V sobotu se vzpomíná 65 let od konce druhé světové války, 

což byl nejničivější válečný konflikt v dějinách, který si vyžádal na šedesát miliónů 

obětí. Rozpoutalo ho nacistické Německo pod vládou Adolfa Hitlera, které v té době 

tvořilo tzv. Osu s Mussoliniho Itálií a císařským Japonskem. Velký podíl na válečné 

porážce nacistického Německa měl Sovětský svaz. Po skončení války byl svět rozdělen 

na dva bloky, kapitalistický a socialistický, což bylo dáno velkým podílem Rudé armády 

na porážce hitlerovských hord. „Scházíme se zde hlavně proto, abychom se z oněch 

tragických zkušenosti starých šedesát pět let pokusili něco si odnést pro náš dnešek, pro 

naši budoucnost,“ zdůraznil ve svém projevu český prezident.

Historie hrobu Neznámého vojína. Tato myšlenka vznikla na základě praktických zkušeností 

s identifikací pozůstatků padlých vojáků na bitevních polích Francie v první světové válce. V bitvách u 

Verdunu, na Sommě, ve Flandrech a dalších bojištích zahynuly statisíce vojáků na obou stranách fronty. 

Přesná a úplná identifikace všech padlých byla nemožná. Východiskem se stalo zřízení instituce 

Neznámého vojína. Ostatky jednoho anonymního, náhodně vybraného padlého měly symbolizovat 

památku desetitisíců a statisíců mrtvých. V Československu šlo především o poctu těm, kteří „vybojovali 

svobodu“, tj. bojovníkům za československý samostatný stát. Tím bylo určeno, že Neznámým vojínem 

může být jen legionář, příslušník vojska, které vzniklo v zahraničním odboji proti habsburské monarchii.

Neznámý vojín byl vybrán z mužů, kteří padli 2. července 1917 u Zborova. Exhumace z hromadného 
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hrobu se uskutečnila 22. června 1922. Dne 1. července 1922 se konala smuteční slavnost na 

Staroměstském náměstí. Rakev s ostatky Neznámého vojína byla svěřena do ochrany pražského primátora 

a uložena v kapli patronů země české ve Staroměstské radnici. Umístění hrobu Neznámého vojína v kapli 

Staroměstské radnice bylo považováno za prozatímní, ale přetrvalo až do zániku československého státu 

v důsledku německé okupace. V noci z 22. na 23. října 1941 byly ostatky spolu s výzdobou, věnci, 

vyznamenáními a stuhami odvezeny do centrály gestapa v Bredovské ulici – známého Petschkova paláce 

– a v polovině dubna do terezínské Malé pevnosti. Zde se stopa po nich ztrácí. Když po válce pátrání po 

osudu ostatků skončilo neúspěšně, nechal Ústřední národní výbor hlavního města Prahy postavit před 

Staroměstskou radnicí katafalk s tumbou, která byla považována za symbolickou náhradu hrobu 

Neznámého vojína. Opětovné přivezení ostatků padlého účastníka zborovské bitvy ztroskotalo na 

striktním odmítnutí sovětského velvyslanectví. Po komunistickém převzetí moci v únoru 1948 bylo 

rozhodnuto, že ostatky Neznámého vojína budou vyzvednuty na Dukle, k čemuž došlo 11. října 1949. 

Ostatky byly uloženy v novém hrobě Neznámého bojovníka v tzv. vojenském kolumbáriu, které se 

nacházelo v soklu pomníku Jana Žižky z Trocnova před Národním památníkem na hoře Vítkově. Hrob 

Neznámého bojovníka se tak stal součástí celého areálu Národního památníku na hoře Vítkově.

V neděli 9. května zemřel ve věku 77 let náhle a po krátké nemoci první 

veřejný ochránce práv v České republice, Otakar Motejl. Ve funkci ombudsmana byl 

od prosince 2000, v minulosti byl i ministrem spravedlnosti či předsedou Nejvyššího 

soudu. Za minulého režimu obhajoval jako advokát tehdejší disidenty a po listopadu 

1989 patřil dlouhodobě mezi osobnosti 

s největším kreditem u veřejnosti …… 

Otakar Motejl se narodil 10. září 1932, 

byl vždy bez politické příslušnosti. Od 

počátku 70. let minulého století se 

věnoval advokátní praxi a mimo jiné 

obhajoval v politických trestních 

procesech řadu disidentů. Od ledna 

1990 vedl nejprve jako předseda 

Nejvyšší soudu ČSFR, od února 1993 do léta 1998 byl předsedou Nejvyššího soudu 

České republiky. Dva roky byl pak ministrem spravedlnosti ve vládě Miloše Zemana.

Funkci ombudsmana Motejl zastával deset let, poprvé do ní byl zvolen v roce 2000, 

podruhé v roce 2006. Před sedmi lety o něm některé strany uvažovaly i jako o vhodném 

kandidátovi na funkci prezidenta. Otakar Motejl dlouhodobě patřil k lidem v politice, 

kteří se těšili největší důvěře veřejnosti. Velmi vážený byl Motejl i mezi kolegy právníky

…… Veřejný ochránce práv, ombudsman, chrání lidi před jednáním úřadů a dalších
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institucí, pokud je v rozporu s právem, neodpovídá principům demokratického 

právního státu nebo když jsou úřady nečinné. Provádí také preventivní návštěvy míst, 

kde může být omezována svoboda lidí, a usiluje o respektování jejich základních práv. 

Ochránce rovněž přispívá k prosazování práva na rovné zacházení a k ochraně před 

diskriminací --------- Ovšem, že k tomu v podmínkách naší republiky potřebuje úřad, kde 

podle bývalé Motejlovy zástupkyně Anny Šabatové, pracuje přibližně šedesát právníků a 

desítky dalších zaměstnanců, to kronikáři vyrazilo dech! Co tam, pro pána Boha dělají 

a kolik to musí stát peněz? No to je úplná hrůza a zcela neodpovědné mrhání finančními 

prostředky daňových poplatníků ……  

Bankovní poplatky v České republice jsou jedny z nejvyšších v Evropě a stejně 

je platíme jako mourovatí. Jen za několik málo měsíců letošního roku vynesly bankám 

přes 13 miliard korun. Politici souhlasí s tím, že bankovní poplatky v ČR jsou vyšší než 

ve většině evropských zemí a téměř všechny by s tím rády něco udělaly. Téměř každá 
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politická strana nabízí svůj méně či více radikální recept. Např. sociální 

demokraté, by chtěli zřídit speciální databázi, kde by si lidé mohli poplatky porovnávat.

Po snížení bankovních poplatků volají také komunisté. Podle svého pražského volebního 

lídra Jiřího Dolejše ale není jisté, zda o to bude KSČM usilovat legislativní cestou. 

Pravicové strany se nechtějí pouštět do snižování poplatků zákony. Podle nich je 

jediným správným řešením větší konkurence a zprůchodnění trhu. Od ODS či TOP 09 

nejsou názorově daleko ani lidovci, někdejší ostří kritici bankovních poplatků. Ti 

regulaci poplatků v těchto volbách zcela odmítají. Stanovisko strany sice říká, že banky 

mají vysoké výnosy z poplatků, ale zase mají nižší jiné typy příjmů. Jestliže by se 

bankovní poplatky snížily, pak by se určitě zdražilo něco jiného. Podle samotných bank 

jsou poplatky v Česku vysoké z toho důvodu, protože musely provést investice, které 

banky ve vyspělých státech mají dávno za sebou. Nicméně loňská studie společnosti 

Scott & Rose ukázala, že poplatky v České republice jsou nejdražší i v rámci 

postkomunistických zemí střední Evropy. Zatímco průměrný klient za poplatky u nás 

vydá asi 1.623 Kč ročně, za tytéž bankovní operace by na Slovensku zaplatil 1.246 a v 

Polsku dokonce jen 1.178 korun.

Rada Ústavu pro studium totalitních režimů (ÚSTR), odvolala ve středu 12. 

května z funkce ředitele Jiřího Pernese. Prozatímním ředitelem byl jmenován Zdeněk 

Hazdra. Odvolání Pernese potvrdil mluvčí ústavu, podle kterého byl Pernes sesazen 

čtyřmi hlasy ku třem. Jeden člen rady nebyl přítomen. Důvodem pro odvolání Pernese z 

čela ÚSTR byly existující pochybnosti o jeho odborných pracích. Jiří Pernes tak vydržel 

v křesle ředitele ÚSTR jen necelý měsíc a 

půl. Nahradil ve funkci Pavla Žáčka, který 

stál za zřízením celého ústavu. Pernesův 

nástupce Hazdra pracuje v ÚSTR již déle 

než jeden rok, v současnosti ve funkci 

vedoucího oddělení 3. odboje. Pernesova 

volba do čela ústavu zabývajícího se moderními československými dějinami, vyvolala 

rozruch poté, co do svého životopisu pro výběrové řízení neuvedl, že za komunismu 

navštěvoval Večerní univerzitu marxismu leninismu (VUML). Pernes byl v poslední 

době pod velkým tlakem kvůli údajnému plagiátorství v jeho dřívější studijní práci.

Podle některých kritiků by mohla být plagiátem jeho kniha „Až na dno zrady: Emanuel 

Moravec“. Pernes v ní prý částečně, ale včetně některých gramatických chyb, opsal 

diplomovou práci Josefa Vytlačila. 
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V sobotu 15. května byla v posledním kole nejvyšší fotbalové soutěže 

rozluštěna mistrovská tajenka Gambrinus ligy 2009 – 2010. Na nejvyšší příčku se po 

třech letech vrátili fotbalisté pražské Sparty, kteří si gólem kapitána Tomáše Řepky 

pojistili 35. titul v klubové historii sobotním vítězstvím nad Teplicemi. Druhé místo patří 

Jablonci, který přehrál 2:0 České Budějovice a přeskočil ostravský Baník, jenž 

v ligovém epilogu pouze remizoval 1:1 v Příbrami. V úvodu druhé půle zápasu Sparty 

s Teplicemi o všem rozhodl sparťanský kapitán Tomáš Řepka, který po rohovém kopu 

vstřelil hlavou opravdu krásnou branku. Dalšího gólu se domácí nedočkali, i přesto, že 

Tepličtí byli zcela odevzdaným soupeřem, o čemž svědčí i poměr střel 25:0 ve prospěch 

Sparty. I hubený náskok ale Letenským stačil k pojištění titulu a kapitán Řepka mohl 

chvíli po skončení utkání převzít z rukou šéfa Českomoravského fotbalového svazu 

Ivana Haška mistrovský pohár ……… Záhy po začátku druhé půle se měnilo skóre i 

v Jablonci, který se dostal do vedení díky Drskovi a vykročil za druhou příčku, která 

zajišťuje start v Evropské lize. Povinné vítězství domácích korunoval z penalty Lafata a 

Jablonec tak v konečném účtování přeskočil ostravský Baník, který v Příbrami 

vyrovnaný stav zlomit nedokázal.

Konečná tabulka Gambrinus ligy 2009 – 2010

1. AC Sparta Praha 30 16 14 0 42:14 62 
2. FK Baumit Jablonec 30 18 7 5 42:24 61 
3. FC Baník Ostrava    30 17 9 4 47:25 60 
4. FK Teplice 30 15 10 5 44:25 55 
5. FC Viktoria Plzeň 30 12 12 6 42:33 48 
6. SK Sigma Olomouc 30 14 5 11 49:36 47 
7. SK Slavia Praha 30 11 8 11 37:35 41 
8. FK Mladá Boleslav 30 11 6 13 47:41 39 
9. FC Slovan Liberec 30 10 7 13 34:39 37 
10. 1. FK Příbram 30 10 6 14 35:41 36 
11. FC Zbrojovka Brno 30 9 8 13 31:40 35 
12. FC Bohemians 1905 30 8 10 12 21:29 34 
13. SK Dynamo České Budějovice 30 7 10 13 24:35 31 
14. 1. FC Slovácko Uh. Hradiště 30 8 6 16 28:42 30 
15. SK Kladno 30 7 4 19 24:50 25 
16. Bohemians Praha 30 4 4 22 27:65 -4

Lékaři jsou nespokojeni se svým odměňováním a v úterý proto odstartovali 

kampaň pod názvem Děkujeme, odcházíme. Nemocniční lékaři hrozí tím, že když se 

situace nezlepší, budou ke konci roku podávat hromadné výpovědi. Na požadované 
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přidání na trojnásobek průměrného platu v zemi by bylo zapotřebí asi 5 miliard 

korun ročně. Nespokojenost s odměňováním je hlavně v malých nemocnicích, naopak ve 

velkých lékaři o výpovědích neuvažují. V nemocnicích pracuje zhruba 15 tisíc lékařů a 

LOK (lékařský odborový klub) očekává, že se ke kampani Děkujeme, odcházíme připojí 

nejméně polovina nemocničních lékařů. Sám LOK má asi 5.000 členů a zastoupení 

v polovině nemocnic. LOK 

požaduje, aby plat začínajícího 

lékaře odpovídal 1,5násobku 

průměrné hrubé měsíční mzdy 

(loni byla 23.598 Kč), což by

nyní bylo asi 35.400 Kč. Lékař 

s plnou kvalifikací by pak měl 

brát za základní pracovní dobu 

bez přesčasů trojnásobek průměrné mzdy, tedy zhruba 70 800 Kč hrubého měsíčně.

„Pokud se to někomu zdá hodně, nechť si uvědomí, že u plně kvalifikovaného lékaře to 

dělá asi 430 korun na hodinu. Teď má asi 200 Kč na hodinu. A zkuste sehnat za 200 

korun nějakého řemeslníka. Neseženete ho. Situace lékařů je v odměňování tragická a 

musí se změnit,“ řekl předseda LOK Engel.

Ve čtvrtek 20. května schválil Senát Parlamentu ČR změnu zákona č. 329/1999 

Sb. o cestovních dokladech, podle níž budou muset mít pro cesty do zahraničí cestovní 

pas i děti mladší deseti let. Od léta 2012 tak skončí zaběhnutá praxe, že si rodiče 

potomky zapisovali do svých cestovních dokladů. Novela zákona vychází z nařízení

Evropského parlamentu, podle něhož 

každý musí mít pro cestu do zahraničí svůj 

pas. Opatření má ztížit možnost únosů dětí 

do ciziny nebo obchodu s dětmi.

Komplikace to však bude znamenat pro 

rodiče, kteří budou muset svým malým 

dětem vyřizovat pasy například pro dovolenou u moře nejspíš každoročně kvůli změně 

podoby dětí. Zatím lze do cestovních dokladů rodičů zapsat děti mladší deseti let. Zápis 

obsahuje jméno a příjmení, datum narození a pohlaví dítěte. Zapsané děti pak mohou 

s rodiči překračovat státní hranice bez vlastního cestovního dokladu, což v případě 

schválení novely přestane platit 26. června přespříštího roku. Od července 2011 budou 
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mít děti už po svém narození nárok na vydání vlastního elektronického 

občanského průkazu, což by jim umožnilo cestování po Evropě v rámci schengenského 

prostoru i bez cestovního pasu. Novela se v návaznosti na rozhodnutí Ústavního soudu 

zabývá i odepřením vydání pasu a odebíráním cestovního dokladu lidem čelícím 

trestnímu řízení, jimž hrozí více než dva roky vězení. 

Čeští hokejisté vybojovali celkově dvanáctý titul mistrů světa, když v neděli 23. 

května zvítězili v Kolíně nad Rýnem nad Ruskem 2:1. O branky českého týmu se 

postarali Jakub Klepiš, který se prosadil už po 20 vteřinách hry, a kapitán Tomáš 

Rolinek. V poslední minutě snižoval Dacjuk. Český hokej slaví vítězství na mistrovství 

světa po pěti letech. Čeští hokejisté nastoupili do finálového zápasu v nezměněné 

sestavě z předchozích zápasů a v bílých dresech. Do ruské branky se vrátil Varlamov, 

který v semifinále proti Německu odpočíval. A zápas pro něj k nadšení českých fanoušků 

nezačal vůbec dobře. Hned při prvním útoku objel Jágr Varlamovu klec, přihrál 

Klepišovi, který bezpečně trefil odkrytou 

ruskou branku. Po obdržené brance začal 

tlak Rusů sílit. Češi však potvrdili, že na 

šampionátu v oslabení hrají velmi dobře. 

V poslední minutě úvodní části byl 

vyloučen Blaťák za zdržování hry. Rusové 

rozehráli útočnou akci výborně a vstřelili 

gól, který však padl po vypršení dvaceti 

minut a rozhodčí jej neuznali. Hokejisté mohli udeřit i na začátku druhé třetiny. 

V oslabení unikl Koukal, na blafák mu však nezbylo dost času a Varlamov jeho pokus 

zlikvidoval. Na druhé straně předvedl Vokoun výborný zákrok po Ovečkinově střele 

zpoza obránce. Ve 38. minutě se v českém obranném pásmu srazili Fjodorov a Ovečkin 

a Češi se vydali na zteč ruské branky. Puk si vzal na pravé straně Rachůnek, který ho 

poslal před bránu k najíždějícímu Rolinkovi. Od brusle kapitána českého národního 

týmu se kotouč odrazil za záda ruského gólmana. Sudí potvrdil branku po konzultaci 

s videorozhodčím. Rusové s přibývajícím časem začali působit na ledě nervózním 

dojmem, čeští reprezentanti ve svém stylu hry nic neměnili. Rusové svou frustraci 

přenesli do tvrdých zákroků na české hokejisty. Ve středu hřiště byl sražen Koukal a 
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vzápětí zůstal na ledě ležet po střetu s Jemelinem Jágr. Zákrok na největší 

hvězdu českého výběru byl potrestán, Češi měli k dispozici pětiminutovou přesilovku a 

Jemelin zamířil do kabin. Svěřenci 

Vladimíra Růžičky přesilovku 

nevyužili, naopak dvě a půl minuty 

před koncem třetí třetiny šli po 

faulech Rozsívala a Rolinka do tří. 

Ruský trenér Bykov zvýraznil 

přesilovou hru odvoláním Varlamova 

a 35 vteřin před koncem se podařilo 

Rusům snížit, když se prosadil 

Dacjuk. Češi však další zdramatizování zápasu nepřipustili, přerušili ruskou sérii 27 

vítězných zápasů na MS, a mohli se začít radovat z titulu mistrů světa.

Hokejové mistrovství světa v Kolíně nad Rýnem – finále:
Česká republika – Rusko 2:1 (1:0, 1:0, 0:1)
Branky a nahrávky: 1. Klepiš (Jágr), 39. Rolinek (K. Rachůnek) – 60. Dacjuk 

(Kovalčuk, Gončar). Rozhodčí: Baluška (SR), Levonen (Fin.) – Brown (USA), Wehrli (Švýc.). 
Vyloučení: 5:3, navíc Jemelin (Rus.) 5 min. a do konce utkání. Diváci: 19.132.

Česká republika: Vokoun – Rozsíval, Mojžíš, Němec, Čáslava, Blaťák, K. Rachůnek, 
Gřegořek – Jágr, Vampola, Klepiš – Voráček, Marek, Rolinek – Kašpar, Červenka, Novotný –
Kvapil, Koukal, Hubáček – M. Růžička. Trenéři: Vladimír Růžička, Josef Jandač a Ondřej 
Weissmann.

Rusko: Varlamov – Kornějev, Grebeškov, Gončar, Kalinin, I. Nikulin, Jemelin, Aťjušov, 
Kulikov – Sjomin, S. Fjodorov, Ovečkin – Kovalčuk, Malkin, Dacjuk – Kozlov, Těreščenko, 
Frolov – Afinogenov, Anisimov, Kuljomin. Trenér: Vjačeslav Bykov a Igor Zacharkin.
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Výsledky naší reprezentace na 74. mistrovství světa v ledním hokeji:

Základní skupina
Česká republika : Francie = 6 : 2 (2 :0, 2 : 0, 2 : 2)
Česká republika : Norsko = 2 : 3 (0 : 1, 1 : 1, 1 : 1)
Česká republika : Švédsko = 2 : 1 (1 : 0, 1 : 1, 0 : 0)

Osmifinále 
Česká republika : Švýcarsko = 2 : 3 (0 : 2, 2 : 1, 0 : 0)
Česká republika : Lotyšsko = 3 : 1 (0 : 0, 2 : 0, 1 : 1)
Česká republika : Kanada = 3 : 2 (1 : 1, 2 : 0, 0 : 1)

Čtvrtfinále
Česká republika : Finsko = 2 : 1 (0 : 1, 1 : 0, 0 : 0, 0 : 0) SN

Semifinále
Česká republika : Švédsko = 3 : 2 (1 : 1, 0 : 1, 1 : 0, 0 : 0) SN

Pražský arcibiskup Dominik Duka a prezident Václav Klaus ukončili v pondělí 

24. května odpoledne 18 let trvající spor o katedrálu sv. Víta na Pražském hradě tím, 

že podepsali dohodu o správě budovy. „Chtěl bych poděkovat za vyřešení sporu, který 

dlouhou dobu poškozoval vztahy mezi státem a církví a rozděloval společnost. Kéž by 

tato dohoda byla inspirací pro řešení i dalších problémů naší země,“ uvedl prezident 

Klaus. Primas český a prezident také podpisem stvrdili, že se budou o údržbu a provoz 

starat jak stát, tak i církev společně. 

Zabezpečovat chod má nově 

ustavená rada tzv. držitelů klíčů 

sestavená ze státních i církevních 

hodnostářů, která má podle 

prezidenta posuzovat zásadní 

otázky údržby a provozu katedrály.

Po nástupu nového pražského arcibiskupa do funkce, začalo vše nasvědčovat tomu, že 

se vleklý spor chýlí ke konci. Arcibiskup Dominik Duka začal totiž jednat se zástupci 

Metropolitní kapituly u svatého Víta i s Kolegiátní kapitulou Všech svatých na Hradě 

pražském o tom, zda by mohli stáhnout stížnost podanou ústavnímu soudu. Podle 

rozhodnutí Nejvyššího soudu patří chrám státu. Protože církev neuspěla s dovoláním 

k Nejvyššímu soudu, podala před rokem ústavní stížnost. Ke stížnosti kapituly se přidal i 

tehdejší Primas český a arcibiskup pražský, kardinál Miloslav Vlk.

Druhá polovina května letošního roku se svými tragickými povodněmi zapíše 

smutným písmem do novodobé historie naší vlasti. Vše začalo vydatnými dešti, které 

okolo 15. května začaly zalévat severní Moravu a částečně také i jižní Čechy. 16. května 
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se začaly vylévat z břehů řeky na Karvinsku a Novojičínsku, které bylo 

povodněmi dramaticky postiženo i loňského roku. Stejného dne začala i evakuace 

některých částí Valašského Meziříčí, které ohrožovala stoupající Bečva. 17. května 

zaplavila rozvodněná Odra část dálnice D1 mezi Bohumínem a Ostravou, čímž se 

značně zkomplikovala dopravní situace v celém severomoravském regionu. Stejného 

dne se zcela naplnila a posléze začala přetékat přehrada Bystřička u Rožnova pod 

Radhoštěm, zachytávající vodu z řeky 

Bystřice …… Současné povodně na 

severní Moravě a ve Slezsku jsou podle 

odborných vyjádření meteorologů 

způsobeny trvalými srážkami 

z rozsáhlé tlakové níže ve východní 

Evropě, která má střed nad Ukrajinou, 

ale i nad východní částí České republiky. Silné deště způsobuje ještě tzv. střih větru, 

znamenající, že v týlové části tlakové níže k nám proudí při zemi studený vzduch ze 

severu a naopak ve výšce teplejší vzduch od jihu. A na tomto střihu větru, na rozhraní 

dvou vzdušných proudů vzniká bohatá oblačnost a bohaté srážky. Dalším vlivem je 

nepohyblivá, tzv. stacionární tlaková níže, která zůstává takřka na místě a s ní bohužel i 

srážky, které tak vypadávají nad jedním místem. Jedná se takřka o stejný princip jako 

při katastrofálních povodních na Moravě v roce 1997. Tehdy ale tlaková níže  vydržela 

stát nad územím Moravy asi týden …… 17. května byla nejkritičtější situace 

v Moravskoslezském kraji a na severu Zlínského kraje, extrémně ohroženo pak bylo 

Vsetínsko, Frýdek-Místek, Karvinsko, 

Novojičínsko a Ostravsko. Záplavy si 

zatím vyžádaly jednu oběť, v Třinci se 

v rozvodněném potoce utopila 

devětašedesátiletá žena. Kvůli velké 

vodě byly v pondělí, 17. května, desítky 

lidí evakuovány a další se na evakuaci 

připravují. Na některých místech jsou domácnosti bez elektřiny nebo bez tepla. 

Uzavřeno je několik železničních tratí a čtyři desítky silnic …… V pondělí 17. května

také rozhodla vláda České republiky o možnosti nasadit při nynějších záplavách mimo 

záchranný systém celkem 800 vojáků. První žádost vláda obdržela od hejtmana 
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Moravskoslezského kraje, který armádu požádal o 500 mužů především pro 

odstraňování následků povodní ……… Evakuace téměř dvoutisícové obce Troubky na 

Přerovsku, kterou v noci na úterý 18. května zaplavila voda z řeky Bečvy, nadále 

pokračuje. Troubky jsou symbolem tragických záplav z roku 1997. Obec je v současné 

době z větší části zaplavená. Na polích se tvoří obrovské laguny, ze kterých pořád 

přitéká voda a postupně natéká do obce. Vodou bylo zalito i celé prostranství kolem 

obecního úřadu, kde sídlí povodňový štáb. Radnice obyvatele vyzvala k dobrovolné 

evakuaci po půlnoci. Autobusy v noci obyvatele Troubek převážely do sportovní haly 

v sousedním Tovačově a do školy 

v Oplocanech. V Troubkách je nyní 

voda na některých místech až do 

výšky 1,3 metru a stále mírně 

stoupá. V obci nyní působí 

především hasiči řídící záchranné 

práce a policisté hlídající opuštěné 

objekty. Někteří lidé začali 

vlastními auty opouštět vesnici již v noci na úterý po upozornění místního rozhlasu před 

hrozícími problémy. Voda začala do Troubek pronikat kolem půl čtvrté ráno průrvou o 

délce asi 250 metrů v opravené hrázi, prakticky na stejném místě jako při 

katastrofálních záplavách v roce 1997. Noční boj hasičů o utěsnění průrvy byl marný.

Živel v Troubkách v roce 1997 zabil devět jejích obyvatel a srovnal se zemí více než 

polovinu domů. Zbourat se nakonec muselo 335 stavení a o střechu nad hlavou přišla 

polovina obyvatel. Škody se vyšplhaly na 700 miliónů korun.

Dluhy českých domácností u bank a finančních institucí překročily bilión 

korun. Během května se proti konci dubna zvýšily o 6,12 miliardy Kč na 1,004 biliónu 

Kč. Za poslední rok domácnosti zvýšily své zadlužení o 81,15 miliardy korun, konstatuje

Česká národní banka. Zadluženost podniků v květnu meziročně klesla o 77,85 miliardy 

korun na 898,66 miliardy korun. Proti dubnu se úvěry tuzemských firem zvýšily o 1,03 

miliardy korun. Vklady domácností s výpovědní lhůtou, mezi které patří například 

termínované vklady, meziročně klesly o 59,5 miliardy na 400,29 miliardy Kč. Centrální 

banka poskytuje uvedenou statistiku v národním měnovém přehledu.  

Ve středu 18. května napadlo na Lysé hoře půl metru sněhu. „Máme tady 46 

centimetrů sněhu a stále sněží. Občas sníh vystřídá déšť či déšť se sněhem,“ řekl 
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meteorolog z Lysé hory Stanislav Ondruch. Jak dodal, tolik sněhu v květnu 

nepamatuje. „Současné počasí není normální, jsou extrémní srážky,“ konstatoval. Loni 

je sice podle jeho slov překvapil sníh v červnu, napadl ho však jen jeden centimetr.

V pondělí ráno naměřila meteorologická stanice na Lysé hoře zpětně za čtyřiadvacet 

hodin 163,8 milimetru srážek, což je podle odborníků jedna desetina ročních srážek.

V pátek 28. a v sobotu 29. května 2010 přiběhly v České republice dlouho 

očekávané volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR. Ve volbách zvítězila ČSSD 

s 22,1 procenta hlasů. Druhá ODS má 20,2 procenta hlasů. Třetí skončila TOP 09 

s 16,7 procenta. Do Sněmovny se dostanou ještě komunisté a Věci veřejné, lidovci 

zůstanou poprvé v historii České republiky před jejími branami ……… Poslanecká 

sněmovna v novém funkčním období v průměru asi o půl roku omládla a přibylo v ní 

žen. Celkem jich bude 44, o třináct více, než kolik bylo zvoleno v roce 2006. Poslanecký 

post obhájilo pouze 86 dosavadních zástupců. Lidé vhodili dvakrát více preferenčních 

hlasů než při minulých 

volbách. Letošní účast u 

sněmovních voleb je druhá 

nejnižší od roku 1989.

V přepočtu na mandáty 

dopadly výsledky voleb 

následovně: ČSSD má 56 

křesel, ODS 53 křesel, TOP 

09 bude mít 41 poslanců, KSČM 26 a Věci veřejné 24. Případná středo pravá vláda 

ODS, TOP 09 a VV bude mít 118 hlasů ……… Předseda ČSSD Jiří Paroubek oznámil, 

že během sedmi až deseti dnů odstoupí z funkce předsedy ČSSD. Podle Paroubka jde o 

jeho osobní iniciativu. Stranu prý budou mediálně zastupovat místopředsedové. On sám 

bude následně působit jako poslanec za Ústecký kraj. Lídr ODS Petr Nečas ocenil 

Paroubka za všechny jeho dobré a pozitivní kroky a také doufá, že změna v ČSSD 

přispěje ke změně politického stylu strany. Místopředseda strany Bohuslav Sobotka 

poděkoval Paroubkovi za jeho práci pro ČSSD a doplnil, že Paroubek nebyl pod tlakem.

Volbám do Poslanecké sněmovny je ve IV. části kroniky věnována samostatná kapitola.
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Bojovník proti oběma totalitním režimům 20. století, Otakar Rambousek, 

zemřel ve čtvrtek 3. června v Praze ve věku 87 let. Otakar Rambousek se v roce 1945, 

bylo mu tehdy 22 roků, zúčastnil jako člen ilegální odbojové skupiny František bojů o 

Český rozhlas. Po únorovém komunistickém převratu v roce 1948 odešel do emigrace a

jako agent chodec se čtrnáctkrát vrátil do Československa se zpravodajskými úkoly. V 

říjnu 1949 jej zatkla StB. Byl odsouzen na doživotí, před trestem smrti jej zachránilo to, 

že při zatýkání nestřílel a že bojoval v pražském povstání proti nacistům. Odseděl si 

patnáct let, z toho deset v Leopoldově. Propuštěn byl v roce 1964. V době tzv. pražského 

jara 1968 spoluzakládal sdružení K-231, 

de facto dnešní Konfederaci politických 

vězňů, které mapovalo zločiny v 

komunistických žalářích. Po srpnové 

okupaci odešel po druhé do emigrace, 

tentokrát do USA. Napsal zde několik knih, 

v torontském nakladatelství manželů 

Škvoreckých 68 Publishers vydal např. 

vzpomínkovou knihu „Krochnu s sebou“. V roce 1990, už opět v Čechách, vydal v 

Nezávislém tiskovém středisku vůbec první knihu o protikomunistickém odboji skupiny 

bratří Mašínů „Jenom ne strach“. Kniha se stala bestsellerem, její padesátitisícový 

náklad byl rozebrán v několika dnech. V roce 1999 vyšly Rambouskovy memoáry pod 

názvem „Paměti lichoběžníka“. Ve stejném roce prezident Václav Havel vyznamenal 

Otakara Rambouska Medailí Za zásluhy. V roce 2008 ho ministryně obrany Vlasta 

Parkanová ocenila Záslužným křížem ministra obrany ČR.

Politikem, který v uplynulých letech nejvíce zbohatl, je bezesporu bývalý 

ministr dopravy v Topolánkově vládě Aleš Řebíček. Z 345 miliónů si pořídil 

nemovitosti v Dubaji a Itálii, jachtu i auta. Zdrojem jeho příjmů byla především 
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stavební a dopravní firma Viamont, kterou před lety zakládal, a svůj podíl v ní 

po nástupu do vlády prodal svému společníkovi. Jen loni za tento třetinový podíl 

inkasoval 82 miliónů korun. Uvedl to ve svém majetkovém přiznání pro Sněmovnu.

Z dokumentů, ve kterých Řebíček zveřejňoval přírůstky na svém kontě, je zřejmé, že za 

akcie Viamontu inkasoval v letech 2007 a 2008 již 261,5 miliónu korun. Dohromady to 

je tedy již více než 345 miliónů a nemusí jít o sumu konečnou. Řebíček se postaral také 

o patřičný rozmach své bývalé firmy, které jím řízené ministerstvo přihrálo několik 

zakázek. O prodej akcií Viamontu se na základě trestního oznámení podaného 

ministerstvem financí zajímá téměř již jeden rok protikorupční policie, která zkoumá, 

jakou měl Viamont v době prodeje 

hodnotu a zda prodej Řebíčkova podílu 

ve Viamontu nebyl fingovaný. Řebíček 

si své peníze také užíval. Po komplexu 

nemovitostí Monte Argentario 

v severní Itálii, který v roce 2008 

koupil za 126.240.000 korun, si koupil 

ještě byt v Dubaji a také jachtu. Za byt 

Marina Dubai ve Sjednocených arabských emirátech zaplatil během posledních tří roků 

celkem téměř 21,5 miliónu korun. Od letošního dubna je vlastníkem této atraktivní 

nemovitosti. Letošní splátka činila v přepočtu 8.864.850 korun. Motorová jachta Azimut 

68E, která Řebíčka vyšla na 63,5 miliónu korun, je tou, na které trávil svůj volný čas 

loni v létě při pobřeží Toskánka společně s Mirkem Topolánkem a jeho partnerkou Lucií 

Talmanovou, Markem Dalíkem, lobbistou Vladimírem Johanesem či šéfem ČEZ 

Martinem Romanem. Stejné jméno jako jachta Aries má i Řebíčkův nový mercedes 

Viano, který exministr koupil za 900.000 korun a nechal ho opatřit státní poznávací 

značkou se čtyřmi osmičkami. K tomu ještě za milión přikoupil Škodu Superb. Vedle 

miliónových pohybů na svém kontě na straně plusů i minusů se krčí vedlejší příjmy za 

loňský a letošní rok ve výši 135.000 Kč od společnosti Viamont sport za pronájem 

pozemků a 110.000 korun od teplické radnice za působení v městské radě.

Prezident Václav Klaus přijal v pátek 4. června dopoledne na Pražském hradě 

lídra ODS Petra Nečase a pověřil jej, aby vedl jednání o sestavení vlády. S Nečasem se 

chce opět sejít nejdéle za dva týdny a očekává, že ho bude informovat o průběhu 

jednání. Prezident předal Nečasovi dokument, v němž jej pověřil jednáním. Rozhodl se 
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tak na základě společného koaličního prohlášení ODS, TOP 09 a Věcí 

Veřejných. Lídr ODS strávil u prezidenta přibližně 20 minut. Přičemž po odchodu řekl 

novinářům, že šlo spíše o přátelský rozhovor. Termín čtrnácti dnů, kdy má přijít znovu 

na Hrad, podle něj neznamená, že do té doby bude sestavena vláda. Pouze bude 

prezidenta informovat, jak jednání probíhají ……… Po Nečasovi zamířil v pátek před 

polednem na Hrad i lídr vítězné ČSSD Bohuslav Sobotka. „Jsem zklamán,“ tak 

komentoval Sobotka fakt, že prezident pověřil pokusem o sestavení vlády Nečase.

Sobotka považuje za absurdní, že jako první byl sestavením vlády pověřen lídr strany, 

která nevyhrála. Prý si s prezidentem na toto téma vyměnili názory. Sobotka má za to, 

že by měly být dodrženy ústavní zvyklosti, podle nichž hlava státu pověřuje lídra vítězné 

strany. Prezident v tiskovém prohlášení konstatoval, že žádná ze stran, které nyní 

jednají o vytvoření kabinetu, nevede obdobná jednání i s ČSSD. „Proto jsem – byť ve 

volbách získala ČSSD největší počet mandátů – nemohl o vedení dalších povolebních 

jednání požádat představitele ČSSD, neboť vzhledem ke složité hospodářské a politické 

situaci naší země, nejen mně, ale i celé české veřejnosti, velmi záleží na tom, aby byl 

proces vedoucí k ustavení nové vlády rychlý a efektivní,“ uvedl prezident ……… 

Občanští demokraté momentálně jednají se zástupci TOP 09 a VV o sedmi základních 

oblastech budoucí možné vládní spolupráce. O jednotlivých tématech diskutují expertní 

týmy, které strany nominovaly. Již v týdnu lídři podepsali prohlášení o vytvoření vládní 

koalice. Zúčastněné strany v této souvislosti hovoří o kabinetu rozpočtové odpovědnosti, 

vlády práva a boje proti korupci.

Prohlášení prezidenta Václava Klause
Vážený pane úřadující předsedo,
na základě Společného prohlášení Občanské demokratické strany, strany TOP 09 a 

strany Věci veřejné, ze dne 2. června 2010 o „společné vůli vytvořit většinovou koalici“, jsem se 
rozhodl požádat Vás, abyste vedl na politické scéně jednání, jejichž cílem je ustavení vlády 
s většinovou podporou Poslanecké sněmovny PČR.

Očekávám, že mne budete do dvou týdnů informovat o průběhu a výsledcích Vašeho 
vyjednávání, abych se mohl rozhodnout o svém dalším ústavním postupu.

Václav Klaus

Cyril Svoboda k dnešku rezignoval na funkci předsedy KDU-ČSL. Oznámil to 

hned v úvodu celostátní konference KDU-ČSL, na níž se v neděli 6. června sešli 

v pražském paláci Charitas zástupci organizací z celé republiky. Svoboda hned po 

prohraných volbách oznámil, že odstupuje, posléze ale upřesnil, že až k termínu konání 

sjezdu strany. Lidovce povede do sjezdu první místopředsedkyně Michaela Šojdrová.

Řekla také, že navrhla, aby se sjezd KDU-ČSL konal ještě před komunálními volbami. 
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Na něm už ale na místo předsedkyně kandidovat nehodlá. Nedělní odstoupení 

dosavadního předsedy Cyrila Svobody je podle ní symbolickým vyjádřením

zodpovědnosti celého předsednictva. Širší vedení strany probere důvody volebního 

neúspěchu lidovců, kteří poprvé nebudou mít své 

zástupce v Poslanecké sněmovně. Bývalý první 

místopředseda sněmovny Jan Kasal řekl, že chce 

jednat o tom, aby to příště bylo lepší, mínil tím 

výsledek voleb, v nichž lidovci utrpěli debakl. 

Své návrhy přiblížit nechtěl. Po prohraných 

volbách mají lidovci v parlamentu jen čtyři 

senátory. Neúspěch má podle Svobodových vnitrostranických kritiků umožnit generační 

obměnu ve vedení. Zatím ale projevili zájem už známí politici KDU-ČSL, například 

bývalý místopředseda David Macek a bývalý poslanec a mluvčí lidovců Jaroslav Orel.

V neděli 6. června zemřel ve věku 78 let režisér, scenárista a herec Ladislav 

Smoljak. Spoluzakladatel Divadla Járy Cimrmana skonal po dlouhé nemoci ve tři 

hodiny ráno v kladenské nemocnici. Ladislav Smoljak se narodil 9. prosince 1931 

v Praze. Po neúspěšném pokusu o přijetí na DAMU nakonec vystudoval matematiku a 

fyziku na pedagogické fakultě. Poté působil nějakou dobu jako asistent na Fakultě 

technické a jaderné fyziky Karlovy univerzity. Dalších několik let vyučoval. V 60. letech 

minulého století začal psát pro časopis Mladý svět, kde se podílel na vzniku ankety Zlatý 

slavík, a posléze přesídlil do nakladatelství Mladá fronta.

Koncem 60. let stál u zrodu fiktivní postavy zneuznaného 

českého génia Járy Cimrmana. V roce 1966 založil se 

Zdeňkem Svěrákem legendární Divadlo Járy Cimrmana, pro 

něž společně napsali mnoho divadelních her. Kromě 

divadelní tvorby psal také filmové scénáře a ve filmech i hrál, 

podílel se například filmových klasikách jako Jáchyme, hoď 

ho do stroje, Na Samotě u lesa, Marečku, podejte mi pero, 

Kulový blesk, Trhák, Vrchní prchni či Jára Cimrman, ležící, spící. Navenek jako by 

zůstával ve stínu Zdeňka Svěráka, bez hořkosti se smál, že vedle vzorného národního 

hrdiny rodinného typu Svěráka vyhlížel se svými rozvody a s jízlivějším humorem jako 

vyvrhel. Ale ve skutečnosti měl pevně v rukou jejich společné filmy i Divadlo Járy 

Cimrmana. „V kumštu není demokracie,“ říkával „a režisér má vždycky pravdu“. Nikdy 
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nebyl členem žádné politické strany, ale o veřejné dění se vždy aktivně zajímal. 

V listopadu 1989 byl mezi prvními, kteří v redakci tehdejšího Svobodného slova 

podpořili studentskou stávku. 

Jiří Paroubek se v pondělí 7. června rozloučil s veřejností a spolustraníky na 

webu ČSSD. Oznámil, že je v pondělí naposledy ve své kanceláři v Lidovém domě jako 

předseda ČSSD. Ráno Paroubek absolvoval poslední tradiční poradu předsedy. 

Tentokrát ale šlo spíše o neformální setkání se spolupracovníky. Paroubek ve volební 

sobotu 29. května oznámil, že do sedmi až deseti dnů rezignuje na pozici šéfa ČSSD. 

Později v pondělí vpodvečer také podepsal odchod z postu předsedy soc. demokracie. 

„Dnes jsem naposledy ve své kanceláři v Lidovém domě jako předseda. Přes víkend 

jsem si přečetl všechny vaše dopisy, 

kterými jste komentovali volební výsledek 

ČSSD a můj odchod z funkce předsedy 

ČSSD. Děkuji vám za hezká slova ocenění 

mé práce. Těm, kterým se zdálo, že jsem je 

svým odchodem zradil, se omlouvám,“ 

uvedl v rozloučení. Paroubek doufá, že 

v příštích měsících v soc. demokracii proběhne diskuse na téma dalšího strategického 

postupu této strany. „Pokud budou členové ČSSD postupovat logicky, budou 

pokračovat v dosavadní strategii obhajoby práv širokých vrstev lidí, obyčejného 

člověka. A vnitrostranicky pak budou pokračovat v modernizaci ČSSD. Ale musí k tomu 

dojít sami,“ uvedl. Jako poslanec slíbil, že bude pracovat pro lidi, pokud to jen půjde. 

Za největší div České republiky označili diváci České televize v sobotu 12. 

června fiktivního génia Járu Cimrmana. Do sedmi divů ČR ve stejnojmenné anketě 

ještě zařadili objev krevních skupin Jana Janského, Wichterleho kontaktní čočky, české 

sklo, Karla IV. i Pražský hrad a pivo. Výsledky Česká televize zveřejnila v přímém 

přenosu. Anketa odstartovala v dubnu. Lidé mohli vybírat z padesáti divů, do finálového 

večera postoupilo deset nejúspěšnějších. Sedm divů pak lidé v sobotu večer vybrali 

pomocí SMS hlasování. Do sedmičky divů diváci nezvolili např. olympionika Emila 

Zátopka, Slovanskou epopej Alfonse Muchy nebo Lednicko – valtický areál, čímž, podle 

nezlomného přesvědčení kronikáře, televizní diváci, nebo-li televizní otroci, opakovaně 

potvrdili svojí tupost. Předřadit vymyšleného Cimrmana např. před Muchovu 

Slovanskou epopej, to není opravdu nic jiného, než výraz tuposti a blbosti.
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Prezident Václav Klaus jmenoval v pátek 18. června na Pražském hradě 

novým guvernérem České národní banky dosavadního viceguvernéra Miroslava 

Singera. Ten od 1. července vystřídá Zdeňka Tůmu, který dobrovolně z funkce odejde.

Prezident po jmenování uvedl, že se ČNB dostane do dobrých rukou. Připomněl, že
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Singer je v pořadí čtvrtým guvernérem. Doposud působil na postu 

viceguvernéra. Miroslav Singer poděkoval prezidentovi za důvěru a uvedl, že své 

jmenování vnímá jako projev toho, že svou dosavadní práci odváděl dobře. Dodal, že se 

i nadále bude zasazovat o to, aby ČNB působila jako garant stability českého 

bankovního systému. Stávající guvernér skončí k poslednímu červnu. Původně měl 

mandát až do 12. února příštího roku. 

Své rozhodnutí k odchodu zdůvodnil 

rychlejší obměnou vedení ČNB. V únoru 

měly totiž kromě guvernéra skončit také 

mandáty dvěma členům bankovní rady. 

„I na základě podobné zkušenosti před 

šesti lety si uvědomuji, že pro Českou 

národní banku bude lépe, když období nejistoty spojené s obměnou bankovní rady bude 

co nejkratší. Kromě toho považuji za rozumné, aby mandát guvernéra byl i do budoucna 

časově oddělen od ostatních členů bankovní rady,“ uvedl Tůma v dubnovém prohlášení.

Bankovní radu ČNB tvoří celkem sedm lidí – guvernér, dva viceguvernéři a čtyři vrchní 

ředitelé. Naposledy byla rada obměněna v roce 2008, kdy skončil mandát Luďkovi 

Niedermayerovi. Ve funkci viceguvernéra jej nahradil Mojmír Hampl, novou členkou 

rady se stala Eva Zamrazilová.

Miroslav Singer (nar. 14. května 1968). Vystudoval Vysokou školu ekonomickou v Praze a poté 

získal doktorát na University of Pittsburgh. V devadesátých letech pracoval v Národohospodářském 

ústavu Akademie věd ČR a Centru pro ekonomický výzkum a doktorské studie UK. Od poloviny 

devadesátých let působil jako hlavní ekonom Expandia Finance a na přelomu tisíciletí jako ředitel 

Expandia Holdingu. Působil v dozorčích radách či představenstvech několika společností, rovněž byl 

členem redakční rady časopisu Finance a úvěr. V ČNB působí od 13. února 2005.

21. kongres Občanské demokratické strany (ODS) vyvrcholil v neděli 20. 

června volbou nového vedení strany. Podle očekávání byl do čela strany zvolen Petr 

Nečas. Dostal 538 ze 601 platných hlasů. První místopředsedkyní se stala nečekaně 

Miroslava Němcová. Petr Nečas je po Václavu Klausovi a Mirku Topolánkovi třetím 

předsedou ODS. Následně se s projevy představili kandidáti na post prvního 

místopředsedy Miroslava Němcová a David Vodrážka. Nakonec uspěla Němcová, která 

získala 314 hlasů. Vodrážku volilo 257 delegátů ……… Petr Nečas jako jediný kandidát 

na předsedu, vystoupil před delegáty s předvolebním projevem. Uznal oprávněnost 
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sebekritiky, která na kongresu zazněla v sobotu, ale zároveň varoval před 

sebemrskačstvím. Zdůraznil, že problémem ODS při posledních volbách byla ztráta 

voličů, nikoliv však „tvrdého jádra“ strany. „ Máme na to volby opět vyhrávat a vrátit 

se do hry jako dominantní síla pravice,“ uvedl mimo jiné. Strana se podle něj nesmí stát 

zapouzdřenou sektou, ale musí generovat ideje. Znovu vyzval k omezení vlivu šedých 

eminencí bez politické odpovědnosti. „ODS se 

musí zbavit nálepky strany spojované 

s korupcí,“ konstatoval Nečas, jehož vystoupení 

oceňovali posluchači potleskem. „Nejsem pan 

čistý,“ konstatoval Nečas, který uvedl, že je na 

tento svůj mediální přídomek alergický. Podle 

něj by jeho akceptování bylo výrazem arogantní 

pýchy. Připustil, že je stejný hříšník jako kdokoliv jiný. „Ale jedno můžu říct jistě, 

nekradu a jsem neúplatný,“ uzavřel Nečas svůj proslov, v jehož závěru požádal delegáty 

o hlasy. Nový předseda má tak jasnou představu, co dál se stranou udělat, v prvé řadě 

je nutné obnovit důvěryhodnost. ODS svými kroky, svou politikou a nešikovností 

odehnala část voličů ke konkurenci, nyní koaličním partnerům ODS. Strana se také

musí soustředit na další volby, které proběhnou na podzim. ODS bude v těžké roli, 

strana bude v senátních volbách obhajovat 18 mandátů a ČSSD ani jeden ……… 

Dalšími místopředsedy ODS byli zvoleni: Jiří Pospíšil, Alexandr Vondra, Pavel Drobil 

a Pavel Blažek.

Ve čtvrtek 24. června byla novou předsedkyní Poslanecké Sněmovny zvolena 

kandidátka ODS Miroslava Němcová. Získala 118 hlasů, tedy tolik, kolik poslanců má 

vznikající koalice. Protikandidát Lubomír Zaorálek (ČSSD) získal 79 hlasů. Němcovou 

podpořili všichni poslanci vznikající 

koalice ODS, TOP 09 a VV. 

Místopředsedy byli podle představ 

vznikající koalice zvoleni Vlasta 

Parkanová (TOP 09), dostala 143 

hlasů, Kateřina Klasnová (VV) s 151 

hlasem a Lubomír Zaorálek (ČSSD) 

se 173 hlasy. Vojtěch Filip z KSČM neuspěl s celkovou podporou 40 hlasů.Před volbou 

poslanci debatovali o počtu křesel místopředsedů. Koalice chtěla tři bez zástupce 
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komunistů. KSČM nato navrhla setrvat u čtyř místopředsedů, ČSSD prosazovala 

pouze dva. Nakonec vznikající koalice hladce prosadila svůj návrh na tři zástupce. Nové 

složení vedení Sněmovny nese hned několik výjimečností. Kromě toho, že Miroslava 

Němcová je první ženou v roli jednoho ze tří nejvyšších ústavních činitelů od roku 1993, 

poprvé zastoupení žen v čele Sněmovny převýšilo muže a je jich zde vůbec nejvíce. 

Dvaatřicetiletá Kateřina Klasnová je navíc nejmladší členkou ve vedení dolní komory 

v historii republiky.

Vizitka Miroslavy Němcové
Narodila se 17. listopadu roku 1952 v Novém Městě na Moravě. V roce 1972 absolvovala 

Střední zemědělskou technickou školu v Havlíčkově Brodě. Členkou Sněmovny je nepřetržitě od 
roku 1998, od roku 2002 byla po dvě volební období její místopředsedkyní. V minulosti byla 

například i místopředsedkyní poslaneckého klubu ODS. Po rezignaci předsedy Sněmovny 
Miloslava Vlčka (ČSSD) byla letos v dubnu pověřena vedením dolní komory a ve čtvrtek byla 

zvolena předsedkyní. O funkci se neúspěšně ucházela již před čtyřmi lety, nicméně nedostala ani 
všechny hlasy tehdejší koalice ODS, KDU-ČSL a SZ. Do ODS vstoupila v roce 1992, mezi lety 

2002 a 2006 působila ve straně jako místopředsedkyně. V době působení občanských demokratů 
v opozici byla dosazena na post ministryně kultury ve stínové vládě Mirka Topolánka. 

S Topolánkem se také v roce 2002 utkala i o funkci šéfa strany, vypadla ale již v prvním kole 
volby. Na nedávném kongresu ODS byla překvapivě zvolena první místopředsedkyní strany. 

V letech 1974 až 1992 pracovala v Českém statistickém úřadu, od roku 1992 vlastní ve Žďáru 
nad Sázavou knihkupectví.

Prezident Václav Klaus přijal v pátek 25. června z rukou premiéra Jana 

Fischera demisi jeho vlády. Úřednická vláda schválila svou demisi nedlouho před 

odchodem Fischera na Hrad. Klaus poděkoval 

vládě za výkon, jaký podala, když přebírala 

předsednictví Evropské unii a když zahájila boj 

s dopady celosvětové hospodářské krize. Václav 

Klaus demisi přijal s požadavkem, aby Fischerův 

kabinet nadále vykonával svoji funkci, dokud nevznikne nová vláda. „Chtěl bych 

poděkovat za výkon za ten rok a bezmála dva měsíce. Vláda vznikla nečekaně ve složité 

situaci a myslím, že se dá jednoznačně říci, že vláda svoji roli splnila, jak v době vzniku 

uprostřed předsednictví i rozmachu hospodářské krize. V něčem měla zvláštní 

úlohu,komplikovanější i ulehčenou tím, že neměla nepřítele, který by na ni útočil. I já, 

stejně jako veřejnost, sdílím názor, že vláda svoji úlohu splnila,“ zhodnotil práci 

Fischera a jeho týmu Klaus. Odstupující premiér k tomu dodal, že dle jeho názoru se při 

ohlédnutí za posledním vládním období nemusí vláda za nic stydět. „Bylo to i tím, že 

jsme měli dobře nastavenou komunikační strategii mezi sídlem vlády Strakovou 

-  71  -



akademií, Hradem a parlamentem,“ doplnil premiér v demisi s tím, že do 

sestavení nového kabinetu nebude jeho vláda činit žádné razantní kroky. Fischer 

s demisí čekal, dokud nová Sněmovna neukončí svoji ustavující schůzi, po přijetí demise 

může Klaus jmenovat nového premiéra.

Tragickou tečkou za politickým procesem s Miladou Horákovou, 

zinscenovaném komunistickou mocí v tehdejším Československu, byla 27. června 

1950 poprava čtyř odsouzených. Vedle demokratické političky Horákové padli za oběť 

historik a novinář Záviš Kalandra, bývalý štábní strážmistr SNB Jan Buchal a 

podnikatel Oldřich Pecl. Zmanipulovaný tribunál je 8. června 1950 uznal vinnými 

z trestných činů velezrady a vyzvědačství. V hlavním a několika desítkách následných 

procesů bylo celkem souzeno 639 lidí, 

deset z nich vyslechlo rozsudek smrti. 

Mostrproces, v němž byla hlavní 

obviněnou bývalá poslankyně národně 

socialistické strany Milada Horáková, 

byl výjimečný svým rozsahem, výší 

trestů i mezinárodním ohlasem. Hlavní 

slovo při jeho přípravě měli sovětští poradci, kteří určovali a řídili směr vyšetřování a 

často se i sami účastnili výslechů. Obvinění byli za použití fyzického i psychického násilí 

nuceni naučit se zpaměti otázky i požadované odpovědi. Samotný proces se pak 

odehrával podle předem daného scénáře před zraky veřejnosti. Miladu Horákovou 

neuchránila před trestem smrti ani žádost o milost, kterou podepsaly světové osobnosti 

jako Albert Einstein nebo Winston Churchill.

Dne 27. června uplynulo 65 let od úmrtí někdejšího prezidenta Emila Háchy, 

který se  narodil 12. července 1872 v Trhových Svinech. Po základní a pokračovací 

škole absolvoval gymnázium v Českých Budějovicích. V roce 1895 promoval na

Univerzitě Karlově v Praze a v roce 1898 nastoupil k českému zemskému 

místodržitelství v Praze. Další právnické zkušenosti získal jako dvorní rada Nejvyššího 

správního soudního dvora ve Vídni mezi lety 1916–1918. Po vzniku Československa 

v roce 1918 se stal členem Nejvyššího správního soudu (NSS). V roce 1925 byl  

prezidentem Masarykem jmenován druhým prezidentem této správní instituce ……… 

Velkou změnu pro Háchu přinesl rok 1938. Toho roku zemřela jeho žena Marie 

Háchová, se kterou prožil harmonické manželství a také se rozvedla jeho dcera. Druhá 

-  72  -



změna přišla po abdikaci Edvarda Beneše v důsledku mnichovské dohody a po 

přijetí ústavního zákona o autonomii Slovenska podkarpatské Rusi, kdy byl 30. 

listopadu 1938 zvolen prezidentem Česko-Slovenské republiky ……… 14. března 1939

byl pozván do Berlína na jednání se špičkami Německé říše, na kterém byl násilím a 

výhrůžkami přinucen k souhlasu se vznikem Protektorátu Čechy a Morava. V prvních 

letech svého působení ve funkci státního prezidenta byl velmi aktivním politikem, který 

se zasazoval za práva českého národa. Protestoval u říšského protektora proti

germanizaci, v říjnu 1939 odmítl slib věrnosti Hitlerovi a v listopadu 1939, po pohřbu 

Jana Opletala, požadoval, v mnoha případech úspěšně, propuštění zatčených 

vysokoškolských studentů. Byl iniciátorem 

vzniku Národního souručenství, které mělo být 

zastřešující organizací českého obyvatelstva 

protektorátu ……… Po příchodu Reinharda 

Heydricha do Prahy a po zatčení 

protektorátního premiéra Aloise Eliáše. se 

Hácha dostal pod zvýšený tlak okupantů. 

Osudovým zlomem v jeho životě se stal atentát 

na Reinharda Heydricha, který v 27. května 

1942 provedli českoslovenští výsadkáři. 

Terorizování českého národa a osobní nátlak nacistů podlomily zdravotní a duševní 

stav sedmdesátiletého státního prezidenta. Zlomeného Háchu nacisté využívali jako 

symbol propagovaného „protektorátního vlastenectví v rámci Německé říše“. Jeho 

zdraví se však rychle zhoršovalo, čímž přestal být pro nacisty zajímavý. Některými 

svými dalšími kroky a veřejnými projevy ztratil Hácha i důvěru domácího odboje a 

londýnské exilové vlády ……… 13. května 1945 byl Emil Hácha zatčen na lánském 

zámku a dopraven do vězeňské nemocnice na Pankráci, kde 27. června 1945 zemřel. 

Pro velkou část českého národa Emil Hácha představoval symbol zrady a 

pronacistického aktivismu. Na druhé straně přiznal poválečný Národní soud, že od 

ledna 1943 nebyl Hácha odpovědný za své činy kvůli pokročilému stádiu jeho 

arteriosklerózy. A ani do roku 1943 není jeho kolaborace zcela jednoznačná 

s přihlédnutím k jeho těsným vazbám na odboj i Edvarda Beneše, československého 

prezidenta v exilu.
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Prezident Václav Klaus jmenoval v pondělí 28. června dopoledne novým 

premiérem předsedu Občanské demokratické strany (ODS) Petra Nečase. Při 

slavnostním ceremoniálu na Pražském hradě prezident připomněl, že premiéra jmenuje 

již pošesté a doufá, že je to naposledy. Václav Klaus řekl, že věří, že Nečasovi, který o 

sestavení koaličního kabinetu vyjednává s TOP 09 a Věcmi veřejnými (VV), se brzy 

podaří sestavit vládu, která bude mít 14 či 15 ministrů. Petr Nečas složil premiérský slib 

o zachování věrnosti ČR, ctění Ústavy, řádném a svědomitě vedení svého úřadu a 

nezneužití svého postavení. Prezident vyjádřil přesvědčení, že úřad svěřil do správných 

rukou. „Pana Nečase jsem poprvé 

zaznamenal na jakémsi mítinku v roce 

1992 a už tehdy jsem viděl, že to je mladý 

a nadějný člověk,“ řekl po jmenování 

Václav Klaus s tím, že si Petra Nečase 

váží. Nově jmenovaný premiér nato slíbil, 

že bude pracovat tvrdě, aby vláda byla co 

nejdříve. Dosavadní premiér Jan Fischer po předání demise minulý týden dostal 

pověření vést zemi do sestavení nového kabinetu. Prezident předpokládá, že to potrvá 

dva týdny. Po jednání s prezidentem za zavřenými dveřmi nechtěl Nečas prozradit 

mnoho podrobností o tématu hovoru s tím, že měl soukromý charakter. Zdůraznil jen, že 

prezident je zkušený politik a má mu co říci. Nečas odmítl, že by mu Klaus mluvil do 

personálního obsazení vlády, některá doporučení však od něj prý slyšel. Petr Nečas 

rovněž odmítl, že by v budoucnu příliš využíval privilegií předsedy vlády. Na úřad, 

stejně jako v pondělí na Hrad, hodlá chodit pěšky, jindy cestovat českým automobilem

……… Prezident Václav Klaus se domnívá, že by vláda mohla vydržet celé čtyři roky, 

neboť se bude moci opírat o nevídanou podporu 118 hlasů. Na otázku, proč nepověřil 

jednáním o vládě místopředsedu ČSSD jako hlavu vítězné strany, uvedl, že neviděl 

žádný efekt v postupu jako na Slovensku. „Všichni věděli, že to není seriózní projekt, a 

jenom by to znamenalo desetidenní vsuvku.“ 

Valná hromada elektrárenské společnosti ČEZ schválila v úterý 29. června na 

návrh představenstva výplatu dividend z loňského zisku v celkové výši 28,5 miliardy 

korun. Zhruba 70 % hlasovacích práv v ČEZ kontroluje stát, který tak 

získá skoro 20 miliard korun. Příjem státu ze zisku společnosti ČEZ 

obohatí ještě daň z vyplacených dividend. Celkový výnos státu z dividend 
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elektrárenské firmy tak bude činit 21,156 miliardy korun. Na jednu akci připadá 

před zdaněním dividenda 53 korun. Částka určená na výplatu dividend představuje 

přibližně 55 procent z konsolidovaného zisku po zdanění za rok 2009. Zisk po zdanění 

ČEZ za loňský rok činil 45,4 miliardy korun. Konsolidovaný zisk po zdanění celé 

skupiny ČEZ byl v roce 2009 na úrovni 51,9 miliardy korun. Z loňského zisku 

společnosti ČEZ půjde na základě rozhodnutí valné hromady dalších 16,9 miliardy 

korun do nerozděleného zisku minulých let. Na odměny členů představenstva a dozorčí 

rady je určeno 25,5 miliónu korun.

Jednasedmdesát. Tolik lidí mělo podle předběžných policejních statistik 

zahynout v červnu na silnicích. I když je to stále vysoké číslo, je to nejméně za 

posledních 21 let. Loni v červnu zemřelo při dopravních nehodách 79 lidí, což bylo 

doposud rekordně nejnižší číslo. „Je to dobrá zpráva. Nehodovost klesá celý letošní 

rok. Když vyjdou prázdninové měsíce, je velká šance, že rekordní, v tom dobrém slova 

smyslu, by mohl být celý letošní rok,“ říkají dopravní odborníci. Podle nich jsou dobré 

výsledky souhrou několika okolností. 

„Funguje bodový systém a dobré je i 

celospolečenské klima. Například se nehovoří 

o zmírňování dopravních pravidel, ale spíše o 

jejich zpřísňování,“ vysvětlují s tím, že dobrou 

práci v tomto ohledu odvádí především 

policie, jejíž varování konečně začínají lidé 

brát vážně. Svůj podíl na pozitivních číslech 

zřejmě má i kampaň ministerstva dopravy – „Nemyslíš, zaplatíš“, která měla skončit 

společně s letošním rokem. Jenomže patrně neskončí, protože ministerstvo si 

uvědomuje, jak respektovanou obrazovou i hranou, někdy i dost drastickou kampaň 

vytvořilo. Představa ministerstva dopravy je, že by letos počet obětí neměl přesáhnout 

650 lidí. Loni zahynulo na českých silnicích 832 lidí, což bylo o 160 méně než předloni 

a zároveň nejméně od roku 1990. Dopravní policisté také varovali před koncem 

školního roku a začátkem prázdnin, což jsou riziková období na silnicích. 
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červencové teplotní rekordy, 13) vedra neberou konce, 13) zemřel Milan Paumer, 14) Slovanská epopej 
zůstane v Moravském Krumlově, 15) odsouzený podnikatel Tomáš Pitr zadržen ve Švýcarsku, 16) počet 
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Státní dluh České republiky se od počátku roku do konce června zvýšil o téměř 

68 miliard korun na 1,246 bilionu korun. Informovalo o tom ministerstvo financí. Na 

každého Čecha tak připadá dluh přes 118.000 korun. Za posledních 12 měsíců stát 

zvýšil svůj dluh o téměř 109 miliard korun. Během loňského roku se státní dluh zvýšil o 

více než 178 miliard na 1,178 bilionu korun. Státní dluh tvoří dluhy centrální vlády a 

vzniká především hromaděním schodků státního rozpočtu. Státní dluh je financován 

pokladničními poukázkami, státními 

dluhopisy, přímými půjčkami nebo například 

půjčkami od Evropské investiční banky.

Krátkodobý státní dluh vzrostl ve druhém 

čtvrtletí o 2,2 procenta na 16,4 procent, čímž 

byla podle ministerstva financí udržena cílová 

hranice 20 procent. Průměrná splatnost státního dluhu setrvala na hodnotě 6,3 let a 

pohybuje se tak v plánovaném intervalu mezi 5,5 až sedmi roky. Takzvaný 

obchodovatelný státní dluh stoupl od ledna do června o 65 miliard korun na 1,185 

bilionu korun. Čisté náklady na obsluhu státního dluhu činily v prvním pololetí 21,3 

miliardy korun. V letošním roce si chce ministerstvo financí půjčit 280 miliard korun, v 

roce 2011 téměř 306 miliard a v roce 2012 téměř 313 miliard korun. 

Stav demokracie v České republice se již druhý rok po sobě mírně zhoršil. 

Vyplývá to ze studie zaměřené na země někdejšího východního bloku, kterou 1. 

července zveřejnila americká nevládní organizace Freedom House (FH). Na stupnici od 

1 do 7, kdy jednička znamená nejvyšší úroveň demokracie, obdržela ČR 2,21 bodu. 

Výsledek je sestaven z dílčích hodnocení různých oblastí – svobody médií, nezávislosti 

justice nebo korupce. Právě uplácení je s 3,75 bodu podle FH největším nedostatkem 

ČR. I tak je ČR mezi ostatními zeměmi východního bloku na špici – předběhlo ji 

Slovinsko (1,93), Estonsko (1,96) a Lotyšsko (2,18). Rusko s výsledkem 6,14 je podle 

autorů studie autoritářským režimem.
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Neděle 4. července – První prázdninový víkend je z hlediska dopravních nehod 

nejtragičtější za letošní rok. Od pátku při nich zahynulo 17 lidí, osm zemřelo v pátek, 

sedm v sobotu a dva lidé zemřeli v neděli. Policisté označují konec školního roku a 

začátek prázdnin za jedno z nejrizikovějších období na silnicích a řidiče před nimi 

každoročně varují. Devět mrtvých za sobotu a neděli zaznamenali policisté také o 

uplynulém víkendu, v počtu smrtelných dopravních nehod jsou to dva nejhorší víkendy 

v letošním roce. Také pátek s osmi mrtvými má 

smutný primát, je to nejvíce obětí v jednom dni od 

začátku roku. Dvě oběti si v neděli vyžádala 

nehoda na severomoravské části dálnice D1 na 

Novojičínsku. Dva mladí muži ve věku 20 a 21 let 

tam ráno zemřeli v dodávce, která sjela mimo 

vozovku a narazila do mostní konstrukce. V sobotu 

se dvě z nehod s tragickými následky staly ve Středočeském kraji. Po střetu dvou 

kamiónů na dálnici D5 u Žebráku v noci zahynul jeden z řidičů, další člověk zemřel, 

když nad ránem narazil autem do plotu ve Voticích. První prázdninový víkend je letos 

prodloužen o dva dny volna kvůli státním svátkům. V posledních deseti letech 

zaznamenaly statistiky nejhorší začátek prázdnin v roce 2001, kdy za sobotu a neděli 

zemřelo 21 lidí, naopak v roce 2006 jen dva lidé.

Lidí starších sta let je podle České správy sociálního zabezpečení (ČSSZ) 

v České republice 686. Právě tolika seniorům totiž vyplatila v červnu starobní důchod. 

Celkem 334 z nich oslavilo stovku letos, dalších 325 se narodilo mezi lety 1903 až 1909, 

oznámil ve čtvrtek 8. července mluvčí ČSSZ. Mezi sto a víceletými přitom podle něj 

převažovaly ženy. Těch bylo 576, zatímco mužů 

pouze 110. Nejstaršími důchodci, kterým ČSSZ 

vyplatila důchod, jsou ženy narozené v roce 1903, 

nejstarší muž v evidenci ČSSZ se narodil v roce 

1904. Nejvíc sto a víceletých lidí žije v Praze, 

119, a v Jihomoravském kraji, 103, naopak nejméně, deset, žije v kraji Karlovarském.

ČSSZ vyplácí starobní důchody celkem 2.236.419 důchodcům, to je 79,7 procenta 

z celkového počtu důchodců. Všech důchodců, tedy lidí pobírajících od ČSSZ důchody 

starobní, invalidní a pozůstalostní, je 2.805.436. Ve Středočeském kraji žije celkem 54 

lidí starších sta let. Padesát jedna z nich je žen a pouze tři jsou muži.
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Zlatý hřeb mistrovství světa v in line hokeji žen, jehož finálový duel, mezi 

Českou republikou a Kanadou, který se hrál ve čtvrtek 8. července v Berouně, nabídl 

divákům veliké drama. I když se Češky brzy dostaly zásluhou Mrázové do 

dvoubrankového vedení, Javorové listy snížily díky Jarrellové na rozdíl jediné branky. 

V polovině druhé periody vrátila dvoubrankový náskok Češkám Fialová. Do konce 

utkání se pak již nic podstatného nestalo a Česká republika tak může začít slavit!

Česká republika : Kanada = 3 : 1 (2 : 1, 1 : 0) – branky a asistence – 11. 
Mrázová (Flachsová), 15. Mrázová (Polenská), 30. Fialová (Mrázová)

Oba týmy přivítalo na stadionu v Berouně bouřlivé prostředí, které pořádně 

okořenilo toto střetnutí o zlaté medaile. Branky se čeští fanoušci dočkali v 11. minutě, 

kdy se kolem dvou kanadských hráček prosmýkla Mrázová a parádním blafákem nedala 

gólmance Kanady šanci. O čtyři minuty později přidala druhý český gól opět Mrázová, 

která pokořila Fisherovou ve vlastním oslabení. Rychle po rozehrání však snížila 

kanadská Jarrellová na rozdíl jediné branky. 

První poločas tak skončil za stavu 2:1 ve 

prospěch Češek. Na začátku druhé půle byly 

opět aktivnější české hokejistky, ty dostaly 

výhodu přesilové hry, ve které se řádně zapotila 

hlavně Fisherová v kanadské kleci. Ve 30. 

minutě byla jejich aktivita korunována Andreou

Fialovou, která doklepla puk za záda Fisherové již potřetí a upravila tak stav utkání na 

3:1. Vypadalo to sice, že Kanada s výsledkem ještě něco udělá, ale nestalo se tak. Ve 38. 

minutě se nechala zbytečně vyloučit Ludolphová a kanadské hráčky se tak nemohly plně 

soustředit na závěrečné útočné manévry v českém obranném pásmu. České hokejistky 

tak získaly zlaté medaile a odstartovaly nekončící oslavy na hřišti i v hledišti!

Na více než třech desítkách míst České republiky byly v sobotu 10. července 

zaznamenány teplotní rekordy. Jako první ho ohlásila meteorologická stanice v Hradci 

Králové, kde naměřili 34,4 stupně Celsia. V Praze na Karlově byla zaznamenána

teplota 35,1 stupně. V Praze naměřili rekordní čísla na třech měřicích stanicích, a to na 

Karlově, v Libuši a nakonec i v Klementinu, uvedl Český hydrometeorologický ústav 

(ČHMÚ). Rekord 35,1 stupně Celsia na Karlově překonal ten dosavadní z roku 1959 o 

jednu desetinu stupně. Klementinský rekord ze stejného roku byl zase překonán o půl 
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stupně Celsia, odpolední maxima zde vystoupala na 34,9 stupně. V Libuši bylo 

v sobotu 33,3 stupně, přičemž nejvyšší teplotu pro dnešní den, 32,8 stupně, tam 

zaznamenali v roce 1984.V Hradci Králové se teplotní rekordy měří od roku 1921. 

Sobotní rekord překonal ten dosavadní o půl stupně. Naposledy zde bylo nejteplejší 

počasí v roce 2003, nyní byl starý rekord 

překonán o půl stupně. V Brandýse nad Labem 

sobotní teplota překonala rekord z roku 1959 

o čtyři desetiny, naměřili tam 34,4 stupně. 

Obdobné teplo, 34,2 stupně, bylo i 

v Doksanech. Rekordní teplota tam dosud byla 

33,9 stupně z roku 1959. Shodnou teplotu 33,7 stupně naměřili meteorologové v Chebu 

a v Doksech. V Chebu bylo zatím nejtepleji v tento den v roce 1995, a to 32,6 stupně 

Celsia. V Doksech to bylo 33,4 stupně v roce 1959. O něco méně bylo dnes naměřeno 

bylo v Jičíně, přesto tu teplota 32,7 stupně Celsia překonala čtyři roky starý rekord o 

1,8 stupně.

I když se Česká republika může řadit mezi země s vyspělou ekonomikou, stále 

má co dohánět. Tedy alespoň co se týče platů. Průměrný Čech totiž bere pětkrát méně 

než třeba průměrný Nor, zhruba čtyřikrát méně než průměrný Němec a dokonce dvakrát 

-  79  -



méně než „zadlužený“ Řek. Vyplývá to ze srovnání průměrných mezd členských 

zemí společenství OECD, uveřejněných ČTK. Za rok 2009 byla nejvyšší průměrná 

hrubá měsíční mzda v členských zemích OECD v Norsku (4840 eur), Švýcarsku (4547 

eur). Nejnižší průměrná mzda je v Mexiku (450 eur), Polsku (721 eur) a Maďarsku (736 

eur). O moc lépe na tom nejsou ani Češi. Ti v minulém roce brali průměrných 23 598 

korun (900 eur) a mezi třicítkou srovnávaných zemí skončili na šestém místě od konce.

Ve všech členských zemích OECD pracuje za průměrnou mzdu přibližně třetina 

zaměstnanců. To je i bohužel případ České republiky, kde podle dostupných údajů 

zhruba dvě třetiny pracujících Čechů na průměrnou mzdu nedosáhnou. Protože se však 

údaje tohoto typu příliš často neaktualizují, může být tento poměr klidně vyšší. 

Prezident Václav Klaus jmenoval v úterý 13. července dopoledne novou Vládu 

České republiky pod vedením premiéra Petra Nečase. V kabinetu zasednou podle 

dohody koaliční partneři středo pravého spektra z ODS, TOP 09 a VV. Jejich koaliční 

smlouva klade důraz na boj proti korupci, vládu práva a rozpočtové odpovědnosti. Za

Nová vláda. Zleva: Heger 
(TOP 09), Dobeš (VV), 
Pospíšil (ODS), Kocourek 
(ODS), Drobil (ODS), 
Schwarzenberg (TOP 09), 
Drábek (TOP 09), Besser 
(TOP 09), Klaus, Fuksa 
(ODS), Vondra (ODS), 
Jankovský (VV), Nečas 
(ODS), Bárta (VV), 
Kalousek (TOP 09) a John 
(VV)

účasti dalších nejvyšších ústavních činitelů, předsedkyně Sněmovny Miroslavy 

Němcové a šéfa Senátu Přemysla Sobotky, přednesl hradní kancléř Jiří Weigl slib, jímž 

se ministři zavazují k věrnosti České republice, zachovávání Ústavy, svědomitého 

zastávání úřadu a nezneužívání svého postavení. Prezident Klaus kabinetu pogratuloval 

ke jmenování s přáním úspěchu i toho, aby nebyli jen správci resortů, ale i ústavními 

činiteli se vším, co to slovo znamená. Připomněl, že je to šesté jmenovaní z jeho úst, a 

vyjádřil naději na to, aby to byla poslední vláda, již jmenuje. Klausův mandát končí 

v roce 2013, pokud se koalice nerozloží, přání se mu může splnit. „Máte největší 

podporu ve Sněmovně, která nemá v historii obdoby,“ podotkl prezident. „Přeji vám, 

abyste se 
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rázně, rezolutně a odvážně pustili do potřebných reforem. Nejedná se o revoluci. 

Nejsme na počátku, ušli jsme už hodně daleko“. Nečas Klausovi jménem kabinetu 

poděkoval a zmínil hlavní priority, tedy boj se zadlužováním, korupcí a posílení 

právního státu. Bude to pracovitá a dělná vláda, ujišťoval Nečas, načež mu Klaus řekl, 

že vláda začíná pracovat hned a „myšlenka na něco jako dovolenou vůbec nepřichází 

v úvahu“ ……… Koaliční smlouvu schválily stranické orgány v pondělí. Na jejím 

obsahu pracovali vyjednavači koaličních partnerů 43 dnů. Svými podpisy ji stvrdili lídři 

stran ve večerních hodinách, nato s ní zamířil Nečas na Hrad. Ten již ve svých 

dřívějších prohlášeních avizoval, že prezident jmenuje vládu pouze se „životaschopným 

projektem“. Po patnácti měsících má ČR opět politickou vládu. Jan Fischer byl 

jmenován šéfem kabinetu za nečekaných okolností, když Sněmovna v březnu uprostřed 

předsednictví EU poprvé v historii vyslovila nedůvěru vládě, již vedl Mirek Topolánek 

(ODS). Navzdory krátkodobým programům, které Fischerův kabinet sestavoval v duchu 

národní shody, vydržela jeho administrativa u moci 15 měsíců. Bezkonfliktní 

vystupování, odborný profil a absence opozice vynesly Fischerovu vládu v očích 

veřejnosti na vrchol popularity.  

Složení nové vlády ČR: premiér – RNDr. Petr Nečas, 1. místopředseda vlády a ministr 

zahraničí – Karel Schwarzenberg, místopředseda vlády a ministr vnitra – Radek John, ministr 

financí – Ing. Miroslav Kalousek, ministr obrany – RNDr. Alexandr Vondra, ministr obchodu a 

průmyslu – Ing. Martin Kocourek, ministr spravedlnosti – JUDr. Jiří Pospíšil, ministr práce a 

sociálních věcí – Dr. Ing. Jaromír Drábek, ministr dopravy – JUDr. Vít Bárta, ministr 

zemědělství – Ing. Ivan Fuksa, ministr zdravotnictví – doc. MUDr. Leoš Heger CSc., ministr 

školství – Mgr. Pavel Drobil, ministr životního prostředí – Mgr. Josef Dobeš, ministr kultury –

MUDr. Jiří Besser, ministr pro místní rozvoj – Ing. Kamil Jankovský.

Léky za více než 5.500 korun, tj. zhruba 29,5 balení, spotřeboval loni každý 

obyvatel České republiky. Za posledních pět let je to nejvyšší částka, v počtu balení ale 

pokles. Vyplývá to z výroční zprávy Státního ústavu pro 

kontrolu léčiv (SÚKL). Finanční nárůst je způsoben zejména 

tím, že se k českým pacientům dostaly moderní drahé léky.

V roce 2005 připadalo na jednoho obyvatele 36 balení 

v celkové hodnotě 4.581 korun, loni 29,48 balení za 5.563 

korun. Celková spotřeba léků v cenách výrobce, tedy bez DPH a obchodní přirážky, 

stoupla v letech 2005 až 2009 ze 46,8 miliardy na 58,2 miliardy korun. Celkové počty
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balení naopak ve stejném období klesly z téměř 369 milionů na necelých 312 

milionů. Počty lékáren se po prudkém nárůstu, který trval zhruba do roku 2005, již 

příliš nemění. V roce 1991 jich bylo 1.090. V posledních pěti letech se drží počty kolem 

2.300 lékáren a zhruba 250 výdejen.

V České republice bylo podle údajů České národní banky během prvního 

pololetí letošního roku zadrženo 3.665 padělaných a pozměněných bankovek a mincí.

Ve stejném období loni bylo zadrženo 1.969 padělků. Nejvíce padělků mincí a bankovek 

bylo v českých korunách, celkem 3.104. Jejich počet se ve srovnání s loňským pololetím 

více než zdvojnásobil. O více než 60 % meziročně narostl počet padělků v dolarech, a to 

na 147. O 30 kusů na 349 pak stoupl i počet padělků v eurech.

Ve středu 14. července opět padaly v České republice teplotní rekordy, v Řeži u 

Prahy bylo naměřeno 35,5 stupně Celsia a teploty přes 35 stupňů se vyskytovaly na 

více místech. Rekordně vysoko vystoupala rtuť teploměru na 85 stanicích z celkových 

126. Podle meteorologů bylo ve středu sice překonáno dost rekordů, většina z nich ale 

není z odborného hlediska příliš významná, padly totiž na stanicích, které mají jen 

krátkou historii měření. Rekordní teplota pro 14. července byla překročena například 

na naší nejstarší meteorologické stanici v Praze Klementinu. Dosavadní rekord 34,8 

stupně, který zde naměřili v roce 1832, ve středu překonala teplota 35,4 stupně Celsia. 

Na stanici v Ruzyni vystoupal teploměr na 33,1 stupně Celsia stejně jako v Praze Libuši.

Teploty přesahující 30 stupňů přetrvají v České republice a dalších zemích Evropy i 

v následujících dnech. O víkendu a v pondělí se má sice mírně ochladit na 26 až 30 

stupňů, pak ale teplota opět překročí tropické hodnoty, tj. 30°C.

Vedra neberou konce. Počasí lámalo i v pátek 16. července teplotní rekordy.

Meteorologická stanice v Hradci Králové naměřila 36,2°C , čímž padl tři roky starý 

rekord. Rekordní teploty zaznamenali meteorologové také v Jevíčku, Ostravě-Mošnově 

a Jičíně. Rtuť teploměrů by se navíc měla vpodvečer vyšplhat ještě výš. Stanice v Hradci 

Králové zaznamenává teploty už od roku 1921. Dnes změřená teplota překonala rekord 

z roku 2007, který činil 35,9 stupně Celsia. Stejně starý rekord padl i na stanici v Jičíně, 

která má téměř padesátiletou tradici měření. Teploměry ukázaly 34,8 stupně, před třemi 

lety tu byla teplota o dvě desetiny stupně nižší. Rekordní teplotu naměřily přístroje i 

v Jevíčku, 33,8 stupně a Ostravě – Mošnově 34,2 stupně. Všechny stanice mají poměrně 

dlouhou historii měření, podle meteorologů tudíž jde o významnější rekordy.
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Milan Paumer, který se v říjnu 1953 prostřílel spolu s bratry Mašíny z 

komunistického Československa na západ, zemřel ve čtvrtek 22. července ve věku 79 

let ve Všeobecné fakultní nemocnici v Praze na Karlově. V nemocnici byl již několik 

týdnů kvůli problémům se srdcem. Paumer byl v pětičlenné skupině, která se v říjnu 

1953 rozhodla dostat se do Západního Berlína. Podařilo se to jen třem z nich, 

Paumerovi a bratrům Ctiradu a Josefu Mašínovi. 

Zbylí dva členové, Václav Švéda a Zbyněk Janata,

byli dopadeni a vydáni do Československa, kde 

byli v květnu 1955 popraveni. Paumer se v roce 

2001 vrátil do České republiky. V březnu 2008 mu 

tehdejší premiér Mirek Topolánek předal v Praze plaketu předsedy vlády ČR. O týden 

dříve na velvyslanectví ve Washingtonu osobně převzal tuto plaketu také Josef Mašín, 

jeho bratr Ctirad se ze slavnostního aktu omluvil. Udělení plakety členům kontroverzní 

Mašínovy skupiny, při jejichž akcích přišlo o život šest lidí, vyvolalo kritiku sociálních 

demokratů a komunistů. Činnost skupiny vnímá rozporuplně i česká veřejnost. Ani mezi 

historiky není na odboj bratří Mašínových a jejich skupiny shodný názor. Milanu 

Paumerovi je v této kronice věnována samostatná stať ve IV. části kroniky.

Slovanská epopej malíře Alfonse Muchy zatím zůstane v Moravském 

Krumlově. V pondělí 26. července o tom na žádost Muchovy rodiny rozhodla 

moravskokrumlovská radnice. Městský úřad zakázal manipulaci s dílem. V pondělí 

mělo začít balení a příprava na jeho transport do Prahy. Zde by mělo být vystaveno ve 

Veletržním paláci. Městský úřad 

v Moravském Krumlově vydal předběžné 

opatření, které ukládá povinnost zachovat 

poslední pokojný stav Slovanské epopeje, 

což je podle starosty města Jaroslava 

Mokrého situace, která nastala rokem 1950, 

kdy byla epopej do Moravského Krumlova převezena, resp. od roku 1963, kdy byla 

vystavena. Úřad vystupující v této roli jako instituce státní správy rozhodl podle pátého 

paragrafu Občanského zákoníku na základě žádosti, kterou mu hned v sedm hodin ráno 

předali zástupci dědiců Alfonse Muchy.

Tři roky se odsouzený podnikatel Tomáš Pitr (viz foto) úspěšně skrýval v cizině 

před českou policií. V pondělí 26. července v jedenáct hodin večer ho v luxusním 
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hotelu ve Švýcarsku zatkli tamní policisté. Tutový tip jim dali čeští kolegové. 

Přísně tajná policejní operace začala v květnu. Tehdy se na scéně objevil jistý Štefan 

Kanaloš. Bývalý diskžokej a průvodce turistů, nyní nejspíš člověk, jehož dovedně využily

tajné služby. Příběh Pitrova zatčení se podle domněnek odehrál takto: Kanaloš 

kontaktuje v Česku Pitrovy společníky a tvrdí jim, že vlastní jejich ústeckou firmu 

Energy. Jeho angažmá má jediný důvod – vyděsit a přimět Pitrovy lidi, aby se s 

podnikatelem na útěku spojili a žádali ho o radu. Policisté všechno vsadí na tuto kartu a 

vytipované lidi hlídají. „Monitorovali jsme na 

našem území lidi, kteří se kolem Pitra vyskytovali, a 

tak jsme se k němu propracovali,“ prozradil šéf 

Útvaru pro odhalování organizovaného zločinu 

Robert Šlachta. Klíčová byla asi schůzka Kanaloše 

a Pitrova účetního Hrubého v pražském hotelu Jalta 

před několika týdny. Právě po schůzce se nejspíš 

spojili s Pitrem jeho spolupracovníci a navedli policii na jeho stopu. Po jedenácti dnech 

a nocích strávených v autech mohli švýcarským kolegům zavolat, kde Pitr je. V hotelu 

Kempinski ve Svatém Mořici, kde chystá oslavu čtvrtých narozenin své dcery. Past 

sklapla. Šéf ÚOOZ Robert Šlachta odmítá, že by čeští policisté operovali přímo ve 

Švýcarsku. Nejspíš tedy zachytili situaci, kdy se některý z mužů spojil s Pitrem osobně 

nebo po telefonu. Pak už věděli, kde uprchlík přesně pobývá, a mohli požádat švýcarské 

kolegy o zásah.

Podle statistických údajů Ministerstva průmyslu a obchodu 

ČR, uveřejněných v července, přibylo v prvním pololetí 2010 

v republice více než 60.000 podnikatelů. Celkem tak v zemi 

podniká  2,206 milionů občanů, což je nejvíce v novodobé historii 

republiky. Zájem o podnikání roste i mezi cizinci, kterých zde takto 

působí téměř 90 tisíc. Čísla tak naznačují, že se Češi snaží v obtížné 

ekonomické situaci postavit na vlastní nohy. S údaji je však nutné pracovat s velkou 

dávkou opatrnosti. Ne každý, kdo podniká, se svojí činností i uživí. Řada lidí si 

podnikáním jen přivydělává. Nad nárůstem podnikatelů visí i velký otazník jménem 

švarcsystém, tedy práce na vlastní IČO u zaměstnavatele. Firmy, aby ušetřily náklady, 

propustí své zaměstnance a zpětně je najmou se živnostenským listem, aby taj za ně 

nemusely platit odvody na pojistném.
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Průměrná hrubá mzda vzrostla za posledních deset let o 10.269 korun na 

23.488 Kč. Vyplývá to z publikace Časové řady základních ukazatelů statistiky práce, 

kterou zveřejnil Český statistický úřad. V soukromých firmách se mezi roky 2000 až 

2009 hrubá mzda zvýšila ze 13.169 korun na 23.277, ve veřejné a státní správě ze 

13.457 na 24.432 Kč, informoval ČSÚ. Nejvíce rostly 

platy v bankovnictví a pojišťovnictví, kde se zvýšily o 

21.998 korun na průměrných 47.127 Kč měsíčně. Pak 

následují mzdy v informačních technologiích a 

telekomunikacích, kde platy vzrostly o 20.904 na 

42.959 Kč. Naopak nejméně si polepšili zaměstnanci 

hotelů a restaurací, u nichž se mzda zvýšila o 4.971 korun na 12.481. Zde však část 

příjmů pochází ze spropitného, které se na statistikách výdělků neodrazilo. Statistika 

mezd uvedená v publikaci se od běžných čtvrtletně zveřejňovaných údajů liší v tom, že 

se pokouší zahrnout většinu zaměstnanců v ČR. Tedy i lidi pracující v malých firmách, 

kteří se jinak do čtvrtletních statistik nezapočítávají. 
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OBSAH: 1) film „Kajínek“, 2) pohřeb Milana Paumera, 3) bleskové povodně v severních Čechách, 4) 
kdo má v ČR nadprůměrnou mzdu, 5) nová vláda premiéra Petra Nečase získala důvěru Sněmovny, 6) 

zemřel Radomír Šimůnek, 7) Daniel Herman novým ředitelem Ústavu pro studium totalitních režimů, 8) 
odhalení památníku Ryszarda Siwiece, 9) 42. výročí vpádu vojsk Varšavské smlouvy do ČSSR, 10) 

úspěšné výsledky několika výjimečných operací, 11) zemřel Antonín Baudyš, 12) nové jezero u 
Chabařovic na Ústecku, 13) odúmrtí, tj. dědictví státu. 14) změny dodavatelů elektrické energie.

Film režiséra Petra Jakla „Kajínek“ překonal s víkendovou návštěvností 

dosavadní rekord českého filmu, který držely do té doby Svěrákovy Vratné lahve a stal 

se historicky nejúspěšnějším tuzemským filmem od časů, kdy se takto návštěvnost 

zaznamenává. Premiéru měl film v úterý 3. srpna v pražském Cinema Palace Slovanský 

dům. Před uplynulým víkendem dorazil film do Kolína. I zde zaznamenal obrovský 

úspěch, vyprodána byla nejen naplánovaná promítání od půl osmé večer, ale i přidaná 

noční od desáté hodiny. V pátek 13. srpna je zpestřila i účast scénáristy Marka Dobeše. 

Avizovaný byl i režisér, ten se však zúčastnil pohřbu člena štábu. Dobeš se zdržel v 

zácpě na dálnici, takže se s diváky setkal až po projekci prvního představení. „Padesát 

pět miliónů,“ odpověděl hned na první otázku divačky, která směřovala k ceně snímku. 

Vzápětí připustil i možnost natočení pokračování. Scénárista navštěvoval Kájínka ve 

věznicích ve Valdicích, Mírově a Karviné pět let. „Čím častěji jsem tam jezdil, tím více 

jsem se přikláněl k jeho nevině. Faktem 

je, že za tím případem stála policie a 

třeba v autě, kde dva lidi zemřeli a jeden 

byl zmrzačený, nevzala ani otisky prstů,“ 

odpověděl scénárista na další dotaz. 

Mnoho dalších peripetií, třeba soukromé 

osudy právničky, však byla filmová 

licence --------- Jiří Kajínek je pravděpodobně nejznámější vězeň v České republice. 

Dne 23. června 1998 byl Krajským soudem v Plzni odsouzen k doživotnímu trestu odnětí 

svobody pro trestný čin vraždy a další méně závažné trestné činy. Trestného činu 

vraždy, dílem dokonaného a dílem ve stadiu pokusu, se podle rozhodnutí soudu dopustil 

tím, že v zatáčkách pod plzeňskou věznicí Bory dne 30. května 1993 kolem osmé hodiny 

večer zastřelil nejméně 12 výstřely plzeňského podnikatele Štefana Jandu a jeho 

osobního strážce Juliána Pokoše, kteří na místo přijeli v osobním automobilu. Těžce 

zraněn byl i další Jandův osobní strážce Vojtěch Pokoš, který však díky rychlému 
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lékařskému zákroku útok přežil a později se stal hlavním svědkem. K tomuto činu 

se ale Jiří Kajínek nikdy nepřiznal, svoji účast na vraždách kategoricky popřel. Pražský 

podnikatel Antonín Vlasák byl Štefanem Jandou vydírán pro finanční dluhy a proto si 

Jiřího Kajínka údajně za částku 100.000 Kč najal k zastrašení Jandy. Kajínek však 

objednávku „vyřídil“ podle svého i přesto, že si měl v době vražd odpykávat 

jedenáctiletý trest za loupežné přepadení policistů z Prahy 4, při kterém jim odcizil 

služební vozidlo a zbraně. Trestní spis obsahuje více než 10.000 stran a projednávání 

případu trvalo 46 dnů. Proces byl několikrát odročen a trval déle než 4 roky. Před 

soudem vypovídalo 56 svědků a asi 10 soudních znalců. Rozsudek krajského soudu 

s odůvodněním obsahuje 130 stran --------- Jiří Kajínek měl první problémy se zákonem 

pro majetkovou trestnou činnost už jako nezletilý v roce 1974. Ve vězení byl poprvé 

v roce 1982 za vloupání do chat. V roce 1985 byl opět odsouzen za bytové krádeže, 

nedovolené ozbrojování a útok na veřejného činitele, protože při zatýkání zranil tři 

policisty železnou tyčí. Na základě rozsáhlé amnestie prezidenta Václava Havla byl 

v roce 1990 propuštěn. V témže roce ovšem byl znovu odsouzen, tentokrát na 11 let, za 

loupežné přepadení policistů se zbraní v ruce a krádež jejich vozu --------- Kajínkovi 

útěky z vězení. 18. ledna 1993 ředitel věznice na doporučení vězeňské komise přerušil 

Kajínkovi výkon trestu na dobu 21. do 23. ledna 1993. Ten se ale do vězení už nevrátil a 

o čtyři měsíce později podle justice spáchal vraždy, kvůli kterým byl později odsouzen 

na doživotí. Druhý pokus o útěk se stal v červenci 1994, když byl Kajínek umístěn ve 

vazební věznici v Českých Budějovicích. Byl dopaden ještě týž den. 11. září 1996 se Jiří 

Kajínek pokusil uprchnout z vězení ve Valdicích, kam byl po svém jednodenním útěku 

z českobudějovické věznice převezen. Po dvacetiminutovém pátrání byl objeven na 

střeše jednopatrového přístavku a poté dopraven zpět do cely. Po svém konečném 

odsouzení byl převezen do věznice Mírov. Odtud se mu podařilo 29. října 2000 kolem 

18:15 hodin uprchnout. Dne 8. prosince 2000 byl Jiří Kajínek zadržen Útvarem 

rychlého nasazení v bytě pětinásobného vraha Ludvíka Černého, který si odpykává 

doživotní trest v mírovské věznici.

Na poslední rozloučení s Milanem Paumerem zamířily ve středu 4. srpna 

dopoledne do poděbradského divadla stovky lidí i přední politici. Premiér Petr Nečas 

(ODS) nad rakví člena odbojové skupiny bratří Mašínů, jejíž činy dodnes rozděluji 

českou veřejnost připomněl, že řada historiků označuje skupinu bratrů Mašínů za 

kontroverzní, jelikož prý neměli právo zabíjet. Podle Nečase je ale takový výklad 
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nesprávný. Proti zotročení lze bojovat všemi prostředky, opak by zpochybnil 

všechny odboje. „Pro mě je Milan Paumer odvážný a čestný člověk, vzepřel se 

nesvobodě, což byl jeho hrdinský čin. Mnohdy jsou mu vyčítány oběti, které jeho útěk 

spolu s bratry Mašíny přinesl. Život v 50. letech byl ale životem v otroctví a nevolnictví, 

oni se rozhodovali v čase nesvobody. Mohli rezignovat, ale oni se rozhodli čelit se 

zbraní v ruce,“ uvedl Nečas ------ Lidé dopoledne stáli frontu na podpis do kondolenční 

knihy, hlediště s rakví se zaplnilo věnci. Na nádvoří zámku, v němž se divadlo nachází, 

stála americká vojenská technika z druhé světové války, kterou přivezli členové klubů 

vojenské historie. Prostory divadla byly pro veřejnost otevřeny od 10:00. Uzavřeny byly 

o hodinu později, kdy se začal připravovat samotný obřad -------- Kvůli smutečnímu 

obřadu vláda dokonce přerušila jednání. 

Vedle premiéra Petra Nečase byli na 

pohřbu i ministr zahraničí Karel 

Schwarzenberg (TOP 09), ministr vnitra 

Radek John (VV), či předsedové obou 

komor parlamentu Miroslava Němcová 

(ODS) a Přemysl Sobotka (ODS), který

s kritickým tónem v hlase řekl, že Češi raději uctívají pasivní mučedníky, což označil za 

pohodlnější, jelikož jejich činy nebudí kontroverzi. Během posledního rozloučení 

zazněla i osobnější vzpomínka. „Pro nás vždy odvážný voják třetího odboje, žili jsme na 

různých kontinentech, ale dýchali jsme stejný vzduch, jako když nám bylo dvacet. 

Budeme si vážit tvého nasazení, jímž si čelil všem překážkám a pomluvám. Ukázal jsi, že 

za čest a svobodu stojí za to žít a bojovat,“ řekla plačící dcera Josefa Mašína, Sandra 

Mašínová ------ Původně zvažoval přijet se rozloučit se svým přítelem i Josef Mašín, 

který žije v USA. Nyní by měl být sice v Evropě, ale nakonec se rozhodl nepřijet, jelikož 

se nechtěl stát terčem urážek. V telefonickém rozhovoru před pohřbem ale Josef Mašín 

také připustil, že mu vadí i to, že strana, proti jejíž diktatuře jeho skupina bojovala, je 

stále na politickém výsluní. „Komunistická strana existuje a nejen to, ona je i 

zastoupena v parlamentu,“ řekl Josef Mašín ------ Kritika se skutečně v Poděbradech 

objevila. Během dopoledne se v centru města, kde pohřeb probíhá, objevily hanlivé 

letáky polemizující nad tím, zda byl Paumer hrdina nebo vrah. Brzy jej technické služby 

města odstranily, autor dostal pokutu.

Bleskové lokální povodně, během nichž hladiny řek a potoků vystoupaly o 

několik metrů i za půl hodiny, zabily v sobotu 7. srpna na severu Čech nejméně čtyři 
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lidi a pod vodu dostaly i v dalších částech republiky stovky domů. Takové 

záplavy znají lidé především na Moravě. Tentokrát ale extrémně silné srážky, kdy 

během půl dne napadlo tolik vody, co jindy za čtvrt roku, přepadly Liberecko, 

Frýdlantsko, Ústecko, nebo v západních Čechách Klatovsko. Pro všechny, kteří sotva 

uhájili holý život, mají meteorologové utěšující zprávu. Během neděle 8. srpna má déšť 

ustávat a hladiny klesat. Téměř tak rychle, jak se zvedly. Zasažené obce však naléhavě 

žádají o pitnou vodu, pracovní nářadí a desinfekční prostředky. Armáda během 

sobotního odpoledne vrtulníky evakuovala ze střech domů padesátku lidí. Kritická byla 

situace hlavně v Raspenavě, Chrastavě, ale také v Hřensku nebo ve Varnsdorfu. 

V šestnáctitisícovém městě si řeka našla úplně nové koryto, zatopila školu či část 

nemocnice. Hřenskem, úzkým korytem Kamenice, tekl stejný objem vody jako Vltavou 

v Praze. Jak vypadá blesková povodeň, 

dobře ukazuje příhoda z obce 

Mařenice na Českolipsku. V půl čtvrté 

tady Miloslav Šochman doufal při 

pohledu z okna, že se říčka Svitávka 

nerozlije do jeho zahrady. Ve čtyři 

hodiny už ho týmž oknem, ze kterého 

pozoroval vodu, tahali příbuzní ven. 

Jedině tak ho zachránili. V Libereckém 

a Ústeckém kraji vyhlásili hejtmani stav ohrožení. Od okolí byla odříznuta i velká 

města, třeba Frýdlant, kam nebylo možné se dostat ani po silnici, ani vlakem. „Je to 

děsivá povodeň. Starostové hovoří o tisícileté vodě, je zázrak, že mrtvých je tak málo,“

prohlásil ministr vnitra Radek John. Kvůli výpadkům v dodávkách elektřiny vyhlásil 

ČEZ kalamitní stav v okresech Liberec, Česká Lípa a Děčín. Bez elektřiny bylo zhruba 

dva tisíce domácností. Stav nouze vyhlásila v půl osmé večer v okrese Liberec také 

společnost RWE Gas Net, která dodává plyn. Vláda slíbila postiženým rychlou pomoc. 

Přímo na místě situaci monitoroval nejen ministr Radek John, ale i ministr obrany 

Alexandr Vondra. Armáda, policie i záchranný systém nastoupily okamžitě, také 

humanitární organizace už vyhlásily sbírky na pomoc postiženým. Ukázalo se, že ne 

vždy měli lidé dobré informace. Někde odmítali výzvy k evakuaci, jinde na klidu 

nepřidaly zprávy o údajných protržených hrázích. Mlýnice u Nové Vsi, o kterou šlo, 

však velkému náporu vody odolala.
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Nadprůměrnou mzdu má v ČR zaměstnanec, který vydělává přes 20.000 Kč 

hrubého měsíčně. Tolik činí podle kontinuálního průzkumu mezd a platů serveru 

Merces.cz takzvaný medián, který dělí mzdy zaměstnanců na dvě stejně početné 

poloviny. Průměrná mzda v České republice se sice šplhá k 23 tisícům korun měsíčně,

její výše je však výrazně ovlivněna příjmy nejlépe placených zaměstnanců. Průměrná 

mzda je vyšší, protože shora není výše příjmů omezena, zdola ano. Tím pádem se může 

stát, že průměr sice utěšeně roste, ale hlavně kvůli 

růstu mezd vysokopříjmových skupin obyvatelstva, 

zatímco příjmy zbytku se příliš nezvyšují. 

V takovém případě zůstává medián neměnný -------

Medián je hodnota, jež dělí řadu podle velikosti 

seřazených výsledků na dvě stejně početné poloviny. Pro nalezení mediánu daného 

souboru stačí hodnoty seřadit podle velikosti a vzít hodnotu, která se nalézá uprostřed 

seznamu --------- Největší rozdíl mezi průměrným platem a mediánem je v bankovnictví, 

kde průměrný plat činí 29.985 korun, zatímco medián 26 tisíc korun. Největší podíl lidí 

v tomto oboru vydělává podle průzkumu mezi 18 tisíci a 21 tisíci korunami.

V maloobchodě stejně jako v bankovnictví nedosahuje na průměrný plat v odvětví až 56 

procent zaměstnanců. Největší podíl lidí v maloobchodě si přijde jen na 12 tisíc až 18 

tisíc korun. Tato čísla nedosahují ani na celorepublikový medián. 

Koaliční vláda ODS, TOP 09 a VV získala v úterý 10. srpna ve Sněmovně 

důvěru. Pro kabinet hlasovali všichni poslanci koalice, proti všichni členové opozice. 

Jednání bylo přítomno všech 200 poslanců, pro důvěru vládě hlasovalo 118 poslanců 

koalice, proti bylo 82 poslanců opozice, tedy 

KSČM a ČSSD. Premiér Nečas po zahájení 

jednání nejprve představil poslancům členy 

kabinetu a následně začal Sněmovnu 

seznamovat s klíčovými body programového 

prohlášení, kterému vévodí především 

reformní kroky. Závěrem svého vystoupení požádal zákonodárce o vyslovení důvěry.

Následné mnohaminutové projevy dalších řečníků se v jednacím sále nesetkaly 

s ohlasem a řada poslanců se přesunula do kuloárů. Projevem zaujal až poslanec ČSSD 

Vítězslav Jandák, který se ve svém teatrálním vystoupením označil za bývalého 

komedianta. Kritizoval prořídlé lavice koaličních zákonodárců i to, že se ministři s 
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premiérem za jeho zády baví. „Vy jste tady za slušňáka, pana premiére, ale vy se 

tak ve skutečnosti nechováte,“ poznamenal Jandák.Následně se u řečnického pultíku 

vystřídala celá řada zákonodárců ČSSD a KSČM, kteří kritizovali jednotlivé kapitoly 

programového prohlášení. Před půl sedmou bylo přihlášeno ještě více než deset 

diskutérů. Na návrh poslaneckého klubu TOP 09 před osmou hodinou večerní 

Sněmovna odsouhlasila, že může jednat a hlasovat i po 21. hodině.

V noci 10. srpna zemřel po dlouhé a těžké nemoci čtyřnásobný mistr světa 

Radomír Šimůnek. Nejúspěšnějšímu českému cyklokrosaři bylo 48 let. Předseda 

cyklokrosové komise Českého svazu cyklistiky informoval, že jeho tělo objevila zhruba 

ve čtyři hodiny ráno cyklokrosařova manželka, Jana Šimůnková. Radomír Šimůnek byl 

českou cyklokrosařskou hvězdou 80. a 90. let. Po titulu juniorského mistra světa v roce 

1980, získal brzy i dvě seniorské zlaté medaile mezi amatéry. Vrcholem jeho kariéry byl 

titul mezi profesionály z roku 1991. O rok později se mu zhroutil svět. Večer 19. 

listopadu 1992 na silnici Praha – Plzeň nedaleko Cerhovic ve velké rychlosti zavinil 

dopravní nehodu, při níž zemřeli tři lidé. Byl odsouzen na osmnáct měsíců 

nepodmíněně, prezident Václav Havel mu však 

po pěti měsících udělil milost. Po návratu 

k závodění se potýkal s psychickými problémy a 

na mistrovstvích světa většinou obsazoval pozice 

v druhé desítce celkového pořadí. Nejlépe dojel 

sedmý ve Spišské Teplici na Slovensku v roce 

1999 a pátý o rok dříve v dánském Middelfartu. 

S aktivní kariérou se rozloučil v roce 2002, po 24 letech závodění. Poté plynule přešel 

do role trenéra svého syna Radomíra, který v současné době jezdí za belgickou stáj 

BKCP-Powerplus. „Málokterý český sportovec dokázal vybojovat tolik úspěchů jako 

Radek. Byl to obrovský talent, talent od přírody, ale stejně tak nesmírně poctivý 

závodník v tréninku,“ řekl předseda cyklokrosové komise svazu Čestmír Kalaš. Šampion 

mezi juniory, amatéry i profesionály Radomír Šimůnek byl před 11 lety zvolen nejlepším 

českým cyklistou 20. století. Na mezinárodní scéně se poprvé prosadil při mistrovství 

světa 1979 ve Španělsku, kde skončil čtvrtý mezi juniory. O rok později ve švýcarském 

Wetzikonu už získal titul juniorského mistra světa. Na svém prvním seniorském MS dojel 

až jedenadvacátý. Na mistrovství světa ve francouzském Lanarvily v roce 1982 dojel 

druhý, porazil ho jen jeho strýc Miloš Fišera. Amatérské mistrovství světa v anglickém 
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Birminghamu o rok později vyhrál. V nizozemském Ossu dokázal triumf 

zopakovat, pak ale jeho skvěle rozjetou kariéru přerušily zdravotní patálie. Nejprve se 

léčil s těžce poraněnou kolenní čéškou a po necelém roce opět musel několik měsíců 

nuceně odpočívat po potížích se zánětem srdečního svalu. Po uzdravení vybojoval 

v roce 1989 amatérské stříbro a rozhodl se pro přestup k profesionálům. První rok se 

mezi elitou cyklokrosu spíše rozhlížel a na šampionátu ve španělském Getxu dojel 

sedmý. V nizozemském Gietenu v roce 1991 už všem soupeřům ukázal záda a stal se 

jediným cyklokrosařem, který vyhrál mistrovství světa mezi juniory, amatéry i 

profesionály. V témže roce byl vyhlášen nejlepším sportovcem Československa.

Ve čtvrtek 12. srpna se novým ředitelem Ústavu pro studium totalitních režimů 

(ÚSTR) stal někdejší mluvčí České biskupské konference Daniel Herman. Ten 

nahradí dočasného ředitele ústavu Zdeňka Hazdru. Rada ústavu vybírala nového 

ředitele z celkem devíti kandidátů. Desátý uchazeč Karel Světnička, jehož přihláška byla 

podle rady kvůli formálním nedostatkům v červenci vyřazena, radu žaluje u soudu kvůli 

diskriminaci. Kandidáty na post šéfa 

ústavu byli vedle Hermana také současný 

náměstek ředitele ÚSTR Marek Junek, 

Lubomír Augustin a Martin Pulec 

z Archivu bezpečnostních složek, který 

spadá pod ÚSTR, advokát a obhájce 

disidentů Milan Hulík, historik Antonín 

Kostlán, který se již hlásil v minulém výběrovém řízení, bývalá náměstkyně ministra 

vnitra Lenka Ptáčková Melicharová. O ředitelské křeslo měly zájem i dvě kandidátky ze 

zahraničí – francouzská historička žijící ve Vídni Muriel Blaiveová a Eugenie 

Trützschlerová, emigrantka a historička žijící v Německu. Členové rady ústavu si od 

nového ředitele slibují, že zklidní situaci vyhrocenou po personálních otřesech zejména 

na ředitelském křesle a po sporech o činnost Archivu bezpečnostních složek.

Na památku Poláka Ryszarda Siwiece, který se v roce 1968 na protest proti 

okupaci Československa veřejně upálil, byl v pátek 20. srpna odhalen u Ústavu pro 

studium totalitních režimů (ÚSTR) obelisk. Památník byl umístěn do pražské ulice, 

která již nese Siwiecovo jméno. Filozof a protifašistický bojovník Siwiec, který pracoval 

jako účetní, se upálil 8. září 1968 při dožínkové slavnosti před vládní tribunou na 

varšavském Stadiónu desetiletí. Slavnosti dožínek byly zrovna v plném proudu, když se 
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postavil u hlavní tribuny, polil benzínem a zapálil se před očima hlavních 

představitelů tehdejšího komunistického Polska. Jeho křik ale zanikl v jásající dechovce 

a cenzoři vyloučili z tisku jakoukoliv zmínku o incidentu. Siwiec zemřel na následky 

těžkých popálenin čtyři dny po svém činu. Obelisk nechaly vytvořit ústav, polský institut 

a polská Rada ochrany paměti bojů a utrpení. Vzpomínková akce se konala vpředvečer 

42. výročí invaze vojsk pěti zemí Varšavské smlouvy. Autorem uměleckého díla je polský 

výtvarník Marek Moderau.

Odhalení se zúčastnili například 

ministr vnitra Radek John (VV), 

senátor Tomáš Grulich (ODS), 

místopředseda polského Senátu 

Zbigniew Romaszewski, polský 

velvyslanec Jan Pastwa či šéf rady 

ochrany paměti bojů Andrzej 

Krzysztof Kunert. Srpnové invaze pěti zemí Varšavské smlouvy se účastnilo i Polsko. 

Okupace v tehdejším Československu zadusila proces uvolňování komunistického 

režimu. Pro část polské veřejnosti znamenala operace rozčarování stejně jako 

v Československu, kde se po událostech roku 1968 také odhodlali k zoufalému činu dva 

muži. V lednu 1969 se na protest upálil dvacetiletý student historie Jan Palach, krátce 

po něm i osmnáctiletý středoškolák Jan Zajíc.

V sobotu 21. srpna před polednem, si u budovy České rozhlasu připomnělo 

několik stovek lidí 42. výročí vpádu vojsk Varšavské smlouvy na území tehdejší 

Československé socialistické republiky. Na místo, které se stalo symbolem těchto 

událostí, dorazili především 

pamětníci invaze, ale také zástupci 

státu. Mezi nimi byl například 

předseda Senátu Přemysl Sobotka 

(ODS), místopředsedkyně PS 

Vlasta Parkanová (TOP 09) nebo 

ministr kultury Jiří Besser (za TOP 

09), a také náměstkyně pražského 

primátora Marie Kousalíková. Všichni se ve svých projevech shodli, že svoboda není 

zadarmo a ti odvážní ji museli vybojovat. Marie Kousalíková srovnala dvacetiletou 
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dobu po invazi k období inkvizice, mučení a trýznění popisovaném v knize 

Václava Kaplického Kladivo na čarodějnice. „Knihou se táhne mučivá ztráta naděje, 

stejně jako naději, že se vymaníme z komunistické moci zašlapala vojska do dlažby a 

nastalo dvacet let nesvobody a cenzury,“ uvedla náměstkyně primátora a připomněla 

politické prověrky, emigrace, hospodářský propad země i fronty a nedostatek běžného 

zboží. Přemysl Sobotka upozornil na důležitou roli redaktorů. „Díky nim se lidé 

dozvěděli pravdu o vpádu cizích vojsk, která měla být zamlčena,“ uvedl Sobotka. Invaze 

vojsk Varšavské smlouvy si do konce roku 1968 vyžádala 108 mrtvých, přibližně 500 

těžce zraněných osob a stovky lehce zraněných lidí.

V pondělí 23. srpna byly ve Fakultní nemocnici u sv. Anny v Brně oznámeny 

úspěšné výsledky několika výjimečných operací --------- Stačil jen zlomek vteřiny, aby 

se jindy hodný dalmatin zakousl do ucha devítiletému chlapci z Kroměřížska. 

Odervanou horní polovinu boltce se 

podařilo chlapcovu otci zachránit, 

následoval rychlý transport do nemocnice 

v Brně. „První čtyřhodinová operace 

proběhla minulý čtvrtek 19. srpna na 

Klinice plastické a estetické chirurgie. 

Lékaři připevnili část boltce, který byl utržen od zvukovodu nahoru. Druhá operace o 

den později trvala dvě a půl hodiny, lékaři museli napojit cévy o průměru 0,3 mm a 1,0 

mm pro zlepšení žilního odtoku,“ sdělila mluvčí nemocnice u sv. Anny. Chlapci se daří 

dobře a pokud nenastanou komplikace, bude v příštím týdnu propuštěn do domácího 

léčení. Ve světě je dosud publikováno 76 podobných úspěšných operací. Na uvedené 

brněnské klinice takto vraceli boltec již počtvrté.

V úterý 24. srpna zemřel ve věku 63 let někdejší lidovecký politik a astrolog 

Antonín Baudyš, který se v roce 1989 stal místopředsedou české vlády, později působil 

jako ministr obrany. „Dnes v poledne zemřel po dlouhé nemoci, když trpěl zhoubným 

nádorem na mozku,“ oznámila jeho bývalá manželka a ředitelka nadace Naše dítě 

Zuzana Baudyšová. Zesnulý byl od roku 1970 členem lidové strany, ministrem byl 

jmenován již v prosinci 1989, kdy se stal místopředsedou vlády České republiky. 

V republikové vládě působil až do července 1992, mimo jiné zodpovídal za vědu. 

Druhou polovinu roku strávil jako místopředseda federální vlády rozpadajícího se 

Československa. Rovněž byl pověřen řízením ministerstva dopravy. Veřejnosti utkvělo v
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paměti především extempore, při němž došlo za letu vojenského letadla 

s Baudyšem na palubě k prostřelení podlahy stroje --------- Během jeho působení na 

ministerstvu obrany bylo Baudyšovi vyčítáno několik afér. Dělostřelci v areálu 

Doupovských hor například přestřelili vojenské pásmo a zasáhli civilní objekt. Ministr 

byl také kritizován za svůj výrok, že představitelé armády se podřízením okupaci roce 

1968 dopustili vlastizrady. Velký rozruch vyvolala i Baudyšova iniciativa na řešení 

konfliktu v Bosně a Hercegovině. Svůj 

návrh, aby „garanty budoucího vývoje a 

hledání řešení byly ty státy, jejichž státní 

identita je spojena s náboženskými 

hodnotami účastníků konfliktu“, zaslal 

zahraničním státníkům, aniž tuto iniciativu 

konzultoval s vládou či parlamentem. V září 1994 tehdejší předseda vlády Václav Klaus 

navrhl Baudyšovo odvolání. Prezident Václav Havel ho následně odvolal, což zdůvodnil 

mimo jiné tím, že Baudyš „vinou rozmanitých, neuvážených či sporných kroků a 

veřejných vyjádření“ rychle ztrácel vážnost u veřejnosti, což poznamenalo i vážnost 

armády. Po svém odchodu z politiky v roce 1994 se Baudyš věnoval především 

astrologii. V roce 1996 se neúspěšně ucházel o post senátora na Mělnicku.

Ústí nad Labem 30. srpna – Česká republika  má další velké jezero. Vzniklo 

zatopením důlní jámy u Chabařovic na Ústecku a dostalo název Milada podle 

hlubinného dolu, který zde existoval ještě před zahájením povrchové těžby uhlí. 

Rozlohou 252 hektarů je jezero Milada jen o 32 hektarů menší než známé Máchovo 

jezero. K rozloze Lipenské nádrže, 

která je svými 47 km2 největší vodní 

plochou v Česku, se ale neblíží ani 

zdaleka. V budoucnu chce nové 

severočeské moře jako rekreační 

oblast podobným oblastem 

konkurovat, bude to ale běh na 

dlouhou trať. V okolí jezera chybí totiž zatím jakékoliv zázemí, lidé se tam ještě 

nemohou ani koupat. Rekultivace důlního prostoru u Chabařovic je největším 

uskutečněným projektem svého druhu v Česku. Dosud stála přes dvě miliardy korun, 

další stamilióny si ještě vyžádá. Peníze jdou nejen ze státního rozpočtu, investovaly se i 

-  95  -



prostředky, které těžba uhlí na místě vydělala. Výška hladiny jezera dosáhla sice 

plánované úrovně, ve zkušebním provozu jezera se ale ještě může změnit. V průměrně 

15 metrů hlubokém jezeře, ale s maximální hloubkou téměř 25 metrů, se už ale 

prohánějí ryby. Hlavně dravce tam vysadil Palivový kombinát proto, aby regulovali 

stavy plevelných ryb a voda měla dobrou kvalitu. Délka jezera je 3,2 kilometru, šířka 

zhruba 700 metrů. V okolí má vzniknout celá řada rekreačních projektů. Po ukončování 

rekultivace budou jednotlivé pozemky předávány obcím z okolí. Ty ale nebudou mít 

zcela jistě na vybudování rekreačního areálu peníze. Svazek obcí Milada si nechal 

zpracovat studii, která by měla objasnit, co je možné kde budovat a kolik vše bude stát. 

Všechny plány by vyšly na miliardy korun. V okolí mají vzniknout nejen pláže, ale i 

marina pro lodě, penzión, dětská hřiště, další trasy pro cyklisty a bruslaře. Mohly by 

vzniknout i hotely a sportovní centrum. Zcela jistě se počítá i se sportovním rybolovem a 

dalšími vodními sporty.

Stát ročně získá na odúmrtích, tedy dědictví po lidech, kteří nemají zákonného 

dědice, jmění v hodnotě desítek milionů korun. Letos to je už 48,46 milionu korun, 

loni to bylo nejméně 44,93 milionu. Vyplývá to z údajů zveřejněných Úřadem pro 

zastupování státu ve věcech majetkových (ÚZSVM). Hodnota státem „zděděného“ 

majetku je však zřejmě daleko vyšší. Statistické sledování odúmrtí zákon úřadu 

nestanovuje, a ten navíc u některých nabytých věcí ani jejich hodnotu neuvádí. Loni se 

to týkalo například osmi obrazů z majetku významného 

pedagoga, který působil na Univerzitě Palackého v 

Olomouci. Podobné to bylo i v případě renesančního 

zemědělského statku Petrův Dvůr, který byl zdarma 

převeden na město Netolice. Zřejmě největší dědictví s 

vyčíslenou hodnotou, které kdy státu připadlo, bylo 

35.233.116 korun. Zahrnovalo mimo jiné zemědělské 

usedlosti s pozemky v hodnotě přes devět milionů korun, 

obytný dům s pozemky za víc než pět milionů, cenné papíry 

v hodnotě 11 milionů korun a zůstatky na vkladových 

účtech přes osm milionů. Dědictví stát získal v říjnu 2005. 

Většina pozůstalosti se přitom nacházela v Praze a Středočeském kraji. Jenom o něco 

nižší hodnotu pak mělo dědictví, které zaměstnanci ÚZSVM předali Muzeu Českého ráje 

v Turnově letos. Cena sbírky uměleckých předmětů přesahovala 29 milionů korun. Byl 
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mezi nimi například soubor soch Getsemanská zahrada, který v roce 1829 

vytvořil Ignác Martinec, 240 knih, převážně rukopisů, 3511 starých tisků či více než 

28.000 odborných knih. Stát díky odúmrti získává majetek nejrůznější hodnoty i 

charakteru – od drobných předmětů, jakými jsou například věci do domácnosti či 

dokonce zlaté zubní korunky, přes automobily a nemovitosti až po umělecké předměty, 

sbírky a starožitnosti. Často touto cestou dostává peníze na vkladních knížkách, akcie či 

podílové listy. Nemovitosti a movité věci se většinou odprodávají. Umělecké předměty, 

starožitnosti, originály obrazů nebo sbírky předmětů, například známky či mince, 

předává stát zdarma muzeím a galeriím. Ne vždy je přitom pro stát dědictví jednoduché 

získat. Musí například zjišťovat, zda zemřelý skutečně nemá dědice. To byl i případ 

domu na Strakonicku, kde se zdlouhavě musel dohledávat dědic po ženě, která zemřela 

v roce 1942 v koncentračním táboře jako oběť rasových zákonů. Navíc se musí při 

případném dědictví zapsat každá nalezená položka, ať už je to nábytek, šperky nebo 

řada starých šatů ve skříni. Výjimečně se dokonce ozve zákonný dědic až několik let 

poté, co je dědictví vypořádáno. Podobný případ se odehrál například v Holubicích na 

Vyškovsku. Součástí odúmrti byl rodinný dům, peněžní hotovost a movité věci v celkové 

hodnotě zhruba 170.000 korun. Při projednávání dědictví notář žádného dědice 

nenalezl, a tak dědictví na základě usnesení Okresního soudu ve Vyškově připadlo státu. 

Teprve po roce a půl se o dědictví přihlásila příbuzná zůstavitele, když zjistila, že její 

příbuzný zemřel. ÚZSVM jí tak musel na základě občanského zákoníku dědictví vydat.

Během prvního pololetí v letošním roce změnilo dodavatele elektřiny přes 

100.000 odběratelů, což je více než dvojnásobek proti stejnému období v loňském roce. 

Vyplývá to z informací zveřejněných na internetových stránkách Operátora trhu

s elektřinou (OTE). Počet změn dodavatelů elektřiny souvisí s rostoucí konkurencí na 

trhu. Velcí hráči jako ČEZ, Pražská energetika či 

E.ON se musí v poslední době vyrovnávat s řadou 

alternativních dodavatelů, kteří jim měsíčně 

odlákají tisíce zákazníků. Na český trh s elektřinou 

vstoupila letos také například plynárenská 

skupina RWE. Nejvíce využily v letošním roce 

možnost změnit dodavatele elektřiny domácnosti. 

K jinému prodejci jich přešlo téměř 60.000. Podnikatelé přistoupili na změnu 

dodavatele ve více než 36.000 případech a u velkoodběratelů to bylo necelých 10.000 
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změn dodavatele. Nejvíce změn prodejců elektřiny zaznamenal OTE během 

ledna. Pro udržení stávajících klientů a popřípadě také nalákání nových nedávno 

například Pražská energetika (PRE) začala nabízet pevně stanovenou cenu elektřiny do 

roku 2012. S nabídkou pevně stanovené ceny elektřiny přišly v minulosti také ČEZ a 

E.ON. Společnost Bohemia Energy ale nedávno představila ještě agresivnější taktiku 

v získávání klientů, když začala zákazníkům garantovat nejnižší ceny elektřiny a plynu 

na dobu dvou až deseti let. Pokud firma záruky nedodrží, může klient smlouvu vypovědět 

bez jakýchkoli poplatků. V jiném případě zaplatí 3.000 korun. Podobná situace panuje 

na trhu s plynem. Počet domácností, které změnily dodavatele zemního plynu, vzrostl 

podle informací Energetického regulačního úřadu (ERÚ) za první pololetí letošního 

roku meziročně na téměř dvojnásobek na 14.290. 
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OBSAH: 1) 60 let od založení pomocných technických praporů (PTP), 2) testování nového školního 
písma, 3) JUDr. Pavel Varvařovský se stal novým ombudsmanem, 4) prezidentova ostrá kritika Ústavního 

soudu, 5) akce lékařského odborového klubu „Děkujeme, odcházíme“, 6) strategický bombardér B-52, 
US Air Force v Ostravě, 7) zemřel Martin Štěpánek, 8) odškodnění za zpoždění a nepohodlí ve vlacích 

ČD, 9) otevřena jihozápadní část Pražského okruhu, 10) odborářská demonstrace na Palachově náměstí, 
11) zahájení mistrovství světa v basketbalu žen v Brně, 12) úplatkářská aféra kolínského místostarosty 

Romana Pekárka, 13) pražský tunelový komplex Blanka otevřen na šest hodin pro veřejnost, 14) 
nebezpečí povodní v severočeském kraji, 15) prohra hejtmana Davida Ratha u soudu, 16) problémy 

s úhradami nákladů na bydlení, 17) Nečasova vláda odstartovala hubená léta.

Pomocné technické prapory (PTP) Československé armády, byly založeny 1. 

září 1950. Komunistický režim tak vyřešil svůj problém s politicky nespolehlivými 

branci a život v těchto útvarech měl jen málo společného s tím, co popsal spisovatel 

Miloslav Švandrlík v Černých baronech, které také proslavil stejnojmenný film. Podle 

kronikáře jsou nejpravdivěji oddíly PTP a život v nich popsány v jedné z částí románu 

Milana Kundery „Žert“. Jednotky, do kterých se dostávali synové „kulaků“ či kněží, 

byly určeny pro nejtěžší práce, ať už v dolech či na stavbách. PTP, jejichž vojáci nosili 

černé výložky (odtud přezdívka), vznikaly již krátce po komunistickém puči v únoru 

1948, kdy vedení armády vytvořilo u několika ženijních pluků speciální silniční prapory.

Do nich bylo zařazeno téměř 2.000 branců nebezpečných novému režimu. Na Kladensku 

a Ostravsku byly pak zřízeny vojenské 

báňské oddíly. Už příslušníci těchto jednotek 

necvičili se zbraní v ruce, pouze rubali uhlí, 

pracovali na různých terénních úpravách a 

stavěli vojenské objekty. Na jaře 1950, po 

nástupu Gottwaldova zetě Alexeje Čepičky 

do čela ministerstva obrany, pak nabraly 

události rychlý spád. Po vzoru Rudé armády 

zřídil Čepička PTP, čímž navázal na svou kariéru na ministerstvu spravedlnosti, kde se 

jako ministr podílel na zřízení táborů nucených prací. Odhady toho, kolik lidí vlastně 

těmito útvary během čtyř let prošlo, se liší. Podle starších čísel Vojenského historického 

ústavu to mělo být asi 30.000 mužů, jiné odhady hovoří o 40.000, výjimkou není ani 

odhad šedesát tisíc branců v PTP. Pobyt u technických praporů zaplatilo svými životy 

na 400 mužů, další tisíce utrpěly zranění, řadu z nich pronásledovaly zdravotní potíže 

celý zbytek života. Na podzim 1951 navíc vládnoucí moc vytvořila novou metodu, jak se 
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pomocí armády zbavit i starších, politicky nespolehlivých osob. Byl jí rozkaz 

ministra Čepičky, kterým nařídil povolání „politicky závadných osob a osob štítících se 

práce“ ve věku 17 až 60 let na výjimečné cvičení, které se mělo konat „na dobu 

potřeby“. Ta mohla být libovolně prodlužována. Prapory PTP existovaly až do května 

1954, kdy je nahradily takzvané technické prapory (TP).

Ministerstvo školství spustilo ve středu 1. září se začátkem nového školního 

roku projekt testování nového školního písma. Comenia Script by v budoucnu mohla 

nahradit nynější písmovou předlohu, jejíž kořeny jsou v předválečném Československu. 

Zásadní změnou, které nové písmo 

přináší, je zjednodušení tvarů 

jednotlivých písmen. Namísto četných 

kudrlinek, které zejména u některých 

velkých písmen mají toliko estetický 

charakter, se budou prvňáčci ve 40 

základních školách učit psát písmem, 

které se daleko více podobá tištěnému 

textu. O možném zavedení nového písmového vzoru již delší dobu diskutují jak učitelé a 

psychologové, tak široká veřejnost. Například grafologové mají za to, že zredukovaná 

podoba písma omezuje tvůrčí rozvoj osobnosti dítěte. Autorkou nové písmové předlohy 

je grafička Radana Lencová.

V úterý 7. září byl ve druhém kole volby zvolen ombudsmanem senátní 

kandidát, bývalý ústavní soudce Pavel Varvařovský, který ve funkci nahradí 

zesnulého Otakara Motejla. Hlas mu dalo celkem 98 poslanců. Na jeho zvolení se sice 

shodla vládnoucí koalice, v prvním 

kole se jej však nepodařilo hlasováním 

zvolit. Ve druhém kole volby se 

s Varvařovským utkal občanský 

aktivista John Bok, kterého do volby 

vyslal prezident Václav Klaus. Prvním 

kolem neprošli kandidát Senátu, 

předseda Pražské židovské obce František Bányai a bývalý jihočeský hejtman Jan 

Zahradník, jehož navrhl Klaus. Varvařovského doporučili před časem svým poslancům 

zástupci vládní koalice ODS, TOP 09 a VV, která disponuje ve Sněmovně pohodlnou 

většinou 
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118 hlasů. Předseda KSČM Vojtěch Filip prohlásil, že jejich poslanci nemají 

v úmyslu na mimořádné schůzi Sněmovny podpořit žádného z kandidátů na 

ombudsmana. Komunistům vadilo, že nikdo z nich nenavštívil jejich poslanecký klub.V 

červenci při první volbě poslanci žádného z Motejlových nástupců nezvolili.

Vizitka Pavla Varvařovského

Narodil se 16. října 1945 v Českých Budějovicích. Vystudoval Právnickou fakultu Univerzity Karlovy 

v Praze a pak získal titul JUDr. v oboru správní právo. Varvařovský má za sebou bohatou právní praxi. 

Mezi lety 1969 a 1984 pracoval jako podnikový právník v několika státních podnicích. Poté nastoupil na 

pět let do Institutu pro další vzdělávání pracovníků ve zdravotnictví v Brně, kde působil do roku 1990 

jako odborný asistent. V roce 1991 byl poradcem zmocněnce vlády ČSFR pro otázky uprchlíků. V říjnu 

1991 přešel na Nejvyšší soud a jako soudce působil v letech 1992 až 1994. Soudcem Ústavního soudu byl 

jmenován 29. března 1994 a svou funkci vykonával deset let. Po odchodu do penze v roce 2004 upoutal 

pozornost tím, že napadl neúspěšně ústavní stížností systém vypočítávání důchodů, který diskriminuje lidi 

s vyššími příjmy. Ústavní soud vyhověl až letošní obdobné stížnosti jednoho z ostravských soudců. Je 

ženatý a má dva dospělé potomky. Za svůj život nebyl nikdy politicky organizován v žádné straně či hnutí.

Prezident Václav Klaus v pátek 10. září ostře kritizoval Ústavní soud (ÚS). 

Podle něj jeho verdikt o neústavnosti opakovaného zasahování do platů soudců 

rozdělil občany do dvou kategorií: na soudce a ty ostatní. Klausovi se nelíbí, že 

Ústavní soud odmítl ve svém pondělním rozsudku další snižování platů soudců. ÚS se ve 

verdiktu odkázal na předchozí odůvodnění v podobných případech, kdy snížení či 

mrazení mezd soudců shledal jako neoprávněné --------- ÚS svým verdiktem učinil 

„skvělou tečku“ za prezidentovým projevem ve Sněmovně, kdy vybízel k okleštění 

pravomocí ÚS. „Nedovedu si dost dobře představit, jak se mohou odvážit něco takového 

obhajovat,“ komentoval rozhodnutí soudců prezident na začátku své páteční schůzky 

s ministrem průmyslu a obchodu Martinem Kocourkem. S narážkou na ústavní soudce 

prezident také poznamenal, že v osobě ministra přijímá představitele pražské, nikoliv 

„brněnské“ vlád --------- Prezident ve svém nedávném projevu ve Sněmovně vybídl 

poslance, aby předefinovali postavení Ústavního soudu, který si podle něj uzurpuje 

příliš moci a odkázal na loňské zrušení mimořádných voleb, které ÚS shledal v rozporu 

s Ústavou, jelikož je zaštiťoval chybný ústavní zákon.

Lékařský odborový klub (LOK) představil ve středu 15. září  novinářům 

symbol své kampaně Děkujeme, odcházíme, starou sanitku z doby před rokem 1989 

natřenou na bílo a černo. Má tak symbolizovat konec českého zdravotnictví. Pokud 

totiž lékaři v nemocnicích nedostanou výrazně přidáno, a to na trojnásobek průměrného 
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platu v ČR u kvalifikovaného lékaře a 1,5násobek u začínajícího, vzkazují vládě: 

Děkujeme, odcházíme, kterou už podepsalo 3.000 nemocničních lékařů. LOK chce, aby 

vláda brala lékaře skutečně vážně. Jestliže nebudou splněny jejich požadavky, budou

podávat k 31. prosinci hromadné výpovědi, což znamená, že s dvouměsíční výpovědní 

lhůtou by lékaři odešli z nemocnic k 1. březnu příštího roku,“ řekl ve středu Právu 

doktor Martin Engel, předseda Lékařského odborového klubu (LOK). Dodal, že lékaři 

už 20 let marně čekají na to, aby jejich práce byla spravedlivě ohodnocena a déle už 

čekat nechtějí --------- Lékaři požadují 

zvýšení svého základního platu v příštím 

roce, tedy bez přesčasů a služeb, na 

trojnásobek průměrné mzdy v zemi. To 

bylo znamenalo zhruba 70 tisíc měsíčně, 

u nastupujícího lékaře by to mělo být 1,5

násobek, tedy asi 35 tisíc korun měsíčně.

V současné době v nemocnicích pracuje zhruba 16 tisíc lékařů a průměrný plat lékaře, 

ale se všemi službami i odměnami, je 45 až 50 tisíc korun hrubého měsíčně. K výzvě 

Děkujeme, odcházíme už se připojilo asi 3000 nemocničních lékařů. Nejvíc v kraji 

Vysočina, a to ve všech tamních nemocnicích, naopak nejmenší podporu má výzva zatím 

ve velkých, zejména fakultních nemocnicích --------- Martin Engel tvrdí, že lékaři, kteří 

odejdou z nemocnic, bez problému najdou v práci zahraničí, zejména v Německu, 

Skandinávii a Velké Británii. Jazyková bariéra prý nehrozí --------- Kronikář říká,

děkuji a sbohem. S takovýmito vyděračskými metodami klidně jděte. Však za vás přijdou 

jiní lékaři, třeba z východu a budou stejně dobří, ne-li lepší!!

Ve středu 15. září odpoledne přistál v Ostravě americký strategický bombardér 

B-52 Stratofortress z 93. bombardovací squadrony USAF. Je jedním z lákadel Dnů 

NATO v Ostravě, které začínají ve čtvrtek a 

potrvají do neděle. O víkendu budou 

součástí Dnů NATO i letové ukázky. Osmi

motorový bombardér B-52 je vůbec poprvé 

nejen v Česku, ale i na území střední 

Evropy. „Je to sem ze Spojených států 

daleko, proto tohle letadlo není v Evropě častěji. A taky nemůžeme s tímhle strojem 

přistávat všude,“ vysvětlil Joe Jones, velitel 63. perutě, který s letadlem přiletěl.
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Prozradil, že mezi jednotlivými skupinami se takřka soutěžilo o to, kdo na Dny 

NATO přiletí. „Nakonec vyhráli ti, co mají trochu šediny. Jsme nejzkušenější, a tak 

volba padla na nás,“ usmíval se a dodal, že do Mošnova ale přiletěl bombardér jeho 

velitele. „U toho našeho stroje se na poslední chvíli objevila závada na jednom 

z přístrojů.“ Přestože jde o stroj koncepčně spadající do přelomu čtyřicátých a 

padesátých let, nadále se využívá především jako nosič raket a přesné munice. Své 

schopnosti prokázal i v první fázi války v Afghánistánu, kde se využívala jeho velká 

nosnost 32 tun a používal se také při odstrašujících náletech.

Stalo se tak v úterý 16. září.

Cestující Českých drah se od 20. září dočkají odškodnění za zpoždění a 

nepohodlí při cestě vlakem v rámci České republiky. Zatím však půjde jen o vlaky vyšší 

kvality – Super City (Pendolino), EuroCity a InterCity. Novinky, mezi něž patří i 

náhrada za nefungující topení nebo klimatizaci, podnik prezentuje jako další zvýhodnění

cestujících. O odškodné budou moci žádat pouze cestující s jízdenkami v hodnotě nad 

300 korun na osobu, cestující s Kilometrickou bankou s odpočtem nejméně 300 

kilometrů na osobu, držitelé síťových jízdenek In-gold a In-gold Bussines. U vlaků 
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EuroCity a InterCity vznikne nárok na kompenzaci při zpoždění způsobeném 

Českými drahami ve výši 60 a více minut. Při zdržení vlaku nad 60 minut může cestující 

získat voucher ve výši 50 korun, při zpoždění nad 120 minut bude jeho hodnota 100 

korun. U vlaků Super City vznikne nárok na odškodnění při zdržení pouhých 30 minut. 

Kompenzací bude cena rezervace, kterou cestující uhradil, tedy 100 nebo 200 korun.

Kompenzace se budou vztahovat pouze na zpoždění způsobená dopravcem, tedy 

Českými drahami. Kompenzovat se tak nebude např. možné zdržení vlaku ze zahraničí, 

zpoždění způsobená zásahem vyšší moci jako jsou nehody, usmrcení osob v kolejišti, 

vichřice a povodně, ale také v případě 

zpoždění způsobeného jiným subjektem, 

například při poruše zabezpečovacího zařízení 

nebo při závadě na trati, které jsou 

v působnosti státní organizace Správa 

železniční dopravní cesty. České dráhy 

nabídnou cestujícím také kompenzace za 

nepohodlí způsobené například mimořádnou závadou. U vlaků SuperCity cestující získá 

zpět plnou cenu místenky v případě nasazení náhradní soupravy. U vlaků EuroCity a 

InterCity mohou cestující získat kompenzaci ve výši 50 korun za nezařazený vůz první 

třídy. Všichni cestující spojů SuperCity, EuroCity a InterCity mohou získat v letním 

období odškodné ve výši 100 korun za nefunkční klimatizaci ve voze, ale pouze 

v takovém, který je klimatizací vybaven. V zimním období se kompenzace vztahuje na 

vozy s nefungujícím topením. Nárok na tyto kompenzace však vznikne jen v případě, že 

ČD nenabídnou cestujícímu náhradní místo v jiném voze s funkční klimatizací nebo 

topením. Všech cestujících bez ohledu na typ vlaku a výši zaplaceného jízdného se týká 

poslední opatření související se zajištěním dopravy do cíle cesty v případě ujetí 

posledního přípoje. V takové situaci zajistí ČD dopravu do cílové stanice buď 

náhradním vlakovým spojem, náhradním autobusem nebo umožníme cestujícím využít 

spoje jiného dopravce s tím, že ČD proplatí vzniklé náklady. 

V pondělí 20. září se v devět hodin na estakádě u Radotínského portálu 

slavnostně otevřela jihozápadní část Pražského okruhu. Spojnice dálnic D1 a D5 

zrychlí průjezd přes hlavní město a zároveň uleví přetěžované Jižní spojce. Okruh 

otevřeli prezident Václav Klaus, ministr dopravy Vít Bárta a pražský primátor Pavel 

Bém. Řidiči mohli na úsek vyjet chvíli po poledni. Začal platit zákaz vjezdu kamionů
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na Jižní spojku. Frekventované silnici by se tím mělo výrazněji ulevit. Ministr 

Bárta ve svém projevu uvedl, že do poslední chvíle řešil, zda úsek otevřít. Kazem na 

kráse jsou totiž technické nedostatky. Nedokonalé těsnící sváry na jednom z mostů sice 

neznamenají pro řidiče nebezpečí, nicméně musí být monitorovány. Vypočítal, co 

všechno by se za cenu 20 miliard, které 23 kilometrový úsek stál, dalo postavit. Ministr, 

zdůraznil, že silnice v ČR jsou velmi drahé a všechny potřebné stavby by při nynějších 

příjmech fondu dopravy byly postaveny zhruba za 100 let. Dálnice, která má přídomek 

největší dopravní stavby v republice, stála necelých 20 miliard korun. Celý okruh by 

měl mít po svém dokončení kolem 80 kilometrů, prozatím je hotovo 40 km. Jihozápadní 

část okruhu spojuje chomutovskou rychlostní silnici R7, karlovarskou R6, plzeňskou 

dálnici D5, výpadovku na Písek a brněnskou dálnici D1. Otevření okruhu předcházelo o 

víkendu zpřístupnění stavby pro pěší veřejnost. Davy lidí, kteří se na něj vydaly, si ale 

nemohly prohlédnout slíbený tunel a mosty. Ministerstvo dopravy se omluvilo, jednalo 

prý v zájmu bezpečnosti.
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V úterý 21. září zažila Praha velkou demonstraci odborů proti plánovaným 

škrtům ve státní a veřejné správě. Za slunečného počasí se v centru Prahy na 

Palachově náměstí sešlo asi 40 tisíc státních zaměstnanců. V davu byli policisté, 

hasiči, příslušníci vězeňské služby, zástupci školských odborů a zdravotníků či úředníci. 

Mluvčí pražské policie řekla, že na akci dorazilo zhruba 40.000 lidí, odboráři odhadují 

o 5.000 více. Lidé zaplnili celé Palachovo náměstí, část z nich se na něj ani nevešla a 

musela zůstat na přilehlém Mánesově mostě. Doprava před filozofickou fakultou stála. 

Plakátky vylepené na sloupech zvaly 

lidi na pokračování akce od 16,00 hod 

na Palackého náměstí. Oficiální část 

demonstrace skončila před třetí 

hodinou odpoledne vystoupením 

předsedy Českomoravské konfederace 

odborových svazů (ČMKOS) Jaroslava 

Zavadila. Největší část demonstrantů se sešla už dopoledne na Letné, odkud se vydala k 

ministerstvu vnitra. Desítky policistů a hasičů tam pronikly přímo do budovy, kde 

poškodily vstupní dveře. Troubící a skandující dav se poté vydal k úřadu vlády, kde na 

něj čekalo několik set protestujících úředníků a zdravotníků. Část demonstrujících se 

vypravila také před budovu ministerstva školství. Důvodem akce je záměr vlády snížit 

objem prostředků ve státní správě o deset procent. Podstatná část úspor by podle 

návrhu ministerstva práce a sociálních věcí měla jít z tarifní složky mzdy. Platové tarify 

by se přitom podle návrhu měly snížit o deset až 43 procent.

Ve středu 22. září bylo oficiálně zahájeno na brněnském hradu Špilberk 

Mistrovství světa v basketbalu žen v České republice úvodním projevem prezidenta 

Mezinárodní basketbalové federace FIBA Yvana Maininiho. Ten šestnácté MS 

symbolicky odstartoval krátce po dvacáté hodině. Ztemnělou oblohu nad Brnem, které 

MS hostí společně s Ostravou a Karlovými Vary, pak prozářil sedmiminutový ohňostroj.

Turnaj odstartuje ve čtvrtek zápasy v základních skupinách. V akci se představí i české 

reprezentantky, které nejprve hostí Argentinu a v dalších dnech pak Rusko a Japonsko. 

„Sen se stává skutečností, mistrovství je tady. Jsme šťastní, že zde můžeme být,“ řekl 

Mainini. Český celek reprezentoval při ceremoniálu trenérský štáb, i když hlavní kouč 

Lubor Blažek se omluvil a zůstal s týmem v hotelu Voroněž, kde ještě ladil poslední 

přípravy a taktické záměry před čtvrteční premiérou. Blažka zastoupili jeho asistenti 
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Ivan Beneš s Martinem Petrovickým. Večer na nádvoří Špilberku hudebně 

doprovodila žesťová sekce Filharmonie Brno pod vedením šéfdirigenta Aleksandara 

Markoviće. Zahajovací ceremoniál odstartovala Sinfoniettou Leoše Janáčka. Po 

představení mladých basketbalistek, které před pozvanými hosty předvedly své umění, 

se svými projevy vystoupili předseda Senátu Přemysl Sobotka, brněnský primátor 

Roman Onderka a předseda České basketbalové federace Miroslav Jansta.

Místostarosta a dvojka na kandidátce ODS do komunálních voleb v Kolíně, 

Roman Pekárek, si podle čtvrteční (23. září) MF Dnes údajně řekl o milión korun 

jednateli stavební firmy za výhodný odprodej městských pozemků. Vyplývá to z 
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nahrávky jednání, kterou má MF Dnes k dispozici. Firma pak skutečně pozemky 

za 15 milionů korun koupila, ačkoli město původně chtěl na prodeji vydělat 20 miliónů. 

Zda Pekárek peníze skutečně převzal, z nahrávky nevyplývá. Pekárek na schůzce 

s ředitelem firmy Petrem Ličkou vyjádřil obavu, že by mu zastupitelstvo nemuselo 

obchod schválit. „No já se totiž bojím. Problém je, že já už takhle budu mít problém to 

překulit přes to zastupitelstvo. Tam pořád hrozí, že mi řeknou, tak to neprodávejme,“

říkal v nahrávce Pekárek. Dodatečný 

milión měl být právě za to, že „to bude 

průchozí“. Lička to pochopil a hned 

přičetl provizi za průchodnost k výsledné 

ceně. Peníze nechtěl místostarosta 

najednou, ale postupně po menších 

sumách. Lička pravost nahrávky potvrdil. 

„Sešli jsme se na jednom odpočívadle, nevím, kdo nás nahrál,“ řekl novinám. Pekárek 

se ke svým výrokům zachyceným na nahrávce oficiálně vyjadřovat nechtěl. „Jestli to 

vidíte jako vážné, tak v této zemi platí zákony a měla by se tím zabývat policie,“

reagoval bezprostředně poté, co mu MF Dnes záznam pustila. Existence nahrávky 

Pekárka ale nepřekvapila. Před dvěma měsíci ji totiž dostal do rukou i starosta města 

Jiří Buřič, také člen ODS. Nahrávku prý Buřič pustil i celému místnímu sněmu ODS. 

Strana Pekárka potrestala tím, že jej zvolila „jen“ na druhé místo kandidátky. Pekárek 

sám odstupovat nehodlá, prý si počká na rozhodnutí voličů. Na to se však nechce čekat 

předsedovi ODS Nečasovi. „Je zde vážné podezření z korupčního jednání a takový 

člověk nemá místo na kandidátce ODS, dokonce ani v ODS samotné,“ řekl novinám 

Nečas. Pokud Pekárek neodstoupí sám, nechá ho z kandidátky škrtnout. Premiér se 

zlobí i na starostu. „Udělal hrubou politickou chybu. Měl případ oznámit na policii. 

Jsem přesvědčen, že i on by měl na kandidátce skončit,“ dodal Nečas. 

V úterý 28. září, v den státního svátku, otevřel na šest hodin své brány 

zvídavým návštěvníkům pražský tunelový komplex Blanka. Den otevřených dveří 

přilákal okolo 16.500 lidí, řekl mluvčí Metrostavu. Poté se stavba pro veřejnost opět 

uzavřela. Kontrola v pátek konstatovala, že vše je připraveno, aby návštěvníci mohli 

poprvé vstoupit do prostor budoucí křižovatky na Letné, vidět vyraženou strojovnu 

vzduchotechniky nebo se vydat tunelem z Letné až do Troji. Výjimečnou šanci 

prohlédnout si část tunelového komplexu Blanka a seznámit se s jeho sávající podobou
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měli zájemci mezi 9,00 až 15,00 hod. V rámci prohlídky tunelu na ně čekaly 

informační tabule o zajímavých úsecích tunelu, ale i o jeho plánované konečné podobě.

Dále se mohli blíže seznámit se stavbou hloubených tunelů na Letné a s ražbou tunelů 

vedoucích do Troje. V neposlední řadě také viděli postup ražby a stroje používané pro 

stavbu. Pro návštěvníky byly 

připraveny tři okruhy,

odstupňované podle fyzické 

náročnosti. Nejkratší okruh 

měřil necelý kilometr a nebyl 

fyzicky náročný, druhý měl 

1,5 kilometru a nabídl i 

prohlídku budoucí strojovny 

vzduchotechniky. Třetí okruh 

byl fyzicky značně náročný, ani ne tak vzhledem k délce (3,5 kilometru), nýbrž kvůli 

náročném terénu a množství schodů. Zájemci si však prošli celou trasu tunelu až do 

Troji. Vstup na den otevřených dveří byl na Letné z ulice Milady Horákové v blízkosti 

tréninkového stadiónu Sparty. Sportovní obuv byla podle zástupců hlavního města 

Prahy a Metrostavu samozřejmostí, stejně tak jako odpovídající oblečení. 

Vydatné deště zvedly přes noc na úterý 28. září na severu Čech hladiny řek na  

velmi nebezpečnou úroveň. Český hydrometeorologický ústav vydal s platností do 

úterního poledne výstražnou informaci před extrémním stupněm povodňového 

nebezpečí. Zatímco hladiny přítoků 

Ploučnice na Českolipsku klesají, 

samotná řeka Ploučnice stále 

mírně stoupá. Největší problémy 

na Českolipsku mají obce 

Pertoltice pod Ralskem a Velký 

Grunov, kde voda zaplavila 

přístupové komunikace a odřízla je 

tak od okolního světa. Hladina již 

v dopoledních hodinách nestoupala, oblast kontrolují hasičské jednotky --------- Velká 

voda dělá problémy také v Královéhradeckém kraji, a to na řece Cidlině v Jičíně a na 

Labi v Brodě, stav ohrožení platí ve středních Čechách na řece Mrlině při Vestci a na 
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Jizeře u Bakova nad Jizerou. Podle dostupných informací záchranáři dosud 

evakuovali jen obyvatele osad Víska a Předlánce, které spadají pod obec Višňovou. 

Celkem bylo během pondělí a noci evakuováno dvacet osm lidí, voda zatopila sklepy a 

rozlila se i na okolní louky. 

Ve čtvrtek 30. září prohrál středočeský hejtman David Rath (ČSSD) i druhé 

kolo svého sporu s týdeníkem Reflex. Vrchní soud ve čtvrtek zamítl Rathovu žalobu na 

vydavatelství Ringier kvůli karikatuře, která ho zpodobnila na titulní straně týdeníku 

Reflex jako křížence nacistického diktátora Adolfa Hitlera a komika Charlieho 

Chaplina. Informoval o tom server Reflex.cz. Rath se domáhal na vydavatelství omluvy 

za překročení etiky a za zásah do osobnostních práv. Odvolací soud tak potvrdil 

lednový rozsudek pražského 

městského soudu. Soudce 

městského soudu Tomáš Novosad 

v lednu své rozhodnutí odůvodnil 

tím, že karikatura nebyla natolik 

neslušná, aby nebyla přípustná. 

Navíc podle něj měla minimální 

reálný základ v Rathových 

výrocích v Lidových novinách (LN). Hejtman v rozhovoru v LN hovořil o receptech 

nacismu na řešení hospodářské krize. Redakce Reflexu čtvrteční rozhodnutí soudu vítá. 

„Nejen proto, že omlouvat se zrovna Davidu Rathovi za to, že jsme poukázali na jeho 

zjevné diktátorské sklony, by bylo samo o sobě lehce absurdní,“ uvedl Marek Stoniš za 

Reflex. Rozhodnutí soudu vnímá současně jako pozitivní signál české justice směrem 

k českým médiím a jejich svobodnému a přirozenému právu s nadsázkou a kriticky 

reflektovat všechny, kteří mají veřejnou moc a funkci.

Potíže s úhradou nákladů na bydlení a hrozba ztráty bytu patří mezi nejčastější 

problémy, se kterými se lidé obrací na Sdružení obrany nájemníků ČR (SON).

S těmito potížemi se na 39 poradenských míst sdružení obrací zhruba třetina z občanů, 

kteří tyto poradny navštíví. V roce 2009 využilo služeb poraden sdružení 21.000 občanů. 

Nejsou to prý už jenom starší občané, kteří se dostávají do potíží s placením nájemného 

kvůli jeho deregulaci. Jsou to podle čím dál častěji i mladí lidé s hypotékami nebo úvěry 

ze stavebního spoření, které mají např. kvůli ztrátě zaměstnání problémy splácet. Další 

lidé se na SON obrací kvůli neuskutečněnému vyúčtování nebo chybnému vyúčtování 
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služeb. Přibližně stejný podíl občanů si stěžuje i na fungování společenství 

vlastníků nebo na výpovědi, žaloby a šikanu ze strany majitelů domů. Sdružení 

představilo své priority pro jednání s vládou Petra Nečase. Bude nutné vyřešit hlavně 

určování místně obvyklého nájemného, čili je nutné přijmout předpis o určování výše 

nájemného. Sdružení nájemníků naopak vítá, že vláda chce přijmout novelu zákona o 

vlastnictví bytů. Ta má zjednodušit správu obytných domů. Podporuje rovněž záměr 

sjednotit pravidla pro poskytování a účtování služeb souvisejících s užíváním bytů nebo

výstavbu nájemních bytů s cenovým limitem.
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OBSAH: 1) stříbrné medaile českých basketbalistek z mistrovství světa, 2) odborný úspěch plastických 
chirurgů z Českých Budějovic, 3) zemřela nejstarší obyvatelka ČR, 4) 120. ročník Velké pardubické, 5) 

komunální volby v ČR, 6) 1. kolo voleb do Senátu PČR, 7) rozsudek nad žháři z Vítkova, 8) 2. kolo voleb 
do Senátu PČR, 9) míra korupce v ČR, 10) schválen plán zahraničních misí české armády do roku 2012, 

11) tragický požár v Praze Na Florenci, 12) udělení státních vyznamenání, 13) obnovení pátrání po 
Aničce Janatkové, 14) generální zkouška nových státních maturit.

Po statečném boji podlehly v neděli 3. října české basketbalistky v Karlových 

Varech ve finále mistrovství světa favorizovanému celku USA rozdílem dvaceti bodů, 

ziskem stříbra ale navázaly na stejné umístění ze šampionátů v letech 1964 a 1971.

Finálový zápas před KV Arenou doslova praskající ve švech, začal však nešťastně. 

Hned při prvním útoku soupeřek zůstala bránící Veselá ležet po nešťastné srážce na 

palubovce evidentně silně otřesená a v obličeji měla stopy od krve. Podle zprávy od 

lékaře týmu se u ní jednalo především o bolestivý zásah do zubů. Náhradnice Pecková 

se ale zapojila nebojácně, hned trefila koš a ještě v 7. minutě to bylo po trojce Elhotové 

9:10. Vzápětí ale přišla sedmibodová

šňůra fyzicky skvěle disponovaných 

Američanek, které především pod 

košem uplatňovaly svou tvrdost a 

nejvíc se to odráželo v útočném 

doskoku. Česká obrana i přes 

absenci Veselé dělala co mohla, 

útočný projev zdobila odvaha hráček 

burcovaná nabitou halou a téměř padesátiprocentní úspěšnost domácích trojek do 

poloviny zápasu přinesla poločasový stav 35:40. Američanky poznaly, že to pro ně 

nebude vůbec snadný zápas. Signál k jejich nástupu dala střelba Taurasiové i hodně 

agresivní obranný projev, který dal základ desetibodové šňůry znamenající čtvrthodiny 

před koncem vedení USA 55:39. A od té chvíle favoritky neochvějně kráčely za osmým 

titulem v historii, neboť přinutily české družstvo k celkem dvaceti ztrátám a realizovaly 

rychlé protiútoky. „Buďme realisté, Američanky jsou super extra třída a šampionát 

odehrály naprosto excelentně. Recept se na ně hledal složitě, přesto jsme se jim to 

snažili celý zápas co nejvíc znepříjemnit. Holky jim nedaly žádný míč bez boje,“ uznal 

kouč Lubor Blažek, jehož tým ale vyhrál poslední čtvrtinu a přes porážku se dočkal 

mohutných ovací i skandování „Holky děkujeme“. 

-  112  -



Finále MS basketbalistek  Česká republika : USA = 69:89
Nejvíce bodů: Kulichová 14, Horáková 12, Pecková 11, Elhotová 9, Vítečková 7 – McCoughtryová 18, 

Taurasiová 16, Charlesová 13, Birdová 13, Catchingsová a Mooreová po 9. 
Rozhodčí Bulto (Šp.), Sampietro (Arg.), Černovová (Rus.), fauly 19:12, trestné hody 6/4:26/21, trojky 5:6, 

doskoky 29:43,, 6024 diváků, čtvrtiny 14:19, 21:21, 17:34, 17:15.

V pondělí 4. října představili českobudějovičtí plastičtí chirurgové na tiskové 

konferenci svůj další významný odborný úspěch. Dokázali totiž zpět přišít teprve 

patnáctiměsíčnímu Vojtovi dva prsty levé ruky odříznuté při neopatrné manipulaci jeho 

příbuzného s rozbruskou. Dítě operovali na konci srpna. Jedná se doposud o 

nejmladšího pacienta v ČR, u kterého byl obdobný replantační zákrok úspěšně 

proveden. Nástroj chlapci odřízl zcela prsteníček ve středním článku a prostředníček 

zůstal viset jen na malém kousku tkáně v základním článku. „Malinké děti mají na 

prstících extrémně malé průsvity cév. To je v naprosté většině případů připravuje o 

možnost provést úspěšnou replantaci. 

Třetí prstík měl u malého Vojtíka

vzhledem k zachovalým klíčovým 

strukturám velkou naději na přežití, 

proto jsme náš výkon zahájili 

rekonstrukcí tohoto prstu. O čtvrtý 

zcela amputovaný prstík jsme bojovali 

pomocí největšího možného zvětšení mikroskopu a naše úsilí se po čtyř a půl hodinové 

operaci vyplatilo,“ uvedl zástupce primáře Oddělení plastické chirurgie Nemocnice 

České Budějovice, Pavel Kurial, který zákrok vedl. O náročnosti operace svědčí mimo 

jiné skutečnost, že plastický chirurg obnovil znovu krevní oběh v amputovaném prstu 

sešitím tepny a dvou žil o průměrech 0,3 mm. Na spojení takto malé cévy je potřeba po 

obvodu založit 5 až 7 stehů. Zákrok probíhá pod mikroskopem a chirurg používá šicí 

jehlu o délce tří milimetrů s nejtenčím šicím materiálem, pouhým okem neviditelným.

Ve věku 107 let zemřela v úterý 5. října v Prušánkách na Hodonínsku nejstarší 

obyvatelka České republiky, Juliana Vašíčková. Žena, 

která měla ve svém rodném listu napsán rok 1903 

pamatovala všechny české i československé prezidenty 

a dva rakouskouherské císaře. „Byla do posledního 

okamžiku při vědomí, odešla od nás vyrovnaná a 

smířená,“ řekla Právu dcera Dagmar Lysá. Byť si byla 
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vědoma, že smrt může při pokročilém věku maminky do jejich domu vrazit 

kdykoliv, skon matky ji rozesmutnil. Juliana Vašíčková byla nejstarší z jedenácti 

sourozenců. Svatbu jí ale rodiče strojili jako poslední z dcer, v jejích pětatřiceti letech. 

Vyučila se totiž prodavačkou a otevřela si za pomoci rodiny malý krámek. Na vdavky 

proto dlouho neměla čas. Později vedla obchod s manželem, po druhé světové válce ale 

o živnost přišli a do krámku se nastěhovala Jednota. I později zůstala paní Vašíčková za 

pultem. Do penze šla v 65 letech. Za recept na dlouhověkost označovala stařenka 

spokojenost v rodině a práci --------- V České republice žilo letos v dubnu 738 lidí 

starších 100 let. Převažují ženy. Nejvíc 100 a víceletých lidí žije v Praze, naopak 

nejméně v Karlovarském kraji.

120. ročník Velké pardubické vyhrál v neděli 10. října již po sedmé žokej Josef 

Váňa. Se stejným koněm, devítiletým hnědákem Tiumenem, tak obhájil loňské 

prvenství.  „Tiumen je borec. Připravili jsme se ještě lépe než loni,“ radoval se v cíli 

sedmapadesátiletý matador. Legenda, jejíž socha od letoška dlí na dohled Taxisu, a jež 

uhranula ďábelsky mazanou jízdou v 6900 m dlouhém dostihu o 4,5 milionu korun více

než třicet tisíc diváků na sluncem zalitém závodišti.V cíli si ale Váňa zprvu nebyl tak 

úplně jistý, že byl první, v posledních 

metrech váhal s povzbuzením koně. A co 

víc. Poražení v rozhodujícím souboji,

stáj Hřebčín Albertovec, žokej Marek 

Stromský a trenér Radek Holčák sáhli 

okamžitě po doběhu k protestu. 

„Zkusíme to, proč ne, když předloni jsem 

po protestu přišel o vítězství,“ říkal 

Stromský. Cítil újmu v posledních desítkách metrů. „Pan Váňa mi jasně křížil dráhu, ale 

asi nechtěně,“ tvrdil. „Dostihová komise protest projednala a uznala s tím, že neměla 

vliv na výsledek,“ vyjádřil se poněkud šalamounsky klíčový orgán bdící nad regulemi. 

Velká pardubická (překážkový dostih na 6900 metrů, dotace 4,5 mil. korun):

1. Tiumen (žokej. Josef Váňa st., trenér Josef Váňa st., majitel Ivo Köhler), 2. Amant Gris (žokej

Stromský), 3. Sixteen (žokej Bartoš), 4. Mandarino, 5. Teviot, 6. Lirain. Čas: 9:03,73 min. Do 

cíle dojelo 12 z 19 koní.

Komentář kronikáře k Velké pardubické: nejsem znalcem dostihového sportu, 

přesto se domnívám, že opakované vítězství letos sedmapadesátiletého jezdce Josefa 
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Váni degraduje tento závod na „zábavnou a veselou jízdou okrajem Pardubic.“ 

Jakýkoli sport, ve kterém vítězí téměř šedesátiletí lidé nad mladými muži, to není sport, 

to je estráda. Představa, že by obdobně vítězili tito téměř důchodci např. v motorismu, 

kde je sportovní výkon do výsledku přenášen prostřednictvím stroje, obdobně jako 

v jezdectví koněm, je naprosto absurdní. To prostě není možné. Šedesátiletý člověk se 

s mladými lidmi, s výjimkou zkušeností, nemůže srovnávat vůbec v ničem. Ať je to 

rychlost reakce, odvaha, obratnost, fyzické předpoklady a připravenost atd. Letos bylo 

jedné z největších hvězd motoristického sportu Giacomo Agostinimu 68 let. Současnému

motocyklovému suverénovi, Valentinu Rossimu, je 31 let. Představa, že by před 

jedenácti lety sedmapadesátiletý Agostini, porazil tehdy dvacetiletého, ale již mistra 

světa v kubatuře 250 ccm Rosssiho --- cha, cha, cha!! Mám za to, že si jen namlouváme, 

že Velká pardubická je velkým závodem. V poměrech naší republiky asi ano, 

v porovnání s Evropou a světem je to však zcela jistě přehlédnutelná záležitost. 

Komunální volby, které proběhly v pátek 15. a v sobotu 16. října, skončily 

zklamáním pro ODS a Věci veřejné. Strana, která se pro metropoli zrodila, se 

nedostala na magistrát. ODS zase ztrácí radnice všech krajských měst. Výsledek může 

těšit ČSSD i lidovce, kteří „vstali z mrtvých“. Voleb se účastnilo rekordních 48,5 

procent voličů, kteří v těchto volbách pořádně zamíchali kartami. Podle premiéra Petra 

Nečase je to výzva pro vedení ODS, aby pokračovaly změny ve straně --------- Hlavní 

město si rozdělily ODS a TOP 09. 

Občanští demokraté vyhráli ve 

většině městských částí, ale 

v klíčovém boji o magistrát byla 

úspěšnější TOP 09. Kandidát na 

primátora Zdeněk Tůma plánuje co 

nejdříve jednat o koalici, a to s ODS 

i ČSSD --------- Sociální demokracie 

v celkovém zisku mandátů v zastupitelstvech šlapala ODS na paty, navíc si připsala 

výrazná vítězství v Ostravě a v Brně. Fiaskem skončily komunální volby pro Věci 

veřejné, jakkoliv to předseda VV Radek John opakovaně odmítal s tím, že strana 

neprohrála, protože neměla co ztratit. Ani pro komunisty neskončily volby slavně, 

načež se předseda KSČM Vojtěch Filip pustil do ostatních partají. „TOP 09, Věci 

veřejné i zelení jsou strany na jedno použití. Vstoupily do vlády, splnily svůj úkol 
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černého vzadu a mohou jít,“ prohlásil. Kdo může být velmi spokojen, jsou 

lidovci (KDU-ČSL), kteří v květnových volbách do Sněmovny zažili debakl. Teď získali 

přes 3.700 zastupitelů, tradičně hlavně na Moravě.

Úspěšnost politických stran v komunálních volbách

Občanská demokratická strana
5.112 zastupitelů

Česká strana sociálně demokratická
4.584 zastupitelů

Křesťanská a demokratická unie – Československá strana lidová
3.738 zastupitelů

Komunistická strana Čech a Moravy
3.189 zastupitelů

TOP 09
1509 zastupitelů

„Starostové a nezávislí“
1.243 zastupitelů

SNK Evropští demokraté
551 zastupitelů

Sdružení nezávislých kandidátů – místní sdružení celkem
30.597 zastupitelů

Nezávislí kandidáti
získali 6.595 zastupitelů
Součet ostatních (163)
získali 3.963 zastupitelů

Opravdovým vítězem voleb jsou jako vždy nezávislí kandidáti a sdružení. V celé 
zemi jim patří přes 30 tisíc míst v zastupitelstvech. Pro srovnání – nejúspěšnější 
sněmovní strana ODS jich získala necelých pět tisíc, ČSSD pak o šest stovek méně.

Jak strany uspěly ve 24 statutárních městech
Česká strana sociálně demokratická

Brno, Havířov, Hradec Králové, Olomouc, Ostrava, Pardubice, Ústí nad Labem, Jihlava, Karviná, 
Děčín, Frýdek-Místek, Chomutov, Přerov

Občanská demokratická strana
Plzeň, Teplice, Kladno, Mladá Boleslav

TOP 09
Praha, Zlín

Ostatní
České Budějovice, Opava, Karlovy Vary, Liberec, Most

Ve stejném datu jako komunální, proběhlo i první kolo voleb senátních a 

s dosaženým výsledkem je jistě spokojena Česká strana sociálně demokratická 

(ČSSD). Má nejvíc postupujících kandidátů: celkem 22. Za ODS jich postupuje 19. 

Sociální demokraté vedou v 11 obvodech, v dalších 11 vede ODS. 

Volební účast 44,5 % je nejvyšší v historii Senátu. Dosud nejvíce, 

42,37 %, hlasovalo v prvním kole senátních voleb v roce 1998. Letos 

žádný z kandidátů nezískal v prvním kole přes 50 % hlasů, proto ve 

všech obvodech postupují první dva nejsilnější kandidáti do souboje, který se odehraje 
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za týden. Premiér Petr Nečas (ODS) označil výsledek senátních voleb za 

obrovskou šanci pokračovat v reformách. „Může postoupit 22 kandidátů z koaličních 

stran. Vyzývám voliče ODS, aby za týden znovu přišli k volbám a hlasovali pro 

postoupivšího kandidáta ODS, případně pro jiné soupeře levicových kandidátů, jako 

jsou například lidovci nebo Liana Janáčková v Ostravě,“ řekl Nečas. Liana Janáčková 

proslula rasistickou aférou, kdy v souvislosti s Romy hovořila o vysokém plotě 

s elektřinou a dynamitu. Předseda sociálních demokratů Sobotka vyzval lidi, aby přišli 

volit i v druhém kole voleb do Senátu, aby se do něj probojovalo alespoň 12 kandidátů 

ČSSD. Strana by tak měla v horní komoře parlamentu většinu a mohla by blokovat 

podle Sobotky nezodpovědné reformy Nečasovy vlády. Po ČSSD a ODS je třetí 

nejúspěšnější stranou TOP 09, která posílá do druhého kola pět kandidátů. Tři 

postupují za KDU-ČSL a jen jeden za Věci veřejné. Čtyři postupující jsou nestraníci –

v Ostravě Liana Janáčková, na Mostecku Alena Dernerová a v Ústí nad Labem 

Jaroslav Doubrava (oba Severočeši.cz), na Pardubicku nestranička Miluše Horská.

V Senátu neusednou ze známých politiků Lucie Talmanová z ODS nebo lidovec Jan 

Kasal. Uspěli naopak místopředseda ČSSD Zdeněk Škromach či šéf Senátu Přemysl 

Sobotka. Bývalý ministr zdravotnictví Tomáš Julínek vstal z mrtvých, když se večer 

dotáhl na druhé, postupové místo. Velké potíže s postupem měli i Vladimír Špidla 

z ČSSD, který také až na poslední chvíli vybojoval druhé místo. Utká se v okrese Český 

Krumlov se starostou Hluboké Tomášem Jirsou (ODS). Při pohledu na mapu republiky 

senátní volby kopírují jarní volby do Sněmovny. Morava se zbarvila do oranžova, Čechy 

převážně do modra. 

Krajský soud v Ostravě vynesl ve středu 20. října rozsudek, kterým potrestal 

čtveřici žhářů z Vítkova. Jaromír Lukeš, David Vaculík a Ivo Müller stráví ve vězení 

22 let, Václav Cojocaru 20 let. Trest si odpykají ve věznici se zvýšenou ostrahou. Loni 

v dubnu hodili do domku romské rodiny tři zápalné lahve. Oheň tehdy popálil ani ne 

dvouletou Natálku i její rodiče. Žháři byli 

odsouzeni za pokus o vraždu a poškozování 

cizí věci. Musí zaplatit náhradu za léčení ve 

výši 7,5 milionu korun a odškodné pro 

Natálku 9,5 milionu. Odsouzení přijali 

verdikt soudce bez emocí, vesměs 

s kamennými tvářemi, jen na Jaromíru Lukešovi bylo poznat rozrušení. Všichni čtyři 

mladíci se proti rozsudku odvolali, proces tak bude pokračovat u Vrchního soudu v 
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Olomouci. I nadále zůstávají ve vazbě. „Muselo se zohlednit, že se jednalo o 

neobvykle brutální útok. Akce byla velmi pečlivě naplánována a společensky velmi 

nebezpečná,“ zdůvodnil verdikt předseda soudního senátu Miloslav Studnička. 

Poukázal také na to, že útočníci sympatizují s nacismem. „Spadl mi kámen ze srdce. Je 

to spravedlivý trest,“ komentovala rozsudek soudu matka popálené holčičky Anna 

Siváková. Obhájce Václava Cojocaru Ladislav Myšák s výrokem soudu nesouhlasí. 

„Trest považuji za sociální popravu 

všech mladých mužů,“ uvedl. Také 

advokátka Iva Müllera, Markéta 

Polišenská řekla, že s takto tvrdým 

trestem nesouhlasí. „Mám pocit, že 

měly padnout tresty za obecné 

ohrožení,“ prohlásila obhájkyně -------

-- Malá Natálka, která při požáru utrpěla vážné popáleniny na osmdesáti procentech 

těla, se před několika týdny znovu naučila chodit. Narostly jí také znovu vlasy. Stále je 

však velmi fixována na svou matku, cizích lidí se bojí a straní. Podle lékařů Natálku, 

která prodělala desítky těžkých operací, čeká ještě řada zákroků. Popálená a umělá 

kůže se totiž hůře přizpůsobuje rostoucímu dětskému tělu a bude ji třeba znovu 

upravovat --------- Kromě výjimečných trestů Krajský soud v Ostravě uložil čtveřici 

žhářů zaplatit odškodnění. Sedm a půl milionu si nárokuje zdravotní pojišťovna, o dva 

miliony víc by měli nepravomocně odsouzení žháři zaplatit popálené Natálce. Soudní 

senát přiznal menší odškodnění v celkové výši 72 tisíc i rodičům dívenky. Na každého ze 

čtveřice mladíků tak připadá přes čtyři miliony, které ve vězení prakticky nemají šanci 

splatit. Sumu by teoreticky dali dohromady za více než tři století. 

Druhé kolo senátních voleb, které proběhlo ve dnech 22. a 23. října rozhodlo o 

tom, že Česká strana sociálně demokratická (ČSSD) má poprvé v historii v Senátu 

nadpoloviční většinu a může tak v horní komoře brzdit návrhy vlády. Ve volbách 

získala dvanáct senátorů, ODS osm. Po dvou křeslech získali TOP 09, Severočeši a 

lidovci (KDU-ČSL), jedno nestraníci. Věci veřejné propadly. Hlas odevzdala sotva 

čtvrtina voličů. ČSSD si splnila svůj sen a sama bude mít v Senátu poprvé v historii 

nadpoloviční většinu. Obsadí celkem 41 křesel, levice jako celek ještě o pár víc. ODS 

obhájila jen osm z 18 mandátů, TOP 09 pouze dva z šesti. Strany vládní koalice budou 

mít v Senátu třicet z 81 křesel --------- Tři hodiny po uzavření volebních místností bylo v 
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drtivé většině okrsků sečteno. Přispěl k tomu i nízký počet odevzdaných hlasů, k 

urnám totiž přišla ani ne čtvrtina z 2,8 milionu lidí, kteří mohli v těchto volbách obměnit 

třetinu z jednaosmdesáti členů horní komory --------- O vítězích tak někde rozhodovaly 

jen stovky odevzdaných hlasů. Nejtěsnější souboj se odehrál v Praze 6, kde občanský

demokrat Petr Bratský porazil Bedřicha Moldana kandidujícího za TOP 09 o pouhých 

sedmdesát hlasů --------- Ani známá tvář a politické zkušenosti nestačily k úspěchu 

expremiérovi Vladimíru Špidlovi z ČSSD, který na jihu Čech prohrál souboj se 

senátorem ODS Tomášem Jirsou. Bývalý eurokomisař tak bude svůj politický důchod 

trávit přednášením na univerzitách a psaním knih --------- Neuspěl ani někdejší ministr 

zdravotnictví Tomáš Julínek (ODS). V Brně ho porazil profesní kolega, lékař Jan 

Žaloudík v barvách ČSSD --------- Nezávislé Lianě Janáčkové možná uškodila, 

přinejmenším ale nepomohla kampaň, když ve dnech vrcholícího procesu se žháři z 

Vítkova rozdávala sirky. 

Dosavadní senátorka, 

která na sebe v 

minulosti upozornila 

xenofobními výroky, 

prohrála v Ostravě s 

Antonínem Maštalířem 

z ČSSD --------- Do 

Senátu se naopak 

dostali třeba sociálnědemokratičtí exministři Zdeněk Škromach a Jaroslav Palas. 

Škromach se tak bude muset vzdát poslaneckého mandátu a polepší si do horní komory. 

Hejtmanovi Palasovi neuškodila aféra s drahou stavbou penzionu a na Bruntálsku 

vyhrál s přesvědčivým náskokem před kandidátem ODS --------- Na Liberecku porazil 

Přemysl Sobotka z ODS hejtmana Stanislava Eichlera z ČSSD. Pracoviště tak 

dosavadní předseda Senátu měnit nebude, pracovní zařazení ano. Horní komoře bude 

předsedat zástupce opozice. Volby nicméně neoslabily jeho prezidentské ambice ---------

Jaromír Štětina obhájil pro TOP 09 senátorské křeslo za Prahu 10 --------- Uspěl i 

nevidomý kandidát Milan Pešák, kterého ODS vyslala do boje v Praze 11, nebo bývalý 

cyklista Jozef Regec, který si dojel pro vítězství v oranžovém trikotu ČSSD na 

Blanensku, když porazil kandidáta KDU-ČSL --------- Lidovci ale nemusejí zoufat, 

ziskem dvou senátorů (Stanislav Juránek v Brně a Petr Šilar na Ústeckoorlicku) se 
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vyrovnali TOP 09 a můžou tak díky němu obnovit svůj senátorský klub. Ve 

druhém kole uspěli rovněž oba dva kandidáti Severočechů.cz. Řady nezávislých rozšíří 

v Senátu Miluše Horská, která si získala voliče na Pardubicku --------- Překvapil 

výsledek v obvodě Plzeň-jih, kde sociální demokratka Dagmar Terelmešová porazila 

současného senátora a bývalého plzeňského primátora Jiřího Šnebergera. Toho prohra 

zaskočila, přiznal, že zatím neví, kde bude dál působit ani kde teď bude bydlet ---------

Po komunálních volbách  si připsaly neúspěch i v senátních volbách Věci veřejné. Do 

druhého kola se probojoval jediný jejich kandidát, Stanislav Czudek na Frýdecko-

Místecku. Ve finále prohrál s kandidátem ČSSD. Nepomohlo mu tak ani povzbuzování 

vedení strany v čele s Radkem Johnem a Vítem Bártou --------- Během 14 let se postupně 

zvyšuje průměrný věk českých senátorů. Po letošních volbách přesáhne 55 let, v roce 

1996 to přitom bylo jen lehce přes 53 let. Nejstarším mezi letos zvolenými senátory je 

Jaromír Štětina, kterému je 67 let. Doyenem Senátu ovšem bude Jiří Dienstbier . Ten

letos v dubnu oslavil třiasedmdesáté narozeniny. Naopak nejmladší členkou horní 

komory se stala sociální demokratka Dagmar Terelmešová, zvolená letos v obvodu 

Plzeň – město, které bude koncem října 41 let. V horní komoře parlamentu roste podíl 

žen. Zatímco od podzimu 2008 zasedalo v lavicích horní komory 14 žen, po letošních 

volbách jich bude o jednu více, což je nejvíce v historii. Deset senátorů nemá 

vysokoškolské vzdělání.

Česká republika si letos pohoršila v hodnocení míry korupce, kterou každý rok 

zveřejňuje Transparency International (TI). Na žebříčku zemí podle míry korupce 

klesla z 52. na 53. místo z celkových 178, těsně za Saúdskou Arábií a před Kuvajtem a 

JAR. Mezi nejméně zkorumpovanými zeměmi je Dánsko, Nový Zéland či Singapur. 

Naopak nejhůře jsou na tom Somálsko, Afghánistán 

a Barma, vyplynulo ze zprávy zveřejněné v úterý 26. 

října. Česko obdrželo hodnocení 4,6 na 

desetibodové stupnici Indexu vnímání korupce, kde 

10 znamená nejméně a 0 nejvíce korupce. Mnohem 

lepší umístění tak získaly státy jako Katar (19), 

Chile (21), Uruguay (24), Botswana (33), Brunej (38) či Seychely (49). Index vnímání 

korupce (Corruption Perception Index; CPI) řadí země podle stupně vnímání korupce 

ve veřejné sféře. Čerpá ze 13 zdrojů údajů poskytnutých nezávislými institucemi.

Zhoršení situace letos zaznamenala organizace také v Itálii (67) nebo ve Spojených 

státech (22).
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Ve středu 27. října Senát podle očekávání schválil plán zahraničních misí 

české armády pro roky 2011 a 2012. Český kontingent v Afghánistánu příští rok posílí 

na 720 lidí, rok nato půjde o kontingent 640 vojáků. Pro bylo 57 senátorů, proti pět. 

Vládní plán počítá s navýšením počtu českých vojáků v Afghánistánu o zhruba dvě 

stovky v příštím roce. V roce 2012 má být jejich počet o 80 nižší. „Plán je především 

výrazem odpovědnosti vůči postavení České republiky ve světě a vůči její bezpečnosti“,

řekl při jednání ministr obrany 

Alexandr Vondra. Pro návrh se

vyslovili všichni přítomní senátoři 

ODS a TOP 09. K nim se připojilo 

také jedenáct sociálních 

demokratů. Dva senátoři ČSSD 

hlasovali proti. Podle úřadujícího 

předsedy strany Bohuslava Sobotky poslanci sociální demokracie v dolní sněmovně 

navýšení jednotek v Afghánistánu nepodpoří. Vláda schválila návrh na podobu 

armádních zahraničních misí do roku 2013 před třemi týdny. Příští rok má 

v Afghánistánu, kde je nyní přes 500 českých mužů a žen v uniformách, sloužit až 720 

vojáků, v roce 2012 až 640, hlavně v provinčním rekonstrukčním týmu (PRT) v Lógaru. 

Součástí afghánské mise má být i dopravní letoun CASA, který tam však nebude celý 

příští rok, jak uvedl náčelník generálního štábu Vlastimil Picek. Vojáci se naopak 

postupně stáhnou z Kosova. Do konce roku tam zůstane asi 90 lidí, do příštího léta by 

jich tam mělo sloužit asi šest desítek.

Praha má za sebou nejtragičtější požár za několik desítek let. Na Florenci 

v noci na 27. října uhořelo v nevyužívané budově Českých drah devět lidí, 

pravděpodobně bezdomovců, kteří v budově neměli co dělat. Na požár upozornil půl 

hodiny po půlnoci pracovník ostrahy, který slyšel volání o pomoc a zavolal hasiče. 

V půl druhé v noci u požáru zasahovalo asi deset hasičských jednotek a další se k místu 

sjížděly. Většina jich bojovala s ohněm zhruba do čtyř hodin ráno. Do té doby už 

v troskách budovy, které se vlivem ohně zřítila střecha, našli osm ohořelých těl. Krátce 

před druhou hodinou odpoledne policie ohlásila, že v troskách shořelé budovy objevila 

deváté lidské tělo a také mrtvolu psa. Jen dvěma lidem se podařilo noční inferno přežít. 

Byli to dva mladí lidé, kteří se nadýchali kouře. Následně byli převezeni do nemocnice. 

Při likvidaci požáru zasahovalo 23 jednotek, z toho devět profesionálních, deset
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dobrovolných a také hasiči od Správy železniční dopravní cesty, pražského 

metra a letiště. Budovu patřící Českým drahám požár kompletně zničil. Hmotná škoda 

je však prakticky nulová, protože objekt byl určen k demolici. Ač byl zamykán a 

kontrolován, bezdomovcům se do 

něj přesto dařilo opakovaně 

vnikat --------- Tento požár je 

nejtragičtější „ohňovou“ událostí 

v Praze za několik desítek let. 

Srovnatelná je jen tragédie 

v hotelu Olympik, kde 26. května 

1995 zemřelo osm hostů (tři Belgičanky, dvě Finky, dvě Američanky a jeden Němec) a 

34 lidí bylo zraněno. Požár vznikl v provozní místnosti v 11. patře vznícením textilií 

odložených u chladničky.

Bezdomovci se kvůli zimě stahují do opuštěných domů

V Praze je podle odhadů bezmála čtyři tisíce bezdomovců, což je srovnatelné s jinými velkými 

středoevropskými městy. Je mezi nimi hodně cizinců, zejména Slováků, Ukrajinců a Litevců. Před 

nadcházející zimou se schovávají v opuštěných budovách. V Praze je pro lidi bez domova k mání pět 

nocleháren s kapacitou 350 lůžek. Od začátku roku 2007 u Štefánikova mostu kotví loď s názvem Hermes, 

kde můžou lidé bez přístřeší za 20 korun přenocovat.

Dvaadvacet osobností – váleční veteráni, političtí vězni, vědci, umělci, 

záchranář či sportovci – převzalo ve čtvrtek 28. října z rukou prezidenta Václava 

Klause nejvyšší státní vyznamenání.  Tím vyvrcholily oslavy 92. výročí vzniku 

samostatného čs. státu. Václav Klaus na Hradě předal medaile Za zásluhy např. 

hokejistovi Jaromíru Jágrovi, 

výtvarníku Milanu Knížákovi a herečce 

Haně Maciuchové. Jaromír Jágr, 

hokejista světového formátu řekl, že 

ocenění považuje za obrovskou čest a 

poctu. „Je spousta ocenění, která se 

týkala hokeje. Třeba Zlatá hokejka 

nebo ocenění v Americe, ale tohle je něco jiného. Je to obrovská pocta, ale na druhou 

stranu je spousta lidí, kteří by si to zasloužili více než já“. Nejvyšší vyznamenání, Řád 

Bílého lva, propůjčil třem účastníkům bojů v druhé světové válce. Emil Boček bojoval 

jako stíhací pilot na západní frontě. Dva další vyznamenaní se účastnili bojů na 
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východní frontě. Marie Ljalková – Lastovecká jako zdravotnice a ostřelovačka 

bojovala v čs. armádního sboru u Sokolova i na Dukle. Jan Plovajko prošel cestu 

z Buzuluku přes Duklu až do Prahy. Řád Tomáše Garrigua Masaryka prezident 

propůjčil prvnímu trenérovi Emila Zátopka Janu Haluzovi. Medailí Za zásluhy ocenil 

příslušníka Hasičského záchranného sboru Romana Hlinovského, který organizoval 

záchranné práce při letošních povodních na Liberecku. Stejné ocenění převzali také 

dětský kardiolog Milan Šamánek, básník Karel Šiktanc, dirigent Vladimír Válek, 

vědkyně Blanka Wichterlová, filmová teoretička Eva Zaoralová či manažer a podnikatel 

Jiří Michal, jehož jméno je spojeno s firmou Léčiva – Zentiva. Filmová publicistka a 

teoretička Eva Zaoralová přiznala, že zpráva o tom, že dostane vyznamenání, ji velmi 

překvapila. Pokud to má být za karlovarský filmový festival, měl by ji podle ní dostat 

spíše jeho ředitel Jiří Bartoška, který festival zaštítil svým jménem. Je to poprvé, co 

mezi vyznamenanými není nikdo oceněn in memoriam. Všichni si přišli do 

Vladislavského sálu na Pražský hrad své řády a medaile převzít osobně.

V oblasti pražské Troji bylo v pátek 29. října obnoveno zhruba stovkou 

policistů pátrání po devítileté Aničce Janatkové, která zmizela už před více než dvěma 

týdny cestou ze školy. Policisté se sem vrátili se sem po jednodenní pauze, kdy 

vyhodnocovali dosavadní poznatky. V hledání pomáhají policistům i strážníci městské 

policie. Obě bezpečnostní složky nasadily 

do pátrání i služební psy. Policisté mino 

jiné uvádějí, že mají k dispozici téměř 

tisícovku podnětů, které musejí prověřit. 

Devítiletá Anička Janatková zmizela 13. 

října, když se vracela ze školy. Později byl 

nalezen její batoh a láhev s pitím. Následně policisté obvinili jednačtyřicetiletého muže, 

ale soudce před týdnem zamítl návrh na jeho vzetí do vazby. Podezřelý je tak vyšetřován 

na svobodě.

Třetina studentů neprošla říjnovou generálkou nové státní maturity. Nároky 

zkoušky se ale přesto zmírňovat nebudou, řekl ministr školství Josef Dobeš. Věří, že 

zkoušku naostro neudělá na jaře příštího roku nejvýše pětina studentů. Podle něj budou 

lépe připravení i motivovaní. Výsledek generálky je tristní. Jednodušší verzi zkoušky 

neudělalo 33 procent z 95 tisíc středoškoláků, kteří ji absolvovali. Zkouškou z češtiny 

neprošlo 22 procent školáků, z angličtiny 34 procent, z němčiny 40 procent. Lehčí 
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zkouška z matematiky byla dokonce nad síly 48 procent studentů. Kompletní 

výsledky představí ministerstvo školství v pondělí. Lišily se i podle typu škol, na 

soukromých bylo dvakrát tolik neúspěšných studentů než na veřejných školách. Ministr 

připomněl, že při říjnové generálce chyběly studentům znalosti posledního ročníku 

gymnázia, který měli z větší části teprve před sebou, na jaře navíc budou mít mnohem 

větší motivaci a pomůže jim i intenzivní studium během tzv. svatého týdne. Statistiku 

mírně zkreslilo i šest set mladých, kteří na protest proti nové podobě zkoušky 

z dospělosti odevzdali test 

nevyplněný. Smyslem generálky 

nebylo prioritně testovat znalosti 

studentů, ale ověřit, jestli bude nový 

systém fungovat. První studenti 

budou příští rok maturovat v režimu 

státních maturit povinně z českého 

jazyka a volitelně z cizího jazyka či matematiky. Další předměty se mají podle plánu 

přičlenit následující rok. V příštím roce je poprvé absolvuje téměř 106 tisíc studentů 

středních škol. Ministerstvo si od nových zkoušek slibuje objektivní srovnání znalostí 

všech maturantů, efektivnější řízení škol a úspory v řádech miliard korun. Jednotné 

maturity prý odradí od středoškolských studií méně nadané mladé lidi a podle výsledků 

jednotlivých škol by pak úředníci mohli rozhodovat o případném rušení či slučování 

škol.
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OBSAH: 1) za kolik nabízejí lidé v ČR ke koupi byty, 2 Sněmovna schválila balíček úspor v sociální 
oblasti, 3) vláda schválila návrh zákona o uznání protikomunistického odboje, 4) pozdvižení okolo cesty 
ministra vnitra Radka Johna vrtulníkem, 5) Sněmovna schválila změny údajů v občanských průkazech, 6) 
revizor může zadržet černého pasažéra v dopravních prostředcích, 7) rodiče Anny Janatkové nabídli 3,4 
milionů Kč za vrácení své dcery, 8) ukázka práce a odměn českého poslance, 9) teplý listopadový víkend, 
10) uplynulo 50 let od železničního neštěstí u Stéblové, 11) představitelé pražské ODS a ČSSD podepsali 

povolební koaliční  smlouvu, 12) ČR si připomněla události spojené se 17. listopadem, 13) němečtí 
představitelé v Lidicích, 14) velitelské shromáždění Armády ČR, 15) Pavel Bělobrádek zvolen novým 

předsedou KDU-ČSL, 16) výzkumy veřejného mínění o zavedení trestu smrti v ČR, 17) prezident SRN na 
pracovní návštěvě Prahy, 18) Milan Štěch zvolen předsedou Senátu PČR, 19) vládní koalice pro přímou 

volbu prezidenta ČR, 20) zemřel plukovník Jan Wiener, veterán 311. československé bombardovací 
perutě RAF, 21) Nový Bydžov a kriminalita Romů, 22) ČR zasáhly přívaly čerstvého sněhu, 23) MUDr. 

Bohuslav Svoboda (ODS) byl zvolen pražským primátorem.
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Poslanecká sněmovna schválila v úterý 2. listopadu večer balíček úspor 

v sociální oblasti. Jeho součástí je mimo jiné změna v odměňování státních 

zaměstnanců. Koalice prosadila i další změny, které mají vylepšit kondici veřejných 

financí, včetně snížení podpory stavebního spoření a zvýšení daní. Opozici se

nepodařilo jednání Sněmovny zablokovat. Návrh dále omezuje vyplácení porodného, 

snižuje příspěvek na péči a mění vyplácení rodičovského příspěvku. Oproti původnímu 

návrhu ale zákon ponechává vybraným rodinám sociální příplatek. Sociální příplatek 

bude až do roku 2012 vyplácen rodinám, kde jeden rodič pečuje o dlouhodobě nemocné 

dítě, dlouhodobě zdravotně postižené dítě nebo těžce zdravotně postižené dítě. Dále 

bude náležet rodinám, kde alespoň jeden z rodičů pečující o dítě je sám nezaopatřeným 

dítětem, tedy mu je méně než 26 let --------- Nárok na porodné budou mít ženy pouze za 

první narozené dítě, pokud příjem jejich rodiny nepřesáhne 2,4 násobek životního 

minima. Celková výše rodičovského 

příspěvku bude limitována 216.000 

korunami. Tato suma se pak rozdělí 

počtem měsíců, po které bude chtít rodič 

zůstat doma. Limity rodičovské zůstanou 

stejné jako v současnosti, nejkratší bude

dva roky, nejdelší čtyři roky --------- Součástí úsporného balíčku je i novela zákoníku 

práce, která má umožnit vládě, aby stanovila nařízením okruh zaměstnanců, se kterými 

bude možné sjednat smluvní plat, a to mimo stanovené platové tarify pro platové třídy a 

platové stupně. Nyní se takový způsob určování platů používá například ve zdravotnictví 

či v uměleckých profesích --------- Balíček dále počítá s novými pravidly pro 

poskytování nemocenské. Ta by se měla vyplácet až od 22. dne nemoci. Do té doby 

budou zaměstnavatelé platit svým zaměstnancům náhradu mzdy. V současnosti ji 

vyplácejí pouze do 14. dne nemoci. Novela také upravuje výši nemocenské. V minulosti 

činila do 30. dne pracovní neschopnosti 60 procent denního vyměřovacího základu, od 

31. až do 60. dne dočasné pracovní neschopnosti 66 procent a poté 72 procent. Cílem 

těchto změn jsou úspory ve státním rozpočtu, aby jeho schodek nepřesáhl 135 miliard 

korun --------- Sněmovna schválila hlasy vládní kolice také snížení příspěvku politickým 

stranám a hnutím za mandáty v parlamentu a krajských zastupitelstvech o pět procent. 

Vláda chce tímto opatřením snížit výdaje státu o více než 21 miliónů korun ---------

Další schválená novela snižuje státní podporu ke stavebnímu spoření. Podle vlády už 
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spoření neplní původní účel, předloha státu přinese řádově miliardy korun 

úspor. Opoziční ČSSD ale pokládá některá ustanovení předlohy za retroaktivní a pokud 

budou platit, chce se obrátit na Ústavní soud. Státní podpora připsaná v příštím roce se 

tak má podle návrhu zdaňovat sazbou 50 procent. V dalších letech má příspěvek státu 

klesnout ze současných 15 procent na deset procent ročního vkladu střadatelů, nejvýše 

však 2.000 korun ročně --------- Ve zrychleném projednávání prošel i čtvrtý balík změn 

v oblasti daní. Sněmovna schválila zavedení takzvané povodňové daně, zdanění platu 

prezidenta a poslaneckých náhrad a řadu dalších daňových změn. (Fotografie – ministr 

financí, Miroslav Kalousek)

Ve středu 3. listopadu schválila na svém zasedání vláda premiéra Petra Nečase 

senátní návrh na uznání třetího, protikomunistického odboje. Tento závazek, který 

kabinet odsouhlasil jednomyslně, mají vládní strany zakotveny i v koaliční smlouvě. 

Účastníci třetího odboje by tak mohli získat postavení válečných veteránů stejně jako ti, 

kteří bojovali proti nacismu za druhé světové války, ač nebyli vojáky. Senát předlohu 

schválil navzdory kritice levicových zákonodárců, podle nichž jde o další pokus o 

politický výklad dějin. Nyní předloha poputuje do Sněmovny, kde má koalice převahu 

118 hlasů.

Nedávná cesta ministra vnitra Radka Johna (VV) vrtulníkem na vyznamenání 

policistů do Krnova v době vládních škrtů, vzbudila ve společnosti pozdvižení.

Statistiky ale ukazují, že od roku 2000 nalétali ministři vnitra přes sedmdesát hodin. 

Každý z Johnových předchůdců strávil ve vrtulníku celkem v součtu zhruba jeden den, 

jedině Martin Pecina ho nikdy nevyužil. Vyplývá to 

z dokumentu Letecké služby Policie ČR. V něm se 

píše, že letecká přeprava ministrů vnitra včetně 

jejich doprovodu byla vždy uskutečněna na velkou 

vzdálenost, v souvislosti s nějakou mimořádnou 

situací nebo úkolem a výkonem jejich funkcí členů vlády.Komerční hodina letu přitom 

vrtulníkem vyjde na 80 až 90 tisíc korun, cena zahrnuje například pojištění, plat 

posádky či amortizaci. K nedávné Johnově cestě však mluvčí policejního prezídia 

uvedla, že hodina letu policejním vrtulníkem vyjde na 6.500 Kč. Na rozdíl od 

komerčních letů si však policie nedělá starost s náklady za posádku či amortizaci. 

Pokud by se vycházelo z běžných cen, tak by ministři prolétali víc než šest miliónů Kč.
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Poslanecká sněmovna v pátek 5. listopadu rozhodla, že doposud standardní 

údaje o rodinném stavu či místě trvalého bydliště budou do budoucna v občanských 

průkazech nepovinné. Počítá s tím novela zákona o základních registrech.  Na základě 

kompromisního pozměňovacího návrhu se Sněmovna shodla, že v občankách mohou 

zůstat i údaje o rodinném stavu i místu bydliště, ale občané budou mít možnost se 

rozhodnout, zda je tam chtějí uvádět či nikoliv. Ministerstvo vnitra původně navrhovalo, 

aby některé údaje z občanek zcela zmizely. Rodinný stav s koncem příštího roku, místo 

bydliště od roku 2017 a rodné číslo s rokem 2020. Státní úřady budou mít k potřebným 

údajům přístup skrze základní registry. Kritici novely se obávali, že absence těchto 

údajů ztíží lidem prokazování v některých situacích, zejména soukromého charakteru.

Revizor může zadržet černého pasažéra. Toto důležité rozhodnutí zveřejnil 

v úterý 9. listopadu Nejvyšší správní soud (NSS) České republiky. K rozhodnutí dospěl 

při projednávání případu z Plzně, kdy se cestující bez jízdenky pokoušel uprchnout před 

revizorem z trolejbusu, což nakonec vyústilo ve vzájemnou potyčku, za niž byl revizor 

potrestán. Podle soudu se revizor smí ptát na totožnost člověka bez jízdenky, nesmí ho 

však nutit doklady ukázat. Má však v tom případě právo přimět ho, aby oba počkali na 

policii, nebo na služebnu sami šli. Právní závěr, že vše záleží na dobrovolnosti 

cestujícího, by podle soudu z drážního 

zákona udělal nevynutitelnou normu. Sankce 

vůči takzvaným černým pasažérům (...) by 

tak ve své podstatě byly aplikovatelné pouze 

vůči cestujícím, kteří by se jim podrobili 

dobrovolně. Naopak cestující bezohlední a 

vůči revizorovi dokonce agresivní by žádné negativní následky spojené se svým 

jednáním nenesli. Jednoduše by totiž z místa odešli a dopravce by v tom případě neměl 

ochranu proti zásahům do svých majetkových práv, znělo zdůvodnění Nejvyššího soudu.

Revizorův přístup však musí být podle rozsudku přiměřený. Může sice reagovat na 

případnou agresi cestujícího, ne však neadekvátně. Člověku bez jízdenky má také dát 

šanci, aby jeho výzvy uposlechl dobrovolně, nemá se na něj hned „vrhnout“. Vymáhání 

jízdného a pokuty soud přirovnal k postupu vůči zloději v obdobných situacích. Stejně 

prý má restauratér právo postupovat proti hostu, který nezaplatil objednané a snědené 

jídlo. Obdobně člověk, jemuž někdo jiný poškodil jeho majetek.
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Rodiče devítileté Anny Janatkové nabídli odměnu ve výši 3,5 miliónu korun 

tomu, kdo zachrání a vrátí jim jejich dceru, nebo za spolehlivé informace vedoucí k 

člověku, který stojí za jejím zmizením. V úterý 9. listopadu to řekl dívčin otec Miloš 

Janatka. Důležité informace mají lidé sdělovat na telefonní číslo rodiny 733 678 531. 

„Jako rodiče nechceme jen čekat. Proto dáváme novou výzvu. Tomu, kdo zachrání a 

vrátí nám Aničku, vyplatíme odměnu 3,5 milionu Kč. Stejnou odměnu předáme tomu, 

kdo poskytne konkrétní a spolehlivé informace 

vedoucí k osobě, která stojí za zmizením naší 

Aničky,“ uvádějí Janatkovi. Otec dívky v úterý 

řekl, že podání současné výzvy rodiče konzultovali 

s policií. Ta po Aničce neúspěšně pátrá již téměř 

měsíc, dívka se ztratila 13. října cestou ze školy. Janatka v minulosti nabídl případným 

únoscům za propuštění dívky stejnou částku, na jeho výzvu ale nikdo nezareagoval.

Pražská policie v souvislosti se zmizením dívky stíhá jednačtyřicetiletého muže, kterého 

kriminalisté koncem října obvinili z trestného činu zbavení osobní svobody. Muž je 

vyšetřován na svobodě, soud neakceptoval návrh na uvalení vazby. 

Praha 11. listopadu – Bezmála 470 tisíc korun za devatenáct dnů v práci. I na 

takové peníze si může přijít český poslanec. Příkladem je Jiří Šulc (ODS), který byl 

dříve hejtmanem Ústeckého kraje a do Sněmovny nastoupil před pěti měsíci coby 

nováček. Pobírá základní plat 58.944 korun a nezdaněné paušální náhrady 34.700

korun měsíčně. Celkem tedy 468.220 za pět měsíců. To vše za 19 dnů, po kterých byl od 

květnových voleb ve Sněmovně přítomen. Není 

totiž jako jediný z poslanců členem žádného 

sněmovního výboru, podvýboru, komise ani 

delegace. Aby plnil své povinnosti, stačí mu 

docházet jen na plenární zasedání Sněmovny. 

Nutno dodat, že ani jednou nechyběl. Dokonce 

jednou písemně interpeloval ministra financí na téma regionálních operačních 

programů. Šulcova neúčast v orgánech parlamentu mu tedy dává dost času na to, aby 

se věnoval další, dobře placené činnosti – funkci uvolněného člena rady v Ústeckém 

kraji. Za tu bere dalších 63 tisíc měsíčně. Dohromady za pět měsíců 315 tisíc. Celkem si 

tedy poslanec a radní Jiří Šulce přišel za pět měsíců na 783.220 Kč, tedy na 156.644 Kč 

měsíčně. Jistě dobrý příklad v době všeobecných úspor!!!
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Počasí nám v sobotu a v neděli 13. a 14. listopadu nadělilo velmi teplý víkend, 

který připomínal spíše přelom jara a léta. V Praze na Karlově vyšplhala teplota 

odpoledne na 21,2 stupně Celsia, přičemž dnešní rekord tam byl poprvé překonán už 

kolem poledne, kdy meteorologové naměřili 18,1 stupně. Dosavadní nejvyšší teplota pro 

tento den byla z roku 1926 a činila 16,7 stupně. Podle meteorologů je pro toto období 

spíše obvyklá denní teplota tři až osm stupňů. Na listopad neobvykle vysoké teploty jsou 

v České republice způsobeny prouděním velmi teplého vzduchu od jihozápadu do celé 

střední Evropy. Kromě Karlova byly dnes i na dalších místech Prahy naměřeny 

rekordní teploty. V Libuši, bylo naměřeno 18,9 stupně. Dosavadní rekord byl starý čtyři 

roky a činil 13 stupňů. Také ve Kbelích padl 

rekord z roku 1926, kdy tam naměřili 15,1 

stupně. Dnes v poledne tam bylo 17,9 stupně.

Rekordní teploty byly dnes překonány také 

v Plzni, Chebu, v Ústí nad Labem – Kočkově a 

v Doksanech na Litoměřicku. V Plzni bylo kolem 

poledne 19,2. Předchozí rekord byl z roku 2006 

a měl hodnotu 13,2 stupně. Rekord dnes kolem poledne padl i v Ústí nad Labem-

Kočkově, odpoledne se neměnil – bylo tam 14,8 stupně Celsia. Předchozí byl z roku 

2006 a byl 12,7 stupně. Naopak v Chebu a v Doksanech na Litoměřicku se odpoledne 

oteplilo ještě více. V Chebu dnes kolem poledne meteorologové naměřili 14,9 stupně, 

odpoledne pak 17 stupňů. Rekord dosud držel rok 2006, kdy v Chebu bylo 11,5 stupně. 

V Doksanech naměřili před čtyřmi roky 15,2 stupně, dnes dopoledne 17,4 a odpoledne 

19 stupňů. V Hradci Králové dnes také padl teplotní rekord. Teplota vystoupala na 16,3 

stupně Celsia, dosavadní rekord z roku 1940 měl hodnotu 16,1 stupně. V Českých 

Budějovicích dnes naměřili maximální teplotu 18,8 stupně Celsia. Rekord ze 14. 

listopadu z roku 1940 je však 19,3°C. 

Smutný primát mezi železničními neštěstími v české historii drží nehoda, která 

se stala před 50 lety, 14. listopadu 1960, poblíž stanice Stéblová na Pardubicku. Na 

jednokolejné trati se zde krátce před tři čtvrtě na šest večer v podzimní tmě a husté mlze 

srazil osobní vlak tažený parní lokomotivou s motorovým vlakem. První souprava jela 

od Hradce Králové a plně obsazený motorový vlak téměř úplně zdemolovala. Tragédie 

si vyžádala celkem 118 lidských životů, další stovka cestujících byla zraněna. Hovořit o 

podrobnostech nehody bylo za minulého režimu nežádoucí, dobový tisk o ní informoval 
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jen stručně. Pomník obětem byl na místě neštěstí postaven před deseti lety, kdy 

se zde konal i oficiální pietní akt. Dodnes není zcela jasné, kdo nehodu způsobil, 

pochybilo však hned několik železničářů z osobního vlaku číslo 608 z Liberce. Ten měl 

podle jízdního řádu vyčkat ve stanici 

Stéblová na příjezd motoráku od Pardubic, 

na jednokolejnou trať však vyrazil dříve. 

Nezadržela jej výstražná znamení, ani 

výhybkář, který se rozjetý kolos zoufale 

pokusil dohnat na kole. Obě soupravy do

sebe narazily asi kilometr a půl od 

Stéblové, těžká parní lokomotiva rozdrtila 

prvních pět ze šesti vozů motorového vlaku. Škody na druhé soupravě byly výrazně 

menší. Již náraz v rychlosti kolem šedesáti kilometrů se stal pro mnoho lidí osudným, a 

počet obětí ještě zvýšil požár živený naftou z prasklých nádrží.

Nejtragičtější železniční nehody v historii českých zemí podle počtu obětí:
118 obětí – 14. listopadu 1960 – Dosud největší železniční neštěstí v historii českých zemí zapříčinila 

srážka osobního vlaku taženého parní lokomotivou s plně obsazeným motorovým vlakem u obce Stéblová 
na Pardubicku. Nehoda si vyžádala 118 obětí, zhruba sto osob utrpělo zranění.

103 obětí – 24. prosince 1953 – Při srážce rychlíku a osobního vlaku u stanice Šakvice na trati Brno-
Břeclav zahynulo 103 lidí a 83 utrpělo zranění.

34 obětí – 21. prosince 1950 – U Podivína na Břeclavsku se na přejezdu srazil rychlík s autobusem 
ČSAD; zahynulo 34 osob, 56 utrpělo zranění.

31 obětí – 11. prosince 1970 – Při srážce expresu s vykolejenými vagony u stanice Řikonín u Tišnova na 
Brněnsku zemřelo 31 lidí, 18 bylo zraněno.

24 obětí – 18. září 1928 – Srážku rychlíku s nákladním vlakem ve stanici Zaječí na Břeclavsku nepřežilo 
24 lidí (jiný zdroj uvádí 26 mrtvých).

23 obětí – 28. července 1969 – Srážka osobního vlaku s autobusem ČSAD na chráněném železničním 
přejezdu v obci Bezděčín u Mladé Boleslavi stála život 23 osob, 29 lidí utrpělo zranění.

19 obětí – 24. června 1995 – Osobní motorový se srazil se čtyřmi nákladními vagony u obce Krouna na 
trati mezi Poličkou a Skutčí na Chrudimsku. Nehodu nepřežilo 19 lidí a čtyři utrpěli zranění.

14 obětí – 21. září 1965 – Srážka nákladního vlaku s osobním vlakem na zastávce Praha-Hloubětín si 
vyžádala 14 mrtvých a 70 zraněných.

14 obětí – 25. srpna 1990 – Osobní vlak se střetl s manipulační soupravou u obce Spálov na Semilsku. 
Nehoda si vyžádala 14 mrtvých a 32 zraněných.

12 obětí – 26. srpna 1952 – V železniční stanici Suchdol nad Odrou vykolejil rychlík. Nehoda si vyžádala 
12 mrtvých a 108 zraněných.

11 obětí – 23. února 1970 – Nedaleko Valašského Meziříčí se srazil osobní vlak s lokomotivou – 11 
mrtvých a 15 zraněných.

Deset obětí – 2. května 1966 – Srážka nákladního automobilu s lokomotivou na chráněném železničním 
přejezdu v Deštnici na Lounsku si vyžádala deset mrtvých a 37 zraněných.

Deset obětí – 2. července 1932 – Čelní srážka dvou osobních vlaků v silné bouřce u zastávky Znosim mezi 
Domašínem a Vlašimí si vyžádala deset mrtvých a 15 zraněných.

Deset mrtvých – 27. dubna 1957 – Srážka osobního vlaku s ujetým nákladním vagónem mezi Brumovem 
a Bylnicí si vyžádala deset mrtvých a šest zraněných.

Osm obětí – 8. srpna 2008 – Vlak EuroCity Comenius jedoucí z Krakova do Prahy narazil do ocelové 
konstrukce silničního mostu, která se krátce předtím zřítila na trať. Na místě zahynulo šest lidí, další dvě 

osoby zemřely v nemocnici. Při nehodě bylo také zraněno 90 lidí, z toho deset těžce.

-  131  -



Představitelé pražské ODS a ČSSD podepsali v úterý 16. listopadu, přibližně 

v půl čtvrté ráno, nečekaně koaliční smlouvu. ODS skončila ve volbách druhá, ČSSD 

třetí. Vítězná TOP 09 odejde do opozice. ODS i ČSSD by měly mít v radě města po pěti 

křeslech, zbývající jedno by připadlo TOP 09. Lídrem ODS byl v podzimních volbách 

lékař Bohuslav Svoboda, který by se měl stát primátorem. Úřadující předseda ČSSD 

Bohuslav Sobotka řekl, že dával přednost utvoření koalice s TOP 09, jeho názor se však 

neprosadil a rozhodnutí nakonec připadlo pražské sociální demokracii. Lídr pražské 

ČSSD Jiří Dienstbier mladší, který vedl ČSSD do voleb řekl, že se nikdo z ČSSD 

seriózně nesnažil vyjednávat s oběma stranami.  Dienstbier zopakoval, že takovou 

koalici v pražském zastupitelstvu nepodpoří. ČSSD podle něj porušila sliby, které dala 

voličům. Dienstbier rezignoval na svoji funkci poté, co jeho strana začala s ODS 

vyjednávat a uvažovat o možnosti uzavřít s ní koalici --------- Předseda pražské TOP 09 

František Laudát k uzavření dohody uvedl: „Je mi líto, že jak občanští, tak i sociální 

demokraté pohrdají vůlí pražských voličů.“ Podle jeho dalších slov se strana jeho 

pokusí o to, aby tato koalice skončila dříve než za čtyři roky, kdy jí skončí mandát.

Komentář kronikáře: od lídra pražské sociální demokracie Jiřího Dienstbiera je sice 

hezké, že se postavil do role rádoby zásadového člověka, který v žádném případě nechce 

a nebude spolupracovat s ODS. Ovšem poněkud zapomněl, že on sám není politickou 

nebo volební stranou a že je tak povinen respektovat většinový názor té strany, jejímž je 

členem nebo kandidátem. 

Česká republika si ve středu připomněla události, které jsou spojené s datem 

17. listopadu. V roce 1939 spustili němečtí nacisté krvavé represe proti českým 

vysokoškolákům, v roce 1989 zakročila tehdejší Veřejná bezpečnost proti poklidné 

studentské demonstraci. Den boje za 

svobodu a demokracii, který je státním 

svátkem, uctili na tradičních místech 

nejvyšší představitelé státu. Pietní 

vzpomínka na oběti nacistického režimu se 

konala dopoledne u Hlávkovy koleje, kde 

prezident Václav Klaus přednesl projev, ve 

kterém se pozastavil mimo jiné i nad srovnáváním poválečných excesů Čechů vůči 

Němcům se zločiny nacistů. Podle prezidenta nemohou být Češi samozřejmě pyšní na 

incidenty hnané principem kolektivní viny, nesmí se zároveň ztratit pojem o proporcích. 
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„Domnívám se totiž, že se součet všech poválečných neobhajitelných a ničemu 

dobrému neprospívajících činů, ke kterým došlo na našem území, svým rozsahem 

nemůže ani zdaleka vyrovnat tomu, co se v předcházejících letech každou hodinu dělo 

v koncentračních táborech, ve věznicích, na válečných bojištích a v nacisty 

okupovaných oblastech,“ připomněl prezident --------- Studentský pochod roku 1989, 

který odstartoval takzvanou sametovou revoluci a pád komunistického režimu, tradičně 

připomenut na Národní třídě. Prezident Václav Klaus, premiér Petr Nečas a pražský 

primátor Pavel Bém sem přišli uctít památku studentských demonstrací. Premiér Nečas 

upozornil na to, že svoboda není samozřejmostí, a proto je důležité si připomínat, co za 

ni lidé zaplatili.

Bavorský ministr školství Ludwig Spaenle (CSU) a mluvčí Sudetoněmeckého 

krajanského sdružení a europoslanec Bernd Posselt, položili ve středu 17. listopadu 

věnce u hrobu mužů popravených za druhé světové války ve středočeských Lidicích. 

„Ukláníme se před našimi spoluobčany z Lidic a 

žádáme o odpuštění té části viny, kterou i my 

neseme,“ řekl Posselt. Současně v Lidicích 

připomněl poválečný osud Němců. „Tady 

v Lidicích vzpomínáme na zavražděné české 

civilisty, pak jedeme do Terezína, kde byli 

zavražděni a mučeni Češi, Židé a Němci, pak navštívíme v Ústí most přes Labe, kde byli 

po druhé světové válce zavražděni Němci. To vše ukazuje strašnou historii 20. století. 

Motivem naší cesty je – už nikdy znovu,“ řekl v Lidicích Posselt.

Česká armáda absolvovala ve čtvrtek 18. listopadu tradiční Velitelské 

shromáždění. Vedle vojáků a ministra obrany se jej zúčastnili i prezident Václav 

Klaus a premiér Petr Nečas. Politici připomněli, že armáda se potýká s řadou 

problémů a že je potřeba vytvořit 

strategickou vizi. Premiér mimo jiné uvedl, 

že by se nemělo zapomínat na skutečnost, že 

armáda bez letectva odpovídá svou velikostí 

jedné normované divizi. Příliš velký majetek 

a příliš velké zásoby, pojmenoval premiér 

další bolavá místa a dále zdůraznil, že pověst armádě nekazí vojáci, ale ministerstvo 

obrany. Také prezident a vrchní velitel ozbrojených sil Václav Klaus připomněl, že 
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armáda bojuje o důvěru veřejnosti a řada zakázek ministerstva obrany 

vyvolávala a vyvolává pochybnosti o své racionalitě a ekonomické výhodnosti. Na úvod 

svého vystoupení si prezident dovolil poklonu, když ocenil, že Velitelské shromáždění je 

jediným místem, kde, když se hraje hymna, všichni stojí v pozoru, což je podle 

prezidenta pozitivní jev. Ministr obrany Alexandr Vondra připomněl aspekty, které bude 

obsahovat připravovaná bílá kniha jeho resortu a upřesnil premiérovo tvrzení o 

nadbytku majetku, když dodal, že nyní má armády ve správě na 17.000 nemovitostí

Novým předsedou KDU-ČSL se v sobotu 20. listopadu na sjezdu strany ve 

Žďáru nad Sázavou stal třiatřicetiletý veterinář a tajemník lidovců na Pardubicku, 

Pavel Bělobrádek. Zvolen byl již v prvním kole, když dostal 280 z celkem 425 hlasů. Síly 

s ním změřila úřadující předsedkyně Michaela Šojdrová (84 hlasů), exposlanec Ludvík 

Hovorka (41) a dlouholetý člen KDU-ČSL Jaroslav Orel. Pavel Bělobrádek trpí 

roztroušenou sklerózou. Deset let je podle svých slov plně stabilizován. „Kdybych to 

nekonzultoval se svým lékařem, tak bych 

tady nestál,“ Dodal, že vlastní zkušenost ho 

vede k přesvědčení, že musí bránit 

hendikepované. „Budeme stát za lidmi, kteří 

berou příspěvky, ne proto, že by byli líní, ale 

že neměli štěstí.“ Dále také řekl, že je 

původem z řeznické rodiny a jako veterinář pracoval na jatkách. „Za ty roky mi prošla 

rukama spousta dobytka i sviní a věřte mi, že si s nimi poradím, i když se s nimi potkám 

ve vrcholné politice.“ Podle něj u nás chybí nesocialistická alternativa liberální 

bezohlednosti. „Nedělá nám problém se uskromnit, ale tíha škrtů nesmí dopadnout na

ty, kteří se nemohou bránit, na zdravotně postižené a děti,“ řekl Bělobrádek. Velký 

potlesk sklidil, když mluvil o tom, že je nepřípustné, aby byl schválen zákon, který dovolí 

adopci homosexuálním párům. „Zeptám se křesťanů v jiných stranách jako je Petr 

Nečas, Karel Schwarzenberg a Bohuslav Sobotka, zda skutečně chtějí, aby definice 

manželství byla změněna ze svazku muže a ženy na svazek dvou osob. Zda chtějí, aby 

adopce dětí byly umožněny i osobám stejného pohlaví,“ dodal Bělobrádek. Finanční 

problémy strany (dluží 46 miliónů korun) bude chtít řešit zvýšením členských příspěvků.

Pondělí 22. listopadu – Většina lidí v České republice na jedné straně souhlasí 

s obnovením trestu smrti. Na druhé straně se však o něco menší většina dotázaných ve

stejném průzkumu společnosti SANEP kloní k názoru, že současný právní systém České 
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republiky není na takové úrovni, aby zde mohl být tento nejvyšší trest, kdy je 

usvědčený viník za své činy odsouzen k usmrcení, opět zaveden. Trest smrti za nejtěžší 

zločiny je celosvětově velice diskutovaným tématem a má jak své příznivce, tak i 

ortodoxní odpůrce. V českém právním systému byl uzákoněn trest smrti od roku 1918 až 

do roku 1990, kdy byl zrušen. Jednoznačná většina dotázaných (65,5 %) 

z reprezentativního vzorku 11.329 dotázaných v průzkumu společnosti SANEP je pro 

znovuzavedení nejvyššího trestu za nejtěžší zločiny. Nutnou a základní podmínkou pro 

zavedení trestu smrti je vyspělý právní systém, kde jsou jasně vymezeny podmínky pro 

jeho udělení. Ovšem podle názoru 52% respondentů tato podmínka není v České 

republice splněna, a proto zde nemůže být trest smrti opět zaveden. V tuto chvíli tak 

obavy ze selhání stávajícího justičního systému převažují nad většinovým souhlasem se 

zavedením trestu smrti jakožto nejspravedlivějšího 

trestu v případě těch nejtěžších zločinů. Názor, že 

znovuzavedení nejvyššího trestu může mít ve svém 

konečném důsledku vliv na celkové snížení 

kriminality, sdílí 60,7 % respondentů. Poněkud 

překvapivý je fakt, že za nehumánní nepovažuje trest 

smrti 61,9% respondentů. Tento názor je tak v rozporu s celosvětovým trendem, který 

usiluje o jeho zrušení, a to právě z důvodu nehumánnosti. Příklon k obnovení trestu 

smrti je zjevně podmíněn i většinovým názorem 81,2 % dotázaných, kteří nepovažují 

stávající sazby trestů za přiměřené. Nejvyšším trestem, jaký český trestní zákoník za 

nejtěžší zločiny zná, je doživotní trest. Nicméně 63,8% respondentů se domnívá, že 

v případě nejtěžších zločinů je doživotní trest naprosto nedostatečným. V případě 

zločinů, za něž by Češi udělili trest smrti, přičemž si každý respondent mohl vybrat 

jednu nebo více nabízených možností, jednoznačně dominuje vražda dětí (13,7 %). Dále 

následuje trest smrti nájemným vrahům (10,5 %), teroristům (9,2 %) a pachatelům 

sexuálně motivovaných vražd (8,5 %). Exkluzivní internetový průzkum společnosti 

SANEP byl proveden ve dnech 7. až 13. listopadu 2010 na vybrané skupině 11.329 

dotázaných, kteří představují reprezentativní vzorek obyvatel ČR ve věku 18 – 69 let. 

Německý prezident Christian Wulff , který přijel v pondělí 22. listopadu na 

pracovní návštěvu České republiky vyjádřil přání, aby ČR oznámila, kdy by chtěla 

vstoupit do eurozóny. Jeho protějšek Václav Klaus to však odmítl s tím, že to s ohledem 

na vývoj kolem eura není tématem poslední doby. Dodal k tomu však, že ačkoli není ČR 
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členem eurozóny, není pro ni radostí objevovat problémy v zemích s eurem. Jako 

příklad k tomu dosadil Irsko, kterému bude muset nejen EU, ale i MMF finančně 

pomoci. „Jako pro zemi těsně spojenou s Evropou je jakýkoli problém eurozóny také 

českým problémem,“ doplnil český prezident. Německý prezident Christian Wulff řekl, 

že v eurozóně je nutné vytvořit jasný právní základ pro země, které porušují pravidla. Je 

přesvědčen, že Česká republika hraje při tvorbě pravidel velmi dobrou úlohu. Německý 

prezident i přes současné potíže přijetí eura Česku doporučuje ------------ Christian 

Wulff také v souvislosti s připomínkou 

listopadových událostí roku 1939, kdy 

nacisté potlačili studentský protest, 

prohlásil, že zločiny Němců na Češích 

v době nacistické okupace nelze srovnávat 

s tím, co nastalo v Československu po 

druhé světové válce. Dodal, že vítá debatu 

o poválečné situaci a přeje si, aby se odehrála v klidném duchu. „Německo si musí být 

vědomé zločinů, které páchalo na českém národě. Za tato zvěrstva musí být 

zodpovědné,“ řekl Wulff. Na základě dekretů prezidenta Edvarda Beneše přišly po válce 

v Československu až tři milióny sudetských Němců o majetek a občanská práva. Poté 

byla většina z nich odsunuta. Zástupci sudetských Němců se kromě zrušení těchto 

dekretů dožadují také zrušení amnestijního zákona, který v Československu umožnil 

promíjet excesy, jež poválečné vysídlování německé menšiny provázely. Německý 

prezident uvedl, že 60 let po válce je třeba vést diskuzi o poválečných událostech. 

Debata by měla být vedena v ČR a neměla by se omezit pouze na režiséry a akademiky. 

Ve středu 24. listopadu se poprvé sešel v novém složení Senát PČR, kde má po 

říjnových volbách většinu Česká strana sociálně demokratická (ČSSD). Novým 

předsedou Senátu byl 69 hlasy zvolen Milan Štěch z ČSSD (foto). Na schůzi bylo vedle 

nového vedení zvoleno i obsazení výborů a 

komisí. Štěch, který neměl protikandidáta, 

stál v letech 2002 – 2010 v čele 

Českomoravské konfederace odborových 

svazů (ČMKOS). V horní komoře zasedá od 

roku 1996. Od roku 2008 zastával funkci 

místopředsedy Senátu. Po svém zvolení nový 
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předseda poděkoval svému předchůdci Přemyslu Sobotkovi (ODS). Ocenil také 

atmosféru, která v horní komoře ve srovnání se Sněmovnou, převládá. Štěch by také rád 

posílil prestiž Senátu v očích veřejnosti a dále neopomněl zdůraznit, že vláda by měla se 

Senátem více spolupracovat. Zmínil například reformní zákony. ČSSD povede podle 

dohod šest z devíti výborů. ODS bude mít zástupce v čele tří výborů a získala také posty 

dvou místopředsedů Senátu, kterými budou dosavadní šéf horní komory Přemysl 

Sobotka a nově Alena Palečková. Dalším místopředsedou je za KDU-ČSL Petr Pithart. 

Za sociální demokracii budou tuto funkci zastávat Alena Gajdůšková a místopředseda 

strany Zdeněk Škromach, který do Senátu zamířil ze Sněmovny.

24. listopadu – Vládní koalice (ODS, TOP 09 a VV) chce v první polovině 

příštího roku prosadit ústavní změny, které umožní v roce 2013 přímou volbu 

prezidenta republiky. K debatě chce pozvat i ČSSD. Související návrhy předloží ministr 

spravedlnosti Jiří Pospíšil kabinetu příští týden. Podle předsedy sněmovního klubu TOP 

09 Petra Gazdíka, je prosazení přímé volby hlavy státu jednou z priorit kabinetu pro 

příští rok, proto nelze na nic čekat. V úvahu zatím připadají jednokolová volba nebo dvě 

varianty volby dvoukolové. Ústavní změna, o které politici diskutují již dlouhá léta, má 

teď šance na úspěch. Nedávno se na tom, že 

nástupce Václava Klause v prezidentském úřadu 

by měl být volen přímo občany, shodli v televizní 

debatě předsedkyně Poslanecké Sněmovny a 

místopředsedkyně ODS Miroslava Němcová a 

místopředseda ČSSD Zdeněk Škromach. Přímá 

volba hlavy státu je také zakotvena v koaliční 

smlouvě nynější vlády. ODS by si například 

představovala model, kde do druhého kola volby postupuje více kandidátů než jen dva 

neúspěšnější z kola prvního jako v senátních volbách. S přímou volbou prezidenta 

v roce 2013 počítá i návrh volebního kodexu, který minulý týden poslal do 

připomínkového řízení ministr vnitra Radek John. Zákon by měl vejít v platnost 1. října 

2012 tak, aby podle něj bylo možné volby vypsat v návaznosti na konec mandátu

Václava Klause. Návrh počítá s tím, že voliči dostanou sadu volebních lístků, na každé 

z nich bude jeden kandidát, voliči tak lístek pouze vhodí do urny, nebudou muset 

kroužkovat svého favorita. Jaká jména se na lístcích objeví, se začíná rýsovat už dva 

roky před volbou. Zájem má bývalý předseda Senátu Přemysl Sobotka (ODS) a tuto 

možnost nevyloučil ani předseda TOP 09 a ministr zahraničí Karel Schwarzenberg.
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Ve středu 24. listopadu zemřel jeden z posledních veteránů 311. 

československé bombardovací perutě RAF, plukovník Jan Wiener. Veterán vzdušných 

bitev druhé světové války podlehl dlouhé a těžké nemoci ve věku 90 let v pražské 

Ústřední vojenské nemocnici. V roce 2001 převzal Wiener z rukou prezidenta Václava 

Havla vyznamenání za zásluhy o Českou republiku --------- Životní eskapády válečného 

veterána Jana Wienera (foto níže). Narodil se 26. května 1920 v Hamburku do česko-

německé židovské rodiny, od začátku 30. let vyrůstal v Praze, kde vystudoval německé 

gymnázium ve Štěpánské ulici. Po roce 1939 byl pro svůj židovský původ perzekvován, 

podařilo se mu ale opustit protektorát a odcestovat za svým otcem, který žil 

v Jugoslávii. Wienerova matka zahynula v roce 1942 v Terezíně. V dubnu 1941, kdy 

byla napadena Jugoslávie, spáchal Wienerův otec sebevraždu a on sám se snažil přes 

Itálii dostat do svobodné zóny ve Francii. V Janově však byl zadržen a následně strávil 

téměř tři roky v italských vězeních a 

táborech. Do Velké Británie se dostal 

až v červenci 1943, když se mu 

podařilo po invazi spojenců z Itálie 

uprchnout. U Královského letectva 

(RAF) sloužil jako navigátor a střelec 

u 311. bombardovací perutě. S koncem 

války se vrátil do Československa, kde mimo jiné učil na jazykové škole. Po únoru 1948 

se ocitl podobně jako řada dalších vojáků ze Západu v nemilosti, v roce 1950 byl jako 

údajný špión odsouzen na pět let. Dva roky po odpykání trestu, v roce 1957, se potřetí 

oženil a v první polovině 60. let se mu podařilo získat povolení k vystěhování do USA, 

kde působil například jako univerzitní učitel historie. Začátkem 80. let také přednášel 

na soukromé škole v západním Německu. Jakmile sametová revoluce v roce 1989 

otevřela hranice, vrátil se do Československa. Už ve Špalíčku spolupracoval 

s Občanským fórem, později přednášel dějiny střední Evropy na Filozofické fakultě 

Univerzity Karlovy v Praze. Byl držitelem řady vyznamenání, od Václava Havla např. 

obdržel medaili Za zásluhy. Jeho osudu se věnovala dokumentaristka Helena 

Třeštíková, před třemi lety vyšla Wienerova kniha „Bojovník – vždy proti proudu“.

Pátek 26. listopadu – Městský úřad v Novém Bydžově chystá zvláštní opatření 

proti vzrůstající kriminalitě, kterou tu páchají Romové. Tamní starosta chce zahájit 

razie v barech a hernách. Kdokoliv bude přistižen u automatu a přitom pobírá dávky 
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hmotné nouze, bude mu dávka neprodleně odňata, informuje starosta. Poslední 

kapkou byl případ z 11. listopadu, kdy poblíž bydžovského náměstí znásilnil recidivista 

dívku. Dvaatřicetiletý muž byl policií dopaden hned následujícího dne a skončil ve 

vazbě. Radnice ale chce zabránit nejen opakování podobných násilných zločinů, ale i 

drobné kriminalitě, která zaznamenala ve městě znatelný nárůst. Starosta Pavel Louda 

(ODS) zveřejnil na městském webu text, v němž si nebere servítky --------- „Poslední 

kapka nenávisti občanů k cikánům přetekla. V minulých dnech byla znásilněna dívka 

cikány při cestě od autobusu. Rodina trpí, hlavní aktér je ve vazbě a ti, kteří přihlíželi, 

na svobodě,“ uvádí se tam. Občané podepisují petici, v níž žádají radnici o radikální 

řešení a rozhořčení lidí hýbe celým městem, napříč věkovými skupinami. „Počet Romů 

tu narostl za posledních pět let na pět procent, roztahují se ve městě, otravují, kradou, 

znásilňují. Čas, kdy slušný občan pracuje, cikáni tráví rozvalení na lavičkách na 

náměstí a spokojeně klábosí. Město hloubkovým šetřením zjistilo, že třetina cikánů tu 

nemá trvalý pobyt, přesto čerpá veřejné služby. Bydlí v soukromých objektech. Každý 

z nich byl prověřen a bylo zjištěno, že 

majitelé vysoké příjmy z nelegálních 

nájmů nedaní a je to vlastně zbytečné, 

neboť na většinu dotčených nemovitostí 

je uvalená exekuce. Občané žádají 

represe,“ uvedl Louda. Omezíme také 

zneužívání veřejně prospěšných prací 

cikány a zahájíme razie po hernách a barech. Kdokoliv bude přistižen u automatu a 

přitom pobírá dávky hmotné nouze, bude mu dávka neprodleně odňata Radnice se 

rozhodla posílit své represivní složky, protože podle starosty republiková policie situaci 

nezvládá. „Marketingové heslo Pomáhat a chránit je ve světle současných skutečností 

směšné,“ konstatoval Louda. Bydžov proto navýší počet svých strážníků, přidělí jim 

auto a služebního psa s výcvikem. Louda převezme přímé řízení městské policie a 

radnice zahájí jednání se Svazem měst a obcí ve věci zákonného tlaku na zastavení toku 

peněz, plynoucích do romské integrace. Následovat bude mj. stížnost k soudu a 

ombudsmanovi ve věci snížení rozpočtu Policie ČR. „Omezíme také zneužívání veřejně 

prospěšných prací cikány a zahájíme razie po hernách a barech. Kdokoliv bude 

přistižen u automatu a přitom pobírá dávky hmotné nouze, bude mu dávka neprodleně 

odňata, a to navzdory očekávaným soudním procesům kvůli této věci. Cukrování života 
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cikánům už bylo dost,“ zdůraznil starosta. Louda uvedl, že zástupci města se 

letos zúčastnili jednání na Radě vlády pro záležitosti romské komunity, kde žádali 

podporu a řešení. „Odjeli jak zpráskaní psi, celé jednání se změnilo ve vyšetřování a 

dotazování ne nepodobné soudnímu. A výsledek? Máme dbát na to, aby se cikánům 

neubližovalo, máme zajistit, aby jich bylo ve všech školách stejně, aby terénní sociální 

pracovník nebyl zaměstnancem města, protože je-li jím, málo dbá na práva cikánů. 

Takový je postoj státu, ale město to vzdát nemůže a nesmí,“ ujistil bydžovský starosta.

Českou republiku zasáhly v pondělí 29. listopadu přívaly čerstvého sněhu. Přes 

noc napadlo až 20 centimetrů, což zkomplikovalo dopravu na mnoha místech země. 

Na odklízení sněhu v pražských ulicích se od nedělního večera podílí téměř 130 sypačů. 

Silnice jsou sjízdné, silničáři se snaží udržet vždy aspoň jeden jízdní pruh v každém 

směru. Na většině území Jihočeského kraje sněží a mrzne, silnice jsou sjízdné se 

zvýšenou opatrností. Silničáři na Plzeňsku byli celou noc v terénu, od nedělní noci  

napadlo 10 až 15 cm sněhu. Dopravu místy komplikovaly nehody nebo kamióny, které 

uvízly v kopcích na letních pneumatikách. Motoristé ve Středočeském kraji musí počítat 

se zbytky rozbředlého sněhu na většině komunikací včetně hlavních tahů. Silničáři přes 

noc silnice prvních tříd ošetřili 

chemickým posypem. V Karlovarském 

kraji celou noc sněžilo a do rána 

napadalo několik centimetrů spíše 

mokrého sněhu. Sníh nepřestal padat ani 

během dne, nasněžit mohlo už přes 30 

centimetrů. Pod Krušnými horami jezdí 

všechno, co silničáři mají. Správa silnic 

má v terénu veškerou dostupnou techniku, kterou ještě posílila i vozidla externích firem. 

Většina silnic na Liberecku je sjízdných se zvýšenou opatrností, teploty se pohybují od 

minus čtyř stupňů Celsia do nuly. Na Vysočině napadlo v noci pět až deset centimetrů 

nového sněhu a sněhové přeháňky se vyskytují stále. Na silnicích v Orlických horách 

tvoří silný vítr sněhové jazyky. V Krkonoších leží na silnicích ujetá sněhová vrstva do tří 

centimetrů. V Pardubickém kraji průběžně sněží a všechny silnice jsou po chemickém 

ošetření pod rozbředlým sněhem, jen hlavní tahy se daří udržovat pluhováním a 

solením. Motoristé museli s čerstvým sněhem nebo zbytky rozbředlého sněhu počítat na 

většině silnic Olomouckého kraje včetně hlavních tahů. Ve Zlínském kraji během noci
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napadlo pět až 15 centimetrů, nejvíce na Valašsku. Silnice v Brně jsou po 

nočním sněžení a následném chemickém posypu mokré a sjízdné bez větších komplikací. 

Vlna sněžení a mrazů, která tento víkend zasáhla Evropu od Británie přes Francii, 

Španělsko, Německo, Švýcarsko a Rakousko až do Chorvatska, si vyžádala nejméně 13 

lidských životů, z toho jeden i v České republice. Strážníci našli v sobotu v Brně mrtvého 

bezdomovce na zastávce městské hromadné dopravy. Největší daň si sníh vyžádal 

v Itálii, kde pod lavinami zahynulo pět turistů.

Novým pražským primátorem byl v úterý 30. listopadu večer zvolen kandidát 

ODS, MUDr. Bohuslav Svoboda. Hlasovalo pro něj 33 z 63 zastupitelů. Proti bylo 27 

zastupitelů. Pro Svobodu hlasovali zastupitelé ODS a ČSSD kromě jejího lídra v Praze 

Jiřího Dienstbiera, který koalici nepodpořil a volby se neúčastnil. Kandidát na 

primátora za TOP 09 Zdeněk Tůma se zdržel hlasování, stejně jako Lubomír Lédl 

(KSČM), další dva komunisté hlasovali proti Svobodovi. Proti koalici před radnicí i 

v jednacím sále demonstrovaly stovky Pražanů. Volbu Svobody provázel pískot.

Svoboda v kandidátském projevu vyzval 

ke své volbě i zastupitele, kteří nejsou 

koaliční, ale kteří souhlasí s jejím 

programem otevřenosti, boje proti 

korupci, odpovědné správy peněz a 

sociální ohleduplnosti. Svoboda 

v emotivním projevu slíbil nový vzorec 

politické kultury a fungování vlády a 

opozice. „Nemohu slíbit nic jiného než krev, slzy a pot,“ využil za pískotu odpůrců z řad 

veřejnosti Svoboda slavný výrok Winstona Churchilla. Tůmův projev byl kratší. „Praha 

potřebuje změnu a je čas se o takovou změnu zasadit,“ řekl Tůma. Podle něho je nutné 

změnit arogantní vedení radnice, je třeba větší otevřenosti, průhlednosti a potírání 

korupce. „Ať volba dopadne jakkoli, budu se zasazovat o to, co jsme slíbili,“ dodal lídr 

TOP 09. Z náměstků dostal nejvíce Karel Březina (ČSSD), a to 36 ze 62. Hlasovali pro 

něho vedle koaličních zastupitelů také komunisté. Březina se má stát podle koaliční 

smlouvy prvním primátorovým náměstkem. Antonín Wienert (ČSSD) dostal 34 hlasů, 

Josef Nosek s Ivanem Kabickým (oba ODS) 33 hlasů. ODS bude mít v jedenáctičlenné 

radě města pět míst, stejně jako ČSSD. Jedno místo koalice nabídla vítězné TOP 09, ta 

to ale odmítla. 
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OBSAH: 1) Domácí test na HIV, 2) Mrazivé počasí v republice, 3) Lukáš Konečný mistrem Evropy 
v lehké střední váze v boxu, 4) 205 let od bitvy u Slavkova, 5) Stávka odborů proti snižování mezd, 6) 

ČSSD si stěžuje u Ústavního soudu na škrty v sociální oblasti a na snížení státního příspěvku ve 
stavebním spoření, 7) Senát vzal zpět návrh zákona o protikomunistickém odboji, 8) Zemřel brigádní 

generál MUDr. Josef Hercz, 9) Administrativní část satelitního navigačního systému Galileo bude sídlit 
v Praze, 10) 92. výročí vzniku Hradní stráže, 11) Celá republika byla zavalena přívaly sněhu, 12) 

Rezignace ministra životního prostředí Pavla Drobila a korupční kauza ve Státním fondu životního 
prostředí, 13) Poslanecká sněmovna schválila státní rozpočet na rok 2011, 14) Senát schválil návrh 

zákona o snížení platů představitelů státu včetně soudců a státních zástupců, 15) Další z pokusů omezit 
navždy přestupkovou a tzv. doživotní imunitu poslanců a senátorů opět ztroskotal, 16) Bavorský premiér 

Horst Seehofer v Praze, 17) Tvrdé vystoupení premiéra Nečase proti koaličnímu partnerovi, Věcem 
veřejným, 18) Dohoda vládní koalice u prezidenta republiky, 19) Vláda premiéra Nečase přežila 

parlamentní pokus o vyslovení nedůvěry, 20) Prezident Václav Klaus udělil milost někdejší komunistické 
prokurátorce Ludmile Brožové Polednové, 21) Policejní prezident Oldřich Martinů odstoupil z funkce, 
22) Katastrofálně špatná kvalita ovzduší v Moravskoslezkém kraji, 23) Prezident republiky podepsal 
zákon o státním rozpočtu na rok 2011, 24) Razítkování vánočních dopisů v Božím Daru, 25) Konec 

existence někdejší vládní strany Unie Svobody – Demokratická unie, 26) Trestní oznámení na bývalou 
vládu Miloš Zemana, 27) Rozhovor s velícím důstojníkem Armády spásy v ČR, 28) České maso začíná být 
vzácností, 29) Smrt na kolejích Českých drah, 30) Průměrná výše starobního důchodu, 31) Fotovoltaické 

elektrárny v ČR, 32) Nemocnost v Čechách, 33) Počet podnikatelů v ČR, 34) Nejabsurdnější bankovní 
poplatek roku.

Praha 1. prosince – Doposud bylo možné se nechat otestovat na HIV jen ve 

zdravotnických zařízeních či ve speciálních institucích zaměřených na prevenci nebo 

léčbu HIV nemocných. Díky novému domácímu testu, který bude k dostání i v 

lékárnách po celé České republice, se člověk 

zvládne otestovat doma, bez pomoci odborníků a s 

téměř stoprocentní spolehlivostí. Test odhalí, zda 

jsou v krvi obsažené protilátky proti HIV. Pokud 

ano, je jedinec s 99,97procentní pravděpodobností 

HIV pozitivní a na testu se ukážou dva puntíky. 

Definitivně však může určit diagnózu jen lékař po sérii testů. Testování u lékaře totiž 

zjišťuje v krvi přítomnost samotného viru, což trvá několik dní až týdnů. Domácí test je 

podle odborníků potvrzen stovkami studií a 11 milióny testovaných dobrovolníků po 

celém světě. Testovací sada proto byla schválena pro prodej ve 45 zemích světa včetně 

České republiky a její cena se bude pohybovat mezi 450 až 500 korunami. V ČR se v 

současnosti eviduje 1.493 nakažených virem HIV.

Mrazivé počasí přineslo ve čtvrtek 2. prosince do Šindelové na Sokolovsku po 

20 letech znovu takzvaný polární den. Za ten označují meteorologové stav, kdy 

průměrná teplota nepřekročila po celý den hodnotu deseti stupňů pod nulou. To se 
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podařilo právě ve čtvrtek, kdy se tam odpolední teplota pohybovala kolem minus 

10,6 stupně Celsia. Ráno bylo ještě výrazně chladněji. Velkou sérii polárních dnů 

pamatuji v Šindelové v roce 1976, kdy trvaly od 20. do 31. prosince, kdy bylo odpoledne 

i 25 stupňů pod nulou. V noci na pátek padaly na řadě míst ČR teplotní rekordy. Podle 

ČHMÚ byly dosavadní rekordní zápisy překonány na třetině až čtvrtině jejich stanic. 

Nejčastěji byly nejnižší teploty mezi -12 a -20 stupni Celsia, na některých místech však 

bylo dokonce přes -20. Vůbec nejchladněji bylo v pátek v Doksanech (-22,8 stupně).

Boxer Lukáš Konečný porazil 3. prosince pražské hale Podvinný mlýn 3:0 na 

body Hamleta Petrosjana z Arménie a obhájil titul mistra Evropy v lehké střední 

váhové kategorii. Favorizovaný Konečný se měl proti o deset centimetrů vyššímu 

soupeři od začátku na pozoru. Snažil se střídat údery na spodek se zásahy hlavy a držel 

si mírnou převahu. Ve třetím kole se Armén žijící ve Švýcarsku ocitl na zemi, ale ne po 

Konečného úderu, ale protože uklouzl. Ústecký 

boxer musel v solidně zaplnění aréně Sparty 

Petrosjana prakticky neustále honit po ringu.

Údery Petrosjana většinou končily 

v připraveném krytu, arménský boxer však 

potvrzoval, že ne náhodou ještě ani jeden zápas 

mezi profesionály neprohrál před limitem. Ustál 

toho hodně. Konečný si ale byl vědom své 

převahy, což dával najevo na konci většiny kol.

Na Konečném bylo vidět, že chce zápas ukončit předčasně, v 9. kole zasypal Petrosjana 

sérií úderů, knockoutovat jej ale nedokázal. Podobně dopadla snaha dvojnásobného 

bronzového medailisty z amatérského mistrovství světa i v 11. a 12. kole, i když 

v poslední tříminutovce se rozhodl útočit i Petrosjan. 

Novodobou Bitvu tří císařů, známou také jako bitva u Slavkova, 

demonstrovalo v sobotu 4. prosince odpoledne na 1.200 milovníků vojenské historie.

Na pláni pod vrcholem Santon u Tvarožné na Brněnsku se po 205 letech opět střetla 

vojska Napoleona I., rakouského císaře Františka I. a ruského imperátora Alexandra. 

Francouzského císaře a vojevůdce představoval skutečný Francouz Frank Simon, 

jezdectvo bylo podřízeno diviznímu generálovi Olegu Sokolovovi, jednomu ze 

zakladatelů napoleonského re-enactmentu v Rusku a v současné době historikovi 

pařížského Musée de l‘Armée. Koaliční rusko-rakouské armádě v roli generála
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Liechtensteina velel Wolfgang Horak, ruské části dělostřelecký kapitán Vít 

Odstrčil a v roli knížete Bagrationa se představil Jaroslav Pelíšek. V rakouské 

generálské uniformě si zabojoval také David Banks, prezident Evropské napoleonské 

společnosti. Tisíce diváků, kteří letos díky štědrosti sponzorů neplatili vstupné, nejprve 

sledovaly boje na krajním levém křídle 

fronty. Ve skutečnosti měřila osm 

kilometrů, spojenci – Rusové a 

Rakušané – přitáhli od Olomouce. 

Nejvíce se líbily jezdecké souboje, 

účinkovalo 80 jezdců na koních. 

Francouzské barvy hájilo 635 vojáků 

vyzbrojených 480 puškami a sedmi kanóny, za koalici se bilo 554 vojáků se 365 puškami 

a dvanácti kanóny. Ve skutečné bitvě padlo na 20.000 vojáků a tisíce koní.

Organizátorům pomohlo slunné počasí, i když mráz byl větší než při skutečné bitvě z 2. 

prosince 1805.

Ve středu 8. prosince se uskutečnila stávka odborů proti snižování mezd. 

Nakonec měla na Českou republiku menší dopad, než organizátoři očekávali. Podle 

odborových předáků stávkovalo bezmála 150.000 lidí, na demonstracích však byla 

účast nepoměrně menší a na jednotlivých mítincích se jednalo řádově o stovky 

demonstrantů. Odbory přitom očekávaly 

výrazně vyšší účast. Prezident Václav 

Klaus řekl, že stávka samozřejmě dopadla 

směšným způsobem, a to že se jí nikdo 

nezúčastnil, bylo jasnou ukázkou, že si 

pánové z vedení odborů hrají na šéfy 

něčeho, čeho šéfové  skutečně nejsou. Podle mluvčí Českomoravské komory odborových 

svazů (ČMKOS), byla přímá účast na stávce 148.000 zaměstnanců. Z toho bylo zhruba 

60.000 zdravotníků, na 25.000 pracovníků ve školství a 21.000 zaměstnanců státní 

správy. Pasivně stávku podle odborů podpořilo na 190.000 lidí ------ Avšak např. na 

demonstraci na Palackého náměstí v Praze se sešlo zhruba 500 kritiků vládní mzdové 

politiky. Odborářského protestu na konci září se přitom zúčastnilo až 40.000 lidí, kteří 

zaplnili centrum Prahy ------ Před pardubické divadlo přišlo asi 400 stávkujících ------

V Ústí nad Labem se po poledni na Lidickém náměstí sešlo na protestním shromáždění 

-  144  -



zhruba 400 až 500 lidí ------ Odboráři nejen ze Slovenska, ale i ze sousedního 

Rakouska přijeli podpořit několik tisíc brněnských odborářů, kteří přišli demonstrovat 

na prostranství před budovu Janáčkova divadla ------ Na demonstraci v Mladé 

Boleslavi přišlo kolem 150 lidí ------ Na shromáždění státních zaměstnanců, kteří ve 

středu v Plzni protestovali proti vládním škrtům, přišlo na Masarykovo náměstí přes 

250 lidí ------ Na odborářskou demonstraci na Baťkově náměstí v centru Hradce 

Králové po poledni dorazilo asi 700 lidí ------ V Jihlavě demonstrovalo proti vládním 

úsporným návrhům v parku Gustava Mahlera kolem 200 lidí ------ V Č. Budějovicích 

demonstrovalo před budovou krajského úřadu kolem čtyř stovek odborářů apod.

Poslanci ČSSD ve středu 8. prosince podepsali a odeslali Ústavnímu soudu 

(ÚS) tři stížnosti najednou. Dožadují se v nich zrušení škrtů v sociální oblasti a 

omezení podpory stavebního spoření. Kritizuje přijetí těchto opatření ve stavu  

legislativní nouze. ČSSD také u ÚS napadla ustanovení, na základě kterého se  

neproplácí první tři dny nemocenské. Pokud jde o sociální škrty, kdy byl např. zrušen 

sociální příspěvek nebo sníženy dotace 

pro zdravotně postižené, sociálním 

demokratům vadí schválení ve stavu 

legislativní nouze. Strana požaduje, aby 

ÚS celý zákon zrušil. V případě novely 

zákona o stavebním spoření, která je 

předmětem druhé stížnosti, ČSSD také 

kritizuje přijetí ve stavu legislativní 

nouze. Po ÚS požaduje, aby zrušil zpětné zdanění stavebního spoření za letošní rok a 

snížení státního příspěvku u stávajících smluv. Třetí stížnost se týká opatření, kdy 

Topolánkova vláda zrušila proplácení prvních tří dnů nemocenské. ČSSD už toto 

ustanovení u ÚS jednou napadla a uspěla. Parlament ale zrušení proplácení prvních tří 

dnů nemocenské následně obnovil. 

Senát ve čtvrtek 9. prosince rozhodl hlasy ČSSD, KSČM a KDU-ČSL o tzv. 

zpětvzetí návrhu zákona o protikomunistickém odboji a jeho účastnících. Návrh byl do 

Sněmovny předložen v době, kdy měla v horní komoře pravice většinu. Pro stažení 

návrhu hlasovalo 43 senátorů, proti 28. „Jsem opravdu zvědav, jak se sociální  

demokraté a část lidovců podívají do očí všem politickým vězňům, ať už z padesátých 

nebo sedmdesátých let,“ odsoudil stažení návrhu zákona místopředseda Senátu Přemysl 
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Sobotka (ODS). „Dnešek je černý den oranžové většiny v Senátu,“ doplnil 

senátor a ministr obrany Alexandr Vondra (ODS).  Návrh na zpětvzetí předložil senátor 

ČSSD Jiří Dienstbier. Ten, ač bývalý disident, patřil spolu s lidoveckým senátorem 

Petrem Pithartem mezi kritiky zákona. Nesouhlasné reakce vzbudil návrh v předložené 

podobě i u některých historiků. Podle jejich mínění je nedomyšlený. Pozastavovali se 

např. nad tím, že by o uznání zásluh odbojářů měli rozhodovat úředníci. Alexandr 

Vondra následně kritizoval historiky proto, 

že: „Opírat stanovisko doporučující stažení 

zákona z projednávání v Poslanecké 

sněmovně o dopis historiků, kteří v něm 

nakonec přiznávají, že jim jde především o 

peníze pro jejich bádání, je smutný příklad 

toho, jak se u nás někdy dělají věci veřejné. Lidé, kteří se čtyřicetileté komunistické 

diktatuře s nasazením života nebo zdraví postavili, jim dávali témata pro jejich práci. 

Kdyby tito lidé nebyli, tak historici nemají o čem psát. Je nemravné si místo ocenění 

těchto lidí říci o peníze,“ Prosazení zákona o protikomunistickém odboji má ve svém 

programovém prohlášení i kabinet premiéra Petra Nečase (ODS). Poslanci vládní 

koalice po hlasování Senátu oznámili, že podají návrh o protikomunistickém odboji jako 

vlastní iniciativu. Použijí jeho původní znění, které vypracovali pravicoví senátoři. 

Ve čtvrtek 9. prosince 2010, zemřel ve věku 93let, válečný veterán brigádní 

generál v. v. MUDr. Josef Hercz. Tento skvělý voják a lékař se narodil 11. července 

1917 na samotě Čalovka, ve slovenské obci Egreš. V roce 1935 maturoval v Košicích a 

poté odešel studovat medicínu do Prahy. Po uzavření vysokých škol se vrátil do nově 

vzniklého Slovenského státu a byl odveden do pracovních oddílů. Začátkem května 1940

kdy byl z armády dočasně propuštěn, se Josef Hercz rozhodl emigrovat do Palestiny. Na 

vystěhovalecké lodi Pentscho, vyplul z Bratislavy 18. května 1940. Po strastiplné cestě 

na přeplněném parníku, doplul až do Středozemního moře, kde parník, určený jen pro 

plavbu na řece, ztroskotal. Josef Hercz se zachránil se skupinou několika dalších lidí na 

malém člunu. Poté byl internován v egyptském vězení v Alexandrii. Po propuštění 

v květnu 1941, vstoupil do Československé armády na Středním východě. Účastnil se 

bojů při obléhání přístavu Tobruk, kde byl zraněn. Po příjezdu do Velké Británie sloužil 

u Československé samostatné obrněné brigády. Rotný aspirant Josef Hercz byl v roce 

1944, v bojích u Dunkerque, jmenován velitelem průzkumné čety. Po skončení 2. světové 
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války odešel do civilu a dokončil studia na lékařské fakultě. V roce 1947 nastoupil na

chirurgické oddělení pražské nemocnice Na Bulovce, kde pracoval až do svého odchodu 

do důchodu v roce 1992. Josef Hercz obdržel, kromě vyznamenání udělených za služby 

za Druhé světové války, také francouzský Řád čestné legie (2004), v roce 2005 mu byl 

propůjčen Řád Tomáše Garrigue Masaryka I. třídy. Městu Kolín a Společnosti Václava 

Morávka bylo velkou ctí znát pana generála Josefa Hercze a uvítat jej i na pietních 

aktech u pamětní desky Václava Morávka v Kolíně a u památníku Josefa Mašína 

v Lošanech v roce 2007. 

Pietní akt u pamětní desky Václava Morávka v Kolíně dne 10. září 2007. Odprava: 
generálmajor MUDr. Josef Hercz, generálmajor Miroslav Masopust, 

armádní generál Ing. Pavel Štefka a plukovník Alexandr Beer.

Administrativní část satelitního navigačního systému Galileo bude definitivně 

sídlit v České republice. V pátek 10. prosince to v Bruselu schválili ministři EU.

Potvrdil to ministr dopravy Vít Bárta (VV). Nyní se vytvoří tým, který začne s EU jednat 

o podrobnostech. „Dlouhodobá jednotná a efektivní koordinace české kandidatury  

doma i v zahraničí ukázala, že Česká republika dokáže účinně prosazovat své zájmy,“

doplnil k rozhodnutí EU premiér Petr Nečas (ODS). „Jde o byznys s nejvyšší přidanou 

hodnotou, výhledově díky němu mohou místní firmy, potažmo celá ČR, získat miliardy 

korun,“ uvedl Karel Dobeš, vládní zmocněnec pro Galileo z Odboru kosmických 

technologií a družicových systémů Ministerstva dopravy. Systém nyní sídlí v Bruselu, do 

-  147  -



Evropský komisař pro dopravu 
Antonio Tajani při tiskové 
konferenci v Bruselu při 

představení satelitní navigační sítě 
Galileo.

Prahy by měl přesídlit během dvou let. Sídlit bude v budově někdejší konsolidační 

agentury v pražských Holešovicích. Zájem o systém, který by měl být spuštěn 

v roce2014, měli i Nizozemci. Zatímco Českou republiku v hlasování podpořili ministři 

22 zemí, Nizozemci dostali jen čtyři hlasy. Celý systém přijde na 3,5 miliardy eur (cca

90 miliard korun). Zatím jsou na oběžné dráze pouze dva satelity, celkem jich má být 

30. 

Příslušníci hradní stráže si v pátek 10. prosince společně s návštěvníky 

Pražského hradu připomněli 92. výročí vzniku svého útvaru. Slavnostnímu aktu 

přihlíželi vedle návštěvníků i ministr obrany Alexandr Vondra, pražský arcibiskup 

Dominik Duka a pražský primátor Bohuslav Svoboda. Na prvním nádvoří se konal 

slavnostní nástup 110 příslušníků nynější jednotky. Hradní stráž vznikla nařízením 

Vrchního velení Československé 

branné moci 6. prosince 1918. 

Nyní čítá celkem 655 vojáků 

společně s občanský zaměstnanců.

„Dovolte mi dnes pozdravit Vás 

všechny bývalé i nynější členy naší 

elitní strážní jednotky a 

přispět bohatství vexilologické 

symboliky bojového praporu Hradní stráže slavnostní stuhou Hlavního města Prahy. Ať 

je i nadále připomenutím toho, že ochranou srdce hlavního města strážíte symbolicky i 

město samé,“ řekl Bohuslav Svoboda, který na prapor připevnil pamětní stuhu.

(vexikologie: pomocná historická věda, zabývající se historií a symbolikou vlajek, 

praporů a standart.) --------- Spolu s řadou dalších lidí se i kronikář ptal, kde, sakra, 

byl prezident republiky??!!
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Přívaly sněhu, který po celonočním sněžení na čtvrtek 16. prosince zasypal 

prakticky celou republiku, znovu paralyzují dopravu. Zavřeno je několik železničních 

tratí. Kvůli počasí bylo ve středu po deváté hodině ráno uzavřeno pro nákladní či 

osobní auta 35 silnic v zemi. Nejvíce jich je 

v Ústeckém, Libereckém a Karlovarském 

kraji. Podle Českých drah nejezdí ani vlaky 

na devíti regionálních tratích, další mají 

zpoždění. Vydatné sněžení v noci na středu 

ochromilo život na hřebeni Krušných hor na 

Chomutovsku. Uzavřená je i dálnice D8 u 

německých hranic. Podle odhadu Českého 

hydrometeorologického ústavu (ČHMÚ) zde napadlo asi 30 centimetrů sněhu. Kromě 

dálnice D8 je v Ústeckém kraji kvůli vydatné sněhové nadílce uzavřeno 22 silnic 

Nejhorší situace je na horských vozovkách v Krušných horách, především na Ústecku a

Chomutovsku. Kalamitní stav vyhlásil ve středu ráno v osm hodin starosta Frýdlantu v 

Čechách. „Od úterního večera nasněžilo asi padesát centimetrů sněhu. Nestačíme ho 

odklízet a stále sněží,“ řekl. Ve městech Liberec a Jablonec nad Nisou napadlo okolo 35 

až 40 centimetrů sněhu, ulice nejsou zatím upraveny, sníh není kam odhrnovat kvůli 

zaparkovaným a zasněženým automobilům. Silničáři v Karlovarském kraji už uzavřeli 

celkem devět úseků. Největší potíže jsou v Krušných horách v okolí Božího Daru, kde 

vítr tvoří sněhové jazyky a závěje. Na jihu Čech komplikuje dopravu husté drobné 

sněžení především na Táborsku, kde jsou silnice sjízdné jen s velkou opatrností. Velké 

problémy mají i vlaky. Podle informací Českých drah nejezdí vlaky mezi Kolínem a 

Ledečkem, Chebem a Luby u Chebu, z Lovosic do Úštěku ani Libochovic, z Hazlova do 

Aše, mezi Turnovem a Libercem, či z Peček do Kouřimi. Neprůjezdný je i úsek z Mladé 

Boleslavi do Mělníka, trať Tanvald - Harrachov, trať z Řasnice do Jindřichovic pod 

Smrkem a úsek Moravský Karlov - Štíty.

Ministr životního prostředí Pavel Drobil ve středu 15. prosince oznámil, že 

premiérovi navrhl rezignaci na svůj post. Se svým záměrem rezignovat seznámil Petra 

Nečase a následně se dohodli, že Drobil abdikuje až poté, co udělá potřebné personální 

změny, a poté, co bude schválen státní rozpočet. „Rozhodl jsem se žádným způsobem 

nedovolit zneužití této mediální kauzy k diskreditaci vlády premiéra Petra Nečase a 

Občanské demokratické strany,“ vysvětlil Pavel Drobil svůj odchod z vlády. Nechtěl prý 
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Ministr životního prostředí Pavel 
Drobil a premiér Petr Nečas.

připustit, aby lidé, kteří nahrávají své spolupracovníky nebo vyprávějí pohádky o 

údajných úkolech od ministra, dále mohli v tomto resortu pracovat. Za jediné Drobilovo 

pochybení označil premiér manažersky nezvládnutý výběr spolupracovníků. Drobil 

žádal ředitele Státního fondu životního prostředí (SFŽP) Libora Michálka, aby zničil 

nahrávky, které údajně prokazují, že ministrův poradce Martin Knetig a také náměstek 

předsedy fondu Dušan Fibingr chtěli Michálka přimět k manipulacím s veřejnými 

zakázkami. Získané prostředky měly podle Knetiga směřovat na financování ODS a 

Drobilovy politické kariéry. Drobil již v úterý oznámil, že Michálka odvolal z funkce a 

že přestal spolupracovat s Knetigem a Fibingra poslal na nucenou dovolenou. Po 

Drobilově odvolání volala na středeční schůzi 

Sněmovny opozice. ČSSD oznámila, že bude kvůli této 

kauze iniciovat hlasování o vyslovení nedůvěry 

kabinetu. Nic na tom nezměnilo ani oznámení o 

rezignaci --------- Premiér Petr Nečas věděl o 

podezření z korupce na Státním fondu životního 

prostředí již v polovině října, řekl bývalý ředitel

Státního fondu životního prostředí Libor Michálek. 

„Úřad pana premiéra byl o tom podezření informován již odhadem v polovině října. A 

to, co mě mrzí, je, že ani ze strany pana premiéra nebyla ochota řešit věc přímo a 

v podstatě přenášel řešení na pana Drobila, který tu věc neřešil,“ řekl dále Michálek ---

------ „Dostávám e-mailem x takových obecných upozornění. Politická intuice mi říkala, 

že jeden z důvodů, proč se chtěl se mnou ten člověk setkat, byl, aby si mě nahrál,“ řekl 

Petr Nečas. „Já jsem to považoval za provokaci. Píše mi člověk, který je na dost 

vysokém postu ve státní správě, tak přece ví, co má dělat. Musí přece dobře vědět, že to 

má nahlásit orgánům činným v trestním řízení nebo to řešit se svým nadřízeným,“ dodal 
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premiér --------- Podle Transparency International přitom Michálek postupoval 

jediným možným způsobem, jakým se lze proti korupčním tlakům bránit. V kauze jde 

mimo jiné o stamiliónové částky, které podle Michálka chtěli pro ODS získat lidé ve 

vedení fondu z údajně nadhodnocené zakázky na modernizaci pražské čistírny 

odpadních vod. Projekt za několik miliard má být financován z evropských fondů.

Získané prostředky měly podle slov Drobilova poradce Martina Knetiga z nahrávky 

směřovat na financování ODS a Drobilovy politické kariéry. „Na rovinu. Jsme 

domluveni s Ivanem Langerem, který má momentálně na starosti pokladnu ODS,“ říká 

na nahrávce Knetig. 

Komentář kronikáře: zajímavé je, že v případu údajné korupce na kolínské radnici ze 

září letošního roku, viz kauza místostarosty Mgr. Romana Pekárka, premiér a současně 

předseda ODS Petr Nečas doslova veřejně popravil starostu Kolína Jiřího Buřiče za to, 

že, ač o existenci kompromitující nahrávky Pekárek – Lička věděl v předstihu, tak 

nekonal, jak konat měl. Tedy, že celou věc ihned nepředal orgánům činným v trestním 

řízení. Nedopustil se tak premiér ve věci korupčních tlaků na ministerstvu životního 

prostředí náhodou stejného přestupku? Odpověď zní: jednoznačně ano! Bude tedy 

zajímavé, jak bude Petr Nečas postupovat dále. Podstatná připomínka. Pravda je, že 

Jiří Buřič ve věci výše zmíněné nahrávky nepodal trestní oznámení, navštívil však 1. 

července 2010 Státní okresní zastupitelství v Kolíně a o nahrávce informoval státního 

zástupce JUDr. Hrubého. Ten však dále již neučinil vůbec nic.

Pokračování kauzy Drobil a SFŽP. Sociální demokracie chce kvůli skandálu 

kolem odcházejícího ministra životního prostředí Pavla Drobila vyvolat hlasování o 

vyslovení nedůvěry vládě. Podle premiéra Petra Nečase na to má plné právo. „Je 

nezpochybnitelným právem opozice požádat o vyslovení nedůvěry vládě. Toto právo 

respektuji a zároveň dodávám, že pevně věřím, že vláda v tomto hlasování získá důvěru. 

A pevně věřím, že se jedná o hlasování, které má pouze zviditelnit opozici,“ uvedl 

Nečas. Kauzu ale nechce zlehčovat, podle něj je však především na policii, aby ji 

prošetřila. K tomu vyzýval i odvolaného šéfa fondu životního prostředí Libora 

Michálka. Ten měl k dispozici nahrávky, které ukazovaly, že ministrovi spolupracovníci 

po něm chtějí, aby manipuloval s veřejnými zakázkami. Podle Nečase je podivné, že 

Michálek se dva měsíce neobrátil na policii, ačkoliv ho k tomu vyzval. Ve čtvrtek ho 

také obvinil z toho, že se chystal nahrávat i jeho samotného. Přesunul na něj také 

veškerou odpovědnost za nynější skandál. Kronikář se táže, proč se, sakra, na policii 
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neobrátil premiér sám, když o těchto nepravostech věděl??!! Likvidovat za stejné 

jednání jiné lidi, to by panu premiérovi šlo jedna radost.

Poslanecká sněmovna schválila ve středu 15. prosince státní rozpočet na rok 

2011. Deficit by měl v příštím roce podle návrhu dosáhnout 135 miliard korun. Pro

bylo 112 a proti rozpočtu hlasovalo 75 poslanců. Hlasů nutných ke schválení rozpočtu, 

bylo zapotřebí 94. Vládní koalice také 

přehlasovala pozměňovací návrhy opozice, 

jimiž chtěla převážně ČSSD příští rozpočet 

ovlivnit. Například k návrhu Jiřího Šlégra 

(ČSSD) vyjádřil ministr financí Miroslav 

Kalousek  (TOP 09) „velmi naléhavý a zcela 

zásadní nesouhlas“. Zato byl schválen 

pozměňovací návrh premiéra Petra Nečase (ODS), který žádal z rezerv část peněz na 

podporu vědy a výzkumu. Na konci rozpravy poděkoval ministr Kalousek všem, že nebyl 

takzvané porcování medvěda, jak se ve sněmovní hantýrce nazývají snahy poslanců 

pomocí pozměňovacích návrhů „urvat“ část peněz z veřejného rozpočtu na různé účely 

ve svých regionech. Schvalování asi nejdůležitějšího zákona roku se neobešlo bez sporů. 

Mezi kritiky rozpočtu vystoupil jako první expředseda ČSSD a někdejší premiér Jiří 

Paroubek. Prohlásil například, že v důsledku vládních opatření se může růst 

hospodářství v příštím roce přiblížit nule, což bude znamenat, že v rozpočtu budou 

chybět peníze. Navržený schodek 135 miliard korun je tak podle něj chimérou a zvýší se 

spíš na 160 miliard.

Senát Parlamentu České republiky schválil ve čtvrtek 16. prosince vládní 

návrh zákona, který o pět procent snižuje platy představitelů státu včetně soudců a 

státních zástupců. Normu nyní dostane k podpisu prezident republiky. Pro normu 

hlasovalo 46 senátorů, proti tři. S návrhem senátory seznámil ministr práce a 

sociálních věcí Jaromír Drábek (TOP 09). Podle jeho slov novela uspoří 156 miliónů 

korun. Schválení předcházela dlouhá diskuse, neboť někteří senátoři chtěli do zákona 

zapracovat systémové změny, což by však znamenalo vrátit materiál do Sněmovny. Pak 

by však nemohla norma platit od začátku roku 2011. Za této situace mnozí senátoři 

vyslovili obavu, že v případě neschválení normy, by veřejnost označila Senát za viníka, 

který se staví proti snížení svých platů. Mnozí upozornili i na nedůstojnost hlasování o 

vlastní mzdě. Příjmy politiků by podle předlohy měly být nižší po příští tři roky, přičemž 
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výpočet platů by se měl odvíjet od částky 51.731 korun. Soudci a žalobci by měli 

mít snížené mzdy jen v příštím roce. Platová základna u soudců by měla příští rok 

představovat 54.005 korun, u žalobců 46.557 korun měsíčně. Zatímco u soudců by se 

v letech 2012 až 2014 měla základna vrátit na 56.849 korun, úpravu budoucích platů 

státních zástupců má vypracovat ministerstvo spravedlnosti.

Další z pokusů omezit navždy přestupkovou a tzv. doživotní imunitu poslanců a 

senátorů v pátek 17. prosince opět ztroskotal. Návrh z dílny koaličních poslanců získal 

podporu pouze 89 přítomných poslanců, mezi nimi byli čtyř opoziční. Ke schválení 

změny imunity přitom navrhovatelé potřebovali 120 hlasů. Hlasování předcházela ostrá 

hádka mezi koalicí a opozicí. Sociální demokracie vyčetla koaličním poslancům, že 

s opozicí nejednala, byť ke schválení potřebovala jejich podporu a navíc v době 

schvalování chybělo v koaličních lavicích 17 členů z celkem 31 chybějících. Předseda

ČSSD Bohuslav Sobotka obvinil koalici, že to se změnou imunity patrně vůbec nemyslí 

vážně. Koalice argumentovala tím, že omezení imunity měly ve svých programech 

všechny strany a tudíž by neměl být problém návrh schválit velkou většinou. Opak se ale 

stal pravdou. Opozice navíc podmínila souhlas se schválením svého pozměňovacího 

návrhu, který měl zákonodárcům nadále podržet přestupkovou imunitu v souvislosti 

s výkonem mandátu. Koalice ale takový návrh odmítla. Představitelé sociální 

demokracie a komunistů totiž poukazují na to, že právě opoziční zákonodárci by jinak 

mohli být šikanováni, třeba za své výroky na různých mítincích. „Třeba za to, že 

bychom řekli, že máme vládu lumpů,“ uvedl předseda klubu KSČM Pavel Kováčik. „To 

co veřejnost dráždí ještě víc než platy, jsou privilegia,“ prohlásil po hlasování 

místopředseda TOP 09 Miroslav Kalousek. Podle něj měla v pátek Sněmovna naprosto 

výjimečnou možnost se svých privilegií vzdát a říci, že politici nejsou žádná nadřazená 

elita. „Vy jste to, kolegové po levici, odmítli, protože jste ve skutečnosti nikdy nechtěli 

změnu systému, vy jste chtěli vždycky jen výměnu elit, přičemž jste nikdy nepochybovali 

o tom, že jste to vy,“ prohlásil Kalousek.

Český premiér Petr Nečas (ODS) se v pondělí 20. prosince setkal v Praze se 

svým bavorským protějškem Horstem Seehoferem, který do České republiky zavítal na 

přelomovou návštěvu. Oba premiéři po jednání připustili, že existují rozdílné pohledy 

na minulost, obě strany se však orientují na budoucnost. Podle Petra Nečase je 

návštěva vyústěním logické cesty vývoje vzájemných vztahů. Premiér připomněl zejména 
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Vlevo český premiér Petr Nečas, 
vpravo předseda vlády 

Svobodného spolkového státu 
Bavorsko, Horst Seehofer.

ekonomickou provázanost obou zemí, když řekl, že třetina českého exportu do Německa 

směřuje právě do Bavorska. V podobném duchu hovořil i Horst Seehofer, který se vrátil 

i ke kritizované praxi příhraničních kontrol. Podle jeho slov by se mělo brzy uskutečnit 

setkání ministrů vnitra. Bavorský premiér také dodal, že kontroly by v budoucnu mohly 

provádět hlídky složené z německých i českých policistů. Pozitivně na tento návrh 

reagoval i český premiér. Horst Seehofer pozval Petra Nečase na návštěvu Bavorska.

Premiér vlády a předseda ODS Petr Nečas, vystoupil v pondělí 20. prosince 

odpoledne po jednání stranického grémia a těsně před začátkem koaliční schůzky 

s emotivním a tvrdým projevem v kterém pohrozil Věcem veřejným, že pokud by při 

úterním hlasování o důvěře vládě nezvedli ruku ve prospěch kabinetu, šlo by o zásadní 

porušení koaliční smlouvy. Premiér se ostře pustil do požadavku Věcí veřejných na 

odvolání policejního prezidenta Oldřicha Martinů. „Kdyby byla nastolena jakákoli 

otázka výměny na pozici policejního prezidenta, nedovedeme si představit, že by se to 

netýkalo i vedení ministerstva vnitra,“ vzkázal Nečas ministrovi vnitra a předsedovi 

Věcí veřejných Radku Johnovi. Nečas dále také řekl, že koaliční smlouva mluví 

jednoznačně. Strany se v ní zavazují, že po celé volební období Sněmovny budou 

postupovat jednotně a v plném počtu svých poslanců při hlasování o vyslovení důvěry či 

Zleva: ministr obrany Alexandr Vondra,
předseda vlády ČR Petr Nečas a 

předseda Poslaneckého klubu ODS, 
Petr Tluchoř.
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nedůvěry vládě a při jejím sestavení. „Tečka. Žádné další podmínky. Toto je 

závazek z koaliční smlouvy a my nepožadujeme nic jiného, než dodržení koaliční 

smlouvy.“ Poté se premiér odebral na jednání koaliční devítky. Ta ale byla vzápětí 

velmi rychle přerušena. V reakci na Nečasovo prohlášení opustili zástupci Věcí 

veřejných po deseti minutách jednání K9. Do půlky února vláda schválí protikorupční 

strategii, zákon o generální inspekci bezpečnostních sborů a základní koncept reforem, 

které chce kabinet prosadit v následujícím období. „S těmito kroky vláda spojí svou 

důvěru,“ upřesnil předseda ODS. Také se vyjádřil k podezřením z černého financování 

jeho strany. „Jednoznačně odmítáme jakékoli lživě vytvořené souvislosti mezi Státním 

fondem životního prostředí a financováním ODS. Budeme trvat na důsledném prošetření 

všech okolností tohoto případu. Nic nechceme a nebudeme zametat pod koberec,“ řekl 

Nečas. Nic podle něj nesmí být „zatajeno, zameteno, ukryto před občany této země.  

Všechny tři strany vládní koalice si uvědomují vážnost současné politické a 

hospodářské situace v ČR a kladou zásadní důraz na to, aby vláda mohla ve 

stávajícím složení fungovat i nadále. Po jednání se špičkami koaličních stran to v úterý 

21. prosince prohlásil na Pražském hradě prezident Václav Klaus. Poslanecký klub Věcí 

veřejných (VV) následně oznámil, že podpoří vládu při hlasování o vyslovení nedůvěry.

VV ústy svého předsedy Radka Johna uvedly, že důvěra je limitovaná a vázaná na 

protikorupční opatření, která budou přijata ještě letos a příští rok v lednu. Strana 

rovněž zopakovala, že trvá na odvolání policejního prezidenta Oldřicha Martinů. „Jsem 

Odleva: Karel Schwarzenberg, Vít Bárta, Radek John, prezident Václav Klaus, 
Petr Tluchoř a premiér Petr Nečas
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rád, že zástupci stran si jasně uvědomili závažnost hospodářské a politické 

situace a kladou důraz na to, aby mohla vláda pokračovat,“ uvedl po jednání Klaus.

Dodal, že o výsledku jednání nesepisovali žádnou dohodu. Prezident se stane garantem 

splnění sporných bodů, jako je budoucnost policejního prezidenta, předložení 

protikorupční strategie či vytvoření generální inspekce bezpečnostních složek. Právě 

hlava státu bude tím, kdo v případě neplnění dohody bude o situaci informovat 

veřejnost. Strany v koalici se dosud nebyly schopny dohodnout, viz předchozí zprávy.

Sociální demokraté na dohodu stran posvěcenou prezidentem ihned reagovali. 

„Slábnoucího předsedu vlády zachraňuje prezident republiky. Je zřejmé, že pozice 

premiéra byla oslabená,“ řekl úřadující předseda sociální demokracie Bohuslav 

Sobotka. Podle něj se strany nebyly schopny dohodnout a prezident musel pomoci. 

Sociální demokracie požaduje, aby koalice zveřejnila podmínky dohody s Klausem.

Kabinet Petra Nečase přežil v úterý 21. prosince večer pokus o vyslovení 

nedůvěry. Vládu podle očekávání podpořili všichni přítomní koaliční poslanci.

Sněmovna schůzi začala po půl sedmé večer, než došlo na hlasování, uplynuly téměř 

čtyři hodiny, v nichž především opoziční poslanci zdůvodňovali, proč kabinet nemá 

jejich důvěru. Pro návrh dát vládě nedůvěru nakonec po desáté hodině večer hlasovalo 

80 opozičních poslanců. Důvěru pro vládu chtělo 113 poslanců koalice, sedm 

zákonodárců se buď omluvilo, nebo se hlasování neúčastnili. Osud kabinetu byl nejasný 

Premiér Petr Nečas si potřásá rukou 
s odcházejícím ministrem životního 
prostředí Pavlem Drobilem poté, co 

kabinet dostal důvěru.

až do úterní schůzky vedení koalice s prezidentem Václavem Klausem. Nejistá byla 

podpora Věcí veřejných, které po celou dobu napínaly zbylé dvě koaliční strany. Po 

jednání u prezidenta však strany deklarovaly, že kabinetu vysloví důvěru, přičemž se 

shodly, že existuje několik oblastí, které by měly být v nejbližší době vyřešeny. Na úvod 

večerní schůze Sněmovny se slova ujal úřadující předseda soc. demokracie Bohuslav 
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Sobotka, který odůvodňoval, proč chce ČSSD hlasovat o vyslovení nedůvěry.

Podle něho se hlavní aktér úmluvy, prezident Václav Klaus, uchýlil k záchraně 

slábnoucího premiéra Petra Nečase (ODS). Sociální demokracie míní, že se tím 

prezident stal fakticky čtvrtým členem koaliční vlády. Poznámka kronikáře: což mají 

bohužel pravdu. Strana se také dožadovala zveřejnění podrobností hradní dohody. Po 

dvou hodinách debaty vystoupil poslanec ČSSD Jiří Koskuba a požádal kolegy 

z opozice, aby se hlasovalo, protože nemá smysl mluvit k hluchým a slepým. S podobnou 

poznámkou po půlhodině další debaty vystoupil i poslanec TOP 09 Daniel Korte. 

Dosavadní vystoupení nazval verbálními prostocviky a apeloval na jejich ukončení.

Prezident Václav Klaus udělil v úterý 21. prosince deset milostí. Jednou 

z omilostněných je i někdejší komunistická prokurátorka Ludmila Brožová–

Polednová, která byla odsouzena na šest let za účast na justiční vraždě Milady 

Horákové. K udělení většiny milostí vedly prezidenta humanitární důvody. Brožová –

Polednová opustila brány ženské věznice ve 

Světlé nad Sázavou krátce po 21. hodině. Ve 

věznici strávila téměř jeden a tři čtvrtě roku 

života. Domů do Plzně ji odvezli její 

příbuzní. V případě Brožové-Polednové (89 

let), přihlédl prezident k jejímu věku, k tomu, 

že část trestu již vykonala, a k jejímu 

zdravotnímu stavu. Brožová–Polednová byla pravomocně odsouzena v září 2008 na 

základě stížnosti nejvyšší státní zástupkyně Renáty Vesecké, která se neztotožnila 

s verdiktem Vrchního soudu. Ten rozhodl, že trestný čin, za nějž byla Brožová –

Polednová původně odsouzena na osm let, byl již promlčen. V březnu 2009 nastoupila 

bývalá prokurátorka do věznice ve Světlé nad Sázavou.

Policejní prezident Oldřich Martinů oznámil ve středu 22. prosince po jednání 

s prezidentem Václavem Klausem, že rezignuje k 31. prosinci na svůj post. Odchod 

Martinů z čela policie požadoval ministr vnitra Radek John a strana Věci veřejné. Tento 

krok je podle všeho součástí dohody, kterou v úterý uzavřely špičky vládní koalice ODS, 

TOP 09 a VV na jednání u prezidenta Klause. „Nejsem si vědom žádného pochybení,“

uvedl Martinů s tím, že rezignoval v zájmu uklidnění situace na politické scéně. Nechtěl 

spekulovat ani o jménu svého možného nástupce. Po Novém roce bude nadále pracovat 

ve službách policie. Dočkal se také ze strany prezidenta Klause, který se Martinů v 
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poslední době zastával, oficiálního ocenění. „Pan prezident se rozhodl udělit mi 

stříbrnou plaketu za úsilí, které jsem věnoval pro českou policii a stát,“ řekl dojatý 

policejní prezident --------- Ministr vnitra Radek John 

hovořil o možném konci policejního prezidenta ještě 

před svým nástupem do funkce, protože mu vadilo, že 

policie nešetří. Koncem listopadu John vyzval 

policejního prezidenta k rezignaci, tehdy však narazil u 

premiéra Petra Nečase. Následně John seznámil 

prezidenta Klause s 19 konkrétními body, které jej vedly k tomu, že vyzval policejního 

prezidenta k rezignaci.

Ostrava 23. prosince – Katastrofální situace, co do kvality ovzduší, panuje dál 

v Moravskoslezském kraji. Nejvyšší denní hodnoty polétavého prachu byly naměřeny

v Bohumíně a Verneřovicích. Přístroje zde ukázaly až osminásobné překročení 

povoleného limitu. Ten je 50 mikrogramů na metr 

krychlový. Několikanásobně překročené limity pro

průměrné 24 hodinové koncentrace prašného 

aerosolu jsou na 14 stanicích v kraji. Podlimitní 

hodnotu 27 mikrogramů na jeden metr krychlový 

naměřila pouze stanice v Třinci. V kraji tak i 

nadále platí signál regulace, který meteorologové vyhlásili ve středu. Velcí 

znečišťovatelé, kteří mají platné regulační řády, musí nyní dodržovat ekologická 

opatření. V Ostravě navíc kvůli smogu jezdí městská hromadná doprava zdarma.

Prezident Václav Klaus podepsal v pátek 23. prosince zákon o státním rozpočtu 

pro rok 2011 a další dva zákony. Rozpočet schválila Sněmovna v polovině prosince a 

počítá pro příští rok se schodkem 135 miliard korun. O podpisu norem informoval 

Klausův mluvčí. Rozpočet byl schválen hlasy koalice, která do něj vpustila pouze dva 

pozměňovací návrhy. Ministerstvo dopravy dostane 100 miliónů korun na slevy na 

jízdné pro zdravotně handicapované a o miliardu si polepší i vysoké školy. Příjmy státu 

by příští rok měly být ve výši 1.044 miliard korun a výdaje dosáhnou 1.179 miliard 

korun. Schodek 135 miliard představuje zhruba 4,6 procenta HDP. Vedle rozpočtu 

podepsal prezident i novelu zákona o pobytu cizinců. Ta mimo jiné zavádí, že cizinci 

budou povinni sjednat si v ČR cestovní zdravotní pojištění pro pobyt delší než 90 dní.

Poslední podepsanou normou je novela krizového zákona. 
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České děti na Ježíška zatím nezanevřely, naopak. Každým rokem mu totiž 

chodí do krušnohorského Božího Daru více a více zásilek od malých dětí. Množství 

přání je takové, že se už nepočítají na kusy, ale na kilogramy. V roce 2002 přišlo na 

Boží Dar 285 kilogramů přání, v roce 2005 to bylo 415 kilogramů a od té doby objem 

zásilek Ježíškovy pošty pod 400 kilogramů většinou neklesá. Letos vážily celkem 496 

kilogramů, která byly označeny příležitostným razítkem. Úlohu Ježíškovy pošty letos 

poprvé plnilo místní infocentrum, zatímco v předchozích 16 letech zásilky odbavovala 

pošta. Ústředním motivem letošního 

příležitostného poštovního razítka, jež navrhl 

akademický malíř a grafik Pavel Sivko, byly 

svázané větvičky jmelí a zvoneček. Čtyři 

pracovnice infocentra měly k dispozici dvě 

razítka a nezastavily se od 1. prosince, kdy 

razítkování zásilek pro Ježíška začalo. 

S otevíráním obálek jim museli pomáhat také 

brigádníci a každá zásilka jim prošla rukama nejméně dvakrát. Ve čtvrtek večer označili 

poslední zásilku. Kdo však chtěl získat otisk mimořádného razítka alespoň na památku, 

mohl přijít ještě v pátek dopoledne. Poštovní vůz počátkem měsíce přivážel denně jeden 

pytel zásilek, později už to byly dva za den. Každou obálku bylo nutné otevřít, vloženou 

korespondenci z ní vyjmout, označit razítkem a připravit k odeslání. V adresách se 

objevila Austrálie, Kanada, USA, Mexiko i skandinávské země nebo Japonsko. Na 

Božím Daru se však děti i dospělí mohou s Ježíškem setkat na několika místech po celý 

rok. Mohou se třeba vydat na výlet po Ježíškově cestě. 

Praha 29. prosince – K lednu příštího roku přestane existovat někdejší vládní 

strana Unie svobody – Demokratická unie (US-DEU). Pod původním názvem Unie 

svobody vznikla 17. ledna 1998 odštěpením od ODS a měla nemalou podporu 

veřejnosti. Po osmi letech ale zcela propadla ve sněmovních volbách a její vliv byl už 

zcela okrajový. Pozornost budil pouze jeden 

z jejích bývalých předsedů, exministr 

spravedlnosti Pavel Němec --------- O zrušení 

strany rozhodla její republiková rada začátkem 

prosince. US – DEU skončí podle svých 

představitelů bez neuhrazených závazků.
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Zdravici unionistům napsal na stranickém webu další s někdejších předsedů –

Jan Hadrava. Unie podle něho byla „naše matka, dcera, milenka, otec, strejda i teta“. 

„Naši nepřátelé, korupčníci, po nás plivali, podráželi nám nohy, vysmívali se nám. Teď 

berou naše slova za svá, teď hovoří naším jazykem. V našich nepřátelích unie žije,“

podotkl Hadrava. Kronikář dodává: bla, bla, bla ...... Vznik uskupení kolem tehdejšího 

lídra Jana Rumla (viz foto výše), byl jedním z důsledků politické krize v roce 1997. Na 

jejím konci byl tehdy pád koaliční vlády ODS, KDU-ČSL a ODA v čele s premiérem 

Václavem Klausem a rozkol ODS, která procházela skandálem s tajnými stranickými 

sponzory. V prvních průzkumech se preference unie pohybovaly vysoko nad deseti 

procenty, když nová strana odčerpala příznivce i mateřské ODS. V předčasných volbách 

do Sněmovny v roce 1998 ale unie dostala jen 8,6 procenta hlasů a zaostala za vítěznou 

ČSSD i ODS. Unionisté odmítli nabídku tehdejšího předsedy ČSSD Miloše Zemana

vytvořit koalici sociálních demokratů, KDU-ČSL a US, a otevřeli tím dveře opoziční 

smlouvě mezi ČSSD a ODS, která umožnila fungování menšinové vlády sociální 

demokracie. Po volbách US vytvořila spolu s KDU-ČSL, ODA a DEU takzvanou 

čtyřkoalici, která se ale začátkem volebního roku 2002 rozpadla. Unie se sloučila 

s DEU a kandidovala s lidovci. Nová vládní koalice těchto stran s vítěznou ČSSD měla 

jen nejtěsnější většinu poslanců. Kompromisy, které musela unie ve vládě dělat, snížily 

její důvěryhodnost u voličů. V následujících volbách v roce 2006 dostala pouze 0,3 

procenta hlasů. V letošních podzimních komunálních volbách kandidovala US-DEU 

v některých obcích v různých koalicích. Seskupení získala mandáty v zastupitelstvech.

Hořká historka se s unií váže v souvislosti s krajskými volbami před šesti lety. Tehdy 

zmocněnkyně nepodala kandidátku na krajském úřadě, ale omylem u sousedního 

ředitelství silnic a dálnic. Na chybu se přišlo až potom, co strana zmeškala zákonný 

termín pro podání kandidátky.

Ministr financí Miroslav Kalousek (TOP 09) vydal ve čtvrtek 30. prosince 

pokyn, podat trestní oznámení na téměř celou bývalou vládu Miloše Zemana kvůli 

nevýhodným smlouvám s ČSOB, s níž prohrála ČR arbitráž. „Uložil jsem podat trestní 

oznámení na všechny členy Zemanovy vlády kromě ministra Grégra, který tehdy pro to 

nehlasoval,“ prohlásil ve čtvrtek Kalousek. Ministr vychází ze závěru pařížského 

tribunálu, který arbitráž s ČSOB rozhodl v neprospěch ČR. Podle verdiktu stát podepsal 

s bankou zcela nevýhodné smlouvy, vydal neomezené záruky, a přitom banku prodal za 

jednu korunu, i když měla instituce podle nálezu londýnské arbitráže hodnotu 34,3 mld.
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korun. Verdiktu pařížského tribunálu se nicméně ministr Kalousek podřídil s tím, 

že to vyplývá ze závazků ČR, a 1,7 miliardy vyplatil z rozpočtu na letošní rok. Podle 

ministra to však s plánovaným schodkem nepohne. Ministr rovněž avizoval, že na webu 

resortu se v pondělí objeví nejen celý nález arbitrážního tribunálu v Paříži, ale i dohoda 

s japonskou bankou Nomura, jejíž podmínky ministerstvo tajilo. Podle Kalouska to bylo 

právě kvůli tomu, že stát nechtěl odkrývat svou strategii před konáním arbitráže. Nyní 

tedy pominul důvod pro další utajování --------- „Ministerstvo financí prohrálo arbitráž 

s ČSOB. Prohrálo ji po deseti letech od událostí, které se týkaly IPB. Jestliže někdo 

prohraje arbitráž, měl by zpytovat vlastní svědomí. A jestliže se někdo odvolává na 

události, které se staly před deseti lety, chová se jako kluk, který zapírá, že míčem rozbil 

okno,“ komentoval Miloš Zeman Kalouskovo rozhodnutí. Úřadující předseda sociální 

demokracie Bohuslav Sobotka se Zemanovy vlády zastal. „Jestliže Miroslav Kalousek 

podává trestní oznámení na Zemanovu vládu za sanaci IPB, měl by ho podat především 

na vlády ODS, KDU-ČSL a ODA, které IPB přivedly ke krachu a umožnily její divokou 

privatizaci. Zemanova vláda na sebe sanací IPB vzala hříchy Klausovy nepovedené 

transformace, stejně jako vlády ČSSD až do roku 2006 splácely transformační náklady 

chybných rozhodnutí z 90. let.“

Velící důstojník Armády spásy v ČR Michael Stannett nepochybuje o tom, že 

sociální škrty zvyšují riziko, že na ulici skončí další desítky či stovky lidí.

„Samozřejmě to bude mít dopad. Zase se sníží počet lidí, kteří si budou schopni sami 

zajistit své potřeby. Když někomu začnete brát peníze, snížíte jeho možnosti,“ reagoval 

Stannett na výčet některých vládních kroků včetně úplné 

deregulace nájemného, zrušení sociálních příplatkům 

rodinám s malými dětmi a snížení příspěvku na sociální 

péči pro staré lidi. Major Stannett odmítá úvahy o tom, že 

sociální škrty tolik nevadí, protože podle Eurostatu jsou 

Češi chudobou nejméně ohroženi ze všech národů Evropské unie. „Údaje Eurostatu 

jsou správné, ale v České republice je největší procento lidí těsně nad pomyslnou 

hranicí chudoby. Stačí dlouhodobá nemoc nebo výpadek jednoho příjmu a jste ve 

velkých potížích. Kdo uvízne pod hranicí chudoby, ten má přitom Česku velmi málo 

možností, jak se zase dostat o těch pár příček nahoru,“ upozornil Stannett.

Otázka: Hranice chudoby je přece jen pomyslná čára. Kratší období nižších 
příjmů přece může bez velkých potíží přežít každý?
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Odpověď: Může, ale jisté to není. Když rodinám vypadnou příjmy, ovládne je 
úzkost, začíná to podrývat morálku rodičů a někdy později nastanou závažnější potíže. 
Dětem se zhorší výsledky ve škole a nedosáhnou na dobré vzdělání. Tyto děti nepůjdou 
nikdy na vysokou a ztratí tak příležitost najít lepší práci.¨Dejme tomu, že dnes žije 
v chudobě deset procent lidí, my krátíme finance a šetříme na této skupině. Pak 
zlepšíme život těm, kteří už jsou na tom relativně dobře. Pracující třída na tom bude 
lépe zásluhou škrtů postihujících ty, kteří už stejně nic nemají.

Otázka: Protože se vezme sociální příplatek ve výši dvou tisíc korun měsíčně 
150 tisícům rodinám, tak se nějaká část z nich propadne pod hranici chudoby? 

Odpověď: Určitě. Těmto lidem by měli naopak přidat. Zároveň je třeba 
posilovat motivační prvky pro ty, kdo chtějí na podporu dosáhnout. Je to úplně zvrácený 
koncept, že zachráníme ekonomiku tím, že odsoudíme chudé k větší chudobě.

Otázka: Česká republika je známa tím, že je málo křesťanskou zemí. Třeba 
právě proto mají Češi málo soucitu k těm, kdo potřebují pomoci?

Odpověď: Češi mají takovou pověst. Ale nebylo by fér říkat, že tu jsou poměry 
horší než jinde v Evropě. Celá Evropa je pluralistická, to znamená, že ve společnosti 
nepřevládá žádné morální stanovisko. Česká republika má pověst, že je nejvíc ateistická 
nebo sekulární, a zároveň se o ní říká, že je nejvíc zkorumpovaná a že nejvíc lidí slyší 
na úplatky. I tady je vidět, že chybí morální základ. Teď ale nemluvíme o tom, jestli 
člověk spí se sousedkou, ale ještě o daleko hlubších morálních základech.

Otázka: Nedávno jsem cestou na nádraží viděl bezdomovce, jak v klidu 
popíjejí pivo. Zcela spontánně jsem jim záviděl, že nemusí do práce. Je jim co závidět?

Odpověď: Pro bezdomovce je alkohol anestetikum. Jakou mají naději? Alkohol 
jako anestetikum utlumí to, jak vnímají svou situaci.¨Všeobecný názor, že bezdomovci 
jsou líní opilci, kteří se jen flákají, je jednoduchá karikatura. Někteří z nich už dnes 
takoví opravdu jsou a mnozí z nich tak i umřou. Protože takoví byli příliš dlouho. Kdyby 
byl systém nastaven tak, aby pomohl, a kdyby jen neodsuzoval, kdyby byly jejich 
problémy podchyceny v raném počátku před deseti patnácti lety, bylo by možné něco 
udělat. Samozřejmě i dnes pro ně můžeme něco udělat, už to ale nebude úplné 
uzdravení. Proto říkám, že azylové domy nejsou využívány k tomu, k čemu by měly. Jen 
zaplňují mezeru, která je v sociálním systému. 

Otázka: Čím tuto mezeru zaplňují jinde?
Odpověď: Ve Skandinávii a v Americe existuje přístup „Housing first“, tedy 

„Nejdřív bydlet“. Kdekoliv to vlády přijaly, mělo to neskutečný dopad na snížení počtu 
lidí, kteří tak přebývali. Jakmile se někdo objeví na ulici, dá se mu bydlení a hned se mu 
přidělí pracovníci, kteří s ním řeší problémy. V Evropě se častěji prosazuje přístup, že 
nejdřív musí vyřešit problémy a možná někdy za odměnu dostane bydlení. Ukazuje se 
ale, že systém „Housing first“ je ekonomicky výhodnější.

Otázka: Co je třeba podniknout, aby se stejný přístup prosadil v České 
republice? Tady se neškrtají jen sociální dávky, ale obce se také zbavují sociálních bytů.

Odpověď: To je třeba zastavit a naopak počet obecních sociálních bytů navýšit. 
Druhá stránka věci je zaměřit se na dluhy. Mnozí lidé bez přístřeší jsou v takových 
dluhových pastech, že to nikdy nebudou schopni splatit. Stačí se podívat na dluhy ve 
zdravotním pojištění. Tito lidé nikdy nedosáhnou na lepší práci, a i kdyby dosáhli, 
stejně hned všechno půjde pryč. Proto by se mi líbil nějaký systém na likvidaci dluhů 
jako je ve Švýcarsku, nebo jaký se používá v rámci pomoci rozvojovým zemím.

Otázka: To znamená, že ti lidé, které potkáváme na nádraží, dluží na zdravotním 
pojištění?

Odpověď: Tito lidé mají většinou averzi k jakýmkoli úřadům. Proto nejsou 
registrovaní třeba na pracovním úřadě a stále jim běží pohledávky, co mají zaplatit, 

-  162  -



včetně penále. Jaký mají význam dluhy, které člověk není schopen splatit? Státu 
nakonec stejně porostou náklady, protože zdravotní stav toho člověka bude horší a 
horší. Pro stát by byla výhodnější možnost ho oddlužit s tím, že by měl čistý začátek, kdy 
by mohl znovu začít přispívat do systému.
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Průměrná výše starobního důchodu činila k 31. prosinci 2010 celkem 10.123 

Kč. Průměrný důchod byl vyšší u mužů 11.240 Kč, u žen představoval 9.189 Kč (jedná 

se o vyplácené starobní důchody včetně předčasných). Pro srovnání: v roce 2005 ke 

stejnému datu činil průměrný starobní důchod 7.744 Kč (u mužů 8.662 Kč a u žen 7.030 

Kč). Průměrný věk důchodců pobírajících sólo starobní důchod ke konci roku 2010 byl 

68 let (muži 69 a ženy 67 let). Nejvyšší úhrnná průměrná výše starobního důchodu (bez 

členění na pohlaví) byla v Praze a činila 10.817 Kč, nejnižší úhrnná průměrná výše 

starobního důchodu byla v Olomouckém kraji a činila 9.829 Kč. Vyplývá to z informací 

České správy sociálního zabezpečení (ČSSZ). Česká správa sociálního zabezpečení ke 

konci roku 2010 vyplácela celkem 2.260.032 starobních důchodů. Přitom důchodců 

starobních i osob pobírajících důchody invalidní a pozůstalostní evidovala ČSSZ 

celkem 2.819.093. Těm ČSSZ k 31. prosinci 

2010 vyplácela celkem 3.446.767 důchodů. 

Kromě toho zasílala ČSSZ celkem 59.548 

výplat důchodů do zahraničí (do 72 zemí 

světa). Invalidních důchodů (jedná se o 

invalidní důchody pro invaliditu prvního, 

druhého nebo třetího stupně) vyplatila ČSSZ 

klientům ke konci roku 2010 celkem 466.329 (novelou zákona o důchodovém pojištění 

se po dosažení věku 65 let vyplácený invalidní důchod automaticky mění na starobní 

důchod a ten nadále náleží důchodci ve výši původně vypláceného důchodu 

invalidního). Pozůstalostních důchodů (tj. vdovských, vdoveckých a sirotčích) vyplatila

ČSSZ celkem 720.406. Nově přiznaných důchodů, jejichž trvalá výplata byla zahájena 

v roce 2010, bylo celkem 212.393, z toho bylo 128.116 starobních důchodů a 37.093 

invalidních důchodů. ČSSZ evidovala ke konci loňského roku celkem 2.819.093 všech 

důchodců a 5.011.797 poplatníků pojistného na důchodové pojištění. Na jednoho 

důchodce tak přispívalo 1,78 poplatníka. Při počtu 2.260.032 starobních důchodců na 

jednoho starobního důchodce přispívalo 2,22 poplatníků pojistného.

Do konce roku 2010 byly v ČR připojeny a licencovány fotovoltaické 

elektrárny o celkovém výkonu 1.820 megawatt. Za rok tak v tuzemsku vzrostl výkon 

solárních zdrojů na čtyřnásobek. Informoval o tom předseda Energetického regulačního 

úřadu (ERÚ) Josef Fiřt. Na konci roku 2009 činil instalovaný výkon fotovoltaických 

elektráren v ČR 463 MW. Celkový počet solárních elektráren v tuzemsku nyní přesahuje
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číslo 12 tisíc, na začátku loňského roku jich bylo 6.032. Elektrárny připojené a 

licencované od ledna letošního roku budou elektřinu prodávat za nižší výkupní ceny.

ERÚ v průběhu loňského roku předpovídal, že v prosinci bude připojeno zhruba 1.600 

MW solárních elektráren. V důsledku tohoto rozvoje slunečních zdrojů hrozilo letos 

podle regulátora zdražení elektřiny o více než deset procent. Vláda proto přijala sérii 

opatření, která zdražení energie omezují 

v průměru na 4,6 procenta pro domácnosti a 

5,2 procenta pro podniky. Zavedlo se 

například zdanění solárních elektráren 

sazbou 26 procent či zvýšení poplatků za 

zábor zemědělské půdy pro sluneční zdroje. 

Pro solární elektrárny s výkonem nad 100 kilowattů připojených od ledna 2011 se 

výkupní cena snížila o více než polovinu, tedy z loňských 12.150 korun za 

megawatthodinu na 5.500 korun za MWh. Investorům, které své solární elektrárny 

připojili v minulých letech, vadí především 26procetní zdanění. Řada z nich chce toto 

opatření napadnout u soudu. 

Obyvatelé České republiky vykázali v roce 2010 v porovnání s rokem 2009 menší 

počet dočasných pracovních neschopností (DPN) a prostonali i méně dnů. Vyplývá to z údajů 

České správy sociálního zabezpečení (ČSSZ). Celkem loni evidovala ČSSZ 1 334 052 

ukončených DPN, což je o 191 962 méně než v roce 2009. Meziročně ubylo také prostonaných 

dnů. Zatímco v roce 2009 jich bylo 73 907 

584, vloni ČSSZ evidovala celkem 62 078 690 

prostonaných dnů, tedy o 11 828 894 méně.

Zkrátila se rovněž průměrná doba trvání 

jednoho případu DPN. V roce 2010 trval 

jeden případ DPN průměrně 46,53 dne, 

zatímco rok předtím 48,43 dne. Nejdéle byli 

v průměru nemocní obyvatelé Zlínského kraje (57,31 dne) a Olomouckého kraje (53,01 dne), 

naopak nejkratší dobu byli průměrně nemocní Pražané (37,32 dne) a Středočeši (42,74 dne).

V průměru déle byly nemocné ženy – 47,7 dne, u mužů jedna pracovní neschopnost trvala 45,32 

dne. V roce 2010 lidé nejčastěji stonali s nemocemi dýchacího ústrojí a také kvůli nemocem 

pohybové soustavy.

V České republice podnikalo ke konci roku 2010 přesně 977.069 lidí, což je o 21.410 

osob samostatně výdělečně činných (OSVČ) více než ve stejném období roku 2009. Vyplývá to  
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z evidence České správy sociálního zabezpečení (ČSSZ). Povinnost platit zálohy na 

důchodové pojištění mělo celkem 734.711 OSVČ. Pojistné na nemocenské pojištění si platilo 

151 881 OSVČ. Nutno připomenout, že účast na nemocenském pojištění je u OSVČ dobrovolná.

Nejvíce podnikatelů je evidováno v Praze (160.365), nejméně naopak v Karlovarském kraji 

(27.247). Pro platbu pojistného na sociální 

zabezpečení je rozhodující, zda podnikatel vykonává 

samostatnou výdělečnou činnost (SVČ) jako hlavní 

nebo vedlejší. OSVČ, které vykonávají samostatnou 

výdělečnou činnost hlavní (tedy podnikání je pro ně 

zpravidla jediný zdroj příjmů), mají povinnost platit 

pojistné na důchodové pojištění vždy. A to i v případě, kdy jsou tzv. ve ztrátě. Živnostníci mají 

na českou ekonomiku velmi podstatný vliv. Firmy, které zaměstnávají jednoho až devět lidí, se 

na celkovém počtu podniků v ČR podílejí více než 95 % a jsou vůbec největším 

zaměstnavatelem. Práci u nich našla více než třetina všech zaměstnanců. Počet osob samostatně 

výdělečně činných: prosinec 2004 – 946.000, prosinec 2005 – 911.000, prosinec 2006 –

904.000, prosinec 2007 – 918.000. prosinec 2008 – 938.000, prosinec 2009 – 956.000 a 

prosinec 2010 – 977.000.

Nejabsurdnějším bankovním poplatkem za rok 2010 byl zvolen poplatek za výběr na 

přepážce z vlastního účtu. Informace podal server bankovnipoplatky.com, který anketu 

organizuje. Předloni vyhrál poplatek za vklad na přepážce na vlastní účet. Klientům bank vadí, 

že nemají alespoň jednou v měsíci možnost vybrat si peníze ze svého účtu na pobočce banky 

zdarma. I přesto, že dnes lze platit platební kartou téměř všude, stejně tak, jako s ní vybírat 

z bankomatu. Někdy ovšem nastane situace, kdy klient potřebuje vybrat větší částku, nad limit 

výběru z bankomatu. A pak je absurdní platit poplatek za to, že se chce dostat ke svým penězům. 

Z výsledků vyplývá i velká konzistence v názorech bankovních klientů. Kromě loňského vítěze 

(poplatek za vklad na přepážce na vlastní účet), který se letos již nemohl ucházet o hlasy 

návštěvníků webu, a kromě poplatku za připsání úroku, který letos nebyl nominován, protože jej 

již banky nevybírají, všechny ostatní loňské finálové poplatky se dostaly do finálové pětky i letos

--------- Výsledky finálového hlasování1: 1) Poplatek za výběr na přepážce z vlastního účtu 

(5426 hlasů) 29,06 %, 2) Poplatek za zjištění zůstatku přes bankomat (4232 hlasů) 22,66 %, 3)

Poplatek za vložení variabilního symbolu do příkazu k úhradě, 4) Poplatek za předčasně 

splacený úvěr (3033 hlasů) 16,24 %, 5) Poplatek za výpis z účtu zaslaný elektronickou cestou 

(2157 hlasů) 11,55 %. Celkem hlasovalo 18.672 návštěvníků webu.
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Agostini Giacomo (motocykl. závodník) – 115 Ahmadínežád Mahmúd (prezident Iránu) – 40
Alaphilipp Julian (cyklokros) – 10, 11 Altrichter Michal (jezuitská komunita) – 43
Anežka Česká (blahoslavená světice) – 16 Augustin Lubomír (konkurz na řed. ÚSTR) – 92

Bagration Ivanovič Pjotr (bitva u Slavkova) – 143 Banks David (bitva u Slavkova) – 143 
Bányai František (volba ombudsmana) – 100 Bárta Vít JUDr. (ministr dopravy) – 8, 104, 105, 

120, 147, 155
Barták Martin MUDr. (ministr obrany) – 50 Bartoška Jiří (herec) – 123
Baťa Tomáš (podnikatel) – 6 Baudyš Antonín (ministr obrany) – 86, 94, 95
Baxant Jan, biskup litoměřický – 14 Beer Alexandr, plukovník (válečný hrdina) – 147
Bell Graham Alexandr (vynálezce) – 37 Bělobrádek Pavel MVDr. (předseda KDU-ČSL) 

125, 134
Bém Pavel MUDr. (primátor Prahy) – 15, 104, 133 Benedikt XVI., papež – 13, 40
Beneš Edvard (prezident ČSR) – 4, 26, 73, 136 Beneš Ivan (basketbal) – 107 
Besser Jiří MUDr. (ministr kultury) – 81, 93 Bína Martin (cyklokros) – 11
Blaiveová Muriel (historička) – 92 Blažek Lubor (basketbal) – 106, 112
Blažek Pavel (politik ODS) – 70 Blažek Rudolf (politik ODS) – 41, 42
Boček Emil, plukovník(válečný hrdina) – 122 Bok John (občanský aktivista) – 100
Bosman Jan Gert (cyklokros) – 11 Brahe de Tycho (vědec a hvězdář) – 12
Brahe Erik (švédský šlechtic) – 12 Bratský Pavel (senátor) – 119
Březina Karel (politik ČSSD) – 141 Buchal Jan (oběť komunistických represí) – 72
Buřič Jiří (starosta Kolína) – 108, 151, 152 Bush George (prezident USA) – 38

Camilla, manželka britského prince – 21, 27 Catchimgsová Tamika (basketbal USA) – 113
Cimrman Jára (smýšlená osoba) – 63, 66, 67 Cojocaru Václav (žhářství Vítkov) – 117, 118
Czudek Stanislav MUDr. doc. (politik VV) – 120 Čapek Karel (spisovatel) – 1, 4, 5, 24
Čáslavská Věra (gymnastka) – 47 Čermák Vladimír (konkurz na řed. ÚSTR) – 18
Černý Ludvík (případ Kajínek) – 87

Dacjuk Pavel (lední hokej) – 58 Dalík Marek (podnikatel) – 64
Delibes Leo (hudební skladatel) – 2 Dernerová Alena (senátorka) – 117
Dienstbier Jiří ml. (politik) – 132, 141 Dienstbier Jiří st. (senátor) – 120, 146
Dobeš Josef Mgr. (ministr školství) – 81, 123 Dobeš Karel (vládní zmocněnec) – 147
Dobeš Marek (filmový producent) – 86 Dolejš Jiří (politik ČSSD) – 54
Dolfsma Emiel (cyklokros) – 11 Doubrava Jaroslav (senátor) – 117
Drábek Jaromír Ing., Dr. (ministr práce a soc. věcí) – 81, 152 Drobil Pavel Mgr. (ministr ŽP) – 70, 81, 142, 

149, 150, 156
Duka Dominik, kardinál – 12, 13, 14, 28, 34, 40, 59, 148

Eichler Stanislav (hejtman) – 119 Einstein Albert (vědec) – 72
Elhotová Kateřina (basketbal) – 112, 113 Eliáš Alois, generál – 73 
Engel Martin MUDr. (předseda LOK) – 56, 102

Fialová Andrea (in line hokej) – 78 Fibingr Dušan (SFŽP) – 150
Filip Vojtěch (předseda KSČM) – 10, 70, 101, 115 Fischer Jan Ing. (premiér vlády ČR) – 7, 12, 19, 

21, 28, 29, 30, 48, 50, 63, 71, 72, 81
Fišera Miloš (cyklokros) – 91 Fjodorov Sergej (lední hokej) – 57
Flachsová Kateřina (in line hokej) – 78 Flandera Josef (nejstarší občan ČR) – 22, 23
František I. (rakouský císař) – 143 Fuksa Ivan Ing. (ministr zemědělství) – 81

Gajdůšková Alena (místopředsedkyně Senátu) – 137 Gandalovič Petr Ing. (politik ODS) – 34
Garrigue Charlotta (manželka TGM) – 25 Gazdík Petr (poslanec TOP 09) – 137 
Gershwin George (hudební skladatel) – 2 Graubner Jan, (biskup olomoucký) – 43
Grebeníček Miroslav (politik KSČM) – 10 Grégr Julius Ing. (politik ČSSD) – 160 
Grosman Ladislav (spisovatel) – 5 Grosmann Jiří (spisovatel a herec komik) – 22
Grulich Tomáš (senátor ODS) – 93

Hadrava Jan (politik US-DEU) – 160 Hácha Emil JUDr. (prezident ČR) – 63, 72
Háchová Marie (manželka prezidenta) – 72 Haluza Jan (sportovní trenér) – 123
Hampl Mojmír (bankovní rada ČNB) – 69 Havel Václav (prezident ČR) – 3, 4, 23, 27, 63, 

87, 95, 138
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Havelková Karolína (novorozenec) – 1 Havlová Dagmar (manželka prezidenta) – 27
Hazdra Zdeněk (ředitel ÚSTR) – 54, 92 Heger Leoš MUDr. (ministr zdravotnictví) – 81
Herman Daniel (ředitel ÚSTR) – 86, 92 Heule Christian (cyklokros) – 11
Heydrich Reinhard (říšský protektor) – 73 Hilsner Leopold (antisemitismus) – 26
Hitler Adolf (nacistický vůdce) – 51, 73, 110 Hlinovský Roman (hasič) – 123
Holčák Radek (majitel koní) – 114 Horak Wolfgang (bitva u Slavkova) – 143
Horáková Hana (basketbal ČR) – 113 Horáková Milada, MUDr. (poslankyně) – 10, 

63, 72, 109, 157
Horská Miluše (senátorka) – 117, 120 Hovorka Ludvík (politik KDU-ČSL) – 134
Hrubý Milan JUDr. (státní zástupce) – 151 Hulík Milan JUDr. (advokát) – 92
Hus Jan (národní mučedník) – 26 Hercz Josef , brigádní generál – 142, 146, 147

Chaplin Charlie (herec USA) – 110 Chappe Claude (cyklokros) – 35, 36
Charles, britský princ – 21, 27 Charvátová Hana (pacientka oční kliniky) – 15
Christensen Peter (dánský historik) – 12 Churchill Winston (britský premiér) – 72, 141

Jágr Jaromír (lední hokej) – 57, 58, 122 Janáček Leoš (hudební skladatel) – 107
Janáčková Liana (senátorka) – 117, 119 Janata Zbyněk (bojovník proti komunismu) – 83
Janatka Miloš (případ Anička) – 129 Janatková Anna (případ Anička) – 112, 123, 

125, 129
Janda Štefan (případ Kajínek) – 86, 87 Jandák Vítězslav (poslanec ČSSD) – 90, 91
Jankovský Kamil Ing.(ministr pro místní rozvoj)  – 81 Janota Eduard (ministr financí) – 13
Jánský Jan MUDr. (objevitel krevních skupin) – 67 Jansta Miroslav (basketbal) – 107
Jebavý Milan JUDr. (advokát) – 18 Jessica Mooreová (basketbal USA) – 113
Jirsa Tomáš (senátor ODS) – 117, 119 Johanes Vladimír (lobbista) – 64
John Radek (ministr vnitra) – 81, 88, 89, 93, 115, 120, 125, 
127, 137, 154, 155, 157, 158
Jones Joe – (pilot USA) 102 Julínek Tomáš (senátor ODS) – 117, 119
Junek Marek (konkurz na ředitele ÚSTR) – 92 Juránek Stanislav (senátor KDU-ČSL) – 119

Kabický Ivan (politik ODS) – 141 Kaczyński Lech (polský prezident) – 40
Kadár Jan (filmový režisér) – 5, 6 Kajínek Jiří (vězeň) – 86, 87
Kalandra Záviš (oběť komunistických represí) – 72 Kalaš Čestmír (cyklokros) – 91
Kalousek Miroslav Ing. (ministr financí)  – 81, 127, 152, 153, 
160, 161 Kaminská Ida (herečka) – 5
Kampe Bent (toxikolog) – 12 Kanaloš Štefan (případ Pitr) – 84
Karafiát Jan (spisovatel) – 41 Karel IV. (král Český a císař Římský) – 67
Kasal Jan (poslanec KDU-ČSL) – 45, 66, 117 Kelnar Vladimír (farář) – 12
Klasnová Kateřina (místopředsedkyně PSPČR) – 70, 71 Klaus Václav (prezident ČR) – 7, 19, 27, 31, 37, 

38, 40, 41, 48, 49, 50, 59, 64, 65, 68, 69, 71, 72, 
74, 80, 81, 95, 100, 101, 104, 122, 132, 133, 
135, 137, 142, 144, 155, 156, 157, 158, 160, 161

Klausová Livie (manželka prezidenta) – 27 Klečka Vojtěch (politický vězeň) – 9
Klepiš Jakub (lední hokej) – 57 Klos Elmar (filmový režisér) – 1, 5, 6
Knetig Martin (SFŽP) – 150, 151 Knížák Milan (ředitel NG) – 122
Kocourek Martin Ing. (ministr průmyslu) – 81, 101 Köhler Ivo (majitel koní) – 114
Kohout Jan (ministr zahraničí) – 22 Konečný Lukáš (boxer) – 142, 143
Korte Daniel (poslanec ODS) – 157 Koskuba Jiří (poslanec ČSSD) – 157
Kostlán Antonín (konkurz na ředitele ÚSTR) – 18, 92 Koukal Petr (lední hokej)– 57
Kousalíková Marie (starostka Prahy 6) – 93 Kováčik Pavel (poslanec KSČM) – 153
Kretschmer Adam (konkurz na ředitele ÚSTR) – 18 Kristián IV., král dánský – 12
Kroner Jozef (herec) – 5 Kulichová Petra (basketbal ČR) – 113
Kundera Milan (spisovatel) – 18, 99 Kupka Martin (tiskový mluvčí ODS) – 29
Kuriál Pavel MUDr. (chirurg) – 113 Kursa Jaroslav (symboly ČR) – 32

Lada Josef (malíř) – 34, 41 Lafata David (fotbal) – 55
Langášek Tomáš JUDr. (soudce) – 43 Langer Ivan MUDr., Ing. (ministr vnitra) – 151
Lasák Matěj (cyklokros) – 10, 11 Lastovecká Ljalková Marie, plukovník – 123
Laudát František (politik TOP 09) – 132 Lédl Lubomír (politik KSČM) – 141
Lencová Radka (grafička) – 100 Lička Petr(případ Pekárek Kolín)  – 108, 151
Liška Jiří, MVDr. (místopředseda Senátu) – 10 Louda Pavel (starosta Nového Bydžova) – 138 
Lukeš Jaromír (žhářství ve Vítkově) – 117 Lysá Dagmar (dcera) – 113

Macek David (politik KDU-ČSL) – 66 Maciuchová Hana (herečka) – 122
Mahler Gustav (skladatel) – 145 Mainini Yvan (basketbalová federace) – 106
Malíková Šárka (novorozenec) – 1 Marconi Guglielmo (vynálezce) – 37
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Mareš Ladislav ( podnikatel) – 6, 7 Markovič Alexandr (šéfdirigent) – 107
Martin Roman (ředitel ČEZ) – 64 Martinec Ignác (sochař) – 97 
Martinů Oldřich (policejní prezident) – 142, 154, 155, 157 Masaryk G. Tomáš (prezident republiky) – 4, 21, 

25, 51, 72, 123, 147
Masopust Miroslav, brigádní generál – 147 Massenet Jules (hudební skladatel) – 2
Mašín Josef ml. (bojovník proti komunismu) – 83, 88 Mašín Josef, generálmajor (boj proti nacismu) –

147 
Mašínová Sandra (dcera Josefa Mašína ml.) – 88 Mašínové bratři (bojovníci proti komunismu) –

4, 10, 18, 83, 87, 88
Maštalíř Antonín (senátor ČSSD)) – 119 Medek Ivan (novinář, publicista) – 1, 3, 4
Medek Mikuláš (malíř) – 3 Medek Rudolf, generál – 3
Medvěděv Dmitrij (prezident Ruské federace) – 37, 38, 39, 40 Melicharová Lenka (konkurz na řed. ÚSTR) – 92
Michal Jan (podnikatel) – 123 Michálek Libor (SFŽP) – 150, 151
Miko Václav (romský aktivista) – 41, 42 Mirow Thomas (EBRD) – 50
Mistři světa v hokeji 2010 – 58 Mňačko Ladislav (spisovatel) – 6
Moderau Marek (polský výtvarník) – 93 Mokrý Jaroslav (starosta Mor. Krumlova) – 83
Moldán Bedřich (politik TOP 09) – 119 Moravec Emanuel (kolaborant s nacisty) – 54
Morávek Václav, brigádní generál (boj proti nacismu) – 147 Morse Samuel (vynálezce) – 36
Motejl Otakar JUDr.(ombudsman)  – 48, 52, 100 Mourey Francis (cyklokros) – 11
Mrázová Kateřina (in line hokej) – 78 Mucha Alfons (malíř) – 47, 67, 83
Müller Ivo (žhářství ve Vítkově) – 117 Mussolini Benito (fašistický vůdce Duce) – 51
Myšák Ladislav JUDr. (advokát) – 118 

Napoleon I. (francouzský císař) – 143 Nečas Petr (premiér vlády ČR) – 31, 32, 34, 35, 
62, 63, 64, 65, 69, 70, 74, 80, 81, 86, 87, 88, 90, 
99, 108, 111, 115, 117, 127, 133, 134, 142, 146, 
149, 150, 151, 152, 153, 154, 155, 156, 157, 158

Němcová Miroslava (předsedkyně PSPČR) – 31, 45, 69, 70, 
71, 80, 88, 13
Němec Pavel JUDr. (politik US-DEU) – 159 Nijs Sven (cyklokros) – 11
Nosek Josef (politik ODS) – 141 Novosad Tomáš JUDr. (soudce) – 110
Novotný Zbyněk (poslanec ODS) – 10

Obama Barack (prezident USA) – 37, 38, 39, 40 Odstrčil Vít (bitva u Slavkova) – 143
Onderka Roman (primátor Brna) – 107 Ondruch Stanislav (meteorolog) – 62
Opasek Anastáz, biskup – 4 Opletal Jan (oběť nacismu) – 73
Orel Jaroslav (politik KDU-ČSL) – 66, 134 Ovečkin Alexandr (lední hokej) – 57
Palach Jan (sebeupálení) – 93 Palas Jaroslav (hejtman a senátor) – 119 
Palečková Anna (místopředsedkyně Senátu) – 137 Paprstka Tomáš (cyklokros) – 1, 10, 11
Parkanová Vlasta (místopředsedkyně PSPČR) – 63, 70, 93 Paroubek Jiří (předseda ČSSD) – 21, 32, 41, 44, 

45, 62, 63, 67, 152
Pastwa Jan (velvyslanec Polska) – 93 Paumer Milan (bojovník proti komunismu) – 76, 

83, 86, 87, 88
Pavel Jan II., papež – 42 Pavela Karel (pacient oční chirurgie) – 14, 15
Pecina Martin (ekonom a politik) – 127 Pecková Tereza (basketbal) – 112, 113
Pecl Oldřich (oběť komunistických represí) – 72 Pekárek Roman Mgr. (místostarosta Kolína) –

108, 151
Pelíšek Jaroslav (bitva u Slavkova) – 143 nes Jiří PhDr. (ředitel ÚSTR) – 12, 18, 48, 54
Pešák Milan (senátor ODS) – 119 Petersen Erik (válečný veterán) – 48
Petrosjan Hamlet (boxer) – 143 Petrovický Martin (basketbal) – 107
Picek Vlastimil, armádní generál(náčelník GŠ AČR) – 121 Pika Heliodor, generál (oběť komunistických 

represí) – 10
Pitr Tomáš (podnikatel) – 76, 83, 84 Plovajko Jan, plukovník – 123 
Pokoš Julián (případ Kajínek) – 86 Pokoš Vojtěch (případ Kajínek) – 86
Polednová Brožová Ludmila JUDr. (soudkyně) – 142, 157 Polenská Alena (in line hokej) – 78
Políšenská Markéta JUDr. (obhájkyně) – 118 Popov Petr MUDr. (primář) – 24
Pospíšil Jiří JUDr. (ministr spravedlnosti) – 70, 81, 137 Posselt Bernd (německý politik) – 133
Prokofjev Sergej (hudební skladatel) – 2 Pulec Martin (konkurz na ředitele ÚSTR) – 92
Putin Vladimír (premiér vlády Ruské federace) – 38

Rambousek Otakar (spisovatel) – 63 Rasmussen Fogh Anders (generální tajemník 
NATO) – 21, 22

Rath David MUDr. (hejtman) – 99, 110 Regec Josef (senátor ČSSD) – 119
Remek Vladimír (kosmonaut) – 47 Ressel Josef (vynálezce) – 36
Rödl Pavel (primátor Plzně) – 49 Rolínek Tomáš (lední hokej) – 57
Romaszewski Zbigniew (polský Sejm) – 93 Rompuy van Herman (prezident EU) – 1, 7
Rossi Valentino (motocyklista) – 115 Rozsíval Michal (lední hokej) – 58
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Rudolf II., císař rakouský – 12 Ruml Jan (politik US-DEU) – 160
Růžička Vladimír (lední hokej) – 58 Řebíček Aleš (ministr dopravy) – 63, 64
Řepka Tomáš (fotbal) – 55

Sacher Richard (politik KDU-ČSL) – 8, 9 Seehofer Horst (bavorský premiér) – 142, 153, 
154 

Scheinpflugová Olga (herečka) – 4 Schmögnerová Brigita (historička) – 50
Schwarzenberg Karel (ministr zahraničí) – 81, 88, 134, 137, 155 Simon Frank (bitva u Slavkova) – 143
Singer Miroslav (guvernér ČNB) – 63, 68, 69 Siváková Anna (žhářství ve Vítkově) – 118 
Siváková Natálie (žhářství ve Vítkově) – 117 Sivko Pavel (malíř a grafik) – 159
Siwiec Ryszard (sebeupálení) – 86, 92, 93 Slámečka Gustav (ministr dopravy) – 28, 29, 30
Smoljak Ladislav (autor, herec a režisér) – 63, 66 Sobotka Bohuslav (místopředseda ČSSD) – 62, 

65, 121, 132, 134, 156, 157
Sobotka Přemysl MUDr. (předseda Senátu) – 30, 31, 80, 88, 93, 
94, 107, 117, 119, 137, 146
Sokol Tomáš JUDr. (advokát) – 17 Sokolov Oleg, divizní generál – 143
Spaenle Ludwig (bavorský ministr) – 133 Stannett Michael, major (Armáda spásy) – 161
Stodůlka Pavel MUDr. (oční chirurg) – 14 Stoniš Marek (šéfredaktor) – 110
Stromský Marek (žokej) – 114 Studnička Miloslav JUDr. (soudce) – 118
Svěrák Jan (filmový režisér) – 86 Svěrák Zdeněk (autor, herec a režisér) – 66, 
Světnička Karel (konkurz na ředitele ÚSTR) – 92 Svoboda Bohuslav MUDr. (primátor Prahy) –

125, 132, 141, 148
Svoboda Cyril (politik KDU-ČSL) – 63, 65, 66 Svoboda Ludvík, generál (prezident ČSSR) – 23

Šabatová Anna (zástupkyně ombudsmana) – 53 Šamánek Milan MUDr. (kardiolog) – 123
Šiktanc Karel (básník) – 123 Šilar Petr (senátor ČSSD) – 119
Šimek Miloslav (spisovatel a herec komik) – 22 Šimíček Vojtěch JUDr. (soudce) – 17
Šimůnek Radomír ml. (cyklokros) – 11, Šimůnek Radomír st. (cyklokros) – 86, 91
Šimůnková Jana (manželka) – 91 Škromach Zdeněk (místopředseda Senátu) – 117, 

119, 137
Šlachta Robert Mgr., plukovník (ředitel ÚOOZ PČR) – 84 Šlégr Jiří (poslanec ČSSD) – 152
Šneberger Jiří (senátor ODS) – 120 Šochman Miloslav (Mařenice povodně) – 89
Šojdrová Michaela (politička KDU-ČSL) – 65, 134 Špidla Vladimír (politik ČSSD) – 117, 119
Špidlík Tomáš, kardinál – 34, 42, 43 Štefánik Rastislav Milan, generál – 26
Štefka Pavel Ing., armádní generál – 147 Štěch Milan (předseda Senátu) – 125, 136
Štěpánek Martin (herec) – 99, 103 Štětina Jaromír (senátor) – 119, 120
Štybar Zdeněk (cyklokros) – 1, 11 Šulc Jiří (hejtman a  poslanec ODS) – 129
Švandrlík Miroslav (spisovatel) – 99 Švéda Václav (bojovník proti komunismu) – 83

Tajani Antonio (Evropský komisař) – 148 Talich Václav (dirigent) – 3
Talmanová Lucie (politička ODS) – 18, 64, 117 Tauraisová Diana (basketbal USA) – 112, 113
Terelmešová Dagmar (senátorka ČSSD) – 120 Tesla Nikola (vynálezce) – 37
Tluchoř Petr (poslanec ODS) – 154, 155 Tlustý Vlastimil (politik) – 34
Tolstoj Nikolajevič Lev (spisovatel) – 25 Topolánek Mirek (premiér vlády ČR) – 12, 18, 

19, 20, 21, 28, 29, 30, 31, 32, 34, 35, 64, 69, 71, 
83, 145

Topolánková Pavla (manželka) – 18 Toufar Josef (farář) – 21, 28
Trützschlerová Eugenie (historička) – 92 Tůma Zdeněk (guvernér ČNB) – 69, 115, 141

Vaculík David (žhářství ve Vítkově) – 117 Válek Vladimír (dirigent) – 123
Váňa Josef (žokej) – 114, 115 Vandas Tomáš (předseda DSSS) – 17
Vantornout Klaas (cyklokros) – 11 Varlamov Semjon (lední hokej) – 56, 57
Varvařovský Pavel JUDr. (ombudsman) – 99, 100, 101 Vašíčková Julie (nejstarší občan) – 23, 113, 114
Vellev Jens (cyklokros) – 12 Verdi Giuseppe (hudební skladatel) – 2
Vermeersch Gianni (cyklokros) – 11 Vesecká Renata JUDr. (státní zástupkyně) – 157
Veselá Jana (basketbal) – 112, 113 Vítečková Eva (basketbal ČR) – 113
Vlasák Antonín (případ Kajínek) – 87 Vlček Mir. (předseda PS PČR) – 34, 44, 45, 71
Vlk Miroslav, kardinál (primas Český) – 1, 2, 13, 40, 59 Vodrážka David (politik ODS) – 69
Vokoun Tomáš (lední hokej) – 57 Vondra Alexandr RNDr. (ministr obrany) – 19, 

70, 81, 121, 134, 146, 148
Vrtal Petr (poradce) – 45 Vytlačil Josef (historik) – 54

Weigl Jiří (kancléř prezidenta ČR) – 80 Wiener Jan, plukovník – 125, 138
Wienert Antonín (politik ČSSD) – 141 Wichterle Otto (vědec) – 67
Wichterlová Blanka (vědkyně) – 123 Wilson Woodrow (prezident USA) – 26
Wulff Christian (německý prezident) – 135, 136
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Zahradník Jan (politik ODS) – 100 Zajíc Jan (sebeupálení) – 93
Zamrazilová Eva (bankovní rada ČNB) – 69 Zaorálek Lubomír (místopředseda PS PČR) – 70 
Zaoralová Eva (filmařka) – 123 Zátopek Emil (olympijský vítěz) – 47, 67, 123
Zeman Miloš (premiér vlády ČR) – 22, 52, 142, 160, 161 Zlámalík Martin (cyklokros) – 11

Žáček Pavel PhDr. (ředitel ÚSTR) – 18, 54 Žaloudík Jan MUDr. (senátor) – 119
Žižka Jan z Trocnova (husitský vůdce) – 52

Zkratky
ČNB - Česká národní banka
ČSSR - Československá socialistická republika
DSSS - politická strana – Dělnická strana sociální spravedlnosti
EU - Evropská unie
GŠ AČR - Generální štáb Armády České republiky
KSČM - politická strana – Komunistická strana Čech a Moravy
NATO - Notrh Atlantic Treaty Organization – Severoatlantická aliance
ODS - politická strana – Občanská demokratická strana
PČR - Policie České republiky
PS PČR - Poslanecká sněmovna Parlamentu České republiky
TOP 09 - politická strana – Tradice, odpovědnost, prosperita 2009
ÚOOZ - Útvar pro odhalování organizovaného zločinu
US-DEU - politická strana – Unie svobody – Demokratická unie
ÚSTR - Ústav pro studium totalitních režimů
VV - politická strana – Věci veřejné
SFŽP - Státní fond životního prostředí
LOK - Lékařská odborová komora 
NG - Národní galerie
EBRD - Evropská banka pro obnovu a rozvoj
ŽP - životní prostředí
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